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ယခုႏွစ္ ႏွစ္ဆန္းပိုင္းတြင္ ႏိုင္ငံေတာ္၏ အတိုင္ပင္ခ ံ
ပုဂၢိဳလ္ ေဒၚေအာင္ဆန္းစုၾကည္၏ ကခ်င္ျပည္နယ္ 
ခရီးစဥအ္ၿပီး ရကတ္စပ္တ္ေက်ာ ္အတြင္း ကခ်င္ျပညန္ယ ္
အစိုးရ၊ ဝန္ႀကီးသုံးဦး တာဝန္မွရပ္စဲခံရသည့္ သတင္း 
ဂယက္ထခဲ့သည္။ ၎ဝန္ႀကီးသံုးဦး တာဝန္မွရပ္စဲ 
ခံရသည့္ကိစၥ အမ်ားျပည္သူသိရိွေအာင္ရွင္းျပျခင္း 
မရိွေသးသည့္ အတြက္၊ အေၾကာင္းရင္းကို ေသခ်ာ 
မသိသျဖင့္ ေဝဖန္မႈမ်ားလည္း ရိွေနသည္။

ပြင့္လင္းျမင္သာမႈ 
ေမးခြန္းထုတ္ခံရတဲ့၊ 
လစ္လပ္သြားတဲ့ 
ဝန္ႀကီးသံုးေနရာ၊ 
ဘယ္သူေတြ 
ေနရာရမလဲ။

 မရန္
25 January 2019

“အဆင့္ဆင့္ ကြပ္ကဲၿပီးေတာ့ညႊန္ၾကားတဲ့ လုပ္ရိုးလုပ္စဥ္ကို 

လုပ္ျခင္းျဖစ္တယ္ ဆိုတာကိုပဲ အန္ကယ္လ္ ေျဖပါရေစ”ဟု
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တာဝန္မွ ရပ္စဲခံရျခင္းႏွင့္ပတ္သက္၍ ႏုိင္ငံ 
ေတာ္၏ အတိုင္ပင္ခံပုဂၢိဳလ္ ေဒၚေအာင္ဆန္း 
စုၾကည္မွ လမ္းၫႊန္ ျခင္းရွိ၊ မရွိကိုေတာ့ 
အေသအခ်ာ မသိႏိုင္ေသးပါ။

အဆိုပါဝန္ႀကီးသုံးဦးကလည္း ၎တို ႔အာ 
းတာဝန္မွ ႏုတ္ထြက္ခိုင္းခဲ့သည့္ အဓိက 
အေၾကာင္းရင္းမ်ားကို သိခ်င္ေနၾကသည္ဟ ု
ဆိၾုကပါသည။္ ထို႔ေၾကာင့ ္ရနက္နုအ္ထသိြားၿပီး 
NLD ရုံးခ်ဳပ္အထိသြားေရာက္ ကာ 
ေျဖရွင္းသြားမည္ဟု အဆိုပါဝန္ႀကီးမ်ားက 
ဆို သည္။

“သယံဇာတဝန္ႀကီးနဲ႔ဆိုလို႔ရိွရင္ သမၼတရုံးက 
ဖနု္းဆကတ္ယဆ္ိလုို႔ ေပးစမ္းငါက့ိ ုသမၼတရုံးက 
ဆိ ုငါသမၼတနဲ႔ေျပာမယဆ္ိုေတာ ့ဝနႀ္ကီးခ်ဳပရ္႕ဲ 
သားနဲ႔ကိ ုဖနု္းအလအုယက ္ျဖစၾ္ကေသးတယ။္ 
ဟိုကမေပး ဘူး။ သူကလုတယ္ဆိုေတာ့ 
ဘယလ္ိမုယွုၾံကညစ္ရာ မရိတွဲအ့ေျခအေနဆိတုာ 
အမ်ားႀကီး ေတြ႔လာ ရတယ္ ခင္ဗ်ား။”ဟု 
ေရႊကၿူမိဳ႕နယ ္မဲဆႏၵနယ ္အမတွ(္၂) ျပညန္ယ ္
လႊတ္ေတာ္ ကိုယ္စားလွယ္ ဦးျမသိန္းက 
ဆိုသည္။ ကခ်င္ျပည္နယ္က အရပ္ဘက္အဖြဲ႔ 
အစည္း (၃၁)ဖဲြ႔ကလည္းအဆိပုါ ဝနႀ္ကီး သုံးဦး 
အား တာဝန္မွရပ္စဲလိုက္သည့္အေၾကာင္း 
ရင္းကိ ုသရိိလွိုေၾကာင္းကခ်င္ျပည ္နယဝ္နႀ္ကီး 
ခ်ဳပ္ထံ စာပို႔ထားၾကသည္။

ဝနႀ္ကီး ဦးHလေအာငသ္ည ္၎၏တာဝနမ္်ားကိ ု
ကြ်မ္းက်င္ေကာင္းမြန္စြာ စီမံခန္႔ခြဲေဆာင္ 
ရြက္ေနသူျဖစ္ပါသျဖင့္ မည့္သည့္အေၾကာင္း 
အရင္းေၾကာင့္ ဝန္ႀကီးရာထူးမွ ထုတ္ပယ္ရ 
သညက္ိ ုပြင့လ္င္းျမငသ္ာမႈရိစွြာ အမ်ားျပညသ္ ူ
သိရိွေအာင္ ရွင္းလင္းေျပာဆိုေစလိုေၾကာင္း 
ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္ထံ တင္ျပထားၾကသည္။

“ျပညသ္ူေတြက ကြ်န္ေတာ့က္ုိေျပာတယဆ္ိရုင ္
ကြ်န္ေတာ္လက္ခံတယ္။ ျပည္သူေတြက 
လက္မခံဘူးဆိုရင္ ကြ်န္ေတာ္ဘာမွ ေျပာစရာ 
မလိုဘူး။ သူေတာင္ေျပာစရာမလိုဘူး။ ဒီလိ ု
ဖိအားေပးစရာလည္း မလိုဘူး။” ဟု ဦးH 
လေအာင္က ဆိုသည္။ 

ကခ်င္ျပည္နယ္ ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္က သတင္း 
မီဒီယာမ်ား ကို အခုလိုေျပာဆိုထားပါသည္။

“အဆင့္ဆင့္ ကြပ္ကဲၿပီးေတာ့ညႊန္ၾကားတဲ့ 
လပုရ္ိုးလပုစ္ဥက္ိ ုလပု္ျခင္းျဖစတ္ယ ္ဆိတုာကိပု ဲ
အန္ကယ္လ္ ေျဖပါရေစ”ဟု ေျဖၾကားခဲ့ၿပီး 
ဝနႀ္ကီးမ်ားကိ ုႏတုထ္ြကခ္ိငု္းသည့ ္အေၾကာင္း 
ရင္းကိ ုရငွ္းရငွ္းလင္းလင္း ျပနလ္ည္ေျဖၾကားျခင္း 
မရိွခဲ့ပါ။

အဆိုပါဝန္ႀကီးသုံးဦးကို တာဝန္မွရပ္စဲရသည့ ္
အေၾကာင္းရင္းကို သိခ်င္ေနၾကေသာ ျပည္သ ူ
မ်ားလည္း ရိွေနသည္။
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“ဝန္ႀကီး(၃)ဦးကုိ ထုတ္ပယ္လုိက္တာနဲ႔ 
ပတ္သက္ၿပီး ပါတီတြင္းရႈပ္ေထြးမႈ ျပႆနာ
အခ်ိဳ႕ေၾကာင့္ျဖစပ္ါလမိ့မ္ယ။္”ဟ ုထငရ္ေၾကာင္း 
တရား လႊတ္ေတာ္ေရွ႕ေန ဦးဂဲနက္စ္က 
ေျပာပါသည္။

ဖြဲ ႔စည္းပုံအေျခခံဥပေဒ ပုဒ္မ ၂၆၄(ခ)တြင္ 
ႏိုင္ငံေတာ္သမၼတသည္ လုပ္ငန္းတာဝန္ 
ေက်ပြန္စြာ မထမ္းေဆာင္နိုင္ေသာ ဝန္ႀကီး 
မ်ားကိ ုရာထူးမ ွႏတုထ္ြကရ္န ္ညႊနၾ္ကားနိငုၿ္ပီး၊ 
ညႊနၾ္ကားသည့ ္အတိငု္း လိကုန္ာျခင္းမျပဳလွ်င ္
တာဝန္မွ ရပ္စဲရမည္ဟု ျပဌာန္းထားသည္။

“ယခုႏတုထ္ြက၊္ ရပစ္ဲျခင္းခရံတဲဝ့နႀ္ကီးေတြမွာ 
လယဆ္ညဝ္နႀ္ကီး ဦးျမသနိ္းဟာဆု ိNLDပါတရီ႕ဲ 
ဆူးခင္းလမ္းကာလမွာ ယခုႏုိင္ငံေတာ္အတုိ
င္ပင္ခံျဖစ္သူနဲ ႔အတူူတူ ျဖတ္သန္းခဲ့သူပါ။ 
ရုိးသားတယ္။ မဟုတ္မခံသမားျဖစ္ၿပီး ကခ်င ္
ျပည္နယ္ NLDပါတီဥကၠဌတစ္ဦးလည္း 
ျဖစပ္ါတယ။္ အဂတကိစိၥရပ္ေတြနဲ႔ ပတသ္ကၿ္ပီး 
ေတာ့လည္း တုိင္ၾကားျခင္းခံရျခင္း မရွိဘူးလုိ႔ 
အင္တာဗ်ဴးေတြမွာ သူကုိယ္တုိင္ေျဖၾကား
သြားတာေတြ႔ၾကမွာပါ။”ဟ ုေရ႕ွေနဦးဂနဲကစ္က္ 
ဝန္ႀကီးဦးျမသိန္းအေပၚ ၎၏အျမင္ကို 
ေျပာျပသည္။

လူမႈေရးဝန္ႀကီး ေဒါက္တာသင္းလြင္လည္း 
စကားေျပာဘုက်သည္ကလြဲလွ်င္ အင္မတန ္

အလပု ္လပုသ္တူစဦ္းျဖစၿ္ပီး အက်င့ပ္်က္ျခင္း၊ 
ေငြေၾကးျပႆနာမ်ားလည္း မၾကားမိေၾကာင္း 
ဦးဂဲနက္စ္က ဆိုသည္။

ကာယကံရွင္ ဝန္ႀကီးမ်ားကိုယ္တိုင္ကလည္း 
အက်င့္ပ်က္အဂဓိလိုက္စားမႈမ်ား ကင္းရွင္း 
ေၾကာင္း သတင္းမီဒီယာမ်ားကို ေျဖၾကားခဲ့ၾက 
သည္။

“ကြ်န္ေတာတ္ို႔ကေတာ ့ဒမီွာၾကားေနတာကေတာ ့
ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္ကို အဂဓိလိုက္စားတဲ့သူေတြကို 
အေရးယူခ်င္တယ္ဆိုရင္ အဲဒီလူစာရင္းကို 
တင္ခဲ့ဆိုတဲ့ေနရာမွာ အဂဓိလိုက္စားတ့ဲ 
လူေတြကို သူကမတင္ပဲနဲ႔ မဆိုင္တဲ့လူေတြကိ ု
တငလ္ိကုတ္ာ၊ တင္ေနတာလို႔ပ ဲကြ်န္ေတာတ္ို႔က 
ယုံၾကည္ ေနတယ္။”ဟု ဝန္ႀကီးဦးျမသိန္းက 
၎ႏုတ္ထြက္ ခံရသည့္အေပၚ ထင္ျမင္ခ်က ္
ေပးသည္။ 

၎ေဆာင္ရြက္ရမည့္ စီမံကိန္းမ်ားကို 
အေကာင္အထည္ေဖာ္ ေဆာင္ရြက္ခဲ့ၿပီးဆက ္
လက္၍လည္း ေဖာ္ေဆာင္ေနဆဲျဖစ္ေၾကာင္း 
သက္တမ္းမကုန္မခ်င္း ေဆာင္ရြက္ေနရ 
မည္ျဖစ္ေၾကာင္း ဆိုသည္။

“ေဒါကတ္ာသင္းလြငက္ိကု်ေတာ ့လဆီဝူနႀ္ကီး 
လည္း သူ႔ကိုမလိုလားလို႔ ေနရာကဖယ္ေပးပါ 
ဆိလုို႔ စာေရးထားတာရိတွယ။္ ေနာကၿ္ပီးေတာ ့
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Nlum
31 January 2019

“တစ္ျပည္ေထာင္စု စနစ္ေပၚမွာ 
ဒုကၡျဖစ္ လာတယ္။ 
ဖက္ဒရယ္စနစ္ကလည္း 
ႏွစ္ေပါင္းေတာ္ေတာ္လည္း 
ႀကိဳးစားၾကတယ္။ ကခ်င္ေခါင္း 
ေဆာင္ေတြလည္း 
ႀကိဳးစားၾကတယ္။ 
အခုလည္း ႀကိဳးစားတယ္။ 
ဘယ္ေတာ့မွ ေပၚမလာဘူး။

အမ်ိဳး သားလႊတ္ေတာ္၊ ျပည္သူ႔လႊတ္ေတာ္ 
ကလည္း သူ႔ကိမုႀကိဳကဘ္ာဘူးဆိၿုပီး သမၼတထ ံ
စာတင္ ထားတယ္။ ျမစ္ႀကီးနားျပည္သူလူထ ု
ေတြ ကခ်ငလ္ထူနုဲ႔ ကခ်ငမ္ဟတုတ္ဲသ့ူေတြလည္း 
သူ႔ကိုမႀကိဳက္ပါဘူးဆိုၿပီး စာတင္ထားတယ္။ 
သူကေတာ့ ျပဳတ္တာသိပ္မဆန္းဘူးေပါ့ဗ်ား၊ 
ဦးျမသနိ္း သကူေတာ ့သူ႔က႑လည္းမ်ားတယ။္ 
လယဆ္ညက္႑ဆိုေတာ ့လယသ္မိ္းေျမသမိ္း 
ေတြလည္း ျမန္ျမနမ္ေဆာငရ္ြက္ႏိငုတ္ဲအ့တြက ္
လည္း အထကက္ နည္းနည္းၿငိဳျငငမ္ွာေပါက့ြာ။ 
အဲဒီထဲမွာ အလုပ္မလုပ္ပါဘူးဆိုၿပီးမွ ဝန္ႀကီး 
H လေအာင ္ျဖဳတလ္ိကုတ္ာေတာ၊့ အားလုံးက 
ေတာ ့ဘာပဲျဖစ္ျဖစ ္ပညာရငွတ္စ္ေယာကအ္ေနနဲ႔ 
ႏွေျမာတာေပါ့။”ဟု NLD ပါတီမွ ဖားကန္႔မဲ 
ဆႏၵနယ္ အမွတ္(၉) အမ်ဳိးသား လႊတ္ေတာ ္
ကိုယ္စားလွယ္ ဦးခင္ေမာင္ျမင့္က ဆိုသည္။

ဦးဂဲနက္စ္က ဦးHလေအာင္က အလုပ္ႀကိဳးစား 
သည့္ ဝန္ႀကီးျဖစ္သည္ဟု ဆိုသည္။

“သူနဲ႔မၾကာခဏဆုံဖူးတယ္။ သစ္ေတာတြင္း
တစ္သ်ဴးငွက္ေပ်ာစုိက္ပ်ိဳးေနတဲ့ ကိစၥရပ္ေတြ၊ 
သယဇံာတခုိးတူးတဲက့စိၥရပ္ေတြနဲ႔ ပတသ္တၿ္ပီး 
ဝနႀ္ကီးအေနျဖင့မ္ညသ္ုိ႔ လပု္ေဆာငသ္င့္ေၾကာင္း 
အကူအညီေတာင္းခံရင္ ခ်က္ခ်င္းထေဆာင ္
႐ြက္ေပးခဲလ့ုိ႔ ေလးစားရတဲ့ျဖစစ္ဥ္ေတြ အမ်ားႀကီး 
ရွိပါတယ္။”ဟု ဦးဂဲနက္စ္က ဆိုသည္။
ဦးHလေအာင ္ေနရာတြင ္ေနာကတ္ကလ္ာမည့ ္

သကူလည္း အလပုလ္ပုရ္သညမ္ွာ လြယက္မူည ္
မဟတု္ေၾကာင္း ဦးခင္ေမာင္ျမင့က္ သုံးသပသ္ည။္

“ေနာက္တက္မည့္သူလည္း ေတာ္ေတာ္ေတာ ့
ခကပ္ါမယ။္ အကယ၍္လပုၾ္ကမယ၊္ ကိငုၾ္ကမယ ္
ဆိုရင္ ပီပီျပင္ျပင္နဲ႔ ဒီဥပေဒတို႔ တကယ္ကြ်မ္း 
က်င္မွလည္း၊ ေနာက္ေက်ာက္စိမ္းနယ္ေျမ
ဆိုေတာ့လည္း ရတနာနယ္ေျမဆိုေတာ့လည္း 
လြယတ္ာမဟတုဘ္ူး။ တကယ့က္ိ ုေက်ာကမ္်က ္
ဥပေဒထြက္လာရင္ေတာ့ ေတာ္ေတာ္လည္း 
ထနိ္းရသမိ္းရ ေနရာျဖစ္ေနတယ။္”ဟ ုဦးခင္ေမာင ္
ျမင့္က ဆိုသည္။

လစ္လပ္သြားေသာ ျပည္နယ္ဝန္ႀကီးမ်ား 
ေနရာတြင ္ျပနလ္ညခ္န္႔အပမ္ည့က္စိၥ ေဆြးေႏြး 
လမိ့မ္ညဟ္ ုယဆူရသည့ ္ျပညန္ယလ္ႊတ္ေတာ ္
အေရးေပၚ အစည္းအေဝးအား ယခလု ၂၈ရက ္
ေန႔တြင ္က်င္းပသြားမည္ျဖစ္ေၾကာင္း သရိသည။္

ေနာက္တက္လာႏိုင္သည့္ ဝန္ႀကီးမ်ားမွာ 
ဝိငု္းေမာမ္ ွျပညန္ယလ္ႊတ္ေတာက္ိယုစ္ားလယွ ္
ဦးေနာ္လီ၊ မိုးညွင္းမွ ျပည္နယ္လႊတ္ေတာ္ 
ကိယုစ္ားလယွ ္ဦးေက်ာ္ေက်ာဝ္င္းႏငွ့ ္ဖားကန္႔မ ွ
ျပည္နယ္လႊတ္ေတာ္ ကိုယ္စားလွယ္ ဦးဒါရီွ 
လဆိုင္းတို႔ ျဖစ္လာႏိုင္ေၾကာင္း ဦးဂဲနက္စ္က 
ထင္ေၾကးေပးထားသည္။
 



kachin waves 2019 ေဆာင္းပါးေပါင္းခ်ဳပ္ /FEATURES7

ျပညပ္တြငက္်င္းပခဲသ့ည့ ္ကခ်ငအ္မ်ဳိးသားညလီာခတံစခ္မု ွ
“လြတ္လပ္ေသာ ကခ်င္နိုင္ငံေတာ္တည္ေထာင္ရန္” 
အခ်ကပ္ါ ထတု္ျပန္ေၾကညာခ်ကက္ိ ုသတင္းမဒီယီာအခ်ဳ႕ိ၌ 
ေဖာ္ျပခဲၿ့ပီးေနာက၊္ ထတု္ျပနခ္်ကသ္ည ္လကရ္ိသွြားေနသည့ ္
ၿငိမ္းခ်မ္းေရးျဖစ္စဥ္အေပၚ ထိခိုက္ေစမည္ကို စိုးရိမ္ေနၾက 
သူမ်ားလည္း ရိွေနသည္။

အဆိုပါထုတ္ျပန္ခ်က္ကို ယခုႏွစ္ ဇန္နဝါရီလ ၁၂ - ၁၄ 
ရက္အတြင္း ထိုင္းနိုင္ငံ ခ်င္းမိုင္ၿမိဳ႕တြင္ ျပည္ပအေျခစိုက ္
ကခ်င္အမ်ဳိးသားအစည္းအရံုး (KNO)မွ ဦးေဆာင္က်င္းပခဲ ့
ေသာ ကခ်င္အမ်ဳိးသားညီလာခံအၿပီး ထုတ္ျပန္ခဲ့ျခင္း 
ျဖစ္သည္။

ၿငိမ္းခ်မ္းေရး ျဖစ္စဥ္အတြက္ 
ဆူးေျငာင့္ခလုတ္အျဖစ္ 
ေဝဖန္ခံရသည့္ ထုတ္ျပန္ေၾကညာခ်က္

Nlum
31 January 2019

“တစ္ျပည္ေထာင္စု စနစ္ေပၚမွာ 
ဒုကၡျဖစ္ လာတယ္။ 
ဖက္ဒရယ္စနစ္ကလည္း 
ႏွစ္ေပါင္းေတာ္ေတာ္လည္း 
ႀကိဳးစားၾကတယ္။ ကခ်င္ေခါင္း 
ေဆာင္ေတြလည္း 
ႀကိဳးစားၾကတယ္။ 
အခုလည္း ႀကိဳးစားတယ္။ 
ဘယ္ေတာ့မွ ေပၚမလာဘူး။
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KIO ဗဟုိေကာ္မတီဝင္ ဗုိလ္ခ်ဳပ္ဂြန္ေမာ္ႏွင့ ္
အစုိးရ၏ ၿငိမ္းခ်မ္းေရးကုိယ္စားလွယ္အဖြဲ႔ျဖ
စ္ေသာ ၿငိမ္းခ်မ္းေရးေကာ္မရွင္အတြင္းေရး
မွဴး ဒုတိယဗုိလ္ခ်ဳပ္ႀကီး ခင္ေဇာ္ဦး(ၿငိမ္း)တို႔ 
လူမႈကြန္ယက္ (face book)ေပၚတြင္အျပန ္
အလနွ ္စာေရးတံု႔ျပနၾ္ကျခင္းႏငွ့ ္ျမနမ္ာသတင္း 
မီဒီယာအခ်ဳိ႕မွ သတင္းအျဖစ္ေဖာ္ျပခဲ့ၾကၿပီး 
လူအမ်ား၏ စိတ္ဝင္စားမႈအခ်ဳိ႕ ရရိွခဲ့သည္။

အဆိုပါထုတ္ျပန္ခ်က္အေပၚ ဘဝင္မက်သည့ ္
အျမင္မ်ားလည္း ျပည္တြင္းမွ နိုင္ငံေရး၊ 
ၿငိမ္းခ်မ္းေရးႏွင့္ လူမႈေရးလုပ္ေဆာင္ေနသူ 
အခ်ဳိ႕၌ ရိွေနသည္။ 

ၿငိမ္းခ်မ္းေရး ေဆြးေႏြးေရး အက်ဳိးေဆာင္အဖဲြ႔ 
(PCG)မ ွဦးဆမ္ေအာငက္ ၿငမိ္းခ်မ္းေရးျဖစစ္ဥက္ိ ု
ဆူးေျငာင့ခ္လတု ္ျဖစ္ေစမညက္ိ ုစိုးရမိ္ေၾကာင္း 
ဆို္သည္။

“ဖက္ဒရယ္တည္ေဆာက္သြားမယ့္ ျဖစ္စဥ္ 
အတြက္ နည္းနည္း အေႏွာင့္အယွက္ ျဖစ္ေစ 
မလားလို႔ေတာ ့ျမငမ္တိယ။္”ဟ ု၎က ဆိသုည။္

ျပည္တြင္းစစ္ျဖစ္ၿပီး အသက္အိုးအိမ္လံုၿခံဳမႈ 
မရိွပဲ၊ ေတာ္လွန္ေရးသမားမ်ားႏွင့္ အစိုးရ 
တိုက္ခိုက္သည္ဆိုသည့္ အေၾကာင္းျပခ်က္ 
ေၾကာင့္ တိုင္းျပည္ပ်က္စီးသြားသျဖင့္ 
ေရွ႕ဆက္ၿပီး ကခ်င္ျပည္တြင္ ေနထိုင္သည့္ 

လူထု၏ အသက္အိုးအိမ္လံုၿခံဳမႈ၊ ေအးေအး 
ခ်မ္းခ်မ္းေနနိငုဖ္ို႔ ေရ႕ွဆကၿ္ပီးေတာတ့ိုးတကဖ္ို႔ 
ဘယလ္ိလုပုၾ္ကမလဲ၊ ဘယလ္ိပုံစုံႏငွ့သ္ြားမလ ဲ
ဆိုၿပီး ေဆြးေႏြးခဲ့သည္ဟု KNO ဥကၠဌ 
ဒူဝါေဘာမ္ဝမ္ လေရာ္က ကခ်င္သတင္းဌာန 
တစ္ခုတြင္ ရွင္းျပေျပာဆိုထားသည္။

လြတလ္ပ္ေသာ ကခ်ငန္ိငုင္ံေတာတ္ည္ေထာင ္
ရန္ဆိုသည့္ နိုင္ငံေရးပန္းတိုင္ ခ်မွတ္ရသည့ ္
အေၾကာင္းရင္းကို ဒူဝါေဘာမ္ဝမ္ လေရာ္က 
ယခုလိုေျပာဆိုထားသည္။ 

“တစ္ျပည္ေထာင္စု စနစ္ေပၚမွာ ဒုကၡျဖစ္ 
လာတယ္။ ဖက္ဒရယ္စနစ္ကလည္း ႏွစ္ေပါင္း 
ေတာ္ေတာလ္ည္းႀကိဳးစားၾကတယ။္ ကခ်င္ေခါင္း 
ေဆာင္ေတြလည္း ႀကိဳးစားၾကတယ။္ အခလုည္း 
ႀကိဳးစားတယ္။ ဘယ္ေတာ့မွ ေပၚမလာဘူး။ 
အဲဒီအခါက်ေတာ့ ကခ်င္အမ်ဳိးသားေတြရဲ႕ 
စိတ္ဓါတ္ထဲမွာ ဘာျဖစ္လာလဲဆိုေတာ့ ဗမာ 
လူမ်ားစု (majority) လူမ်ဳိးေတြဟာ မွ်တတဲ ့
ဖက္ဒရယ္စနစ္မွာ ကြ်န္ေနာ္တို႔နဲ႔ အတူမေန 
ခ်ငဘ္ူး။ ဒါေၾကာင့မ္ို႔လို႔ ဖိႏိပွတ္ယ။္ ရပရ္ြာလထူ ု
ကိုဒုကၡေပးတယ္။ အဲလိုအျမင္ေပါက္တယ္။ 
ဒါေၾကာင့္မို ႔လို ႔ ဘာပဲျဖစ္ျဖစ္တိုက္ပဲြလည္း 
မျဖစ္နဲ႔ေတာ့ ရန္လည္းမျဖစ္နဲ႔ေတာ့ ဒါဆိုရင ္
အခ်င္းခ်င္းမတိကုတ္ဲမ့ကူ သပသ္ပစ္ီေနလိကု ္
ဆိတုဲမ့ကူိ ုကြ်န္ေနာတ္ို႔ ခ်လာတာျဖစတ္ယ။္”ဟ ု
ကခ်ငသ္တင္းဌာနတစခ္တုြင ္ေျပာဆိထုားသည။္ 
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ဆရာကြမ္ေဂါငခ္န္ေနာက္ လတူိငု္းလမူ်ဳိးတိငု္း၌ 
လြတ္လပ္စြာထုတ္ေဖာ္ေျပာဆိုခြင့္ ရိွသည့္ 
အတြက္ ထုတ္ျပန္ခ်က္ႏွင့္ပတ္သက္ၿပီး 
မွားသည္၊ မွန္သည္ ေဝဖန္ခ်က္ မေျပာလို 
ေသာလ္ည္း ထတု္ျပနခ္်က္ေၾကာင့ ္ကခ်ငလ္မူ်ဳိး 
မ်ား၏ နိုင္ငံေရးျဖစ္စဥ္အေပၚ အက်ဳိးသက္ 
ေရာကမ္ႈ ရိွေကာင္းရိနွိငုသ္ည။္ မရိသွည့အ္ခ်က ္
လည္းရိနွိငုသ္ည။္ သို႔ေသာ ္လကရ္ိ ွၿငမိ္းခ်မ္းေရး 
ျဖစ္စဥ္တြင္ အစိုးရဘက္က ေထာက္ျပလာနိုင ္
သည့ ္အေၾကာင္းျပခ်ကလ္ည္း ျဖစလ္ာနိငုသ္ည ္
ဟု ဆိုသည္။

ညီလာခံမွ ထုတ္ျပန္ခ်က္သည္ အားလံုး၏ 
သေဘာထား မဟုတ္ေၾကာင္း ေဝဖန္မႈမ်ားကိ ု
ဒူဝါေဘာမ္ဝါလေရာ္က “အခုကခ်င္နိုင္ငံေ
ရးအဖဲြ ႔ေတြရိွတယ္။ စကားထြက္လာတာ 
ေတြရိွတယ္။ ဒီညီလာခံဟာ အားလံုးပါဝင္မႈ 
မရိဘွူး။ ဆိုေတာ ့အားလံုးရ႕ဲသေဘာမဟတုဘ္ူး 
ဆိုလို ႔ အဲလိုေျပာတာ၊ အဲဒါမဟုတ္ဘူး”ဟု 
ဆိုသည္။

လက္ရိွၿငိမ္းခ်မ္းေရး (၂၁ရာစု ပင္လံုညီလာခံ)
တြင ္တိငု္းရင္းသားမ်ား ခဲြမထြကပ္ါဟ ုေျပာဆိုေန 
ေသာလ္ည္း ယံၾုကညမ္ႈမရိပွ၊ဲ ခဲြမထြကပ္ါဆိသုည့ ္
အခ်က္ကို ထည့္သြင္းသေဘာတူလက္ခံရန ္
တိကုတ္ြန္းမႈမ်ားရိွေနသလိ၊ု ယခင ္တိငု္းျပညက္ိ ု
အပုခ္်ဳပခ္ဲသ့ ူဦးေနဝင္းကလည္း ဖကဒ္ရယဆ္ိ ု
သည္မွာ ခဲြထြက္ေရးမူပဲဟု ေျပာဆိုခဲ့သည္

မ်ားရိွခဲ့သည့္အတြက္ လြတ္လပ္ေသာ နိုင္င ံ
တည္ေထာငရ္နဆ္ိသုည့ ္ထတု္ျပနခ္်ကမ္်ဳိးသည ္
ယံုၾကည္မႈတည္ေဆာက္ေရး၌ အခက္အခဲ 
ျဖစ္ေစသည့္သေဘာမ်ဳိးျဖင့္ ကခ်င္ျပည္နယ ္
ဒီမိုကေရစီပါတီ ဥကၠဌ ေဒါက္တာတူးဂ်ာက 
ေထာက္ျပသည္။

ေဒါက္တာတူးဂ်ာက ထုတ္ျပန္ခ်က္သည္ 
လက္ေတြ႔မက်ပဲ အိပ္မက္ဆန္သည္ဟု 
မွတ္ခ်က္ေပးၿပီး “ဒီေန႔ကြ်န္ေနာ္တို႔ တိုင္းရင္း 
သားေတြအားလံုးက (၄၇)ပင္လံုစာခ်ဳပ္မွာ 
လက္မွတ္ထိုးခဲ့တဲ့သူေတြေရာ မထိုးခဲ့တဲ့ 
သူေတြေရာ တိုင္းရင္းသားေတြအားလံုးက 
ဒီေန႔အခ်ိန္အခါမွာ ကိုယ္ပိုင္ျပဌာန္းခြင့္၊ 
ကိုယ္ပိုင္အုပ္ခ်ဳပ္ခြင့္၊ တန္းတူအခြင့္အေရး 
အျပည့္အဝရိွတဲ့ ဖက္ဒရယ္ျပည္ေထာင္စု 
တည္ေဆာက္ေရးပဲ”ဟု ဆိုသည္။

လူထု၏ အသက္အိုးအိမ္လံုၿခံဳမႈ၊ ေအးေအး 
ခ်မ္းခ်မ္းေနနိငုဖ္ို႔ ေရ႕ွဆကၿ္ပီးေတာတ့ိုးတကဖ္ို႔ 
ဘယလ္ိလုပုၾ္ကမလဲ၊ ဘယလ္ိပုံစုံႏငွ့သ္ြားမလ ဲ
ဆိုၿပီး ေဆြးေႏြးခဲ့သည္ဟု KNO ဥကၠဌ 
ဒူဝါေဘာမ္ဝမ္ လေရာ္က ကခ်င္သတင္းဌာန 
တစ္ခုတြင္ ရွင္းျပေျပာဆိုထားသည္။

လြတလ္ပ္ေသာ ကခ်ငန္ိငုင္ံေတာတ္ည္ေထာင ္
ရန္ဆိုသည့္ နိုင္ငံေရးပန္းတိုင္ ခ်မွတ္ရသည့ ္
အေၾကာင္းရင္းကို ဒူဝါေဘာမ္ဝမ္ လေရာ္က 
ယခုလိုေျပာဆိုထားသည္။ 

“တစ္ျပည္ေထာင္စု စနစ္ေပၚမွာ ဒုကၡျဖစ္ 
လာတယ္။ ဖက္ဒရယ္စနစ္ကလည္း ႏွစ္ေပါင္း 
ေတာ္ေတာလ္ည္းႀကိဳးစားၾကတယ။္ ကခ်င္ေခါင္း 
ေဆာင္ေတြလည္း ႀကိဳးစားၾကတယ။္ အခလုည္း 
ႀကိဳးစားတယ္။ ဘယ္ေတာ့မွ ေပၚမလာဘူး။ 
အဲဒီအခါက်ေတာ့ ကခ်င္အမ်ဳိးသားေတြရဲ႕ 
စိတ္ဓါတ္ထဲမွာ ဘာျဖစ္လာလဲဆိုေတာ့ ဗမာ 
လူမ်ားစု (majority) လူမ်ဳိးေတြဟာ မွ်တတဲ ့
ဖက္ဒရယ္စနစ္မွာ ကြ်န္ေနာ္တို႔နဲ႔ အတူမေန 
ခ်ငဘ္ူး။ ဒါေၾကာင့မ္ို႔လို႔ ဖိႏိပွတ္ယ။္ ရပရ္ြာလထူ ု
ကိုဒုကၡေပးတယ္။ အဲလိုအျမင္ေပါက္တယ္။ 
ဒါေၾကာင့္မို ႔လို ႔ ဘာပဲျဖစ္ျဖစ္တိုက္ပဲြလည္း 
မျဖစ္နဲ႔ေတာ့ ရန္လည္းမျဖစ္နဲ႔ေတာ့ ဒါဆိုရင ္
အခ်င္းခ်င္းမတိကုတ္ဲမ့ကူ သပသ္ပစ္ီေနလိကု ္
ဆိတုဲမ့ကူိ ုကြ်န္ေနာတ္ို႔ ခ်လာတာျဖစတ္ယ။္”ဟ ု
ကခ်ငသ္တင္းဌာနတစခ္တုြင ္ေျပာဆိထုားသည။္ 
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အေမာင္ထုထဲ လွ်ပ္စစ္မီးေရာင္ေတြ ထိန္ထိန္လင္း 
ေနတဲ့ျမင္ကြင္းက ၿမိဳ႕ျပေလးတစ္ၿမိဳ႕ရိွ ေလယာဥ္ကြင္းသို႔ 
ညေလယာဥ္ဆိုက္ေရာက္ခ်ိန္ ၿမိဳ႕ကိုေလယာဥ္ေပၚကေန 
လမွ္းျမင္ေနရတဲ ့ျမငက္ြင္းတစခ္နုဲ႔ ခပဆ္ငဆ္ငတ္ူေနတယလ္ို႔ 
ခံစားမိေစတယ္။

ေလာပန္းေလာင္း
နယ္ေျမသို႔ 
အလည္တစ္ေခါက္

အရင္တုန္းက က်င္းတူးၿပီဆိုရင္ 
ကိုယ္ဟာ 
ေလာပန္းေလာင္းပါဆိုတဲ့ 
အိမ္မက္ေတြ 
အမ်ားႀကီးရိွတယ္ေပါ့။ 

Nlum
18 April 2019
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လွ်ပ္စစ္မီးေရာင္ေတြ ထိန္ထိန္လင္းေနတဲ့ 
အဲဒီျမငက္ြင္းထဲကိ ုတစ္ျဖည္းျဖည္းနီးကပသ္ြား 
တဲ့အခါ ေပတစ္ရာေျမသား လမ္းေပၚမွာ 
လတူစရ္ပ္ေက်ာ္ေလာက္ျမင့တ္ဲ ့တာယာဘီးေတြ 
သပ္ဆင္ထားတဲ့ ေျမဇာသယ္ကားႀကီးေတြ 
ေယာကယ္က ္ခတသ္ြားလာေနတယ။္ အဒဲစီြန္႔ပစ ္
ေျမဇာသယက္ားႀကီးေတြ သြားတဲလ့မ္းအတိငု္း 
ဆကသ္ြားရင ္ဧကဆယခ္်၊ီ ရာခ်ၿီပီး ေတာငလ္ိပုံ ု
ေနတဲ ့ေက်ာကစ္မိ္းတြင္းေျမဇာ စြန္႔ပစ္ေနရာသို႔ 
ေရာက္ရိွလာပါတယ္။

အဒဲီေနရာဟာ ျပည္ေထာငစ္ုျမနမ္ာနိငုင္အံႏံွ႔က 
တိငု္းရင္း သားလမူ်ဳိးေပါင္းစံ ုအမိမ္ကက္ိယုစ္နီ႔ဲ 
ေရာက္ရိွလာၾကတဲ့ ကမၻာေက်ာ္ေက်ာက္စိမ္း 
ထြကရ္ိရွာ ကခ်င္ျပညန္ယ ္ဖားကန္႔ ေက်ာကစ္မိ္း 
ေမွာ္ျဖစ္ပါတယ္။ ေရမေဆးသမား ေခၚ 
ေက်ာက္စိမ္းအရိုင္းတံုး ရွာေဖြေနၾကသူမ်ားရဲ႕ 
အိမ္မက္ဆံုရာ ေနရာ တစ္ေနရာလည္း 
ျဖစ္ပါတယ္။

“အေဖတို႔က ရွမ္းျပည္က ဒီမွာေက်ာက္စိမ္းရွာ 
ေက်ာက္စိမ္းရွာၿပီးမွ ဒီမွာကြ်န္ေနာ္တို႔ကို လာ 
ေမြးတာ၊ အခုကြ်န္ေနာ္က ဆယ့္ရွစ္္ႏွစ္ရိွပါၿပီ။ 
ဒမီွာေနတာ နယခ္ံေပါ ့နယခ္လံို႔ေျပာလို႔ရတယ။္ 
အကုန္လံုးကေတာ့ ရည္ရြယ္ခ်က္ကေတာ့ 
တစ္ခုထဲပါပဲ။ အကုန္လံုးကေတာ့ ေလာပန္း 
ျဖစ္ခ်င္ၿပီးမွ လာႀကိဳးစားတယ္။ ေက်ာက္လာ 
ရွာတယ္။ ေရမေဆးသမားတိုင္းရဲ႕ အိမ္မက ္
ကေတာ့ ဒါပါပဲ။”လို႔ လူငယ္ေရမေဆး သမား 
တစ္ေယာက္က ေျပာပါတယ္။

ေျမဇာပံုေဘး လြတ္ေနတဲ့လမ္းေဘးေတြမွာ 
ျမန္မာနိုင္ငံရဲ႕ၿမိဳ႕ျပေတြမွာ မိသားစုဇိမ္ခံကား 
ေတြအျဖစ ္စီးေနၾကတဲ ့ကားအမ်ဳိးအစားတခ်ဳ႕ိ 
ႀကိဳၾကားႀကိဳၾကားရပ္ထားတာကို ေတြ႔ရတယ္။ 
ကြ်န္ေနာ္နဲ ႔ ကြ်န္ေနာ့္သူငယ္ခ်င္းကလည္း 
ကြ်န္ေနာ္တို႔ စီးလာတဲ့ပရာဒိုကားကို ေျမဇာပံ ု
လမ္းေဘးထိုးရပ္လိုက္တယ္။ အဲဒီကားေတြနဲ႔ 

ေလာပန္းေလာင္း
နယ္ေျမသို႔ 
အလည္တစ္ေခါက္



12 kachin waves 2019 ေဆာင္းပါးေပါင္းခ်ဳပ္ /FEATURES

မလမွ္းမကမ္းမွာပဲ ေသာကစ္ရာစားစရာ အခ်ဳ႕ိ 
ေရာင္းတဲ့ မိုးကာတဲေလးေတြေရွ႕မွာ ဆယ္ခ်ီ၊ 
(တခါတစ္ေလ) ရာခ်တီဲဆ့ိငုက္ယ္ေတြ တန္းစရီပ ္
ထားတယ။္ မိုးကာတဲေအာကက္ စားပဲြငယ္ေလး 
ေတြမွာေတာ ့တစခ္်ဳ႕ိက ဖဲခ်ပ ္ကစားေနၾကၿပီး 
တစခ္်ဳ႕ိက လက္က္ိငုဖ္နု္း ေလးေတြ ပြတ္ေနၾက 
တယ။္ တခ်ဳ႕ိမိုးကာ တဲေတြမွာေတာ ့ေလးေကာင ္
ဂ်င၊္ ေျခာက ္ေကာငဂ္်င ္စသျဖင့ ္ေလာင္းကစား 
အမ်ဳိးမ်ဳိး ကစားေနၾကၿပီး၊ ကာရာအိုေကဆိလုို႔ 
ရတဲ ့မိုးကာတဲေလးေတြလည္း ရိွေသးတယလ္ို႔ 
ဖားကန္႔မွာ ဆယ္ႏွစ္ေက်ာ္ ေနထိုင္ခဲ့ ၿပီး 
လက္ရိွအခ်ိန္မွာလည္း ေရမေဆးေက်ာက္ 
ေရာင္းဝယလ္ပု္ေနသ ူသငူယခ္်င္းက တတဲစခ္ကုိ ု
လက္ညိဳးထိုးျပရင္း ေျပာျပေနတယ္။

ေျမဇာပံုကမ္းပါးေစာင္းတစ္ေလွ်ာက္မွာလ
ည္း မီးတစ္လွ်ပ္လွ်ပ္နဲ ႔ ဟိုနားဒီနား စိန္တူ 
(သံခြ်န္တူအေသး)ေလးနဲ႔ တစ္ေဒါက္ေဒါက ္
လိုက္ထုေနၾကတယ္။ ေရမေဆးသမားေတြရဲ႕ 
အေျပာအရေတာ ့ေက်ာကစ္မိ္းေတြကိ ုထမုတိဲ ့
အသံနဲ႔ ရိုးရိုးေက်ာက္တံုးေက်ာက္ခဲေတြကို 
ထုေခါကမ္တိဲအ့သကံ မတဘူူးလို႔ ေျပာပါတယ။္ 
ကမ္းပါးထိပ္မွာေတာ့ ကားေပၚ ကေန အသစ ္
စက္စက္ သြန္က်လာတဲ့ ေျမဇာ ပံုနား ဓါတ္မီး 
တစလ္ကန္႔ဲ စနိတ္တူစလ္ကစ္ ီကိငုထ္ားၾကတဲ ့
လအူပု္ေတြက အရငွလ္တလ္တ ္ဖမ္းမလိိကုတ္ဲ ့
ဆပ္တစ္ေကာင္ကို ကိုက္စားဖို ႔ ေသြးဆာ                                                        
ေနတဲ ့က်ားအပုစ္ဝုိငု္းအံလုာ သလိ ုအလအုယက ္

လိုက္ရွာေနၾကတယ္။ မီးေတြလည္း တစ္ျဖတ ္
ျဖတ္ေယာကယ္ကခ္တ ္သြားသလိ ုစနိတ္ူေခါက ္
သထံသုံေတြကလည္း “ေဒါက္ေဒါက ္ဒကဒ္က”္ 
ဆူညံသြားတယ္။

ညအခ်ိန္မွာ လွ်ပ္စစ္မီးထိန္ထိန္လင္းေနတဲ့ 
ေနရာေတြဟာ ေန႔အခ်ိန္ဆိုရင္ ေပေပါင္း 
ရာခ်ီ၊ ေထာင္ခ်ီျမင့္တဲ့ ကမ္းပါးရံေတြၾကား 
စက္ယႏၱယားေတြနဲ႔ မရပ္မနားတူးေဖာ္ေနတဲ ့
ေက်ာကစ္မိ္းလပုက္ြက္ေနရာေတြ ျဖစ္ေနတယ။္ 
လူတိုင္းမွာမတူညီတဲ့ ဘဝအိမ္မက္ေတြအ
မ်ားႀကီးရိနွိငု္ေပမဲ ့ဖားကန္႔သို႔ ေရာကရ္ိလွာၾကတဲ ့
ေရမေဆးသမားတိုင္းရဲ႕ တူညီတဲ့အိမ္မက္ 
တစ္ခုက ေက်ာက္စိမ္းေအာင္ၿပီး ေလာပန္း 
(သူေဌး)ျဖစဖ္ို႔ပါပတဲဲ။့ သတူို႔ကိယုတ္ိငု ္ေလာပန္း 
ေလာင္းေတြလို႔ ခယံထူားတဲသ့ူေတြ ျဖစခ္ဲၾ့ကေပမဲ ့
လက္ရိွအေျခအေနမွာေတာ့ ေရးမေဆး 
သမားေတြရဲ႕ ေလာပန္းေလာင္းအိမ္မက္က 
အားေလ်ာ့လို႔လာေနပါၿပီ။ 

“အရင္တုန္းက က်င္းတူးၿပီဆိုရင္ ကိုယ္ဟာ 
ေလာပန္းေလာင္းပါဆိုတဲ့ အိမ္မက္ေတြ 
အမ်ားႀကီးရိွတယ္ေပါ့။ ေက်ာက္ေဈးကြက္ 
ကလည္း အဲဒီအခ်ိန္တုန္းက အတိုင္းအတာနဲ႔ 
တကယ္ေကာင္းပါတယ။္ ေက်ာက္ေကာင္းေတြ 
လည္း အမ်ားႀကီးရိပွါတယ။္ အဒဲအီခ်နိတ္နု္းက 
ဖကစ္ပ္ေခတ္ေတာင ္မေပၚေသးတဲအ့ခ်နိတ္နု္းက 
ကြ်န္ေနာတ္ို႔က ဒမီွာက်င္းတူးခဲတ့ာ။ အခအုခ်နိ ္
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မွာ ေက်ာက္တစ္လံုးရခဲ့ရင္ေတာင္မွ ငါဟာ 
ေလာပန္းေလာင္းပါဆိုတဲ့ အိမ္မက္မက္ခြင့္ 
ေပ်ာကဆ္ံုးသလိပု၊ဲ ခစံားရပါတယ။္”လို႔ Kachin 
Waves ျပဳလပုတ္ဲ ့ဖားကန္႔လငူယ ္စကားဝိငု္းမွာ 
ပါဝင ္ေဆြးေႏြးသတူစ္ေယာကက္ ေျပာပါတယ။္

ေက်ာက္ေကာင္းရဖို႔ ခကခ္လဲာတဲအ့ခါ ေလာပန္း 
ျဖစ္ဖို႔မဟုတ္ပဲ တစ္ဝမ္းတစ္ခါ အတြက္ေတာင ္
ကလုာဖနထ္ိုးညဏဆ္ငရ္တဲ ့ေက်ာကစ္မိ္းေမွာက္ 
ေရမေဆးသမား ျဖစ္မွန္းမသိျဖစ္လာရတဲ့ 
သူေတြလည္း ရိွေနၾကျပန္ပါတယ္။ 

ေျမဇာပံုေဘးနားမွာ လူႏစွ္ေယာကက္ ေက်ာက ္
တံုးတစ္လံုးကို ဓါတ္မီးထိုးၿပီး အေသး အခ်ာငို႔ 
ၾကည့္ေနၾကတာကိုေတြ႔လို႔ သတူို႔ ေက်ာကစ္မိ္း 
ၾကည့္ေနတာ မဟုတ္လားလို႔ သူငယ္ခ်င္းကိ ု
ေမးၾကည့္ေတာ့ “အဲဒါမ်ဳိးေတြက တခါတေလ 
‘အင္’ မိတတ္တယ္”လို႔ သူငယ္ခ်င္း ကေျပာျပ 
တယ္။ ‘အင္’ဆိုတာ တခ်ဳိ႕ေရမ ေဆးသမား 
ေတြက ေရာင္းလို႔မထြကန္ိငုတ္ဲ ့ေက်ာကစ္မိ္းတံုး 
ေတြကို အိမ္ကေနသယ္လာၿပီး အခုပဲေျမဇာပံ ု
ကေန ေကာကရ္တဲ ့ေရမေဆး ေက်ာကလ္ိမု်ဳိး 
ေရးမေဆးဝယ္တဲ့ ေလာပန္း ေလးေတြရဲ႕ 
စတိအ္ာရံကုိ ုဖမ္းစားဖို႔ ခြငဆ္ငတ္ဲ ့ေက်ာကမ္်ဳိးကိ ု
ဆိုလိုတာျဖစ္ပါတယ္။ အေတြ႔ အႀကံဳျပည့္ဝတဲ ့
ေက်ာက္အဝယ္ ေလာပန္းေတြ ကလည္း 
ေက်ာကက္ိကုိငုၿ္ပီး ဓါတမ္ီးနဲ႔ေသခ်ာ ၾကည့လ္ိကု ္
တာနဲ႔ ‘အင’္ဟတု ္မဟတု ္ခဲြျခား သိျမငတ္တၾ္က 

ပါတယ္။ 

ညေန ေလးနာရနီဲ႔ ေျခာကန္ာရၾီကားမွာ ကမုၸဏ ီ
လပုက္ြကထ္ ဲခဏဝငရ္ွာခြင့္ေပးေတာ ့ေရမေဆး 
သမားေတြ အလုအယက္ဝင္ရွာ ၾကပါတယ္။ 
ေရမေဆးသမားေတြအတြက္ ကုမၸဏီကသတ ္
မတွထ္ားတဲအ့ခ်နိ္ေတြမွာ ကမုၸဏလီပုက္ြကထ္ ဲ
ေက်ာကသ္ြားရွာရတာက အခြင့္ေကာင္းတစခ္လုိ ု
ျဖစ္လာပါတယ္။ 

သူငယ္ခ်င္းရဲ႕ေျပာျပခ်က္အရဆိုရင္ အရင္က 
ကုမၸဏီလုပ္ကြက္ေတြမွာ ေျမဇာမစြန္ ႔ပစ္မီ 
ေက်ာက္ေရြးထုတ္တဲ့ ကုမၸဏီဝန္ထမ္းေတြကိ ု
လခစားေတြအျဖစရ္ွာခိငု္းခဲတ့ယ။္ အဲဒအီခါမွာ 
ဆိုရင္ လခစားဝန္ထမ္းေတြက ေျမဇာထဲက 
ေက်ာက္ေတြကို ၿပီးစလြယ္တာဝန္ေက် 
ပရဲွာၾကေတာ ့စြန္႔ပစ္ေျမဇာထ ဲေက်ာက္ေကာင္း 
ေတြပါလာဖို ႔ အလားအလာမ်ားခဲ့တယ္လို ႔ 
ေျပာျပတယ။္ အခုေနာကပ္ိငု္းေတာ ့ေက်ာက္ေရြး 
ထုတ္တဲ့ ကုမၸဏီဝန္ထမ္းေတြကို လစာအျပင ္
ေကာင္းတာပဲျဖစ္ျဖစ္ မေကာင္းတာပဲျဖစ္ျဖစ ္
ေက်ာကစ္မိ္းမ်ဳိးသာမနွရ္င ္ေက်ာကတ္စလ္ံုးရွာ 
ရတိငု္း ငါးရာက်ပ္ေပးတာမို႔ ေက်ာကအ္လံုးေရ 
မ်ားေအာင္ အားထုတ္ရွာလာၾကတဲ့အတြက ္
ေျမဇာပံမုွာအရငလ္ိုေက်ာက္ေတြ မ်ားမ်ားစားစား 
မပါလာေတာ့ဘူးလို ႔ သူ႔အေတြ႔အႀကံဳကို 
အေျခခံၿပီး သံုးသပ္ေျပာျပပါတယ္။

လိုက္ရွာေနၾကတယ္။ မီးေတြလည္း တစ္ျဖတ ္
ျဖတ္ေယာကယ္ကခ္တ ္သြားသလိ ုစနိတ္ူေခါက ္
သထံသုံေတြကလည္း “ေဒါက္ေဒါက ္ဒကဒ္က”္ 
ဆူညံသြားတယ္။

ညအခ်ိန္မွာ လွ်ပ္စစ္မီးထိန္ထိန္လင္းေနတဲ့ 
ေနရာေတြဟာ ေန႔အခ်ိန္ဆိုရင္ ေပေပါင္း 
ရာခ်ီ၊ ေထာင္ခ်ီျမင့္တဲ့ ကမ္းပါးရံေတြၾကား 
စက္ယႏၱယားေတြနဲ႔ မရပ္မနားတူးေဖာ္ေနတဲ ့
ေက်ာကစ္မိ္းလပုက္ြက္ေနရာေတြ ျဖစ္ေနတယ။္ 
လူတိုင္းမွာမတူညီတဲ့ ဘဝအိမ္မက္ေတြအ
မ်ားႀကီးရိနွိငု္ေပမဲ ့ဖားကန္႔သို႔ ေရာကရ္ိလွာၾကတဲ ့
ေရမေဆးသမားတိုင္းရဲ႕ တူညီတဲ့အိမ္မက္ 
တစ္ခုက ေက်ာက္စိမ္းေအာင္ၿပီး ေလာပန္း 
(သူေဌး)ျဖစဖ္ို႔ပါပတဲဲ။့ သတူို႔ကိယုတ္ိငု ္ေလာပန္း 
ေလာင္းေတြလို႔ ခယံထူားတဲသ့ူေတြ ျဖစခ္ဲၾ့ကေပမဲ ့
လက္ရိွအေျခအေနမွာေတာ့ ေရးမေဆး 
သမားေတြရဲ႕ ေလာပန္းေလာင္းအိမ္မက္က 
အားေလ်ာ့လို႔လာေနပါၿပီ။ 

“အရင္တုန္းက က်င္းတူးၿပီဆိုရင္ ကိုယ္ဟာ 
ေလာပန္းေလာင္းပါဆိုတဲ့ အိမ္မက္ေတြ 
အမ်ားႀကီးရိွတယ္ေပါ့။ ေက်ာက္ေဈးကြက္ 
ကလည္း အဲဒီအခ်ိန္တုန္းက အတိုင္းအတာနဲ႔ 
တကယ္ေကာင္းပါတယ။္ ေက်ာက္ေကာင္းေတြ 
လည္း အမ်ားႀကီးရိပွါတယ။္ အဒဲအီခ်နိတ္နု္းက 
ဖကစ္ပ္ေခတ္ေတာင ္မေပၚေသးတဲအ့ခ်နိတ္နု္းက 
ကြ်န္ေနာတ္ို႔က ဒမီွာက်င္းတူးခဲတ့ာ။ အခအုခ်နိ ္
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ေျခာက္နာရီထိုးခါနီးမွာေတာ့ ေရမေဆးသမား 
ေတြ အားလံုးတဖဲြဖဲြနဲ႔ အထြက္အေပါက္ဝသို႔ 
ထြကလ္ာၾကတယ။္ တခ်ဳ႕ိက ေက်ာကထ္မ္းလာ 
ၾကတယ။္ ေက်ာက္ေသးရင္ေတာ ့အတိထ္ထဲည့ ္
ၿပီး ျပန္ၾကတယ္။ ေရမေဆးဝယ္ဖို႔ေစာင့္ေနတဲ ့
သငူယခ္်င္းတို႔ႏစွ္ေယာကလ္ည္း လမ္းေဘးမွာ 
ထိငုရ္င္း ေက်ာကလ္ာျပမွာကိ ုတစ္ေမွ်ာ္ေမွ်ာန္႔ဲ 
ေစာင့္ေနတယ္။ ေက်ာက္အေရာင္းအဝယ္က 
ေမွာဆ္နလ္ြန္းတယလ္ို႔ေျပာရမလား၊ ေအာ္ေဈးနဲ႔ 
တကယ္အေရာင္းအဝယ္တည့္သြားတဲ့ေဈးက 
ခန္႔မနွ္းလို႔ ခကရ္ေလာက္ေအာင ္ကြာျခားလြန္း 
ပါတယ္။ 

ေက်ာက္ကဘာမွေတာ့ မေတြ႔ရဘူး၊ ဘယ္ 
ေလာကလ္ဲလို႔ သငူယခ္်င္းကေျပာလိကုတ္ယ။္ 
တစ္ဖက္ကလည္း ေတြ႔ရင္ေတာ့ ေရမေဆး 
မဟတု္ေတာဘ့ူးေလ၊ ေလာပန္း ငါးေသာင္းေတာ ့
ေပးပါလို႔ ျပန္ေျပာလာတယ။္ ေဈးမ်ားတယဆ္ိ ု
တဲအ့ထာနဲ႔ သငူယခ္်င္းက ေက်ာကက္ိုျပနက္မ္း 
ေပးလိုက္ေတာ့ ေရမေဆးသမားက ဘယ္ 
ေလာက္ေပးမလဲ၊ ေလာပန္းတဲ။့ သငူယခ္်င္းက 
ငါးေထာင္ပဲေပးနိုင္တယ္လို႔ ေျပာလိုက္တယ္။ 
ငါးေသာင္းေအာ္တဲ့ေက်ာက္က ခ်က္ခ်င္း 
ငါးေထာင္သို႔ ထိုးက်သြားတယ္။ ေနာက္ဆံုး 
အေရာင္းအဝယ္ေဈးျပန္္္ ္ ္ညိွၿပီး၊ ခုႏွစ္ေထာင္နဲ႔ 
ေဈးတည့္သြားၾကတယ္။
ေက်ာက္ေဈးပဲ အတက္အက် ျမန္တာမဟုတ ္

ေမွာ္ေဒသရဲ႕ စကားဝိုင္းေတြမွာ ပါလာတတ ္
စၿမဲျဖစ္တဲ့ ေက်ာက္စိမ္းေမွာ္က ေက်ာက္စိမ္း 
သူေဌးတခ်ဳိ႕ရဲ႕ ဘဝကံၾကမၼာအနိမ့္အျမင့္ 
အလညွ့္ေျပာင္းေတြကလည္း ဒ႑ာရဆီနဆ္န ္
နားေထာင္ခဲ့ရပါတယ္။

သူငယ္ခ်င္းက သူဝယ္လာတဲ့ ေရမေဆး 
ေက်ာက္ကို အိမ္ေရာက္ေတာ့ ေရေဆးၾကည့ ္
တယ္။ သံဘရပ္ခ်္၊ ေကာ္ဘရပ္ခ်္ေတြနဲ ႔ 
ပြတတ္ိကုၾ္ကည့တ္ယ။္ ေက်ာကအ္ရညအ္ေသြး 
(သို႔) ေက်ာက္သား အရည္အေသြးေကာင္း 
မေကာင္း ဘာမွေသေသခ်ာခ်ာ မေတြ႔မျမင္ရ။ 
ၿပီးေတာ့ ေက်ာက္ျဖတ္ခံုသြားၿပီး ျဖတ္ၾကည့ ္
လိုက္တယ္။ ေက်ာက္အရည္အေသြးဘာမွ 
မေကာင္းတဲ့ ေက်ာက္စိမ္းတံုး တစ္လံုးဆိုတာ 
ေသခ်ာသြားတယ။္ အသဲလိုျဖတရ္ံႈးတဲ ့ေက်ာက ္
ေတြ သူ႔အိမ္မွာ ကားတစ္စီးစာေက်ာ္ပံုေနတာ 
ေတြ႔ခဲ့ရတယ္။

ေရမေဆးသမားေတြအတြက ္ေလာပန္းေလာင္း 
ကေန ေလာပန္းဘဝသို႔ ေျပာင္းလဲသြားေစတဲ ့
ေက်ာက္ေကာင္းတစလ္ံုးရဖို႔ဆိတုာ ထထီိုးသလိပု ဲ
ေပါကဖ္ို႔လြယတ္ဲအ့ရာ မဟတုတ္ာ သတူို႔အားလံုး 
သိေနၾကေပမဲ့၊ ေသရင္ေျမႀကီး ရွင္ရင္ေရႊထီး 
ဆိုတဲ့ စကားပံုလိုပဲ စြန္႔စားလုပ္ကိုင္ေနၾကတဲ ့
ေရမေဆးသမား ေလာပန္းေလာင္းေတြ ဖားကန္႔ 
မွာ ေပါမ်ားေနဆဲပါပဲ။
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နက္ေမွာင္ၿပီး ရစ္ပတ္ထံုးေနေသာဆံႏြယ္ပိုင္ရွင္ အမ်ိဳးသမီးတစ္ဦးသည္ 
သူမေနထိုင္သည့္ အခန္းက်ဥ္း၏ မီးဖိုေခ်ာင္အား သန္႔ရွင္းေရးလုပ္ေနသည္။ 

ထူးရွားသည္မွာ သူမ၏ဆံထုံးျဖစ္သည္။ ၁ေပခန္႔ရွည္သည့္ သူမ၏ဆံထုံးကိ ု
ကခ်င္ထဘက္ျဖင့္ ထုံးထားလွ်က္ မီးဖိုေခ်ာင္အား သန္႔ရွင္းေရးလုပ္ေနသည္။ 
၎၏ဆံထုံးသည္ သူမကိုယ္တိုင္ စိတ္ႀကိဳက္ထုံးထားျခင္းမဟုတ္ပဲ၊ 
ညအပိ္ေနသည့အ္ခ်နိ ္ထူးထူးဆန္းဆန္း အလိအုေလ်ာက ္ထုံးသြားျခင္းျဖစသ္ည။္

ညွပ္ခြင့္ၿဖီးခြင့္
မရိွသည့္ ဆံထုံးပိုင္ရွင ္

မရန္
29 April 2019
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“ဆံပင္အခုလိုမထုံးသြားခ်ိန္ ကြ်န္မအရမ္းဖ်ား 
ေနတာ တစ္ညေတာ့ ညအိပ္ေပ်ာ္ေနတဲ့အခ်ိန ္
သူ႔ဟာသ ူထုံးသြားတာ။ အကဲေန အဖ်ားလည္း 
ေပ်ာက္သြားတယ္”ဟု ဆံထုံးပိုင္ရွင္ အသက ္
(၃၉)ႏွစ္ ေဒၚလဆန္ဆိုင္းေခါန္က ဆိုသည္။

ယခင္ေျဖာင့တ္န္းေနသည့ ္၎၏ဆံႏြယသ္ည ္
ထူးဆန္းစြာ အလိုအေလ်ာက္ထံုးသြားျခင္း 
ျဖစ္ၿပီး ဆံပင္အား ဘီးၿဖီးလို႔လည္းမရသလို 
ညွပ္လို႔လည္းမရေၾကာင္း သူမကဆိုသည္။

၎သည္ ကေလး(၄)ေယာက္၏မိခင္ျဖစ္ၿပီး 
မသိားစုႏငွ့အ္တ ူလိငုဇ္ာၿမိဳ႕မ ွဝိငုႀ္ကိဳငစ္စ္ေဘး 
ဒုကၡသည္စခန္းတြင္ ခိုလံႈလွ်က္ရိွသည္။ 
စစ္ေဘးဒုကၡသည္ဘဝ မျဖစ္မီအခ်ိန္တြင္ 
ဝိုင္းေမာ္ၿမိဳ႕နယ္ ကဇူးေက်းရြာတြင္ ေနထိုင ္
ခဲၾ့ကသည။္ သမူ၏ဆပံငသ္ည ္အဆိပုါဒကုၡသည ္
စခန္းတြင္ ေနထိုင္ေနစဥ္ ၂၀၁၅ ခ
ုႏွစ္မွ ယခုလိုျဖစ္လာရျခင္းျဖစ္သည္။

သူမ၏အမ်ိဳးသားျဖစ္သူ ဦးေလာ့္ခြမ့္ေဇာ္ေနာ ္
က ၎တို႔၏မ်ဳိးရိုးတြင ္အမ်ိဳးသမီးမ်ား ယခလုိ ု
သဘာဝအတိုင္း ျပန္ေျဖ၍မရေသာ ဆံထုံး 
ထုံးသြားသည့ ္အျဖစအ္ပ်ကမ္ွာ ယခ၎ု၏ဇနီး 
ေဒၚလဆန္ဆိုင္းေခါန္ႏွင့္ဆိုလွ်င္ မ်ိဳးဆက္(၇)
ဆက္ရိွၿပီ ျဖစ္ေၾကာင္းဆိုသည္။ ဦးေလာ့္ခြမ့ ္
ေဇာ္ေနာသ္ည ္ကခ်ငတ္ိငု္းရင္းေဆးဆရာတစဦ္း 
ျဖစ္သည္။

“အမ်ိဳးသမီးေတြမွာ ဒီလိုျဖစ္လာၿပီဆိုရင္ 
အမ်ိဳးသားေတြ ဦးေဆာင္လုပ္တဲ့ ဦးေဆာင္မႈ 
ထမဲွာပါဝငတ္ဲ ့အဖဲြ႔သားေတြလည္း ဘာအႏရၱာယ ္
မွ မျဖစ္ဘူး။ အႏၱရာယ္ကင္းတယ္။”ဟု 
ဦးေလာ့္ခြမ္းေဇာ္ေနာ္က ဆိုသည္။

ဆံပင္ယခုလိုျဖစ္လာၿပီဆိုလွ်င္ လုံးဝညွပ္လို႔ 
မရေၾကာင္းလည္း ၎ကဆိုသည္။ ညွပ္လိုက ္
လွ်င္ အိမ္သားေတြဆီမွာ အႏၱရာယ္တစ္ခုခု 
ႀကံဳလာတတ္ေၾကာင္း ဆိုသည္။

“အဖြားလည္း ဒီလိုျဖစ္တယ္။ သူကအရမ္း 
ရႈပ္တယ္ဆိုၿပီး ညွပ္လိုက္တာ အေဖတို ႔ညီ 
အစ္ကိုေတြ (၆)ေယာက္ထဲက (၄)ေယာက္ 
တစခ္ါတည္းေသသြားတယ။္ အကဲေန ေနာကပ္ိငု္း 
မညွပ္ေတာ့ဘူး။”ဟု ဦးေလာ့္ခြမ့္ ေဇာ္ေနာ္က 
ဆိုသည္။ 

ဦးေလာ့္ခြမ့္ေဇာ္ေနာ္၏ မိခင္ျဖစ္သူလည္း 
ယခုလိုဆံပင္ထုံးခဲ့ၿပီး ေသသည္အထိ ဆံပင ္
မညပွ ္ဆပံငမ္ၿဖီးပ ဲေနသြားခဲ့ေၾကာင္း ဆိသုည။္

“အေမလည္းျဖစ္တယ္။ သူကေသသည္အထ ိ
ဆံပင္မညွပ္ဘူး။ မၿဖီးဘူး။ ဒီတိုင္းပဲ ေနသြား 
တယ။္ သဆူုံးခါနီး သုံးရက္ေလာကအ္လိမုွာေတာ ့
တစ္ေယာက္ေယာက္က ေျဖေပးလိုက္သလိ ု
ဆထံံုးက အလိအုေလ်ာက ္ေျဖက်သြားတယ။္”ဟ ု
ဦးေလာ့္ခြမ့္ေဇာ္ေနာ္က ဆိုသည္။
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ဇနီးျဖစ္သူ ေဒၚလဆန္ဆိုင္းေခါန္သည္ သူမ၏  
အမ်ိဳးသားေျပာျပသည့အ္တြက ္၎၏ထူးဆန္း 
သည့္ ဆံထံုးႏွင့္ပတ္သက္၍ အထူးတလည ္
အံၾ့သျခင္း မရိခွဲသ့လိ၊ု ယခလုိုျဖစသ္ည့အ္တြက ္
ေထြေထြထူးထူး အခကအ္ခလဲည္း မရိွေၾကာင္း 
ဆိုသည္။

“အခုေတာ့ အက်င့္ျဖစ္သြားေတာ့ ဘာအခက ္
အခဲမွ မရိွဘူး။ ေရခ်ိဳး ရင္ေတာ့ ေနပူတဲ့ေန႔ပ ဲ
ခ်ိဳးလို႔ရတယ္။”ဟု ေဒၚလဆန္ဆိုင္းေခါန္က 
ဆိုသည္။

ေနပမူသွရူဲ႔ဆပံင ္ေျခာကသ္ည့အ္တြက ္ေျကာင့ ္
ေနသာတ့ဲေန႔တြငမ္ ွေခါင္းေလ်ွာလ္ွ်က ္ရွိေၾကာင္း 
လည္း သမူကဆိသုည။္ ညအပိ့ ္တ့အဲခ်နိလ္ည္း 
ဘာအခက္အခဲမွမရွိပဲ လႊတ္လပ္စြာ အိပ့္စက ္
ႏွိင္ေၾကာင္းလဲ သူမက ေျပာျပသည္။ 

ဆိငုက္ယစ္ီးရင္ေတာ ့ဆိငုက္ယဦ္းထပု္ေဆာင္းလို႔ 
မရသည့္အတြက္ လိုင္ဇာမွ ယာဥ္ထိန္းရဲမ်ားမ ွ
အေရးယူျခင္း ခံရဖူးေၾကာင္း ဆိုသည္။

အျပငသ္ြားလွ်င ္သမူကိမုေတြ႔ဖူးသည့သ္မူ်ားက 
သမူ၏ထူးဆန္းေနသည့ ္ဆံႏြယထ္ံုးကိ ုၾကည့ၿ္ပီး 
ေမးျမန္း၊ ၾကည့္ရႈျခင္းမ်ားရိွေၾကာင္း ဆိုသည္။

ထူးဆန္းသည့္ ဆံထုံးပိုင္ရွင္ ေဒၚလဆန္ 
ဆိုင္းေခါန္သည္ ၂၀၁၅ခုနွစ္ သူမယခုလို 

ဆံပင္ထံုးသြားကတည္းက မိသားစုဝင္မ်ား 
ယခင္ကထက္ ပိုမိုအဆင္ေျပလာသည္ဟု 
၎ယုၾံကည္ေနေၾကာင္း ဆိသုည။္ သားသမီးမ်ား 
ယခငက္ မၾကာခဏ ဖ်ားနာမႈမ်ားရိခွဲ့ေသာလ္ည္း 
ယခုေနာကပ္ိငု္း သားသမီးမ်ားလည္း ဖ်ားနားျခင္း 
မရိသွေလာက ္က်န္းမာေနျခင္းသည ္ထူးဆန္း 
စြာျဖစ္သြားသည့္ ဆံထုံးေၾကာင့္ ျဖစ္သည္ဟ ု
သူမက ယုံၾကည္ေနသည္။

“သားအလတ္ေကာငဆ္ိရုင ္တစ္ႏစွမ္ွာ ေဆးရု ံ
၇ခါေတာင ္တကရ္တယ။္ အခုေနာကပ္ိငု္းေတာ ့
သပိမ္ဖ်ားေတာဘ့ူး။”ဟ ုေဒၚလဆနဆ္ိငု္းေခါနက္ 
ဆိုသည္။

က်န္းမာေရးမ်ား ေကာင္းလာသည္သာမက 
အိမ္တြင္ေမႊးျမဴထားသည့္ အိမ္ေမႊးတိရစာၦန ္
မ်ားလည္း ယခင္ထက္ ပိုမိုပြားမ်ားလာၿပီး 
အဆင္ေျပလာေၾကာင္း သူမက ဆိုသည္။

ေဒၚလဆန္ဆိုင္းေခါန္သည္ သူမ၏ဆံထံုးအား 
တစ္သက္လုံး မညွပ္မၿဖီးပဲထားရန္ ဆုံးျဖတ ္
ထားၿပီး သူမ၏ထူးဆန္းသည့္ ဆံထံုးသည္ 
ဘုရားကေပးသည့္ လက္ေဆာင္ျဖစ္သည္ဟ ု
ယုံၾကည့္လက္ခံ ထားသည္။
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“ငါးလွ်ာ ေၾသာ္..ၾကက္လွ်ာ..
ဝက္လွ်ာကင္၊ ေက်ာက္ကပ္ သုပ္၊ 

ထြန္းေရႊဝါသုပ္… အကင္ ၁၀ ကင္ကိ ု
ငါးေသာင္း ေၾသာ္…ငါးေထာင္၊ 

အခ်ိဳရည္ေတြလည္းရတယ္ ႏြားရိုင္း .. 
အမဲရိုင္း..ကၽြဲရိုင္း” စသျဖင့္ ဗမာ 

စကားကို တလြဲတေခ်ာ္ ေယာင္ 
ေခ်ာ္ေခ်ာ္ေျပာၿပီး ေစ်း ေရာင္းေနတဲ ့
ရုပ္သံဖိုင္တစ္ခု၊ ၂၀၁၈ ခုႏွစ္ 
ေအာက္တိုဘာလက facebook 
သံုးစြဲသူမ်ားအၾကား အတိုင္း 
အတာ တစ္ခုအထိ ပ်ံ႕ႏွံ ႔ခဲ့ပါ 
တယ္။

သံေယာဇဥ္ႀကိဳးတံတား 
ပဲ့ကိုင္ရွင္ (သို႔) 
ဆယ္လီမမ 
ေဒၚရြယ္ေတာင္

ေလာ့ခြမ့္ေဇာင္
21 May 2019
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ပနိပ္နိပ္ါးပါး အရပရ္ညွရ္ညွ ္ေဖၚရႊငဖ္ြယ္ေကာင္း 
တဲ ့မ်က္ႏွာပိငုရ္ငွ ္ေဒၚရြယ္ေတာငတ္စ္ေယာက ္
သူမရဲ႕ စကားေျပာ ဟန္ေၾကာင့္ ကခ်င္ျပည ္
နယ္ႏွင့္ ႏိုင္ငံအဝွမ္း က facebook သံုးစဲြသ ူ
အမ်ားစုက သတိထားမိသူ၊ လူသိမ်ားတဲ့သ ူ
တစ္ေယာက္ ျဖစ္လာခဲ့ပါတယ္။

လာေရာက္စားေသာက္သူေတြရဲ႕အေမးကို 
ေယာင္ေယာငမ္ွားမွား ေျပာျပေနတဲ ့စကားေျပာပံ ု
ေၾကာင့္ ဆိုင္ရွင္ေဒၚရြယ္ေတာင္ နာမည္ႀကီး 
လာတာနဲ႔အမွ် အရငက္ဧည့သ္ည ္အလာနည္းၿပီး 
ေစ်းေရာင္းမေကာင္းတဲ့ ေအာင္ျမင္သာစံျပ 
ေက်းရြာက သူမရဲ႕ “သံေယာဇဥ္ႀကိဳးတံတား” 
စားေသာကဆ္ိငုဟ္ာလည္း ေစ်းေရာင္းေကာင္းတဲ ့
ဆိုင္တစ္ခုျဖစ္လာခဲ့ပါတယ္။

လာေရာက္စားေသာက္ၾကတဲ့ဧည့္သည္မ်ား
ဟာ စကားေျပာရင္ တလြဲတေခ်ာ္ေယာင္မွား 
ေျပာေနတတတ္ဲသ့မူနဲ႔ ဓါတပ္ံ၊ု ရပုသ္မံတွတ္မ္း 
ေတြအတူရိုက္ယူၿပီး facebook ေပၚ ျပန္လည ္
မွ်ေဝတာေတြ ျပဳလုပ္ၾကတဲ့အတြက္ ေဒၚရြယ ္
ေတာင္ဟာ လူသိပိုမ်ားလာၿပီး ဆိုရွယ္မီဒီယာ 
သံုးစြသဲူေတြက ဆယလ္မီမဆိၿုပီး ေခၚေဝၚလာၾက 
တဲ့အထိ ျဖစ္လာခဲ့ပါတယ္။

“အခုလိုစကားေျပာတာကို ျပင္ဖို ႔ ႀကိဳးစား 
ေသးတယ္။ စကားလုံးမွန္ေအာင္ျပင္ေျပာေလ 

စကားလုံးက ပိုပိုၿပီးလြဲလာေလေလျဖစ္လာ
တယ္။”ဟု အသက္ ၄၅ႏွစ္အရြယ္ ကေလး 
၉ေယာက္မိခင္ ေစ်းသည္ ေဒၚရြယ္ေတာင္က 
ေျပာျပပါတယ္။

ေဒၚရြယ္ေတာင္ဟာ ယခုလိုအေျခအေနျဖစ ္
မလာေသးခင ္လြနခ္ဲတ့ဲ ့၁၀ႏစွ္ေက်ာက္တည္းက 
မသိားစရု႕ဲ စားဝတ္ေနေရးတာဝနက္ိ ုကိယုတ္ိငု ္
ရုန္းကန္ ထမ္းေဆာင္ခဲ့ရတဲ့ အိမ္ေထာင္ရွင ္
မတစ္ဦး ျဖစ္ပါတယ္။

သမူရဲ႕အမ်ိဳးသားကေတာ ့မယမ္ယရ္ရ အလပု ္
မရွတိဲအ့တြက ္သမူကိယုတ္ိငုပ္ ဲေနပမူိုးရြာမေရွာင ္
မိုးလင္းကေနမိုးခ်ဳပ္အထိ ေန႔စားသြား၊ 
ေတာင္ယာခုတ္လုပ္ခဲ့ရတဲ့အျပင္ တခါတရံ 
ေရႊေမွာ္ေတြမွာ ေစ်းထြက္ေရာင္းၿပီး မိသားစ ု
စားဝတ္ေနေရးကိ ုရနု္းကန္ေျဖရငွ္း ခဲရ့တယလ္ို႔ 
ေျပာပါတယ္။

မီးဖြားခါနီး ကိုယ္ဝန္ကိုလြယ္ထားရခ်ိန္မွာေ
တာင္ လမ္းေလွ်ာက္တတ္စသားေလးကို 
ေက်ာေပၚပိုးၿပီး သူမေနထိုင္ရာ ျမစ္ဆံုတန္ 
ဖရဲေက်းရြာနဲ႔ အနီးတဝိကုမ္ွာရွတိဲ ့ေရႊေမွာ္ေတြမွာ 
ေရႊက်င္(ထိုးေလာင္းေလာင္း)သြားၿပီး ႏို႔မုန္႔ဖိုး၊ 
ကေလးေက်ာင္းစရိတ္ဖိုး ရွာေဖြခဲ့ရတယ္လို႔ 
ေျပာပါတယ္။

“ငါးလွ်ာ ေၾသာ္..ၾကက္လွ်ာ..
ဝက္လွ်ာကင္၊ ေက်ာက္ကပ္ သုပ္၊ 

ထြန္းေရႊဝါသုပ္… အကင္ ၁၀ ကင္ကိ ု
ငါးေသာင္း ေၾသာ္…ငါးေထာင္၊ 

အခ်ိဳရည္ေတြလည္းရတယ္ ႏြားရိုင္း .. 
အမဲရိုင္း..ကၽြဲရိုင္း” စသျဖင့္ ဗမာ 

စကားကို တလြဲတေခ်ာ္ ေယာင္ 
ေခ်ာ္ေခ်ာ္ေျပာၿပီး ေစ်း ေရာင္းေနတဲ ့
ရုပ္သံဖိုင္တစ္ခု၊ ၂၀၁၈ ခုႏွစ္ 
ေအာက္တိုဘာလက facebook 
သံုးစြဲသူမ်ားအၾကား အတိုင္း 
အတာ တစ္ခုအထိ ပ်ံ႕ႏွံ ႔ခဲ့ပါ 
တယ္။
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ခကခ္ဲလတွဲ ့မသိားစအုေျခအေနမွာ တစ္ႏစွက္ိ ု
တစ္ဦးႏႈန္းနဲ ႔ ကေလးကိုးေယာက္ေမြးခဲ့ ၿပီး 
မသိားစုေဝယာဝစၥကစိၥေတြန႔ဲပဲ လံုးပန္းေနရလို႔ 
ေပ်ာ္ေပ်ာရ္ႊငရ္ႊင ္မေနခဲရ့ဖူးတဲ ့ေဒၚရြယ္ေတာင ္
ဟာ “ဘယ္ေလာကခ္ကခ္ပဲါေစ ကေလးေတြႀကီး  
လာရင္ေတာ ့ေပ်ာ္ေပ်ာ ္ေနရမွာပါ”ဆိတုဲအ့ေတြးနဲ႔ 
အားတင္းခဲ့ရတယ္လို႔ ဆိုပါတယ္။

၂၀၁၈ ခုႏွစ္က ကိုေနလင္းေအာင္(ေခၚ)
ကိုေနက ေယာင္မွားမွား ဗမာစကားေျပာၿပီး 
ေဈးေရာင္းေနတဲ့ ေဒၚရြယ္ေတာင္ကို ရုပ္သ ံ
ရိုက္ယူၿပီး facebook ေပၚတင္လိုက္တဲ့ 
အခ်ိန္မွာေတာ့ သူမနဲ႔သံေယာဇဥ္ႀကိဳးတံတား 
အေျပာင္းအလဲစတင္ျဖစ္လာခဲ့တာပါ။

ႏုိင္ငံေက်ာ္အႏုပညာရွင္အခ်ိဳ ႕အပါအဝင္ 
သူ႔မစကားေျပာဟနက္ိ ုသေဘာက်တဲ ့ဧည့သ္ည ္
ေတြဟာ ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕နယ္ ေအာင္ျမင္သာ 
စံျပေက်းရြာအနီးရိွ က်ိန္ခရန္ေခ်ာင္းေဘးက 
ေဒၚရြယ္ေတာင္ရဲ႕ “သံေယာဇဥ္ႀကိဳးတံတား” 
ဆိုင္အထိ တကူးတက လာေရာက္ေတြ႔ဆံု 
မိတ္ဆက္ၿပီး စားေသာက္အားေပးၾကပါတယ္။ 

ေဈးႏႈန္းနဲ႔ ကုန္ပစၥည္းအမည္ေတြကို တလဲြ 
တေခ်ာ ္ေယာငတ္မ္းေျပာၿပီး ေဈးေရာင္း ေနတဲ ့
ေဒၚရြယ္ေတာငက္ိ ုရပုသ္ရံိကုယ္ၿူပီး facebook 
ေပၚ ပထမဆံုးတင္ခဲ့သူ ကိုေနက ဗီဒီယို 

ရိကုယ္ခူဲခ့်နိက္ လိငု္းေပၚတငဖ္ို႔ မရညရ္ြယခ္ဲပ့ဲ၊ 
အိပ္ေရာက္ရင္ျပန္ၾကည့္ဖို ႔သာ ရည္ရြယ္ၿပီး 
ရိုက္ခဲ့တယ္လို႔ ေျပာပါတယ္။

“ေစ်းေရာင္းတာကိုေမးရင္းနဲ႔ေပါ့ေနာ္ ဗီဒီယိ ု
မွာလည္းျမငမ္ွာေပါ့ေနာ ္ဒါေပမဲ ့ကၽြန္ေတာသ္မူ်ား 
ကို ေလာင္ေျပာင္ေစခ်င္တဲ့ စိတ္ဆႏၵလည္း 
မရွိပါဘူး။ ဆိုင္ကလည္းလူရွင္းတယ္၊ အခုလိ ု
မဟုတ္ဘူး။ ဗီဒီယိုရိုက္ၿပီးျပန္တယ္၊ ခြင့္ေတာ ့
မေတာင္းလိုက္ရဘူး။”လို႔ ဆိုပါတယ္။ 

ရပုသ္ဖံိငုက္ိတုငခ္ဲၿ့ပီးေနာက ္ငါးလခန္႔အၾကာမ ွ
“သံေယာဇဥ္ႀကိဳးတံတား” ဆိုင္ကိုျပန္ေရာက ္
ျဖစတ္ဲအ့ခါ ဆိငုအ္ေနအထားဟာ လံုးဝေျပာင္းလ ဲ
သြားၿပီး ေအာင္ျမင္ေနတာကို ေတြ႔ခဲ့ရတယ္လို႔ 
ကိုေနက ဆိုပါတယ္။

“စတိက္ေတာ ့ဘယလ္ိပုဲျဖစ္ျဖစ ္ဒဟီာေလးကိ ု
ကိုယ္လုပ္လိုက္တဲ့အတြက္ သူကေစ်းေရာင္း  
ေကာင္းတယ္၊ အဆင္ေျပသြားတယ္ဆိုတာ 
သိရတဲ့အခါက်ေတာ့ ေတာ္ေတာ္ေလးကို 
ဝမ္းသာပါတယ္” ဒါေပမဲ့ ဆိုင္ကိုလာတဲ့ 
ဧည့္သည္အခ်ိဳ႕က ေဒၚရြယ္ေတာင္ကို အနား 
မွာေခၚထားၿပီး ဟာသဆန္ဆန္ သေဘာထား 
ဆက္ဆံေနၾကတာကို ေတြ႔ခဲ့ရတဲ့အတြက္ 
စိတ္မေကာင္းလည္း ျဖစ္ခဲ့ရတယ္လို႔ ကိုေနက 
ဆိုပါတယ္။
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ႏိငုင္ံေက်ာအ္ဆိုေတာ ္ငငဲယ္ေလး (ခ်စစ္မ္းေမာင ္
ရဲ႕သမီး)ကလည္း သူျမစ္ႀကီးနားေရာက္စဥ္ 
ေဒၚရြယ္ေတာင္နဲ ႔ သြားေရာက္ေတြ႔ဆုံၿပီး 
လူမႈကြန္ယက္တြင္ Live လႊင့္ျဖစ္ခဲ့ေပမဲ့ 
ဆိုင္မ္ွာလာတဲသ့ူေတြ တစဝ္ိငု္းၿပီး တစဝ္ိငု္းေခၚၿပီး 
ရုပ္သံရိုက္ စေနာက္ေနတာေတြကိုျမင္ၿပီး 
စိတ္မေကာင္းမိတဲ့အတြက္ သူတင္ထားတဲ့ 
Live ကို ျပန္ျဖဳတ္ေပးလိုက္ေၾကာင္း သူ႔ရဲ႕ 
facebook စာမ်က္ႏွာမွာ ေရးသားထားပါတယ။္ 

“အားေရွာင္လို႔ ခုလိုသူမ်ားေတြအားေရွာင္ကိ ု
video ေတြ႐ိုက္ live ေတြတင္တာ ဘယ္လိ ု
ခံစားရလဲ” ေမးေတာ့ သူ႔မ်က္ရည္ဝဲဝဲေလးနဲ႔ 
ျပန္ေျဖရွာတယ္။ မေပ်ာ္ဘူးအဲ့လိုေတြ 
ဟာသလိုစေနာက္တာ သူဝမ္းနည္းတာ 
ခံစားမိတယ္။ သူမႀကိဳက္ဘူးတဲ့” ေဒၚရြယ္ 
ေတာင္ရဲ႕ရုပ္သံဖိုင္ကို live လုပ္ထားတာ 
ကိုျပန္ျဖဳတ္လိုက္ၿပီး ေတာင္းပန္ခဲ့ရတယ္လို႔ 
ငဲငယ္ေလးက ေရးသားထားပါတယ္။ 

ေဒၚရြယ္ေတာင္ကေတာ့ ေစ်းေရာင္းေကာင္း 
လာတာနဲ႔အမ် ွတစရ္ကတ္စရ္က ္အေရအတြက ္
ရာဂဏန္းအထိရွိတဲ့ ဧည့္သည္ေတြနဲ႔အတူ 
စကားေျပာေပး၊ ဓါတ္ပံုအတူရိုက္ခံတာေတြ 
လုပ္ရင္း လာလည္တဲ့ဧည့္သည္တိုင္းကို 
ေပ်ာ္ရႊင္ေစတဲ့သူမဟာ တခါတေလေတာ့ 
ပင္ပန္းတဲ့ဒဏ္ကိုလည္း ခံစားရတယ္လို ႔ 
ေျပာပါတယ္။ 

သူမက ဆိငု္ကိုလာလညတ္ဲ ့ဧည့္သည္ေတြကိ ု
မနု္႔နဲ႔ေရသန္႔ဗူးေတြကိ ုေမတၱာလက္ေဆာငအ္ျဖစ ္
လိုက္ေပးပါေသးတယ္။ 

“တခါတေလ ထမင္းမစားရေသးတဲ့အခ်ိန္၊ 
အလပုမ္်ားေနတဲအ့ခ်နိမ္်ိဳးဆိရုင ္ပငပ္န္းတာေပါ၊့ 
ဒါေပမဲ ့သားသမီးေတြကိ ုေကၽြးေမြးရမယဆ္ိတုဲ ့
စိတ္နဲ႔ အားတင္းထားရတယ္”လို႔ ဆိုပါတယ္။

ေမာပန္းမႈေတြရိွေပမဲ ့ဧည့သ္ည္ေတြကိ ုေပ်ာရ္ႊင ္
ေစဖို ႔ကို သူမအၿမဲႀကိဳးစားေနပါတယ္၊ ပုံတဲြ 
ရိုက္ခ်င္သူေတြကိုလည္း ပုံအတူတြဲရိုက္ 
ေပးေနပါတယ္။

“အခုလိုလာအားေပးၾကတဲ့အတြက္ အရမ္း 
ဝမ္းသာတယ္၊ ကၽြန္မလို အရိုးနဲ႔ပိန္ပိန္ပါးပါး
တစ္ေယာက္နဲ႔အတူ ဓါတ္ပံုအတူရိုက္ခ်င္ 
ရငလ္ည္း ရိကုၾ္ကတာေပါ”့လို႔ ေဒၚရြယ္ေတာငက္ 
ေျပာပါတယ္။

ေစ်းေရာင္းတာ အဆင္ေျပေနရင္ သားသမီး 
ေတြကိ ုပညာေရးမွာ သတူို႔ႀကိဳးစားႏိငုသ္ေလာက ္
ပံပ့ိုးေပးခ်ငတ္ဲအ့ျပင ္အခုေက်ာင္းတက္ေနၾကဆ ဲ
သားသမီးငယ္ ၅ေယာက္ကိုေတာ့ ဘြဲ႔ရပညာ 
တတ္ေတြျဖစ္လာဖို႔ ေမွ်ာ္လင့္ထားတယ္လို႔ 
ေျပာပါတယ္။
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ယခဆုိရုင ္သမူရ႕ဲခငပ္ြန္းကလည္း ဆိငုအ္တြက ္
လိုအပ္တဲ့ပစၥည္းေတြကို အိမ္ကေနျပင္ဆင္ 
ေပးေနၿပီျဖစၿ္ပီး အစားအေသာကခ္်က္ျပဳတတ္ဲ ့
အပိုင္းကိုေတာ့ သားသမီးေတြနဲ႔ လြဲထားႏိုင ္
ၿပီျဖစ္ပါတယ္။

ယခအုခ်နိမ္ွာေတာ ့facebook ဆိရုယွမ္ဒီယီာရ႕ဲ 
အက်ိဳးေက်းဇူးေၾကာင့္ ဘဝကံၾကမၼာေကာင္း 
ဘကက္ိ ုဦးတညလ္ာေနၿပီျဖစတ္ဲ ့ေဒၚရြယ္ေတာင ္
ဟာ အခုလိုေစ်းေရာင္းအဆင္ေျပလာျခင္း
ဟာ အာလမ္ဆုေတာင္းေတာင္ လက္ဝါးကပ ္
တိုင္ပြဲကိုသြားခဲ့စဥ္က ဘုရားသခင္ဆီမွာ ဆုေ
တာ င္း ခဲ့ တဲ့ အ တြ က္ လ ည္းျ ဖ စ္ တ ယ္ လို ႔ 
ယံုၾကည္ေနပါတယ္။

“မသိားစရုဲ႕အခကအ္ခဲေတြကိ ုဘရုားသခငဆ္ ီ
တိုင္တည္ၿပီး ဆုေတာင္းခဲ့တယ္၊ ေနာက္သိပ ္
မၾကာဘူး ကင္မရာရိုက္ၿပီး facebook ေပၚ 
တင္ေပးမယ့္သူ ေရာက္လာတာပဲ”လို႔ ေျပာပါ 
တယ္။ 

ဒါေၾကာင့္လည္း ဆိုင္ကိုလာအားေပးၾကတဲ့ 
ဧည့္သည္တိုင္းအတြက္ “ဘုရားသခင္က 
သူတို႔အေပၚမွာ ပိုေသာ ေကာင္းခ်ီးေပးပါေစ၊ 
က်န္းမာခ်မ္းသာၾကပါေစ၊ ဆိုင္ကအျပန္လမ္း 
ခရီးမွာလည္း ေခ်ာေခ်ာေမြ႔ေမ႔ြျဖစပ္ါေစ” ဆိၿုပီး 
ပံုမွန္ဆုေတာင္းေပးေနတယ္လို႔ ဆိုပါတယ္။

“ငါးလွ်ာ ေၾသာ္..ၾကက္လွ်ာ..
ဝက္လွ်ာကင္၊ ေက်ာက္ကပ္သုပ္၊ 

ထြန္းေရႊဝါသုပ္…



kachin waves 2019 ေဆာင္းပါးေပါင္းခ်ဳပ္ /FEATURES23

“ဒရမ္ကို ၂၀၀၄ မွာ 
ပြဲဦးထြက္တီးၿပီး 
ကခ်င္နာမည္ႀကီးအဆိုေတာ္ 
ဒြဲ၀မ္၊ လခရိထုရွန္တို႔ဆိုတဲ့ 
ရႈိးပဲြမွာစတီးတာ”

သူ႔နာမည္ ကိုဆိုင္းမိုင္တူး။ လူေတြကသူ႔ကို ကိုတူး၊ 
ဒရမ္မာတူး၊ စည္ပင္တူးလို ႔ေခၚၾကတယ္။ ေကအိုင္အို 
ဌာနခ်ဳပ္ရိွတဲ့ လိုင္ဇာၿမိဳ႕မွာ စည္ပင္တူး၊ ဒရမ္မာတူးဆိုရင ္
လူေတြကသိၾကပါတယ္။ 

သဟူာ လိငုဇ္ာၿမိဳ႕ေတာသ္န္႔ရငွ္းလပွေအာင ္လပု္ေဆာင္ေနသ ူ
သာမက ဒရမတ္ီးခတ္ျခင္းျဖင့ ္ျပညသ္ူေတြကိ ုေဖ်ာ္ေျဖေပးေန 
သူျဖစ္ပါတယ္။ သူရဲ႕ဇာတိက ဖားကန္႔ၿမိဳ႕နယ္ ကာမိုင္းၿမိဳ႕ 
ျဖစ္ပါတယ္။ နာမည္အျပည့္အစံု ကေတာ့ ဆိုင္းမိုင္တူး 
ျဖစ္ပါတယ္။ 

စည္ပင္တူး 
သို႔မဟုတ ္
ဒရမ္မာတူး

မရန္

28 May 2019
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ကိုဆိုင္းမိုင္းတူက ေမႊးကတည္းက သူငယ္နာ 
အေၾကာေသ (ပိလုယီိ)ုေရာဂါ ခစံားရသူျဖစ္ေပမဲ ့
စည္ပင္၀န္ထမ္းလုပ္ေနျခင္း၊ ေတးဂီတရႈိး 
ပြဲမ်ားတြင ္ဒရမတ္ီးျခင္းတို႔ျဖင့ ္အသက္ေမႊး၀မ္း 
ေက်ာင္း ျပဳေနသူျဖစ္ပါတယ္။ ကာမိုင္းမွ 
အသက္(၇၈)ႏွစ္ အေမကိုလည္း တတ္ႏိုင္ 
သေလာက ္ေငြေၾကးေထာကပ္ံလ့ွ်ကရ္ိ ွပါတယ။္

“အရင္ကေတာ့ ဂီတာကို စိတ္၀င္စားတယ္။ 
ဂီတာသင္တယ္။ ဒါေပမဲ့ ကြ်န္ေတာ့္လက္က 
အဆင္မေျပေတာ့ မတီးေတာ့ဘူး။ ဒရမ္က 
သငဆ္ရာမရိဘွူး၊ ျမငဆ္ရာပရဲိတွယ။္ သမူ်ားတီး 
တာကိၾုကည့ၿ္ပီး တီးျဖစသ္ြားတာ။”ဟ ုကိဆုိငု္း 
မိုင္းတူးက သူဒရမ္မာဘ၀ ျဖစ္လာပုံကို 
ေျပာျပပါတယ။္ ၂၀၀၃ ေလာကမ္ ွဆရာတနဂ္ြန္း 
ဆိသုကူ သူ႔ကိဒုရမတ္ီးတဲအ့ခ်နိ ္သေဘာေပါက ္
ေအာင္ ေကာ့ဒ္ေတြကို ဘယ္လိုၾကည့္ 
ရမယ္ဆိုတာေတြကို ေျပာျပဖူးေၾကာင္းလည္း 
ဆိုပါတယ္။

၂၀၀၆ ခုႏွစ္ ကေနစၿပီး အေမရိွတဲ့အတြက္ 
လိငုဇ္ာကိုေျပာင္းလာျခင္းျဖစတ္ယ။္ သူေရာက ္
လာၿပီးေနာက္ေတာ ့အေမကိအုမိ္ျပနခ္ိငု္းလိကုၿ္ပီး 
သကူလိငုဇ္ာမွာပဲဆက္ေနကာ အလပုလ္ပုရ္င္း 
မိခင္ကို ေထာက္ပံ့ေနသူျဖစ္ပါတယ္။ 

ေမာင္ႏွမ ၄ေယာက္မွာသူက အငယ္ဆုံးျဖစ ္
တယ္။ က်န္တဲ့အစ္မႏွစ္ေယာက္နဲ႔ အစ္ကို 

တစ္ေယာက္က အိမ္ေထာင္ျပဳသြားၿပီလို ႔ 
ဆိုပါတယ္။ ေက်ာင္းပညာကို (၉)တန္းအထ ိ
တက္ဖူးသူျဖစ္ပါတယ္။ 

“ဒရမ္ကို ၂၀၀၄ မွာ ပြဲဦးထြက္တီးၿပီး ကခ်င ္
နာမညႀ္ကီးအဆိုေတာ ္ဒြ၀ဲမ၊္ လခရထိရုနွတ္ို႔ဆိတုဲ ့
ရႈိးပဲြမွာစတီးတာ”ဟ ုကိဆုိငု္းမိငုတ္ူးကဆိသုည။္

လိငုဇ္ာမွာေရာကတ္ဲအ့ခ်နိမ္ွာလည္း ရႈိးေတြဆက ္
တိုက္တည္းတယ္။ အခုဆိုရင္ သူပါဝင္တီးတဲ ့
ရိႈးပဲြ၂၀ေက်ာ္ရိွသြားၿပီျဖစ္ၿပီး၊ သူတို႔ဂီတအဖြဲ႔ 
ေတြစုၿပီး စစ္ေဘးဒုကၡသည္ေတြကို လိုက္လ ံ
ေဖ်ာ္ေျဖေပးတဲ့ အဖြဲ ႔မွာလည္း လိုက္ပါၿပီး 
တီးခတ္ေနတယ္လို႔ ဆိုပါတယ္။

“စစ္ေဘးဒုကၡသည္ေတြက စိတ္ညစ္စရာေတြ 
အရမ္းမ်ားတယ္။ သူတို႔က နည္းနည္းပါးပါး 
ပဲျဖစ္ျဖစ ္ေပ်ာရ္ႊငမ္ႈေတြရေအာင ္လိကုလ္ံေဖ်ာ ္
ေျဖတာ” ထိသုုိ႔ပါ၀င္ေနရတာကိ ုစတိ္ေပ်ာရ္ႊင္ေန 
ေၾကာင္းလည္း ကိဆုိငု္းမိငု္းတူးက ဆိပုါတယ။္ 

သူနဲ႔အတူ ရိႈးတီးဖူးသူ သူငယ္ခ်င္း ကိုလလုံး 
ကလည္း “သကူ ဒရမတ္ီးတာက ေကာင္းတယ။္ 
လိုင္ဇာမွာလည္း ဆရာတစ္ေယာက္ပဲရိွတယ္။ 
အဲဆရာနဲ႔သူနဲ႔အလွည့္က်သလို တီးက်တယ္။ 
သူ႔မွာ Sindun Shingni ဆိုတဲ့ တီး၀ိုင္း 
လည္းရိွတယ္။”ဟု ကိုဆိုင္းမိုင္တူးရဲ႕ ဒရမ္တီး 
တဲ့အေပၚ သုံးသပ္ေျပာဆိုပါတယ္။  ကိုဆိုင္း 
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မိငု္းတူးဟာ သကူိယုတ္ိငု္ေလက့်င့ရ္န ္ဒရမ္ႏငွ့ ္
စကပ္စၥည္းအခ်ိဳ႕ကိလုည္း လိငုဇ္ာတြင ္ကိယုတ္ိငု ္
၀ယ္ထားၿပီး ပုံမွန္ေလ့က်င့္ သူျဖစ္ပါတယ္။ 

ဒရမ္ကို အရမ္းစိတ္၀င္စားၿပီး ဒရမ္မာသမား 
ေကာင္း တစ္ေယာက္ျဖစခ္်င္ေပမဲ ့က်န္းမာေရး 
မေကာင္းလာတဲအ့တြက ္စတိပ္်က္ေနေၾကာင္း 
သူကေျပာပါတယ္။ 

“ျဖစခ္်ငတ္ာေတာ ့အမ်ားႀကီးပ ဲအခကု က်နမ္ာ  
ေရးမေကာင္းဘူး။ က်န္းမာေရးေကာင္း သြားရင ္
ေတာ ့စတိက္ူးထားတာေတြလည္း ျဖစ္ေအာငလ္ပု ္ 
မယလ္ို႔ စတိက္ူးထားတယ။္”ဟ ုကိဆုိငု္းမိငုတ္ူးက 
ဆိုပါတယ္။

သူဟာ ေမႊးရာပါပိုလယိုေရာဂါ ေ၀ဒနာရွင္ျဖစ ္
ေပမဲ့ ဒရမ္ကိုေလ့က်င့္ၿပီး ေကာင္းေကာင္းတီး 
ႏိုင္ခဲ့သူ ျဖစ္ေပမဲ့လည္း ယခုအခ်ိန္ ယခင္က 
ထက ္က်န္းမာေရးဆိုးလာတဲအ့တြက ္ေကာင္းမြန ္
စြာ မတီးႏိုင္ေၾကာင္းကိုလည္း ေျပာျပပါတယ္။ 
သူလမ္းေကာင္းေကာင္း မေလွ်ာက္လာႏိုင္မႈ 
ေတြလည္းရိွ လာပါတယ္။ အရမ္းေအးတဲ့အ
ခ်ိန္ဆိုပိုဆိုးေၾကာင္းလည္း ဆိုပါတယ္။ 
“တျခားဟာေတြကို အကုန္တီးႏိုင္တယ္။ 
ဒါေပမဲ ့Rolling ဆြတဲဲ ့ဒရမရ္ိကုခ္်က္ေတြကိလုည္း 
သပိမ္ရိကုလ္ာႏိငု္ေတာဘ့ူး။ တီးတဲအ့ခါက်ေတာ ့
အားလုံးက ခ်ီးက်ဴးၾကတယ။္”ဟ ုကိဆုိငု္းမိငုတ္ူး 

က ဆိုပါတယ္။ 
တကယ္ရိႈးပြဲေတြတီးတဲ့အခ်ိန္မွာ အဆင္ေျပ 
ေအာင ္အကနုတ္ီးႏိငု္ေပမဲ ့အစကရိႈးပြဲေတြငွားၿပီး 
သြားတီးတဲ့အခ်ိန္တြင္မွာ ပြဲငွားတဲ့သူေတြ 
အဆိုေတာ္ေတြက သူ႔ကိၾုကည့ၿ္ပီး မယုမံၾကညန္ဲ႔ 
အားမလိုအားမရ ျဖစ္တာေတြလည္း ႀကဳံခဲ့ဖူး 
တယ္လို႔ ကိုဆိုင္းမိုင္တူးက ဆိုပါတယ္။ 

ထိကုဲသ့ို႔အျဖစအ္ပ်က္ေတြ ႀကဳံေတြ႔ရတဲအ့ခ်နိ ္
ကိုဆိုင္းမိုင္တူး စိတ္အားငယ္မႈေတြလည္း 
ရိွခဲ့တယ္လို႔ ကိုလလုံးက ဆိုပါတယ္။

“ဖိအားေပးခံရသလိုခံစားရတယ္။ စိတ္အား 
လည္း တအားငယ္တတ္တယ္။ သူမ်ားေခၚၿပီး 
သူ႔ကိုတစ္ခုခုေျပာရင္။ သူက မတီးေတာ့ဘူး။ 
အျ ခားတစ္ေယာက္ျ ပန္ ငွား ပါဆိုတာမ်ိဳး  
ျဖစ္သြားတယ္။”ဟု ကိုလလုံးက ဆိုပါတယ္။ 

ကိုဆိုင္းမိုင္တူးရဲ႕ အဓိကရည္မွန္းခ်က္က 
တီး၀ိုင္းအစုံစက္အစုံ၀ယ္ထားၿပီး ရႈိးပြဲေတြမွာ 
လိုက္ငွားစားဖို႔ျဖစ္တယ္။ ဒါတင္မကပဲ လူငယ ္
ေတြကို ဒရမ္တီးတဲ့ပညာကို သင္ေပးခ်င္ 
တယ္လို႔လည္း ဆိုပါတယ္။ 

စာမျက်ှာ ၂၉ သုိ ့
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“IDP camp ကလူေတြပဲမ်ားေနတယ္၊ ေဒသခံ 
အသင္းေတာ္ေတြ ရြာကလူေတြလာတာနည္းတာေတြ႔ရ
တဲ့အတြက္ စိတ္မေကာင္းပါဘူး”လို ႔ ကခ်င္ေဒသ 
တေက်ာ့ျပနစ္စပ္ြ ဲ(၈)ႏစွ္ျပည့ ္ဆုေတာင္းပြအဲခမ္းအနားအေပၚ 
KBC ဥကၠဌ Rev.ေဒါက္တာခလမ္ဆမ္ဆြန္က မွတ္ခ်က္ျပဳ 
ေျပာဆိုပါတယ္။

ကခ်င္လူထုေထာင္ဂဏန္း ပါဝင္တက္ေရာက္ေလ့ရွိတဲ့ 
တေက်ာ့ျပနစ္စပ္ြ ဲႏစွပ္တလ္ည ္ဆုေတာင္းပြ ဲအခမ္းနားဟာ 
၂၀၁၉ ခုႏွစ္မွာေတာ့ အစီအစဥ္စတင္ၿပီး မနက္ ၁၀ 
နာရီထိုးလာတဲ့အခ်ိန္ထိ တက္ေရာက္လူဦးေရ အေယာက ္

ေနရပ္ျပန္ေရးလႊမ္းမိုးၿပီး၊ 

ကခ်င္လူထု ပါဝင္မႈနည္းလာတဲ့ 

တေက်ာ့ျပန္စစ္ပြဲ (၈) ႏွစ္ျပည့္ဆုေတာင္းပြဲ

ေလာ့ခြမ့္ေဇာင္
8 June 2019

“စစ္ေရွာင္ျပည္သူေတြရဲ႕ 

၈ႏွစ္သာကာလအတြင္း 

ႀကံဳေတြ႔ေက်ာ္ျဖတ္ခဲ့ရတဲ့

အခက္အခဲေတြကို 

သက္ဆိုင္ရာ အစိုးရမ်ားႏွင့္ 

ႏွစ္ဖက္လက္ နက္ကိုင္ေတြနဲ႔ 

ျပည္သူအားလံုးသိရွိႏိုင္ဖို႔ 

အခမ္းအနားကို 

က်င္းပရျခင္းျဖစ္တယ္”
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တစ္ေထာင္ပင္ မရွိေသးတဲ့အေျခအေန 
ကိုျမင္ရပါတယ္။
ယခလုိ ုပါဝငတ္က္ေရာကသ္ ူနည္းသြားရျခင္းဟာ 
တကၠသိုလ္ဝင္တန္း ေအာင္စာရင္း ထြက္ရွိတဲ ့
ေန႔ႏွင့္ ရက္တိုက္ေနတာေၾကာင့္ ဒါမွမဟုတ ္
ခါတိငု္းႏစွန္ဲ႔ မတပူ ဲဂၽြနလ္ ၈ ရက္ေန႔မွာ ျပဳလပု ္
တြဲအတြက္၊ မနက္ကတည္းက သဲသဲမည္း 
မည္းရြာတဲ့ မိုးေၾကာင့္ပဲလား၊ အခမ္းအနား 
ဖိတ္ၾကားမႈ အားနည္းခ်က္ေၾကာင့္လား တခုခ ု
ေၾကာင့္ေတာ့ ျဖစ္ပါလိမ့္မယ္။

“စစ္ေရွာင္ျပညသ္ူေတြရ႕ဲ ၈ႏစွသ္ာကာလအတြင္း 
ႀကံဳေတြ႔ေက်ာ္ျဖတ္ခဲ့ရတဲ့အခက္အခဲေတြကိ ု
သက္ဆိုင္ရာ အစိုးရမ်ားႏွင့္ ႏွစ္ဖက္လက္ 
နက္ကိုင္ေတြနဲ ႔ ျပည္သူအားလံုးသိရွိႏိုင္ဖို ႔ 
အခမ္းအနားကို က်င္းပရျခင္းျဖစ္တယ္”လို႔ 
ယေန႔အစီအစဥ္ျဖစ္ေျမာက္ေရးတာဝန္ခံ 
မဆိုင္းႏူးပန္က ဆိုပါတယ္။ 

ကခ်င္လူထု ပါဝင္မႈနည္းပါးေပမဲ့ ခရစ္ယာန္
ဘာသာေရးေခါင္းေဆာင္ေတြအပါအဝင္  
စစ္ေရွာင္ျပညသ္မူ်ား အမ်ားဆံုးလာေရာကတ္ဲ ့

၈ႏွစ္ျပည့္အခမ္းအနားကေတာ့ IDP မ်ား လံု
ၿခံဳစတိခ္်စြာေနရပ္ျပန္ႏိငု္ေရးဆိတုဲ ့အခ်က္ေတြ 
က အဓိကလႊမ္းမိုးခဲ့ပါတယ္။ 
ယေန႔အခမ္းအနားမွာ ကခ်င္ေဒသစစ္ေဘးေ
ရွာင္ျပည္သူမ်ားအား ကူညီေစာင့္ေရွာက္ေရး 
ေကာမ္တ ီ(KHCC) ရ႕ဲဥကဌၠတာဝနက္ိ ုလည္းယ ူ
ထားတဲ့ Rev. ေဒါက္တာ ခလမ္ ဆမ္ဆြန္က 
စစ္ေရွာင္မ်ား ေနရပ္ျပန္ႏိုင္ေရး လုပ္ေဆာင ္
ေနတဲ့အေျခအေနေတြကို အဓိက ေျပာဆိုခဲ ့
ပါတယ္။

“ေနရပ္ျပန္သူမ်ားအတြက္ လံုၿခံဳမႈရွိရမယ္၊ 
မိမိကိုယ္ပိုင္ဆံုးျဖတ္ခ်က္နဲ႔ ေနရပ္ျပန္တာ 
ျဖစ္ရမယ္၊ ႏိုင္ငံတကာ အကူအညီေတြ 
ရရွရိမယ၊္ ျပနၾ္ကေတာဆ့ိၿုပီး သြားပို႔ထားတာန႔ဲ 
မလံုေလာက္ဘူး၊ ဒါေတြကို ညွိႏိႈင္းတိုင္ပင္ 
ၿပီးေတာ ့လပု္ေဆာင္ေနပါတယ”္လို႔ေျပာပါတယ။္

ထို႔အျပင ္စစ္ေဘးဒကုၡသည ္ျဖစလ္ာရတဲအ့ခ်နိ ္
ကာလတုန္းက ဂုဏ္သိကၡာမဲ့စြာ ထြက္ေျပးခဲ ့
ၾကရတာ ျဖစ္တဲ့အတြက္ ေနရပ္ျပန္ႏိုင္ေရး 
မွာေတာ ့ဂဏုသ္ကိၡာရွစိြာနဲ႔ ျပန္ႏိငုဖ္ို႔ အလြနပ္င ္

ေနရပ္ျပန္ေရးလႊမ္းမိုးၿပီး၊ 

ကခ်င္လူထု ပါဝင္မႈနည္းလာတဲ့ 

တေက်ာ့ျပန္စစ္ပြဲ (၈) ႏွစ္ျပည့္ဆုေတာင္းပြဲ
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အေရးႀကီးတယလ္ို႔ ေဒါကတ္ာခလမဆ္မဆ္ြနက္ 
တိုက္တြန္းေျပာဆိုပါတယ္။
ယေန႔အခမ္းအနားတြင္ထုတ္ျပန္လိုက္တဲ့ 
ကခ်င္ျပည္နယ္အတြင္းရွိ IDPs မ်ားႀကံဳေတြ႔ 
ေနရတဲအ့ခင္းအက်ဥ္းအေပၚ IDPs လငူယမ္်ား 
ရဲ႕ ရပ္တည္ခ်က္ဆိုတဲ့ထုတ္ျပန္ခ်က္မွာလ
ည္း ေနရပ္ျပန္ေရးႏွင့္ ပတ္သက္တဲ့ 
အခ်က္မ်ားက အမ်ားစုပါဝင္ေနပါတယ္။

“ေနရပ္ျပန္ေရး၌ ၿခိမ္းေျခာက္ဖိအားေပးျခင္း၊ 
မက္လံုးေပးျခင္းမျပဳပဲ IDPs မ်ားရဲ႕ သေဘာ 
ဆႏၵအေလ်ာက ္ျဖစ္ေရး၊ ျပနလ္ည္ေနရာခ်ထား 
ေရးအတြက္ IDPs မ်ားကိုလြပ္လပ္စြာ 
ေရြးခ်ယ္ခြင့္ျပဳေရး” စတဲ့အခ်က္ ၂၀ ပါဝင္ 
တာကိုေတြ႔ရပါတယ္။ 

ဆုေတာင္းပြဲအခမ္းအနားမွာ ဝိုင္းေမာ္ၿမိဳ႕နယ ္
မိုင္းနား KBC စစ္ေရွာင္စခန္းမွာေနထိုင္တဲ့ 
မတနိ္႔ဝင္းရ႕ဲ IDPs ကေလးမ်ား ရငဆ္ိငု္ေနရတဲ ့
ခြဲျခားဆက္ဆံခံရမႈေတြကို မ်က္ရည္ ေပါက ္
ေပါက္က်ၿပီး ရင္ဖြင့္ေျပာျပတဲ့အစီအစဥ္တစ္
ခုလည္း ပါဝင္ပါတယ္။ 

ေက်ာင္းတက္ခ်ိန္မွာ ဆရာဆရာမအခ်ိဳ႕ရဲ႕ 
IDPs ေက်ာင္းသူေက်ာင္းသားေတြအေပၚ 
ခဲြျခားေျပာဆိုမႈမ်ားေၾကာင့္ ေက်ာင္းမတက္
ခ်င္ေအာင္ျဖစ္ခဲ့ရတာေတြ၊ ပတ္ဝန္းက်င္က 
အထင္အျမင္ေသးခံရတာေတြ၊ စစ္ေရွာင္ 

ကေလးမ်ား လမ္းေပ်ာက္ကာ ပ်က္စီးခဲ့ရတဲ ့
အေျခအေနေတြကိ ုရငဖ္ြင့္ေျပာဆိခု်နိမ္ွာေတာ ့
နားေထာင္ေနသူအခ်ိဳ႕ကို စိတ္မေကာင္း 
မ်က္ရည္က်ေစခဲ့ပါတယ္။ 
ဆုေတာင္းပြဲအခမ္းအနားအစီအစဥ္ အၿပီးမွာ 
ေတာ့ စစ္ေရွာင္မ်ားရဲ႕ ဘဝအေျခအေနကို 
ေအာက္ေမ့ သတိရဖို႔အတြက္ဆိုကာ ထမင္း 
ၾကမ္းနဲ႔ ဆားထုတ္ ေဝမွ်စားသံုးၾကပါတယ္။ 

ေနာငန္န္း ေဂ်ာမ္ဆပ ္IDP စခန္းမွာေနထိငုတ္ဲ ့
ဆရာမေဒၚ ေဘာမ္လံုကေတာ့ ထမင္းၾကမ္းနဲ႔ 
ဆားႏွယ္စားေနတဲ့အခ်ိန္ တႏိုင္းေအာင္ 
ေလာဒ္ေက်းရြာကေန ေတာထဲမွာရက္ ၂၀ 
ေက်ာလ္မ္းေလွ်ာကထ္ြက္ေျပးခဲရ့တဲ ့အခ်နိ္ေတြ 
ကို ျပန္အမွတ္ရလာေစတယ္လို႔ ဆိုပါတယ္။

“ထမင္းစားေနတဲ့အခ်ိန္ စိတ္မေကာင္းလို ႔ 
မ်က္ရည္က်မိတယ္၊ တိုက္ပြဲေၾကာင့္တကြဲ
တျပားထြက္ေျပးလာခ်နိက္ ထမင္းတစလ္ပုစ္ား 
ဖို႔ေတာင္ အခက္အခဲျဖစ္တယ္၊ ေတာထဲမွာ 
၂၈ ရက္ေနခဲ့ရတုန္းက ဒီေန႔စားတဲ့ ထမင္းမ်ိဳး 
ကိုေတာင္ မစားခဲ့ရဘူး၊ အသီးအရြက္ေတြ 
ငွက္ေပ်ာအူေတြခုတ္စားၿပီးေက်ာ္ျဖတ္ခဲ့ရ 
တယ္” လို႔ေျပာပါတယ္။

ထို ႔အျပင္ အၿမဲတမ္းကိုယ့္အိမ္ကိုယ့္ရြာကို 
ျပန္ခ်င္တဲ့စိတ္ျဖစ္မိေပမဲ့ လက္နက္ကိုင္  
ႏွစ္ဖက္လံုးရဲ႕ ခိုင္မာတဲ့ ကတိကဝတ္ရရွိမွ၊ 
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မိုင္းရွင္းလင္းေရးေတြလုပ္ေဆာင္ၿပီးတဲ့အ 
ေျခအေနျဖစမ္ ွေနရပ္ျပနခ္်ငတ္ယလ္ို႔ ဆိပုါတယ။္

ဆုေတာင္းပြဲအစီအစဥ္အဆံုးပိုင္းမွာေတာ့ 
တေက်ာ့ျပန္စစ္ပြဲစတင္တဲ့ ၂၀၁၁ ခုႏွစ္မွာ 
ေမြးဖြားခဲ့သူ စစ္ေရွာင္ ကေလးငယ္ တစ္ဦးရဲ႕ 
“ႏစွဖ္က္ေသာ လကန္ကက္ိငုမ္်ား ၿငမိ္းခ်မ္းေရး 
ေဆြးေႏြးမႈ ေအာင္ျမင္ၿပီးေနာက္ ေနရပ္ျပန္ 
ႏိုင္ၾကၿပီ” ဆိုတဲ့ အိမ္မက္အေၾကာင္းကို IDPs 
မ်ားက သရပု္ေဖၚတငဆ္ကရ္င္း အခမ္းအနားကိ ု
အဆံုးသတ္ခဲ့ပါတယ္။ 

IDPs မ်ားေမွ်ာလ္င့္ေနတဲအ့တိငု္း ၿငမိ္းခ်မ္းေရး 
ရကာ ေနရပ္ျပန္ႏိငုၾ္ကမွာလား ဆိတုာကေတာ ့

မေသခ်ာ ေသးေပမဲ့၊ ဒီႏွစ္ရဲ႕တေက်ာ့ျပန္ 
စစပ္ြဲႏစွပ္တလ္ည ္အခမ္းအနားမွာ ကခ်ငလ္ထူ ု
ကအမွတ္ရ ပါဝင္မႈကေတာ့ သိသိသာသာ 
ေလ်ာ့နည္းလာခဲ့ပါတယ္။ 
လူထုတက္ေရာက္ပါဝင္မႈ ေလ်ာ့က်ခဲ့တဲ့ 
အခ်ကအ္ေပၚ Rev. ေဒါကတ္ာ ခလမဆ္မဆ္ြန ္
မွတ္ခ်က္ေပးတာကေတာ့

“ျဖစ္ေျမာက္ေရးအစီအစဥ္ကို အခ်ိန္ကပ္ၿပီးမ ွ
လုပ္တာျဖစ္တဲ့အတြက္ေၾကာင့္လို႔ပဲ ယံုၾကည ္
ပါတယ္၊ ဒါေပမဲ့အားလံုးရဲ႕ စိတ္ထဲမွာေတာ့ 
၈ႏစွ္ေျမာကဆ္ိတုာေတာသ့ိေနဖို႔ လိမုယဆ္ိတုာ 
ေျပာခ်င္ပါတယ္”

“ကြ်န္ေတာက္ေတာ ့အရမ္းႀကိဳးစားခ်င္ေပမဲ ့က်န္းမာေရးမေကာင္းေတာ ့မလပု္ႏိငု္ေတာဘ့ူး။ 
က်န္းမာေရးျပန္ေကာင္းလာရင္ေတာ့ ႀကိဳးစား  မယ္။ က်န္းမာေရးျပန္ေကာင္းရင္ေတာ ့
အခု လူငယ္ေတြကိုလည္း ႀကိဳးစားေပးေတာ့ မယ္။” ဟု ဆိုပါတယ္။ 
အခုဆိုရင္ စည္ပင္တူးဆိုလည္းသူ႔ကို အကုန္လုံး က သိၾကသလို ဒရမ္မာတူးဆိုရင္လည္း 
သိၾက ပါတယ္။ စည္ပင္တူး သို ႔မဟုတ္ ဒရမ္မာတူးေခၚ ဆိုင္းမိုင္တူးက 
ဘာသာေရးကိငု္းရိငွ္းသူျဖစသ္လိ ုသရူ႕ဲအမိမ္က္ေတြ တကယ္ျဖစလ္ာဖို႔လည္း ဘရုားသခငထ္ ံ
ဆုေတာင္းေနတယ္လို႔ဆိုပါတယ္။ 

“ရႈိးတက္တီးခါနီးလည္း စင္ေအာက္ကေန အၿမဲတမ္းဆုေတာင္းၿပီးမွ တက္တီးတယ္။ 
သူငယ္ခ်င္းေတြကိုလည္း ဆုေတာင္းကူခိုင္း တယ္။ အိမ္မက္ေတြ တကယ္ျဖစ္လာဖို႔လည္း 
ကြ်န္ေတာ္အၿမဲတမ္း ဆုေတာင္းတယ္။”

စာမျက်ှာ  ၂၅ မ ှအဆက ်
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ရြာသားမ်ား၏ အဓကိအသက္ေမႊးဝမ္း ေၾကာင္း 
လပုင္န္းႏငွ့ ္လိကု္ေလ်ာညီေထြ စမီထံနိ္းေက်ာင္း 
လာေသာ ေက်းရြာဓေလ့ ကြ်ဲ၊ ႏြားေက်ာင္း 
စားက်က္ေျမထားရိွျခင္းသည ္ယေန႔အခ်နိအ္ထ ိ
တည္ၿမဲေနဆဲျဖစ္သည္။ 

လီဒိုလမ္းမေဘးတစ္ေလွ်ာက္တြင္ လယ္ကြင္း 
မ်ားကို တစ္ေန႔ထက္တစ္ေန႔ တိုးခ်ဲ႕စိုက္ပ်ဳိး 
လာရာ ကိယု့က္ြ်၊ဲ ႏြားကိ ုကိယုထ္နိ္းေက်ာင္းျခင္း 
သည ္မနိငုမ္ႏငွ္းျဖစလ္ာသျဖင့ ္ေက်းရြာမပွဂုၢိဳလ ္
အခ်ဳိ႕က ေက်းရြာစားက်က္ေျမ၌ ကြ်ဲ၊ ႏြား 
ေက်ာင္းသည့္စနစ္ကို စတင္ရန္ အဆိုျပဳလာ 
ၾကရာ ရြာသားမ်ား အစည္းအေဝးျပဳလုပ္ကာ 
သေဘာတၿူပီး စတငခ္ဲသ့ညဟ္ ုကြ်၊ဲ ႏြားေက်ာင္း 
စားက်က္ေျမထားရိွရန္ ကနဦးအဆိုျပဳသူ 
ထဲမွတစ္ဦးျဖစ္သူ ဦးေဖာ္ဒါလက ဆိုသည္။

ယခင္အခ်ိန္တြင္ ကားလမ္းေဘးႏွင့္ ကြ်ဲ၊ 
ႏြားဝင္နိုင္သည့္ လမ္းေၾကာင္းမ်ားကို တစ္ 
အမိ္ေထာင္ေပဘယ္ေလာက္ျဖင့ ္ခဲြတမ္းခ်ကာ 
ႏွစ္ တို င္း ရြာ သား မ်ား စုေ ပါ င္း ၿ ခံ ကာ ခဲ့ ရာ  
အခက္အခဲႏွင့္ ဝန္ထုပ္ဝန္ပိုးမ်ားလာသျဖင့္ 
စားက်က္ေျမ၌ ကြ်ဲ၊ ႏြားေက်ာင္းသည့ ္စနစက္ိ ု
စဥ္းစားလာရျခင္းျဖစ္သည္ဟု ဦးေဖာ္ဒါလက 
ဆိုသည္။

“ကိုယ့္ကြ်ဲ၊ ႏြားမ်ားကို မေက်ာင္းနိုင္ေတာ့ 
လယ္ကြင္းထဲ ကြ်ဲ၊ ႏြားဝင္စားရင္ ရြာသားမ်ား 

သမိုင္းဝင္လီဒိုလမ္းမ ျဖတ္သန္းသြားသည့္ ကခ်င္ျပည္နယ ္
ဖားကန္႔ၿမိဳ႕နယ္ရိွ ေနာင္းမီေက်းရြာသည္ လယ္ယာေျမ 
စိုက္ပ်ဳိးေဖာ္ထုတ္ရန္ ေရခံေျမခံေကာင္းၿပီး ေျမဆီၾသဇာ 
ေကာင္းမြန္ေသာ ဟူေကာင္းခ်ဳိင့္ဝွမ္းမွ ေက်းရြာတစ္ရြာ 
ျဖစ္သည္။ ေနာင္းမီေက်းရြာတြင္ ကခ်င္လူမ်ဳိးမ်ားအမ်ား
ဆံုးေနထိုင္ၿပီး ရြာခံျပည္သူမ်ားအားလံုးနီးပါးသည္ လယ ္
ယာစပါးကို အဓိကစိုက္ပ်ဳိးထုတ္လုပ္ၾကေသာ ေတာင္သ ူ 
မ်ားျဖစ္ၾကသည့္အျပင္ အိမ္တိုင္းနီးပါး ကြ်ဲ၊ ႏြားမ်ားကို 
ပိုင္ဆိုင္ၾကသည့္ရြာျဖစ္သည္။

ကခ်င္ျပည္နယ္မွ အျခားေက်းရြာမ်ားတြင္လည္း လယ္ယာ 
ေျမ ထြန္ယွက္ရာတြင္ ကြ်ဲ၊ ႏြားမ်ားကို အသံုးျပဳၿပီး စိုက္ပ်ဳိး 
ထြန္ယွက္ၾကပါသည္။ သို ႔ေသာ္ ေနာင္းမီေက်းရြာတြင္ 

Nlum
31 August 2019

“ေကာ္မတီကို သံုးႏွစ္ 
တစ္ႀကိမ္ျပန္ဖဲြ႔တယ္။ ကြ်ဲ၊ 
ႏြားပိုင္ရွင္မ်ားက ကြ်ဲဆိုရင္ 
စပါးႏွစ္တင္း၊ ႏြားဆိုရင္ 
တစ္တင္းခဲြေကာ္မတီကို 
ေပးရတယ္။ ကြ်ဲ၊ ႏြား 
ပိုင္ရွင္ေတြေပးတဲ့ စပါးေတြကို 
ကြ်ဲ၊ ႏြားေက်ာင္းတဲ့ 
ရြာသားမ်ားကို ျပန္ခဲြေပး 
တယ္။”
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ရြာသားမ်ား၏ အဓကိအသက္ေမႊးဝမ္း ေၾကာင္း 
လပုင္န္းႏငွ့ ္လိကု္ေလ်ာညီေထြ စမီထံနိ္းေက်ာင္း 
လာေသာ ေက်းရြာဓေလ့ ကြ်ဲ၊ ႏြားေက်ာင္း 
စားက်က္ေျမထားရိွျခင္းသည ္ယေန႔အခ်နိအ္ထ ိ
တည္ၿမဲေနဆဲျဖစ္သည္။ 

လီဒိုလမ္းမေဘးတစ္ေလွ်ာက္တြင္ လယ္ကြင္း 
မ်ားကို တစ္ေန႔ထက္တစ္ေန႔ တိုးခ်ဲ႕စိုက္ပ်ဳိး 
လာရာ ကိယု့က္ြ်၊ဲ ႏြားကိ ုကိယုထ္နိ္းေက်ာင္းျခင္း 
သည ္မနိငုမ္ႏငွ္းျဖစလ္ာသျဖင့ ္ေက်းရြာမပွဂုၢိဳလ ္
အခ်ဳိ႕က ေက်းရြာစားက်က္ေျမ၌ ကြ်ဲ၊ ႏြား 
ေက်ာင္းသည့္စနစ္ကို စတင္ရန္ အဆိုျပဳလာ 
ၾကရာ ရြာသားမ်ား အစည္းအေဝးျပဳလုပ္ကာ 
သေဘာတၿူပီး စတငခ္ဲသ့ညဟ္ ုကြ်၊ဲ ႏြားေက်ာင္း 
စားက်က္ေျမထားရိွရန္ ကနဦးအဆိုျပဳသူ 
ထဲမွတစ္ဦးျဖစ္သူ ဦးေဖာ္ဒါလက ဆိုသည္။

ယခင္အခ်ိန္တြင္ ကားလမ္းေဘးႏွင့္ ကြ်ဲ၊ 
ႏြားဝင္နိုင္သည့္ လမ္းေၾကာင္းမ်ားကို တစ္ 
အမိ္ေထာင္ေပဘယ္ေလာက္ျဖင့ ္ခဲြတမ္းခ်ကာ 
ႏွစ္ တို င္း ရြာ သား မ်ား စုေ ပါ င္း ၿ ခံ ကာ ခဲ့ ရာ  
အခက္အခဲႏွင့္ ဝန္ထုပ္ဝန္ပိုးမ်ားလာသျဖင့္ 
စားက်က္ေျမ၌ ကြ်ဲ၊ ႏြားေက်ာင္းသည့ ္စနစက္ိ ု
စဥ္းစားလာရျခင္းျဖစ္သည္ဟု ဦးေဖာ္ဒါလက 
ဆိုသည္။

“ကိုယ့္ကြ်ဲ၊ ႏြားမ်ားကို မေက်ာင္းနိုင္ေတာ့ 
လယ္ကြင္းထဲ ကြ်ဲ၊ ႏြားဝင္စားရင္ ရြာသားမ်ား 

အခ်င္းခ်င္း ျပသာနာျဖစ္ရတယ္”ဟု ၎ကဆိ ု
သည္။

စားက်က္ေျမေကာ္မတီကိုဖဲြ ႔စည္းၿပီး စတင္ 
ေဆာင္ရြက္လာသည့္ႏွစ္မ်ားတြင္ အခက္အခ ဲ
အခ်ဳ႕ိရိခွဲသ့ညဟ္ ုလကရ္ိွေကာမ္တဝီင ္ဦးဘရန ္
ဆိုင္းက ဆိုသည္။

“ေကာ္မတီကို သံုးႏွစ္တစ္ႀကိမ္ျပန္ဖဲြ ႔တယ္။ 
ကြ်ဲ၊ ႏြားပိုင္ရွင္မ်ားက ကြ်ဲဆိုရင္ စပါးႏွစ္တင္း၊ 
ႏြားဆိရုငတ္စတ္င္းခဲြေကာမ္တကီိ ုေပးရတယ။္ 
ကြ်ဲ၊ ႏြားပိုင္ရွင္ေတြေပးတဲ့ စပါးေတြကို ကြ်ဲ၊ 
ႏြားေက်ာင္းတဲ့ ရြာသားမ်ားကို ျပန္ခဲြေပး 
တယ္။”ဟု ဦးဘရန္ဆိုင္းက ဆိုသည္။
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“တစ္ခုကေတာ့ ကြ်န္ေတာ္တို႔ကို 
နတ္ျပန္ ကိုးကြယ္တာနဲ႔ တူတယ္ဆိုၿပီး 
ေျပာတာေတြ လည္းရိွတယ္။ ကြ်န္ေတာ္ 
ဘုရားသခင္ကို ဆုေတာင္းတဲ့ေနရာမွာ 
နည္းနည္းအဆင့္ျမင့္ လိုက္တာပဲ။”

ကြ်ဲ၊ ႏြားမ်ားကို ရြာသားမ်ားအားလံုး စပါးစိုက ္
ပ်ဳိးၿပီးခ်ိန္မွ စပါးရိတ္သိမ္းၿပီးသည့္အခ်ိန္အထ ိ
စားက်က္ေျမတြင ္ေက်ာင္းရၿပီး၊ ကြ်၊ဲ ႏြားေက်ာင္း 
သည့္ ရြာသားမ်ားကိုတစ္ဦးလွ်င္ စပါးတင္း 
(၅၅)တင္းႏငွ့ ္စားစရတိသ္ပသ္ပ ္စားက်က္ေျမ 
ေကာ္မတီမွ စီမံေဆာင္ရြက္ေပးသည္။

အကယ္၍ ကြ်ဲ၊ ႏြားမ်ား လယ္ကြင္းထဲဝင္ၿပီး 
စပါးစိုက္ခင္းမ်ား ဖ်က္ဆီးခဲ့လွ်င္ ကြ်ဲ၊ ႏြား 
ေက်ာင္းသူမ်ားမွ ေလ်ာ္ေပးရၿပီး၊ ကြ်ဲ၊ ႏြားမ်ား 
ေသဆံုးသြားျခင္း၊ ေပ်ာက္ဆံုးသြားျခင္းမ်ား
ရိွခဲ့လွ်င္လည္း ကြ်ဲ၊ ႏြားေက်ာင္းသည့္ ရြာသား 
မ်ားမွ ေလ်ာ္ေပးရေၾကာင္း စားက်က္ေျမ 
ေကာ္မတီဝင္မ်ားထံမွ သိရသည္။ သို႔ေသာ္ 
ျဖစပ္်ကရ္သည့ ္အေၾကာင္းရင္းမ်ားအေပၚမတူည ္
၍ ျပစ္ဒဏ္ကို ေလွ်ာ့ေပါ့စဥ္းစား ေပးသည္ဟ ု
ေကာ္မတီဝင္မ်ားက ဆိုသည္။

ေက်းရြာစားက်က္ေျမျဖင့ ္ကြ်၊ဲ ႏြား ထနိ္းေက်ာင္း 
ၿပီးေနာက္ လယ္ကြင္းထဲ ကြ်ဲ၊ ႏြားဝင္စားျခင္း 
မရိသွေလာက္ျဖစလ္ာသည့အ္ျပင ္ကားလမ္းမ 
ေပၚတြင္လည္း ကြ်ဲ၊ ႏြားေခ်းမ်ား မေတြ႔ရသ 
ေလာက္ျဖစ္သြားသည္ဟု ဦးဘရန္ဆိုင္းက 
ဆိုသည္။

ထိသုို႔ ေနာင္းမီေက်းရြာ၏ ကြ်ဲ၊ ႏြားေက်ာင္းစား 
က်က္ေျမကိ ုထနိ္းသမိ္းလပုက္ိငုလ္ာခဲသ့ညမ္ွာ 
ဆယ္ႏစွ္ေက်ာလ္ာၿပီျဖစၿ္ပီး ေက်းရြာ၏ အေရ႕ွ 

ဘက္ျခမ္း ကြ်စဲားက်က္ေျမႏငွ့ ္ႏြားစားက်က္ေျမ 
မ်ားသည ္စားက်က္ေျမအျဖစ ္တရားဝငမ္တွပ္ံ ု
တင္ ရရိွၿပီးျဖစ္သည္။ 

ေက်းရြာမွ ကြ်ဲ၊ ႏြားမ်ားကို ေက်းရြာစား 
က်က္ေျမျဖင့ ္ေက်ာင္းသည့စ္နစဆ္ယ္ႏစွ္ေက်ာ ္
ေအာင္ျမင္ေနျခင္းသည္ ေက်းရြာသားမ်ားစ
ည္းလံုးမႈရိွျခင္းေၾကာင့ ္ျဖစသ္ညဟ္ ုေကာမ္တ ီ
ဝင္မ်ားက ခံယူၾကသည္။ သုိ ႔ေသာ္ႏွစ္ၾကာ 
လာသည္ႏွင့္အမွ် စိန္ေခၚမႈမ်ားလည္း ႀကံဳလာ 
ရသည္ဟု ေျပာဆိုၾကသည္။
 
အဓိကစိန္ေခၚမႈမွာ ေဆာင္းရာသီမ်ားတြင္ 
စားက်က္ေျမ၌ ကြ်ဲ၊ ႏြားစာ ျမက္ပင္မ်ားရွားပါး 
လာျခင္းႏွင့္ အျခားအလုပ္အကိုင္သို ႔ သြား 
ေရာက္လုပ္ကိုင္လိုသည့္ ရြာသားမ်ား မ်ားလာ 
ျခင္းတို႔ေၾကာင့ ္ကြ်၊ဲ ႏြားေက်ာင္းမည့ ္ရြာသားမ်ား 
ကို ရွာရခက္လာေၾကာင္း သိရသည္။

ေနာင္းမီေက်းရြာမွ ျပည္သူမ်ား လယ္ယာ 
ေျမကိုပိုင္ဆိုင္ၿပီး စက္မႈလယ္ယာစနစ္သို ႔ 
အၿပီးအပိုင္ မေျပာင္းလဲေသးတေရြ႕ေတာ့ 
ေကာင္းမြန္ေသာ ေနာင္းမီေက်းရြာ၏ ေက်းရြာ 
ဓေလ့ ကြ်ဲ၊ ႏြားေက်ာင္းသည့္စနစ္လည္း 
ဆက္လက္ရိွေနဦးမည္ျဖစ္ပါသည္။



kachin waves 2019 ေဆာင္းပါးေပါင္းခ်ဳပ္ /FEATURES33

လူအမ်ားစိတ္ဝင္တစား လာေရာက္ပါဝင္ၾကတဲ့ပြဲေတာ္ကိ ု
ႏစွစ္ဥ္ႏစွတ္ိငု္း ႏိဝုငဘ္ာလမွာက်င္းပေလရ့ိတွဲ ့ေက်းရြာတစ ္
ရြာရိွပါတယ္။ ၎ေက်းရြာမွာ ဆဒုံၿမိဳ႕အနီးက ဆဂါပါ 

(Chyinghtawng Pa Buga) ေက်းရြာပဲျဖစ္ပါတယ္။ 
ထိုေက်းရြာက ေဒသခံေတြစည္းလုံးၾကပါတယ။္ ေက်းရြာတြင ္
ေဆးလိပ္နဲ႔အရက္ လုံးဝမေရာင္းတဲ့ ကခ်င္ျပည္နယ္က 
ေက်းရြာတစ္ရြာ ျဖစ္ပါတယ္။

ကခ်င္ အေငြ႔အသက္ေတြနဲ႔ျပည့္စုံတဲ့ 

“အင္လုံအင္နန္” 
ေကာက္သစ္စားပြဲေတာ္
 မရန္

20 November 2019

“တစ္ခုကေတာ့ ကြ်န္ေတာ္တို႔ကို 
နတ္ျပန္ ကိုးကြယ္တာနဲ႔ တူတယ္ဆိုၿပီး 
ေျပာတာေတြ လည္းရိွတယ္။ ကြ်န္ေတာ္ 
ဘုရားသခင္ကို ဆုေတာင္းတဲ့ေနရာမွာ 
နည္းနည္းအဆင့္ျမင့္ လိုက္တာပဲ။”
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အိမ္ေျခတစ္ရာေက်ာ္သာရိွၿပီး လမ္းခရီးၾကမ္း 
တမ္းတဲ ့ဆဂါပါေက်းရြာရ႕ဲ ႏစွစ္ဥက္်င္းပေလရ့ိတွဲ ့
ေကာကသ္စစ္ားပြဲေတာမ္ွာ ႏစွတ္ိငု္းေထာငခ္်တီဲ ့
ရပ္ေဝးရပ္နီးကဧည့္သည္ေတြ ေပ်ာ္ရႊင္စြာ 
လာေရာက္ပါဝင္ၾကပါတယ္။ 

ပဲြေတာ္မွာ တက္တက္ၾကြၾကြပါဝင္ၾကျခင္းက 
ကခ်င္ရိုးရာအနံ႔အသက္ပါရိွတဲ့ “အင္လုံအင ္
နန္”ေကာက္သစ္စားပြဲေတာ္ (Nlung Nnan 
Sha - Chyeju Dum Poi) ေၾကာင့ ္ျဖစပ္ါတယ။္ 
ကခ်င္လူမ်ိဳးေတြ တန္ဖိုးထားတဲ့ ရိုးရာအေငြ႔ 
အသကန္႔ဲျပည့စ္ုတံဲ ့ပြဲေတာတ္စခ္ ုဆိရုငလ္ည္း 
မမွားပါဘူး။ “အင္လုံအင္နန္”ေကာက္သစ္
စားပြဲေတာက္ိ ုဆဂါပါေက်းရြာမွာ က်င္းပသလိမု်ဳိး 
ျမင္ေတြ႔ရတဲ ့ကခ်ငရ္ိုးရာေကာကသ္စ ္စားပဲြေတာ ္
ဟာ အခုေနာကပ္ိငု္း မရိသွေလာက ္ျဖစသ္ြားပါၿပ။ီ 
ကခ်ငလ္မူ်ိဳးေတြရဲ႕ ရိုးရာအေငြ႔ အသက ္အႏစွ ္
သာရခံစားမႈကို ရရိွလိုပါက ဆဂါပါသို႔ သြားၿပီး 
ပြဲေတာမ္ွာ ပါဝငဆ္င္ႏြဲမသွာ ရရိွႏိငု ္ေတာမ့ယ ္
ျဖစ္ပါတယ္။ 

“တစ္ခုကေတာ့ ကြ်န္ေတာ္တို ႔ကို နတ္ျပန္ 
ကိုးကြယ္တာနဲ႔ တူတယ္ဆိုၿပီး ေျပာတာေတြ 
လည္းရိွတယ္။ ကြ်န္ေတာ္ ဘုရားသခင္ကို 
ဆုေတာင္းတဲ့ေနရာမွာ နည္းနည္းအဆင့္ျမင့ ္
လိကုတ္ာပဲ။”လို႔ ဆဂါပါႏစွ္ျခင္းအသင္းေတာမ္ ွ
သင္းအုပ္ဆရာ ဘရန္ေအာင္က ေျပာပါတယ္။

ကခ်င္ေတြရဲ႕ ရိုးရာအေငြ႔အသက္ အႏွစ္သာရ 
ဆိုတာ ဘာလဲ။ ပြဲေတာ္ေန႔အတြက္ ဘယ္လိ ု
ျပင္ဆင္ၾကရသလဲ။ ပြဲေတာ္ႏွစ္ရက္အတြင္းမွာ 
ဘာေတြလုပ္ေဆာင္ၾကသလဲ။

ျပင္ဆင္ျခင္း။

ပြဲေတာ္ေန႔မတိငုခ္င ္တစပ္တခ္န္႔ကေန အသင္း 
သအူသင္းသားေတြ အားလုံးပါဝငၿ္ပီး စည္းစည္း 
လုံးလုံးန႔ဲ ပြဲေတာအ္တြက ္ျပငဆ္င ္ၾကပါတယ။္   
စငထ္ိုးတာေတြ၊ လာေရာကထ္ည့ ္လွဴတဲပ့စၥည္း 
ၾကက၊္ ႏြား၊ ဝက္ေတြကိ ုထည့ ္ဝငလ္ကခ္ထံားဖို႔ 
ေနရာေတြ ျပငဆ္ငၾ္ကပါတယ။္ ဘရုားေက်ာင္း 
ဝင္း အတြင္း သန္႔ရွင္းေရးေတြ အထူးလုပ္ၾက 
ပါတယ္။

စိတ္ဝင္စားစရာတစ္ခုကေတာ့ မိသားစုဝင္ 
အခ်င္းခ်င္း၊ ေက်းရြာသူေက်းရြာသားေတြ 
အခ်င္းခ်င္း ကေတာက္ကဆတ္ျဖစ္ခဲ့လို႔ ေျပ 
လည္မႈ မရရိွေသးတဲ့သူေတြ ႏိုဝင္ဘာလ 
ဆန္းကေနစၿပီး အခ်င္းခ်င္း ေတာင္းပန္ခြင့္ 
လြတၿ္ပီး ၾကညၾ္ကည ္ျဖဴျဖဴ ေျပလညမ္ႈရယတူဲ ့
(Mara Raw Hkat) ခ်စ္စရာေကာင္းတဲ့ ဓေလ ့
ေလး ပဲျဖစ္တယ္။

“ဒီႏိုဝင္ဘာလေရာက္ၿပီဆိုရင္ အေဝးမွာ 
ေရာက္ေနတဲ့သူေတြလည္း အကုန္ျပန္တယ္။ 
ခငပ္ြန္းနဲ႔ဇနီး ကေတာကက္ဆတ္ျဖစၿ္ပီး အခ်င္း 
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ခ်င္းစကားမေျပာၾကတဲ ့မဘိေတြကိ ုသားသမီး 
ေတြက သင္းအုပ္ဆရာေတြကို အကူအညီ 
ေတာင္းၿပီး ျပန္ညိွႏိႈင္းေပးၾကတယ္။ ဇနီးခင္
ပြန္းႏွစ္ေယာက္စလုံးငိုၿပီး ဆရာေတြ ေရွ႕မွာ 
အျပန္အလွန္ေတာင္းပန္ခြင့္လြတ္ၾကၿပီး ေျပ 
လညသ္ြားၾကတာေတြလည္း ရိတွယ။္”လို႔ဆရာ 
ဘရန္ေအာငက္ သူ႔အေတြ႔အႀကဳကံိ ုေျပာျပတယ။္ 

ဝါးလံုးပြတ္တိုက္ရိုးရာ မီးခတ္ၿပိဳင္ပဲြ။

ပြဲေတာ္မစတင္မီ ေရွ႕တစ္ညမွာေတာ့ ဝါးလုံး 
ႏွစ္လံုးကိုပြတ္တိုက္ၿပီး မီးခတ္တဲ့ၿပိဳင္ပြဲက်င္းပ 
ကာ ဧည့္သည္ေတြကို ေျဖေဖ်ာ္ဧည့္ခံပါတယ္။ 
မီးခတၿ္ပဳငိပ္ြ ဲစတငတ္ာနဲ႔တၿပိဳငန္က ္လွ်ပစ္စမ္ီး 
ေတြကအစ တရြာလုံးမွာရိတွဲမ့ီးေတြကိ ုအကနု ္
ပိတ္ထားလိုက္ပါတယ္။

ၿပိဳင္ပြဲစတင္ၿပီဆိုတာနဲ႔ ပရိတ္သတ္ေတြရဲ႕ 
အားေပးသံေတြ အေမွာင္ထဲက သံၿပိဳင္ေအာ ္
ထြက္လာပါတယ္။ ဘုရားေပးထားတဲ့မီးေတြ 
အသုံးျပဳေနရေပမဲ့ ေက်းဇူးေတာ္ခ်ီးမြမ္းၿပီး 
သုံးစဲြျခင္းကို မရိွဖူးေသးတဲ့အတြက္ ၎တို႔ 
စားေသာကမ္ယ့ ္အစားအေသာက္ေတြ ခ်ကမ္ယ့ ္
မီးကို ေက်းဇူးေတာ္နဲ႔ျပည့္စုံတဲ့မီး၊ ေကာင္းခ်ီး 
မဂၤလာမီး(Chyeju Wan, Wunli Wan)ျဖစပ္ါေစ 
လို႔ ဆုေတာင္းၿပီး ေက်းဇူးေတာ္ခ်ီးမြမ္းျခင္း 
ျဖစ္တယ္လို႔ ဆရာဘရန္ေအာင္ ကေျပာျပပါ 

တယ။္ အရငတ္နု္းက ကခ်ငလ္မူ်ိဳးေတြ မဂၤလာ 
ေဆာင္ အခမ္းအနား၊ အိမ္သစ္တက္ပဲြအခမ္း 
အနား ေတြလုပ္ရင္ ပထမဆုံးေမႊးတဲ့မီးကို 
ေက်းဇူးေတာ္ နဲ ႔ျပည့္စုံတဲ့မီး၊ ေကာင္းခ်ီး 
မဂၤလာမီးျဖစ္ပါေစ လို႔ ဆုေတာင္းၿပီး အသုံးျပဳ 
ၾကတယ္လို႔ ဆရာက ဆက္ ေျပာျပပါတယ္။

တစရ္ြာလုံးလည္း မီးၿငမိ္းထားၿပီး ဝါးလံုးႏစွလ္ံုး 
ပြတ္တုိက္ကာ မီးခတ္ရာကေန မီးထုတ္ႏိုင္မ ွ
ေက်းဇူးေတာန္ဲ႔ျပည့စ္ုတံဲမ့ီး၊ ေကာင္းခ်ီး မဂၤလာမီး 
ဆိုၿပီး ေကာင္းခ်ီးမဂၤလာယူတဲ့အမည္ကို 
ေသေသခ်ာခ်ာ ကင္ပြန္းတပ္တယ္။ အဲဒီမီးကိ ု
အိမ္တိုင္းက မီးကူးယူၿပီး မီးျပန္ေမႊးတယ္။ 
ေက်းဇူးေတာ္အစားအေသာက္ (Chyeju Lu 
sha)ေတြကို ျပန္ခ်က္ၾကတာျဖစ္ပါတယ္။ 
ေနာက္ေန႔စားမယ့္ အစားအေသာက္ေတြကိ ု
မီးခတ္ရာကေန ရတဲ့မီးနဲ႔မီးေမႊးၿပီး ခ်က္ျပဳတ ္
ၾကျခင္း ျဖစ္ပါတယ္။ 

“ဒါကလည္း ထူးဆန္းတာေတာ့မဟုတ္ဘူး။ 
ကြ်န္ေတာ္တို ႔လူမ်ိဳးေတြ လုပ္လာခဲ့တာကို 
ျပနလ္ပုတ္ာပါပ။ဲ အရငတ္နု္းကဆိရုင ္နာမညတ္ ူ
ႏွစ္ေယာက္လုပ္မွ မီးကထြက္တာ။ မီးဆိုတာ 
မေကာင္းရင္ေတာ့ မီးေလာင္တာေတြ ျဖစ္လာ 
တယ။္ ကြ်န္ေတာတ္ို႔ရဲ႕ ဘိုးဘြားေတြကဒမီီးကိ ု
ေက်းဇူးေတာ္မီး၊ ေကာင္းခ်ီးမဂၤလာမီး၊ အခ်င္း 
ခ်င္းၾကား ေစ့စပ္ညိွႏိႈင္းကူတဲ့့မီး (Mahku 
Mara Wan)လို႔နာမညတ္ပၿ္ပီး စတင ္သုံးစဲြခဲတ့ာ၊ 
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အဒဲရီိုးရာကိ ုဒီေန႔ကြ်န္ေတာတ္ို႔ က်င္းပတာပ။ဲ”လို႔ ဆရာဘရန ္
ေအာင္က ေျပာပါတယ္။ 

ပထမေန႔။ 

ပထမေန႔မနက္မွာေတာ့ ေရာင္စုံ ရိုးရာ၀တ္စုံေတြ၀တ္ဆင ္
ထားတဲ ့အသင္းသအူသင္းသားေတြက ေတာငယ္ာလယယ္ာ 
ေတြကေန ထြက္တဲ့ေကာက္ပဲသီးႏွံေတြ၊ ၾကက္၊ ဝက္၊ 
ႏြား၊ ဘဲ စတဲ့ အလွဴပစၥည္းေတြကို ဘုရားသခင္ရဲ႕ ေက်းဇူး 
ေတာ္ကို ခ်ီးမြမ္းဆက္ကပ္ဖို႔ ပလိုင္ေတြနဲ႔ထည့္လြယ္ၿပီး 
ဘုရားေက်ာင္းသုိ႔ ယူေဆာင္လာၾကပါတယ္။

အရင္ေန႔ညက ရထားတဲ့ ေက်းဇူးေတာ္မီးနဲ႔ ခ်က္ျပဳတ္ထား 
တဲ ့အစားအေသာက္ေတြကိလုည္း ယူေဆာငလ္ာၾကပါတယ။္ 
ပထမေန႔မွာ အသင္းသူအသင္းသားေတြ ယူလာတဲ့အစား 
အေသာက္ေတြကိ ုျပနလ္ညမ္ွ်ေဝစားၾကတယ။္ ေတာငယ္ာ 
ထြက ္အသီးအႏွံေတြကအစ ဆန္ေတာဖ္ူး၊ သေဘာၤသီးသပု၊္ 
ဆန္ျပဳတ၊္ ၾကကဥ္ေဆးေပါင္းေတြအဆံုး ေဝမွ်စားေသာကၾ္က 
ပါတယ္။ 

ယူေဆာငလ္ာတဲအ့စားအေသာက္ေတြ ေကာကပ္ဲသီးႏွံေတြ 
ကိုေတာ့ အဆင့္ဆင့္ျပဳလုပ္ထားတဲ့ စင္ေပၚေတြမွာ 
တငထ္ားတယ။္ ၾကက္ေတြကိုေတာ ့အဆငသ္င့္ျပဳလပုထ္ားတဲ ့
ဝါးလုံးတိုင္ေပၚမွာ အဆင့္ဆင့္ခ်ိတ္ထားသလို၊ ဝက္ေတြ၊ 
ႏြားေတြကိလုည္း သတမ္တွထ္ားတဲ ့သူ႔ေနရာနဲ႔သထူားပါတယ။္

ၿပီးေနာက္ သင္းအုပ္ဆရာသုံးပါးက စင္ျမင့္(Machya) 
ေပၚတက္ၿပီး ဘုရာသခင္ထံ ဆက္ကပ္ဆုေတာင္းျခင္း(H-
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kunga nawng) အျပစ္လြတ္ဆုေတာင္းျခင္း(Mara 
raw)ေတြ ေကာင္းခ်ီးခံဆုေတာင္းျခင္း(Chyeju wunli 
) တို႔ကို ဦးေဆာင္သြားၾကပါတယ္။
ဆုေတာင္းၿပီး ဘရုားဝတ္ျပဳၿပီးရင္ေတာ ့အသင္း သအူသင္း 
သားေတြက ယူေဆာငလ္ာၾကတဲ ့အစားအေသာက္ေတြကိ ု
ဗူးေဖးလိုခင္းက်င္း ထားၿပီး တက္ညီလက္ညီ ဝိုင္းစားၾက  
ပါတယ္။ အမ်ားအျပားခင္းက်င္းထားေပမဲ့ လူမ်ားတဲ့ 
အတြက္ အခ်ိန္မဆဲြပဲ တန္းစီၿပီးေနရာယူ ရပါတယ္။ 
တကယ္ေပ်ာ္ဖို႔ေကာင္းပါတယ္။

ဒုတိယေန႔မနက္မွာ က်င္းပတဲ့ စပါးဆံုေထာင္း ၿပိဳင္ပဲြ၊ 
ထမင္းခ်က္ၿပိဳင္ပြဲေတြကို အသင္းသူ အသင္းသားေတြ 
ၾကားသိနိုင္ေအာင္ မနက္ ၃နာရီေလာက္ကေန စတင္ၿပီး 
အသံခ်ဲ႕စက္နဲ႔ ႏိႈးေဆာ္ေပးလွ်က္ရိွေနပါၿပီ။ ၿပိဳင္ပြဲမွာပါဝင ္
မယ့္သူေတြက ၄နာရီမထိုးခင္ စပါးေထာင္းဖို႔ဆုံ၊ ထမင္း 
ဟင္းခ်က္ဖို႔ လုိအပ္တဲ့ပစၥည္းေတြ အကုန္အဆင့္သင့္ျပင ္
ထားရပါတယ္။ ၿပိဳင္ပြဲ စည္းကမ္းအရ ၅ ေယာက္တစ္ဖဲြ႔ 
ပါဝင္ယွဥ္ၿပိဳင္ ရပါတယ္။

၄နာရီထိုးတာနဲ႔ တၿပိဳင္နက္ ဆုေတာင္းၿပီး ၿပိဳင္ပြဲစပါေတာ ့
တယ။္ ၿပိဳငပ္ြဲစတာန႔ဲ ႏစွ္ေယာက ္က စပါးေထာင္းပါတယ။္ 
က်န္ႏွစ္ေယာက္က မီးေမႊးတာေတြ ဟင္းခ်က္ဖို႔အတြက ္
ျပင္ဆင္တာ ေတြလုပ္ပါတယ္။ စပါးစေထာင္းတာနဲ႔ 
တၿပိဳငန္က ္စပါးေပ်ာရ္ႊင္ေစဖို႔ သခီ်င္းဆိုေပးတဲသ့ူေတြလည္း 
ရိွပါတယ္။ “စပါးလည္း အသက္ပါတယ္။ ဒါေၾကာင့္စပါး 
လည္း ေပ်ာရ္ႊငန္ိငု္ေအာင ္သခီ်င္းေတြဆိၿုပီး ေထာင္းထားတဲ ့
အတြက ္အဒဲစီပါးမရွတဲ ့ဆနက္ိ ုစားရငလ္ည္း စားတဲသ့ကူ 
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အရမ္းေပ်ာ္ တယ္။ ေကာင္းခ်ီးလည္းရတယ္။ 
က်န္းမာေရး လည္း ေကာင္းတယ္။”လို ႔ 
ဆရာဘရန္ေအာင္က ေျပာပါတယ္။ 

အရင္က ဘိုးဘြားေတြက ပထမဆုံး အင္လု ံ
အငန္န ္ေကာကသ္စက္ိ ုအမိသ္ားေတြမစားခင ္
အရင္ဆက္ကပ္ၾကတာေတြကို အခုျပန္လည္း 
လုပ္ေဆာင္ျခင္းျဖစ္တယ္လို႔ ဆရာကေျပာပါ 
တယ္။ 

မနက္ ၆နာရီမထိုးခင္မွာေတာ့ ထမင္းခ်က္ၿပိဳင ္
တဲ့သူေတြက ဖက္နဲ႔ထုပ္ထားတဲ့ ထမင္း၊ၾကက ္
သားသုပ္၊ ဟင္းရည္၊ ငရုတ္သီးေထာင္ စတာ 
ေတြကို ဝါးျခင္းေတာင္းထဲထည့္ၿပီး အသင္း 
ေတာက္ဆရာေတြကိ ုဆကက္ပဖ္ို႔ အဆငသ္င့ ္
ျဖစ္ေနပါၿပီ။ 

“အခုဒီမွာက ကြ်န္ေတာ္တို႔ ဒီမွာစပါးကို ဆုံနဲ႔ 
ေထာင္းတယ။္ ဒမီွာခ်ကတ္ယ။္ ခ်ကတ္ဲ ့သူေတြ 
လည္း မၿမီးဘူး။ ခ်ကၿ္ပီးရင ္ပထမဆုံး ဘာသာ 
ေရးမွာ အထြတ္အထိပ္ျဖစ္တဲ့ သင္းအုပ ္ဆရာ 
ေတြ ဆုေတာင္း ေကာင္းခ်ီးေပးၿပီး စားၾက 
တယ္။”လို႔ ဆရာဘရန္ေအာင္က ဆို ပါတယ္။ 

ဆရာေတြစားၿပီးမ ွအသင္းသအူသင္းသားေတြ 
၎တို႔ရရိတွဲ ့ေကာကသ္စ္ေတြကိ ုစတငစ္ားၾက 
ပါတယ။္ ဒတုယိေန႔မွာေတာ ့ပထမေန႔ ဆကက္ပ ္
ထားတဲ့ ၾကက္၊ ဝက္၊ ႏြားေတြကို ခ်က္ျပဳတ္ၿပီး 

ေဒသခံေတြနဲ႔ ဧည့္သည္ေတြ အတူတကြဝိုင္း 
စားၾကပါတယ္။ အစားအေသာက္ ေကာင္းတဲ ့
အတြက ္ဒတုယိေန႔က ပထမေန႔ထက ္လပူိမု်ား 
လာပါတယ္။

ထမင္းစားၿပီးရင္ေတာ ့ကခ်ငရ္ိုးရားေထာငက္ာ 
အက (Htawng ka ka)ကိ ုလငူယ္ေတြကၾကၿပီး 
ဘုရားသခင္ကို ခ်ီးမြမ္းၾကပါေသးတယ္။

ပြဲၿပီးသြားရင္ေတာ့ လာေရာက္တဲ့ဧည့္သည္  
ေတြက ဆရာေတြကို လက္ေဆာင္ပစၥည္းေတြ 
ေပးခဲ့ၾကပါတယ္။ ထိုသို႔ေပ်ာ္ရႊင္စြာ က်င္းပ 
လာခဲတ့ာဟာ အခုႏစွအ္ပါဆိရုင ္၁၂ ႏစွ္ျပည့ၿ္ပ ီ
ျဖစ္ပါတယ္။ 

၁၂ ႏွစ္ျပည့္ၿပီျဖစ္ေပမဲ့ နတ္ကိုျပန္လည္ ကိုး 
ကြယတ္ာျဖစ္ေၾကာင္း ေဝဖနသ္ူေတြက အမ်ား 
အျပား ရိွေနဆဲျဖစပ္ါတယ။္ ဆရာဘရန္ေအာငက္ 
ကခ်င္ႏစွ္ျခင္းဆိတုဲအ့တိငု္း ကခ်င္ေတြရဲ႕ရိုးရာ 
ယဥ္ေက်းမႈ အေငြ႔အသကပ္ါၿပီး ဘရုားသခငက္ိ ု
ဆက္ကပ္ရင္ ဘုရားသခင္လည္းပိုၿပီး ဝမ္းသာ 
ေပ်ာ္ရႊင္မယ္လို႔ ယုံၾကည္တယ္လို႔ ဆိုပါတယ္။

“အခုကြ်န္ေတာ္တို႔ ဒီလိုလုပ္တာလည္း ကြ်န ္
ေတာတ္ို႔ရ႕ဲရိုးရာနဲ႔ ဘရုားသခငက္ိ ုခ်ီးမြမ္းဂဏု္ျပဳ 
တာပါပဲ။”လို႔ ဆရာဘရန္ေအာင္က ေက်ေက် 
နပ္နပ္ေျပာပါတယ္။
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၂၀၂၀ ခုုႏွစ္၊ အေထြေထြေရြးေကာက္ပြဲက်င္းပရန္ 
တစ္ႏစွခ္န္႔သာလိုုေတာသ့ည့ ္အခ်နိ္ျဖစသ္ည။္ လာမည့ ္
ေရြးေကာကပ္ြအဲတြက ္ကခ်ငလ္ထူု၏ု ေမွ်ာလ္င့ခ္်က္ႏငွ့ ္
အစိုုးရသစ္အေပၚ ေမွ်ာ္လင့္ခ်က္မ်ားႏွင့္ပတ္သတ္၍ 
Kachin Waves သတင္းဌာနမ ွေတြ႔ဆံုေမးျမန္းျခင္းမ်ား 
ျပဳလုပ္ခဲ့သည္။

ျပည္သူမ်ား၏ 
၂၀၂၀ 
ေမွ်ာ္လင့္ခ်က္
မရန္
8 January 2020

“၂၀၂၀မွာလည္းဒီမုိကေရတစ္အဖြဲ႔ကို 

နိုင္ ေအာင္ကေတာ့ မဲေပးအံုးမွာပဲ 

သို႔ေသာ္ ယခင္ ကလို 

ေတာင္ၿပိဳကမ္းၿပိဳနိုင္ဖို႔ေတာ့ မထင္ဘူး။ 

အလြန္ဆံုး ၅၄၊ ၅၅၊ ၅၆ (ရာခိုင္ႏႈန္း) 

အဲ့သေလာက္ပဲ”
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သတင္းအခ်က္အလက္မ်ားအရ အခ်ိဳ႕သည္ လက္ရွိ 
အာဏာရပါတီ၊ အမ်ိဳးသားဒီမိုုကေရစီအဖြဲ႔ခ်ဳပ္ (NLD)ကို ု
ဆက္လက္မဲေပးလိုုေၾကာင္း ေျပာဆိုုၾကေသာ္လည္း အခ်ိဳ႕ 
သည္ ျပည္နယ္အေျခစိုုက္ ကခ်င္ပါတီမ်ားကိုုသာ 
မဲေပးလိုုေၾကာင္း ေျပာဆိုုလာၾကသည္ကိုု ေတြ႔ရသည္။
 
NLD ပါတသီည ္၂၀၁၅ခုုႏစွ၊္ အေထြေထြေရြးေကာကပ္ြဲတြင ္
ကခ်င္ပါတီမ်ားကိုု အျပတ္အသတ္ အႏိုုင္ရရွိထားသည့္ 
ပါတီျဖစ္သည္။ သိုု႔ေသာ္ ၎တိုု႔အစိုုးရသက္တမ္းအတြင္း 
ကခ်င္လူထုု၏  တိုုင္းရင္းသားဆိုုင္ရာ အခြင့္အေရးမ်ားကို ု
လုုပ္ေဆာင္ေပးသည့္ေနရာတြင္ အားနည္းေနသည္ဟု 
ေဝဖန္ေျပာဆိုမႈမ်ားလည္း ရိွေနသည္။
 
စစတ္မ္းတြင ္ေျဖဆိုသု ူတဦးျဖစသ္ည့ ္ဦးနႏၵယိ (ေက်ာင္းထိငု ္
ဆရာေတာ္္၊ မံစီၿမိဳ႕နယ္၊ ေကြ႔ႀကီးေက်ာင္း)က “၂၀၂၀ 
ေရြးေကာက္ပြဲမွာေတာ့ စနစ္အရ ဦးဇင္းတို႔ ေမွ်ာ္လင့္ခ်က ္
အတိုင္း ေျပာရရင္ေတာ့ ဒီအစိုးရကိုပဲျပန္ၿပီးေတာ့ အႏိုင ္
ရခ်င္ေသးတယ။္ တစဖ္ကက္လည္း ဆုံးရႈံးေနတဲအ့ခြင့အ္ေရး 
မ်ားကိရုရိဖွို႔ တိငု္းရင္းသားေတြကိလုည္း ေနရာေပးခ်ငတ္ယ။္ 
ဒါဟာ ဦးဇင္းတို႔ရဲ႕ေမွ်ာ္လင့္ခ်က္ေပါ့”ဟုု မိန္႔သည္။ 

ျပညသ္မူ်ားကလည္း ျပညသ္ူ႔အသကံိနုားေထာငၿ္ပီး လုအိပ ္
ခ်ကမ္်ားကိုျဖည့ဆ္ည္းေပးသည့ ္အစိုးရကိရုရိရွန ္ေမွ်ာလ္င့ ္
ေနၾကသည္။

“ေနာက္ေပၚလာမယ့ ္အစိုးရကေတာ ့တကယ့္ျပညသ္ူေတြနဲ႔ 
နီးနီးကပ္ကပ္ ျပည္သူေတြရဲ႕အသံကို နားေထာင္တဲ့အစိုးရ 
ျပည္သူေတြရဲ႕လိုအပ္ခ်က္ကို ျဖည့္ဆည္းေပး နိုင္တဲ့အစိုးရ 
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တက္လာေစခ်င္တယ္”ဟု ဗန္းေမာ္အေျခစိုက ္
အလင္းဗန္းေမာလ္မူႈ အဖြ႔ဲအစည္းမ ွဒါရိကုတ္ာ 
ဦးေဇာ္ဂ်ာ ကဆိုသည္။ 

၂၀၁၅ ေရြးေကာက္ပဲြတြင္ ဒီခ်ဳပ္ပါတီဥကၠဌ 
ေဒၚေအာင္ဆန္းစုၾကည္၏ ေရြးေကာက္ပြဲ 
ကတိကဝတ္မ်ားစြာႏွင့္အတူ ဒီခ်ဳပ္ပါတီက 
ေတာင္ၿပိဳကမ္းၿပိဳအႏိုင္ရခဲ့သည္။ (၇၇)ရာခိုင္း 
ႏႈန္းျဖင့္အႏိုင္ရၿပီး အစိုးရဖြဲ ႔ႏိုင္ခဲ့သည္။ 
ကခ်င္ျပည္ နယ္တြင္လည္း မဲဆႏၵနယ္အမ်ား 
ပိုင္းကို ဒီခ်ဳပ္ ပါတီအႏိုင္ရရိွခဲ့သည္။ 

လကရ္ိအွစိုးရလကထ္ကတ္ြင ္ဖြံ႔ၿဖိဳးတိုးတကမ္ႈ 
အပိငု္းက လမ္းပန္းဆကသ္ြယ္ေရး၊ က်န္းမာေရး၊ 
ပညာေရးဘကမ္ွာ အဓကိ တိုးတကလ္ာေၾကာင္း 
Kachin Waves စစ္တမ္းအရေတြ႔ရသည္။ 
အမွန္တကယ္လည္း ယခင္ဆိုးရြားလြန္းသည့ ္
လမ္းေတာ္ေတာမ္်ားမ်ား ေကာင္းမြနလ္ာသညက္ိ ု
ေတြ႔ျမင္ရသည္။ ျမစ္ႀကီးနား-ဗန္းေမာ္လမ္း၊ 
ျမစ္ႀကီးနား-ပူတာအိုလမ္းႏွင့္ ျမစ္ႀကီးနား-
ခ်ီေဖြလမ္းတို႔က သသိာထငရ္ွားသည့ ္လပု္ေဆာင ္
မႈမ်ားျဖစ္သည္။ 

သို႔ေသာလ္ည္း လပုင္န္းစဥလ္ပု္ေဆာငရ္ာတြင ္
အစိုးရကိုယ္တိုင္ကြင္းဆင္းစစ္ေဆးၿပီး လုပ ္
ေဆာင္မႈတြင္ အားနည္းေနေသးေၾကာင္း 
ဆရာေတာက္ မနိ္႔ၾကားသည။္ ဥပမာ ဗန္းေမာ-္
ျမစ္ႀကီးနား လမ္းလုပ္ေဆာင္မႈတြင္လည္း 

ေလလြင့ဆ္ုံးရႈံးမႈအမ်ားႀကီးရိခွဲသ့ညဟ္ ုေထာက ္
ျပခဲ့သည္။

“ဥပမာဆိုပါစို ႔ ဝိုင္းေမာ္-ဗန္းေမာ္လမ္း RC 
လမ္း၊ ဦးဇင္းဗမာျပည္မွာ ခရီးေတာ္ေတာ္ 
သြားဖူးတယ္။ ဒီေလာက္ညံ့တဲ့ RCလမ္းကို 
တစ္ခါမွမသြားဖူးဘူး။ လမ္းကိုခ်ေပးထား 
တဲ့ဘတ္ဂ်က္နဲ႔ ရထားတဲ့အက်ိဳးရလာဒ္ဟာ 
ေတာ္ေတာ္လည္းကို ဆုံးရႈံးနစ္နာမႈေတြ၊ 
ဦးဇင္းတို႔ေတြ႔တယ္။”ဟုု မိန္႔သည္။

ထိုျမစႀ္ကီးနား-ဗန္းေမာလ္မ္း လပု္ေဆာငရ္ာတြင ္
တင္ဒါပိုလွ်ံေငြ ၁၁ဘီလီယံနဲ႔ ကုမၸဏီတစ္ခုက 
ေဆာင္ရြက္ခ့ဲျခင္းျဖစ္သည္။ ထိုလမ္းလုပ္ပိုင ္
ခြင့္ႏွင့္ပတ္သက္ၿပီး ပြင့္လင္းျမင္သာမႈ 
မရိွသည္သာမက ဥပေဒႏွင့္မညီညြတ္မႈရိွခဲ့
သည္ဟုဆိုကာ ေဝဖန္တိုင္တန္းမႈမ်ားလည္း 
ရိွခဲ့သည္။ 

အားရသည့္အပိုင္းမ်ားရိွေသာ္လည္း ေရြး 
ေကာက္ပြဲ မဲဆြယ္စည္းရံုးေရး ကတိတဝတ ္
ျဖစသ္ည့ ္ၿငမိ္းခ်မ္းေရး၊ ဖကဒ္ရယစ္နစ၊္ ၂၀၀၈ 
ဖဲြ ႔ စည္းပုံအေျခခံဥပေဒျပင္ဆင္မႈမ်ားကို  
ေဖာ္ေဆာင္မည္ဆိုသည့္အခ်က္မ်ား မလုပ္ 
ေဆာင္ႏိငု္ေသးေၾကာင္း ကခ်င္ျပည ္နယ္ျပညသ္ူ႔ 
ပါတ(ီKSPP) ဒဥုကဌၠ ဦးေအာငခ္မ္း ကဆိသုည။္

ေဒၚေအာင္ဆန္းစုၾကည္ကိုယ္တိုင္ ၂၀၁၅ 
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ေရြးေကာက္ပဲြ မဲဆြယ္စည္းရုံးေရးေဟာေျပာ
ခ်ိန္တြင္ ၿငိမ္းခ်မ္းေရးျဖစ္စဥ္ ေအာင္ျမင္မည ္
ျဖစ္ေၾကာင္း၊ ပင္လုံစာခ်ဳပ္ကိုအေျခခံသည့္ 
ဖက္ဒရယ္ျပည္ေထာင္စု ျဖစ္ေပၚလာရန္ 
ေဆာငရ္ြကမ္ည္ျဖစ္ေၾကာင္း ေျပာၾကားခဲသ့ည။္ 

တရားလႊတ္ေတာ္ေရ႕ွေန ဦးမနုဆ္ိငု္းတူးကလည္း 
“ေျပာင္းလဲခ်ိန္တန္ၿပီဆိုတာ အခုခ်ိန္ထိေတာ ့
မေျပာင္းလဲေသးဘူး။ သတူို႔သကတ္မ္းအတြင္းမွာ 
ၿငမိ္းခ်မ္းေရးကိ ုလပုမ္ယလ္ို႔ သတူို႔အာမခခံဲတ့ယ။္ 
ဒါေပမဲ ့ကခ်င္ျပညန္ယသ္ားေတြအတြက္ေတာ ့
သတူို႔ေပးတဲအ့ာမခ ံဘာမွျဖစမ္လာေသးဘူးေပါ။့ 
အဲလိုပဲခံစားရတယ္။”ဟု ဆိုသည္။

အစိုးရဖြဲ႔ႏိငုပ္ါက ျမစဆ္ုစံမီကံနိ္းႏငွ့ပ္တသ္ကၿ္ပီး 
အစိုးရႏငွ့သ္ကဆ္ိငုရ္ာ ကမုၸဏတီို႔ရယထူားသည့ ္
သေဘာတညူခီ်ကမ္်ားကိ ုျပညသ္ထူဦံးစြာခ်ျပ 
မည္ဆိုသည့္ ကတိကဝတ္လည္း ယခုအထ ိ
ေဖာ္ေဆာင္ႏိုင္ျခင္း မရိွေသးပါ။

“ဝန္ႀကီးေတြ ေအာင္ျမင္သာကိုလာတုန္းက 
ကြ်နမ္ေမးတယ။္ ျမစဆ္ံကုစိၥက ကခ်င္ျပညန္ယ ္
ဝန္ႀကီး ကခ်င္ျပည္နယ္အစိုးရကေနၿပီးေတာ ့
ဒါကိုဘယ္လိုသေဘာရွိုသလဲလို ႔။ေမးတဲ့ခါ 
က်ေတာ ့အတဲာက်ေတာ ့သတူို႔ကလံုုးဝေျပာပိငု ္
ခြင့္လည္း မရွိဘူး။ ဆံုးျဖတ္ပိုင္ခြင့္လည္း 
မရွိဘူးတဲ့။ ေနာက္ၿပီးေတာ့ အပ္တစ္ေခ်ာင္း 
ေတာင ္သတူို႔စိကုလ္ို႔မရဘူးတဲ”့ဟ ုျမစဆ္ုအံေရး 

လႈပ္ရွားသူ ေအာင္ျမင္သာ ေဒသခံ ေဒၚလုရာ 
ကဆိုသည္။ 

လက္ရိွအစုိးရသည္ ဗဟိုခ်ဳပ္ကိုင္မႈမ်ားေန 
ေၾကာင္းကိုလည္း ျပည္သူအခ်ိဳ႕က ေဝဖန္ၾက 
သလို ကခ်င္ျပည္နယ္ ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္ကိုယ္တိုင ္
ကလည္း ေပၚလစီႏွင့္ပတ္သက္ၿပီး သိပ္ၿပီးမ ူ
ခ်မွတ္ႏိုင္သည္ကို မေတြ႔ရေၾကာင္းလည္း 
၉၀ခုႏစွ္ေရြးေကာကခ္ ံကိယုစ္ားလယွ ္ဦးေက်ာ ္
ေမာင္က သုံးသပ္သည္။

ၿငိမ္းခ်မ္းေရးလုပ္ငန္းစဥ္တြင္ ယခင္ကခ်င္ 
ျပည္နယ္အစိုးရက အေတာ္အသင့္ ပါဝင္မႈရိွခဲ ့
ေသာ္လည္း ယခုလက္ရိွျပည္နယ္အစိုးရက 
ပါဝင္မႈအားနည္းေနသည္ကို ေတြ႔ရသည္။

ၿငိမ္းခ်မ္းေရးလုပ္ငန္းစဥ္မ်ားကို လုပ္ေဆာင ္
ရာတြင ္ကခ်င္ျပညန္ယအ္စိုးရႏငွ့ ္ဆကသ္ြယမ္ႈ 
အားနည္းၿပီး တပ္မေတာ္ႏွင့္ ျပည္ေထာင္စု 
အဆင့ ္မ်ားႏငွ့သ္ာ တိကုရ္ိကုည္ိွႏိငု္းေဆာငရ္ြကမ္ႈ 
မ်ားရိွေနေၾကာင္း ၿငိမ္းခ်မ္းေရး ေဆြးေႏြးေရး 
အက်ဳိးေဆာငအ္ဖဲြ႔ (PCG)မ ွဦးလမိငုဂ္ြမဂ္်ာကဆိ ု
သည္။ 

၂၀၀၈ အေျခခံဥပေဒေၾကာင့္ မလုပ္နိုင္ဟု 
ဆိုေသာ္လည္း ၂၀၀၈ကို အေၾကာင္းမျပဳပဲ 
လပုလ္ို႔ရသည့ ္အပိငု္းမ်ားလည္းရိၿွပီး ထိလုပု္ႏိငု ္
သည့္ကိစၥမ်ားကိုပင္ ကခ်င္ျပည္နယ္အစိုးရက 
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လပု္ေဆာငမ္ႈမရိွေၾကာင္း ေဝဖနသ္မူ်ားရိသွည။္ 

Htoi Gender and Development Foun-
dation မွ ဒါရိုက္တာ ဆရာမနန္ပူကလည္း 
ကခ်င္ျပည္နယ္အစိုးရ၏ လုပ္ေဆာင္မႈမ်ား 
အေပၚ “ကိုယ္က ဘယ္ေလာက္ထိလုပ္လို ႔ 
ရတယ္။ risk (အရဲစြန္႔)ယူၿပီးမွျပည္သူေတြ 
အတြက ္လပု္ေပးမယဆ္ိတုဲအ့ပိငု္းမွာ အားနည္း 
ခ်က္ ေတြရိွေနတယ္။”ဟု ဆိုသည္။ 

Kachin waves ရဲ႕ စစ္တမ္းအရလည္း 
ေရြးေကာက္ပြဲ ကတိကဝတ္မ်ားထဲက (၂၅)
ရာခိုင္းႏႈန္းေအာက္ထိသာ ေဖာ္ေဆာင္ၿပီး 
ၿပီျဖစ္ေၾကာင္း ေျဖဆိုသူက မ်ားေနသည္။

“တစခ္်ကလ္ြတအ္မနိ္႔န႔ဲ ျပညတ္ြင္းစစက္ိ ုလုံးဝ 
သမၼတအမိန္ ႔နဲ ႔ပဲျဖစ္ျဖစ္ အစိုးရအမိန္ ႔နဲ ႔ပဲ 
ျဖစ္ျဖစ္ ျပည္တြင္းစစ္ကို ရပ္တန္႔ေစဖို႔ ဒီအမိန္႔ 
ေတြ ထတု္ျပနမ္ယလ္ို႔လည္း ေမွ်ာလ္င့ခ္ဲတ့ယ။္ 
ဒါေပမဲ ့ေမွ်ာလ္င့သ္လိ ုသတူို႔ထတု္ျပနတ္ာေတြ 
လည္း ဘာမွမရိွဘူး။ ျပည္တြင္းစစ္ကလည္း 
ဆက္ျဖစ္ေနဆပဲ။ဲ”ဟ ုဦးမနုဆ္ိငု္းတူး ကဆိသုည။္ 

စစပ္ြၿဲငမိ္းၿပီး စစ္ေဘးဒကုၡသညမ္်ား ေနရပ္ျပန္ႏိငု ္
ရနက္ိလုည္း အမ်ားႀကီးေမွ်ာလ္င့ခ္ဲၾ့ကေၾကာင္း 
လည္း CHAD လူထုက်န္းမာေရးႏွင့္ ဖံြ႔ၿဖိဳးေရး 
အဖြဲ႔မွ ဆရာမ်ိဳးေအာင္ကဆိုသည္။

သို႔ေသာ္ ေမွ်ာ္လင့္ထားသလို ျဖစ္မလာသည ္
သာမက ကခ်င္ျပည္နယ္ ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕တြင ္
လုယက္မႈခိုးမႈမ်ား၊ မူးယစ္ေဆးဝါး ျပသာနာ 
မ်ားလည္း ယခင္ကထက္ ပိုမိုအျဖစ္မ်ားလာ 
ေၾကာင္း စစ္တမ္းမ်ားမွာ ေတြ႔ရသည္။
အရပဘ္ကအ္ဖြဲ႔အစည္းအပိငု္း ၾကည့မ္ညဆ္ိလုွ်င ္
ဦးသိန္းစိန္အစိုးရက လက္ရိွအစိုးရထက္ ပို၍ 
အားေပးကူညီသည့္အပိုင္းမ်ားရိွၿပီး လက္ရိွ 
အစိုးရက ပတိပ္ငတ္ားဆီးမႈမ်ား မ်ားေနေၾကာင္း 
ဗန္းေမာ ္အလင္းအဖြ႔ဲမ ွဦးေဇာဂ္်ာ ကဆိသုည။္

အရပ္ဘက္အဖြဲ ႔အစည္းမ်ား အျမင္ဖြင့္သင္
တန္းမ်ားျပဳလုပ္မည္ဆိုလွ်င္ပင္ အုပ္ခ်ဳပ္ေရး 
မွဴးမ်ားထမံ ွခြင့္ျပဳခ်ကယ္ရူသည့အ္ေျခအေနကိ ု
ဦးေဇာ္ဂ်ာက ေထာက္ျပျခင္းျဖစ္သည္။ 

အရပ္ဘက္အဖြဲ႔အစည္းမ်ား ပိုၿပီးက်ပ္တည္း 
လာသညသ္ာမက ပတိမ္စိစ္ေဘးဒကုၡသညမ္်ားကိ ု
အစိုးရက တာဝနယ္ူေခၚေဆာင္ျခင္း မရိခွဲ့ျခင္းႏငွ့ ္
လြတ္ေျမာက္ရန္ဆႏၵထုတ္ေဖာ္သူမ်ားကို ဖမ္း
ဆီးေထာငခ္်ျခင္းမ်ားရိခွဲသ့ည့အ္ေပၚ ဆရာမနနပ္ ူ
ကလည္း ေဝဖန္သည္။ 

၂၀၁၈ခုႏစွ ္ဧၿပလီတြင ္တႏိငု္းဘက္ျဖစပ္ြားခဲသ့ည့ ္
တိုက္ပြဲေၾကာင့္ ပိတ္မိျပည္သူမ်ားရိွခဲ့ ၿပီး 
ထိုျပညသ္မူ်ားအား ကယထ္တုန္ိငုရ္န ္ကခ်င္ျပည ္
နယ္အစိုးရမွ တာဝန္ယူေဆာင္ ရြက္ခဲ့ျခင္း 
မရိွသည့္အတြက္ ကခ်င္လူငယ္မ်ားက ဆႏၵ 
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ထုတ္ေဖာ္ခဲ့ ၾကသည္။ ဆႏၵထုတ္ေဖာ္မႈကို 
ဦးေဆာင္သူသံုးဦး တရားစြဲဆိုခံခဲ့ရၿပီး ေထာင ္
ဒဏ္ ၆လစီ က်ခံခဲ့ရသည္။ 

စီးပြားေရးဘက္လည္း ယခင္ကထက္ အဆင ္
ေျပမႈမရိွလာသည္သာမက ျပည္သူမ်ား၏ 
အလုပ္အကိုင္လည္း ပို၍ခက္ခဲလာေၾကာင္း 
ေတြ႔ရသည္။

ယခင္အစိုးရက တပ္မေတာ္ႏွင့္ အဆင္ေျပ 
ေသာ္လည္း ယခုအစိုးရက တပ္မေတာ္ႏွင့္ 
အခ်ိဳ႕ေနရာမ်ားတြင္ သေဘာထားကြဲလြဲမႈမ်ား 
ရိွေနသည္ဟုျမင္ေၾကာင္း ဆရာေတာ္ဦးနႏၵိယ 
မိန္႔ၾကားသည္။ 

“အဲသလိုကြဲလြဲသြားတဲ့အတြက္ေ ၾကာင့္  
ကမၻာကေကာ ေဒသတြင္းကေရာ ဘယလ္ိုျမငလ္ ဲ
ဆိုေတာ ့တိငု္းျပညမ္ွာ အစိုးရႏစွရ္ပရ္ိတွယလ္ို႔ 
ဒလီိုေတာင္ေျပာၾကတဲ ့အေနအထားေတြရိတွယ။္ 
ဒါဟာ စတိထ္ဲမွာ ေတာ္ေတာက္ိ ုစတိမ္ေကာင္း 
စရာ ကြာဟခ်က္လို႔ ျမင္တယ္”ဟု ဆရာေတာ ္
ဦးနႏၵိယ မိန္႔ၾကားသည္။ 

ႏစွဦ္းေပါင္းစည္းၿပီးသြားမယဆ္ိုေတာ ့တိငု္းျပည ္
က ေတာ္ေတာ္လည္းကိုေရြ႕သြားႏိုင္မည္ျဖ
စ္ေၾကာင္းလည္း ဆရာေတာ္က မိန္႔သည္။ 

အစိုးရႏွစ္ခု၏ ကြားျခားခ်က္ကို ဦးေအာင္ခမ္း 
ကလည္း ယခုလိုဆိုသည္။ “အရင္အစိုးရနဲ႔ 
လက္ရိွအစိုးရရဲ႕ကြာျခားမႈက လုပ္ပိုင္ခြင့္ပဲ။ 
လပုပ္ိငုခ္ြင့ဆ္ိတုဲ့ေနရာမွာ အရငအ္စိုးရကေတာ ့
စစ္တပ္နဲ ႔အေတာ္လည္း အဆင္ေျပသလို 
ေနရတယ။္ သမၼတကိယုတ္ိငုလ္ည္း စစဘ္ကက္ 
အသြင္ေျပာင္းတဲ့သူျဖစ္တယ္။ ဒါေၾကာင့္ 
ဘာေတြပဲလုပ္ေနလုပ္ေန စစ္တပ္က ၾကည္ျဖဴ 
တဲ့အဆင့္ေတြေတာ့ ေတြ႔ျမင္ခဲ့ရတယ္ေပါ့။ 
အခလုကရ္ိအွစိုးရမွာေတာ ့စစတ္ပန္ဲ႔အဆင္ေျပမႈ 
မရိွသေလာက္ျဖစ္တယ္။  ဘာပဲလုပ္လုပ္ 
ထိပ္တိုက္ရင္ဆိုင္မႈေတြ ေတြ႔ျမင္ေနရတယ္။ 
ဒါေတြက ဘာေတြလဆဲိုေတာ ့ေနာကတ္စခ္်ကက္ 
ေဒၚေအာင္ဆန္းစုၾကည္ရဲ႕ ႏိုင္ငံေရးမလိမ္မာ 
မႈလည္း ျဖစ္ပါတယ္။ တိုင္းရင္းသားေတြနဲ႔ 
ကြာေဝးမႈကြာဟမႈ အစည္းမကပ္မႈ ျဖစ္သြား 
တယ္။”ဟု ဦးေအာင္ခမ္းက ဆိုသည္။

ေရြးေကာက္ပြဲ ကတိကဝတ္မ်ားအျပည့္အဝ 
ေဖာ္ေဆာင္ႏိုင္ျခင္း မရိွေသးေသာ္လည္း 
ဦးသိန္းစိန္အစိုးရထက္ လက္ရိွအစိုးရကို 
ပိုမိုႏွစ္သက္ၾကေၾကာင္း Kachin Waves ၏ 
စစ္တမ္းအရေတြ႔ရသည္။ အရင္အစိုးရထက ္
ပြင့္လင္းျမင္သာမႈလည္း ပိုရိွလာေၾကာင္း 
ေျဖဆိုထားၾကသည္။ က်န္ရိွေနေသးသည့္ 
သက္တမ္းအတြင္းလည္း ျပည္သူမ်ား၏ 
လုိလားခ်က္မ်ားကို အစိုးရကျဖည့္စြက္ေပးရန ္
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လည္း ေမွ်ာ္လင့္ၾကသည္။

၂၀၂၀ ေရြးေကာက္ပြဲတြင္ NLDအႏိုင္ရရန္ 
၂၀၁၅ ေရြးေကာက္ပဲြလို မူကိုပဲၾကည့္ၿပီး 
လူကိုမၾကည့္ပဲ မဲထပ္ထည့္ေတာ့မည္ မဟုတ ္
သည့အ္တြက ္“ကိယုစ္ားလယွ္ေလာင္းေတြကိ ု
လူထုကခ်စ္ျမတ္နိုး တဲ့ကိုယ္စားလွယ္ေလာင္း 
ေတြကို NLD ပါတီက ေရြးတတ္ဖို႔လိုတယ္”ဟ ု
၈၈ေသြးသစအ္ဖဲြ႔မ ွဦးေက်ာမ္ိုးသန္းက အႀကံျပဳ 
သည္။
 

၂၀၂၀သည ္ျပညသ္မူ်ားအတြက ္ေရြးခ်ယစ္ရာ 
ပိုရိွသြားၿပီျဖစ္ေသာ္လည္း လက္ရိွအစိုးရသာ 
ျပနလ္ညအ္ႏိငုရ္ရိမွညဟ္ ုထင္ေၾကးေပးသမူ်ား 
လည္းရိွေနသည္။ 

“၂၀၂၀မွာလည္းဒီမုိကေရတစ္အဖြဲ ႔ကို နိုင္ 
ေအာင္ကေတာ့ မဲေပးအံုးမွာပဲ သို႔ေသာ္ ယခင ္
ကလို ေတာင္ၿပိဳကမ္းၿပိဳနိုင္ဖို႔ေတာ့ မထင္ဘူး။ 
အလြန္ဆံုး ၅၄၊ ၅၅၊ ၅၆ (ရာခိုင္ႏႈန္း) 
အဲ့သေလာက္ပဲ”ဟု ၉၀ခုႏွစ္ေရြးေကာက္ခံ 
ကိယုစ္ားလယွ ္ဦးေက်ာ္ေမာင ္ကသံုးသပသ္ည။္

အစိုးရႏွစ္ခု၏ ကြားျခားခ်က္ကို ဦးေအာင္ခမ္း 
ကလည္း ယခုလိုဆိုသည္။ “အရင္အစိုးရနဲ႔ 
လက္ရိွအစိုးရရဲ႕ကြာျခားမႈက လုပ္ပိုင္ခြင့္ပဲ။ 
လပုပ္ိငုခ္ြင့ဆ္ိတုဲ့ေနရာမွာ အရငအ္စိုးရကေတာ ့
စစ္တပ္နဲ ႔အေတာ္လည္း အဆင္ေျပသလို 
ေနရတယ။္ သမၼတကိယုတ္ိငုလ္ည္း စစဘ္ကက္ 
အသြင္ေျပာင္းတဲ့သူျဖစ္တယ္။ ဒါေၾကာင့္ 
ဘာေတြပဲလုပ္ေနလုပ္ေန စစ္တပ္က ၾကည္ျဖဴ 
တဲ့အဆင့္ေတြေတာ့ ေတြ႔ျမင္ခဲ့ရတယ္ေပါ့။ 
အခလုကရ္ိအွစိုးရမွာေတာ ့စစတ္ပန္ဲ႔အဆင္ေျပမႈ 
မရိွသေလာက္ျဖစ္တယ္။  ဘာပဲလုပ္လုပ္ 
ထိပ္တိုက္ရင္ဆိုင္မႈေတြ ေတြ႔ျမင္ေနရတယ္။ 
ဒါေတြက ဘာေတြလဆဲိုေတာ ့ေနာကတ္စခ္်ကက္ 
ေဒၚေအာင္ဆန္းစုၾကည္ရဲ႕ ႏိုင္ငံေရးမလိမ္မာ 
မႈလည္း ျဖစ္ပါတယ္။ တိုင္းရင္းသားေတြနဲ႔ 
ကြာေဝးမႈကြာဟမႈ အစည္းမကပ္မႈ ျဖစ္သြား 
တယ္။”ဟု ဦးေအာင္ခမ္းက ဆိုသည္။

ေရြးေကာက္ပြဲ ကတိကဝတ္မ်ားအျပည့္အဝ 
ေဖာ္ေဆာင္ႏိုင္ျခင္း မရိွေသးေသာ္လည္း 
ဦးသိန္းစိန္အစိုးရထက္ လက္ရိွအစိုးရကို 
ပိုမိုႏွစ္သက္ၾကေၾကာင္း Kachin Waves ၏ 
စစ္တမ္းအရေတြ႔ရသည္။ အရင္အစိုးရထက ္
ပြင့္လင္းျမင္သာမႈလည္း ပိုရိွလာေၾကာင္း 
ေျဖဆိုထားၾကသည္။ က်န္ရိွေနေသးသည့္ 
သက္တမ္းအတြင္းလည္း ျပည္သူမ်ား၏ 
လုိလားခ်က္မ်ားကို အစိုးရကျဖည့္စြက္ေပးရန ္
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Interview

စစ္ေဘးဒုကၡသည္မ်ားကို ကူညီေထာက္ပံ့ေပးေနသည့္အေျခအေန  
ကခ်င္ျပည္နယ္အစိုးရအဖြဲ႔ လူမႈေရးဝန္ႀကီးႏွင့္ ေတြ႔ဆံုေမးျမန္းျခင္း
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စစ္ေဘးဒုကၡသည္မ်ားကို ကူညီေထာက္ပံ့ 
ေပးေနသည့္အေျခအေန ကခ်င္ျပည္နယ္ 
အစိုးရအဖြဲ႔ လူမႈေရးဝန္ႀကီးႏွင့္ 
ေတြ႔ဆံုေမးျမန္းျခင္း

IDP မ်ားကိ ုNLD အစိုးရလကထ္က ္အကအူညီေပးေနသည့ ္
အေျခအေနမ်ား၊ ေနရပ္ျပန ္စစ္ေရွာငမ္်ားအတြက ္ေထာကပ္ံ ့
ေပးမႈအေျခအေနမ်ားကို ကခ်င္ျပည္နယ္အစိုးရအဖြဲ ႔ 
လမူႈေရးဝနႀ္ကီး ဦးေနဝင္းႏငွ့ ္စကတ္ငဘ္ာလ ၁၈ ရက္ေန႔တြင ္
Kachin Waves မ ွေတြ႔ဆံုေမးျမန္းခ်ကမ္်ားကိ ုေဖၚျပလိကုပ္ါ 
သည္။

မရရွိဘူး။ 

အန္ကယ္တို႔ဆီမွာအလွ်ဴ 

ေငြေတြရွိတယ္။ 

အဲဒီေထာက္ပံ့တဲ့အလွ်ဴေငြ 

ေတြနဲ႔ပဲ အန္ကယ္တို႔က 

ဆက္ၿပီးေထာက္ပံ့တာ။
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ေမး။ ။ ပထမဆံုးေမးခ်င္တာကေတာ့ 
နနဆ္နယ္ာန ္ေနရပ ္ျပနတ္ဲသ့ူေတြကိ ုဘယလ္ိ ု
ပံုစံနဲ႔ ေထာက္ပံ့ ေပးေနပါသလဲ၊ စေျပာင္းတဲ ့
အခ်နိမ္ွာပ ဲေထာကပ္ံ့ေၾကးေပးတယ၊္ ေနာကပ္ိငု္း 
မေပးေတာ့လို ႔ အခက္အခဲ ျဖစ္ေနတယ္ 
ဆိုတာလည္း ၾကားရေတာ့ ဝန္ႀကီးအေနနဲ႔ 
အဲဒီအေပၚမွာ ဘာေျပာခ်င္ပါ သလဲ။

ေျဖ။ ။ နန္ဆန္ယာန္ေျပာင္းတဲ့သူေတြကို 
အန္ကယ္တို ႔က ေတာ့ ေျပာင္းေရႊ႕စရိတ္နဲ ႔ 
တစ္လစာ စားနပ္ရိကၡာေတြ ေထာက္ပံ့တယ္။ 
ေနာက္ၿပီးေတာ့ တျခားလူမႈအဖြဲ ႔အစည္း 
ေတြေပါ့ CSO ေတြနဲ႔ ခ်ိတ္ဆက္ေပးတယ္၊ 
ဒါပဲရွိပါတယ္။

ေမး။ ။ သူတို႔ရဲ႕အေျခအေနက လုပ္ကိုင္စား 
ေသာက္ဖို႔အတြက္ နယ္ေျမလံုၿခံဳမႈက ေျမျမဳပ ္ 
မိငု္းတို႔၊ ၿပီးေတာပ့တဝ္န္းက်ငက္ိ ုရငွ္းလင္းႏိငုတ္ာ 
ေတြမရွိေသးေတာ ့သတူို႔ေနရာမွာ ၾကာၾကာရပ ္
တည္ႏိငုဖ္ို႔ အစိုးရကေန ဘယလ္ိ ုစစီဥထ္ားတာ 
ရွိပါသလဲ။

ေျဖ။ ။ အမနွအ္တိငု္းေျပာလို႔ရွရိင ္နနဆ္နယ္ာန ္
ေျပာင္းမယ့္ကိစၥမွာ IDP camp မွာ ရွိတဲ့ 
နန္ဆန္ယာန္ ေဒသခံေတြက ေျပာင္းခ်င္လို႔ 
ေတာင္းဆိလုို႔ အနက္ယတ္ို႔ကေန တပမ္ေတာန္ဲ႔ 
ညွိႏိႈင္းၿပီးေတာ ့မိငု္းရငွ္းလင္းေရး ေတြေဆာငရ္ြက ္
တယ။္ ၿပီးရင ္သတူို႔ကိ ုေနရာခ်ထားဖို႔ ျပနစ္စီဥ ္

တယ။္ ဆိုေတာအ့နက္ယတ္ို႔ ေျပာင္းတာကေတာ ့
သံုးႀကိမ္ ကၽြန္ေတာ္တို႔ေျပာင္းေရႊ႕ေပးရတယ ္
ေနာ။္ တစသ္တုၿ္ပီးတစသ္တု္ေပါ့ေလ ေျပာင္းေရႊ႕ 
စရိတ္နဲ႔ အစိုးရအဖြဲ႔ကေန တစ္လစာစားနပ္
ရိကၡာေထာက္ပံ့ေပးတယ္။ တျခားအဖြဲ႔အစည္း 
ကေန ေထာက္ပံ့တာလည္း ရွိပါတယ္။

ေမး။ ။ ဒါဆိုရင္ အစိုးရအဖြဲ႔ကေန ေထာက္ပံ ့
တာက ေျပာင္းေရႊ႕စရိတ္နဲ႔ တစ္လစာ စားနပ ္
ရိကၡာ ဒါပဲရွိတာေပါ့ေနာ္။

ေျဖ။ ။ အဓကိဒါပရဲွပိါတယ။္ ေနာကတ္စခ္ရုွတိာ 
က သူတို႔အတြက္အဲမွာ ေသာက္သံုးေရရရွိဖို႔ 
အတြက္ ေရတြင္းလုပ္ေပးတယ္။ က်န္းမာေရး 
ေစာင့္ေရွာက္မႈ အန္ကယ္တို႔ လုပ္ေပးတယ္။ 
ကေလးေတြအတြက ္စာသင္ေက်ာင္းကိလုည္း 
လုပ္ေပးတယ္။

ေမး။ ။ ေနာက္ၿပီးေတာ့ စစ္ေဘးဒုကၡသည္ 
IDP ေတြကို NLD အစိုးရလက္ထက္မွာ 
အခုအခ်ိန္အထိဆိုရင္ ကူညီေထာက္ပံ့တဲ့ 
ပမာဏဘယ္ေလာက္အထိရွိသြားၿပီ၊ တစ္လ 
ဘယ္ေလာက္ႏႈန္း ေထာကပ္ံတ့ယ၊္ အမိ္ေထာငစ္ ု
တစစ္အုတြက ္ဘယ္ေလာကရ္ာခိငု္ႏႈန္း ဆိတုာ 
ကိုလည္း ရွင္းျပေပးပါခင္ဗ်ား။ 

ေျဖ။ ။ IDP ေတြကိုေထာက္ပံ့တာေပါ့ေနာ္ 
အနက္ယတ္ို႔အစိုးရတကလ္ာတဲ ့အခ်နိက္ေနစၿပီး 
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ယေန႔အထိ (ျပည္နယ္အစိုးရ) ေထာက္ပံ့ 
တာေပါ့ေနာ ္ဆန၊္ ဆ၊ီ ဆား၊ ပ ဲႏငွ့ ္အျခားစားနပ ္
ရိကၡာေပါ့ ေထာက္ပံ့တဲ့ေငြက အန္ကယ္တို႔ 
သိန္းေပါင္း ၉၈၁၅ သိန္းေက်ာ္ ေထာက္ပံ့ခဲ့ 
တယ္ေနာ၊္ အဒဲါက သီးျခားေထာကပ္ံတ့ာေပါ့ေနာ၊္ 
ေနာက္ၿပီးေတာ့ ျပည္နယ္ေဘးအႏၱရာယ္ 
တားဆီးကာကြယ္ေရးအဖြဲ႔ကေန ေထာက္ပံ ့
တာရွိေသးတယ။္ ၂၀၁၁ ကေန ၂၀၁၉ အထဆိိ ု
ေတာ ့စစုုေပါင္း သနိ္းေပါင္း ၁၈၈၅ သနိ္းေက်ာ ္
ေထာက္ပံ့ခဲ့တာရွိတယ္။

ဒီနန္ဆန္ယန္ျပည္သူေတြကို အန္ကယ္တို ႔ 
သံုးႀကိမ္ေထာက္ပံ့တဲ့ေငြကေတာ့ စုစုေပါင္း 
သိန္းႏွစ္ရာရွစ္ဆယ့္တစ္သိန္းေလးေသာင္း 
(၂၈,၁၄၀,၀၀၀) အစိုးရက ေထာက္ပံ့တာ၊ 
တစ္ခုေျပာခ်င္တာက အန္ကယ္တို ႔ကေန 
လစဥ္ေထာကပ္ံတ့ာကေတာမ့ရွဘိူး။ အနက္ယ ္
တို ႔ကေတာ့ ရွိတဲ့ေငြနဲ ႔ အခါအားေလ်ာ္စြာ 
ေထာက္ပံ့တယ္။ ေျပာင္းၿပီးလို႔ရွိရင္ တစ္လစာ 
ေတာ ့အနက္ယတ္ို႔ေထာကပ္ံတ့ယ။္ ေျပာင္းေရႊ႕ 
စရတိ ္ႀကိဳၿပီးေတာလ့ပု္ေပးတယ။္ အမိယ္ာေတြ 
လုပ္ေပးတယ္။

အဓိကေျပာခ်င္တာကေတာ့ ကခ်င္ျပည္နယ ္
ေျမာက္ပိုင္းေဒသ IDP camp မ်ားေျပာင္းေရႊ႕ 
ေကာ္မတီဆိုတာ အန္ကယ္တို ႔ ဖြဲ ႔စည္းၿပီး 
သားျဖစ္တယ္။ ျပည္ေထာင္စု ဒုဝန္ႀကီးကအဖြဲ႔ 
ေခါင္းေဆာင္ ဥကၠဌေပါ့၊ အန္ကယ္တို႔လည္း 

ပါပါတယ။္ ကခ်င္ျပညန္ယအ္စိုးရအဖြ႔ဲကဆိရုင ္
လူမႈေရးဝန္ႀကီးရယ္၊ နယ္လံုဝန္ႀကီးရယ္ အပါ 
အဝင္ျဖစ္တယ္။ ဒီကိစၥဟာ စီမံခ်က္ေတြ 
ဆြဲၿပီးသားျဖစ္တယ္။ ဒါေတြက မၿပီးျပတ္ေသး 
ဘူးျဖစ္တယ္။

အခုနန္ဆန္ယာန္ကို ေျပာင္းတာက်ေတာ့ 
ေလာေလာဆယ္ေျပာင္းတာ၊ အဲလိုေျပာင္း 
မယ့္ဟာေတြရွိတယ္။ အန္ကယ္တို ႔ လဝါး 
IDP camp သြားတယ။္ သတူို႔က ေျမရထားၿပီးၿပ ီ
အလွ်ဴရွင္ေတြကလည္း အိမ္ေဆာက္ေပးထား 
ၿပီးၿပီ အားလံုးအန္ကယ္တို႔ စီစဥ္ေပးတယ္။ 
အဒဲဟီာလည္း တစလ္စာေထာကပ္ံမ့ွာ ျဖစတ္ယ။္ 
ေျပာင္းခ်င္တဲ့သူေတြအတြက္ ေဆာင္ရြက္ 
ေပးတာျဖစတ္ယ။္ စမီခံ်ကန္႔ဲေတာ ့မဆိငု္ေသး 
ဘူး။ စမီခံ်ကက္ေတာ ့IDP camp မ်ားေနရာခ် 
ထားေရးေကာမ္တနီ႔ဲ KHCC န႔ဲ ပူးေပါင္းေဆာင ္
ရြက္တာျဖစ္တယ္၊ အဲဒါကေတာ့ ေဆာင္ရြက ္
ဆဲေပါ့ေနာ္။

ေမး။ ။ Camp ေတြမွာ ေနထိုင္ေနၾကဆဲ 
(မေျပာင္း ေရႊ႕ရေသး) ျဖစ္တဲ့ သူေတြအတြက ္
ေရာ ဘယ္လို ေထာက္ပံ့ေပးတာ ရွိပါသလဲ။

ေျဖ။ ။ ေစာေစာက အန္ကယ္ေျပာသလိုေပါ ့
အခါအားေလ်ာ္စြာ အခက္အခဲရွိတဲ့အခ်ိန္မွာ 
ေထာက္ပံ့တာေပါ့ေနာ္၊ ဆန္၊ ဆီ၊ ဆား၊ ပဲ 
ေပါ့။ ေရတိုက်ေတာ့ တစ္ပတ္စာ ခ်က္ခ်င္း 
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ေထာက္ပံ့တာ၊ ေရရွည္ကေတာ့ တစ္လစာ 
ေထာကပ္ံတ့ယ။္ ၿပီးတဲအ့ခါက်ေတာ ့သကဆ္ိငု ္
ရာအဖြဲ ႔အစည္းေတြရွိတယ္၊ မိတ္ဖက္အဖြဲ ႔ 
အစည္းေတြ သူတို ႔ကအၿမဲတမ္းလာတယ္။ 
ေဘးအႏရၱာယ ္တားဆီးကာကြယ္ေထာကပ္ံ့ေရး 
အဖြဲ႔ သူတို႔ဆီမွာ စာရင္းအကုန္ရွိတယ္။ ဘယ ္
IDP camp ေတြက လိုအပ္ေနတယ္ဆိုတာ 
ရွတိယ၊္ အဒဲါေတြကိ ုခ်တိဆ္ကၿ္ပီးမ ွေဆာငရ္ြက ္
ေပးတာေတြရွိတယ္။

ေမး။ ။ ဒါဆိရုင ္camp ေတြကိ ုပံမုနွ္ေထာကပ္ံဖ့ို႔ 
ျပည္ေထာငစ္ကုေန ဘတဂ္်ကက္ မရရွတိာေပါ ့
ေနာ္။

ေျဖ။ ။ မရရွိဘူး။ အန္ကယ္တို႔ဆီမွာအလွ်ဴ 
ေငြေတြရွိတယ္။ အဲဒီေထာက္ပံ့တဲ့အလွ်ဴေငြ 
ေတြနဲ႔ပ ဲအနက္ယတ္ို႔က ဆကၿ္ပီးေထာကပ္ံတ့ာ။

ေမး။ ။ စစ္ေရွာင္အေရးနဲ႔ပတ္သက္ၿပီးဆရာ့
ရဲ႕ ျဖည့္စြက္ခ်က္ကို ေျပာေပးပါ။

ေျဖ။ ။ ဒီတိုက္ပြဲေတြျဖစ္လာတာက ႏွစ္ေပါင္း 
ကမ်ားလွၿပီ၊ စစ္ေရွာင္ေတြကို သြားၾကည့္ရင ္
အထူးသျဖင့္ ေတြ႔ရတာက စိတ္မေကာင္းစရာ 
ေပါ့ေနာ္ သက္ႀကီးရြယ္အိုနဲ ႔ ကေလးေတြ 
ေတာ္ေတာမ္်ားမ်ားေတြ႔တယ။္ ဒကီေလးေတြဟာ 
တစ္အခ်က္ စစ္ေရွာင္မွာ ေနရတဲ့ မြန္းက်ပ္တဲ ့
ဒဏက္ိ ုခစံားရေတာ ့က်န္းမာေရးန႔ဲ မညညီြတ ္

ဘူး။ စားတဲ့အာဟာရလည္း မျပည့္ဝဘူး။ 
အာဟာရေတြျပည့္ဝဖို႔ ေကၽြးႏိုင္ဖို႔ ဆိုလို႔ရွိရင ္
ကၽြန္ေတာ္တို႔ ႏိုင္ငံလည္း ခ်မ္းသာမွ ျဖစ္မယ္။ 
ကၽြန္ေတာ္တို႔ ကူညီေပးေနရတဲ့ဟာက အရမ္း 
နည္းပါတယ္။

ဆိုေတာ့ ဒါေတြက သိပ္ၾကာသြားလို႔ မရဘူး။ 
ၾကာသြားလို႔ရွရိင ္အကအူညီေတြေရာ ပံပ့ိုးမႈေတြ 
ေရာ တျဖည္းျဖည္းေလ်ာ့ေလ်ာ့ လာေတာ့ 
camp မွာ ရွတိဲသ့ူေတြအတြက ္ဒကုၡေရာကတ္ယ။္ 
ဒီဟာေတြကို ကၽြန္ေတာ္တို႔ ျမန္ျမန္မူလေနရာ 
ေတြကို ျပန္ေစခ်င္တယ္။ ျပန္ေစခ်င္တယ္ဆိ ု
တာလည္း သူတို႔ကို ဂုဏ္သိကၡာရွိရွိနဲ႔ျပန္ႏိုင္ရ 
မယ္။ ျပန္တဲ့အခါမွာလည္း တစ္အခ်က္ ေနဖို႔ 
အေဆာက္အဦး လိုအပ္တယ္။ ေသာက္ဖို ႔ 
ေရ၊ မီး၊ လမ္း၊ ဒါေတြလိအုပတ္ယ။္ သတူို႔ရ႕ဲဘဝ 
ေတြ ျပန္လည္ထူေထာင္ေရးအတြက္ အလုပ ္
အကိုင္ေတြရွာေဖြေပးဖို ႔ လိုအပ္တယ္။ 
အဲတာေတြျဖည့္ဆည္းေပးႏိုင္ဖို ႔ အမ်ားႀကီး 
လိုအပ္တယ္။

ေတာင္ယာခုတ္မယ္ဆိုရင္လည္း တစ္ႏွစ္ၾကာ 
မယ္ေလ၊ တစ္ႏွစ္အတြက္ စားႏွပ္ရိကၡာေတြ 
ေထာက္ပံ့ေပးရမယ္ဆိုေတာ့ အဲလိုျဖစ္ 
ေစခ်ငတ္ယ။္ အလဲိုျဖစဖ္ို႔ဆိရုင ္ၿငမိ္းခ်မ္းေရးရမ ွ
လုပ္လို႔ရမွာကိုး။ ၿငိမ္းခ်မ္းေရးက အဓိကျဖစ ္
ေနတယ္။ တခ်ိဳ႕ျပန္ခ်င္တယ္၊ တခ်ိဳ႕ ျပန္ဖို႔ 
အတြက္ကို အဟန္႔အတားေတြရွိေနတယ္။ 
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သူတို ႔အတြက္ကလည္း အခက္အခဲေတြ 
အမ်ားႀကီးပါ။ 

တခ်ိဳ႕ကျပနသ္ြားရငလ္ည္း မျပည့မ္စံုျဖစမ္ွာကိ ု
စိုးရိမ္တယ္။ ဒါေတြက စခန္းမွာ ေနတဲ့သူေတြ 
အတြက္ တကယ့္ကို စိတ္မေကာင္းစရာပါ။ 
ဘယလ္ိမု ွလြတလ္ပမ္ႈမရွဘိူးေလ။ လြတလ္ပမ္ႈ 
မရွိတဲ့ စိတ္ဒဏ္ရာခံစားေနရတဲ့သူေတြဟာ 
ဘယ္လိုလုပ္ ဖြံ႔ၿဖိဳးတိုးတက္ႏိုင္မွာလဲ၊ မဟုတ ္
ဘူးလား။

ေနာင္တခ်ိန္အတြက္လည္း ကၽြန္ေတာ္တို ႔ 
သြားေနတာက ဒီမိုကေရစီဖက္ဒရယ္ႏိုင္ငံကိ ု
သြားမွာကိုး။ သြားမယ့္ေနရာမွာ စစ္ေရွာငစ္ခန္းမွာ 
ရွိေနတဲ ့ကေလးေတြ စတိဒ္ဏရ္ာရေနမယဆ္ိရုင ္
ကၽြန္ေတာတ္ို႔ စည္းစည္းလံုးလံုး ညညီညီြတည္ြတ ္
နဲ ႔ တိုင္းရင္းသားညီအစ္ကိုေမာင္ႏွမေတြ 
အကနုလ္ံုး စစမ္နွတ္ဲ ့ဒမီိကုေရစီႏိငုင္ကံိ ုဘယ ္
လိုလုပ္တည္ေထာင္ႏိုင္မွာလဲ။ သူတို႔ကို စိတ ္
ဒဏရ္ာမရေစခ်ငဘ္ူး။ စစ္ျဖစတ္ာဆိတုာကေတာ ့
ျဖစၾ္ကၿပီေပါ၊့ လကန္ကက္ိငုအ္ဖြဲ႔အစည္းေတြက 
ျဖစၾ္ကၿပ၊ီ ဒါန႔ဲပတသ္ကၿ္ပီး စတိဒ္ဏရ္ာ ရသြား 
လို႔ရွိရင္ ကေလးေတြက တိုင္းရင္းသားေတြ 
အခ်င္းခ်င္းမွာ စိတ္ဝမ္းကြဲတာေတြ ျဖစ္မွာ 
အရမ္းစိုးရတယ္။

ႏွစ္အခ်က္က သူတို႔ရဲ႕လူမႈဘဝဖြံ႔ၿဖိဳးတိုးတက ္
ေရးက အရမ္းေနာကက္်သြားတယ၊္ အစိုးရေျပာ 

သလိ ုက်န္းမာသနစ္ြမ္းတဲက့ေလးေတြ မျဖစ္ႏိငု ္
ဘူးေလ။ အာဟာရမမွျပည့္ေတာတ့ာ၊ က်န္းမာ 
သနစ္ြမ္းတဲ ့ကေလးေတြမျဖစရ္င ္ညဏရ္ညမ္ွတီဲ ့
ကေလးေတြ ဘယ္လိုျဖစ္မွာတုန္း။ သူတို႔ဘဝ 
သူတို႔ ဘယ္လိုေလွ်ာက္ၾကမလဲ။ တိုင္းျပည္ 
အတြက္ေကာ အနာဂတ္ သားေကာင္းရတနာ 
ေတြျဖစ္ႏိငုမ္လား ဆိုေတာ ့အဲဒါေတြကိလုည္း 
စဥ္းစားေစခ်င္တယ္။ 

စဥ္းစားေစခ်င္တယ္ဆိုတာက သက္ဆိုင္ရာ 
ပုဂၢိဳလ္ေတြေပါ့၊ အစိုးရဘက္ကလည္းပါမယ္၊ 
တဖကက္လည္းပါမယ၊္ အသင္းအဖြဲ႔ေတြပါမယ၊္ 
အဲဒါေတြက စစ္ေရွာင္ျပည္သူလူထုအေရး 
စဥ္းစားသင့တ္ယ။္ ကၽြန္ေတာက္ေတာ ့အလဲိုျမင ္
တယ္ေနာ္။

ကိုယ့္အတြက္ကိုပဲ မစဥ္းစားၾကပဲနဲ ႔ သူတို ႔ 
စစ္ေရွာင္ဒုကၡသည္ေတြအတြက္ စဥ္းစားေပး 
ပါလို႔ေျပာခ်ငတ္ယ။္ သတူို႔ကိ ုစတိဒ္ဏရ္ာေတြ 
မရေစခ်ငဘ္ူး။ လာမယ့အ္နာဂတမ္ွာ ဒတီိငု္းျပည ္
ကိ ုဦးေဆာင္ႏိငုတ္ဲ ့က်န္းမာသနစ္ြမ္းတဲ ့လငူယ ္
ေတြျဖစ္ေစခ်ငတ္ယ။္ အဒဲါပ ဲကၽြန္ေတာ္ေျပာခ်င ္
တာကေတာ့။ ။
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လက္ရိွအခ်ိန္ထိ တိုင္းရင္းသား ျပည္သူမ်ား၏ ရင္ထဲ 
အသည္းထဲမွ ႏွစ္ႏွစ္ကာကာ တန္ဖိုးထားခံရသည့္ 
ျပည္ေထာင္စုအမွတ္သရုပ္ (Union Identity/Nation-
al Identity) မရိွေသးသည့ ္ျပည္ေထာငစ္ ုျမနမ္ာနိငုင္ံေတာ ္
ျဖစ္ေနပါသည္။ တိုင္းရင္းသား ျပည္သူအားလံုးက 
အျမတ္တနိုးတန္းဖိုးထားသည့္ ျပည္ေထာင္စုအမွတ္ 
သရုပ္တစ္ခု ျဖစ္လာရန္လည္း ခ်က္ခ်င္းလြယ္လင့္တက ူ
မျဖစလ္ာနိငုပ္ါ။ ၁၉၄၇ ပငလ္ံစုာခ်ဳပအ္ရ လြတလ္ပ္ေရးကိ ု
အတူတကြရယူခဲ့ၿပီးေနာက္ နိုင္ငံကိုအုပ္ခ်ဳပ္ခဲ့ၾကေသာ 
အစိုးရေခါင္းေဆာငမ္်ားကလည္း ျပည္ေထာငစ္အုမတွသ္ရပု ္
ျဖစ္ေပၚလာေရးအတြက္ ႀကိဳးစားခဲ့ၾကဟန္ရိွပါသည္။

ခုတ်ရာတစ်ြခား 
ရှရာတစ်လွဲ

“ဦးႏုလက္ထက္မွာ ျမန္မာနိုင္ငံဟာ 

ဗုဒၵဘာသာ နိုင္ငံျဖစ္ရမယ္။ 

ျမန္မာနိုင္ငံထဲမွာေနတဲ့ 

လူအားလံုးဟာ ဗုဒၶဘာသာ 

ျဖစ္ရမယ္ဆိုေတာ့ ဒါသူ႔ရဲ႕ 

National Identity ပဲဗ်။ ဒါေပမဲ့ 

အဲဒီ Identity ကို သူဖမ္းတဲ့အခါမွာ 

မွားသြားတယ္။ 

Hka San Lwi
5 March 2019
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သမၼတဦးသိန္းစိန္လက္ထက္တြင္ သမၼတရံုး 
ဝန္ႀကီးျဖစ္ခဲ့သူ ဦးေအာင္မင္းက “This is 
our country. We are all Myanmar. ဆိတုာမ်ဳိး 
ေျပာေစခ်င္တယ္။ ျမန္မာလို ႔ေျပာလိုက္တဲ့ 
အထဲမွာ ကခ်င္လည္းပါတယ္၊ ကရင္လည္းပါ 
တယ၊္ အကနုလ္ံုးပါသြားဒါေပါဗ့်ား။”ဟ ုဧရာဝတ ီ
အယဒ္တီာ ကိုေအာင္ေဇာ္ႏငွ့ ္(Face to Face) 
ေတြ႔ဆံုေမးျမန္းသည့ ္ က႑တြင ္ေျပာဆိခုဲသ့ည။္ 

လြတ္လပ္ေရးရရိွၿပီးေနာက္ ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္ဦးႏုက 
ဗုဒၶ ဘာသာကို နိုင္ငံေတာ္ဘာသာအျဖစ္ 
သတ္မွတ္ရန္ ႀကိဳးစားလာခဲ့သည္။ တစ္နည္း 
အားျဖင့္ဆိုလွ်င္ ဗုဒၶဘာသာကို ျပည္ေထာင္စ ု
အမွတ္ သရုပ္ (Union Identity)အျဖစ္ 
ႀကိဳးစားပံုေဖာလ္ာျခင္းျဖစခ္ဲ ့သေလာ၊ ေမးခြန္း 
ထတုစ္ရာရိပွါသည။္ ယခ ုလကရ္ိ ွNLD အစိုးရ 
လက္ထက္တြင္ ဗိုလ္ခ်ဳပ္ ေအာင္ဆန္းရုပ္တ ု
စိကုထ္မူႈသည ္တစစ္တစစ္ လႈပရ္ွားမႈတစခ္ကုဲသ့ို႔ 
အသြင္သ႑ာန္ ေဆာင္လာသည္။ NLD 
ပါတ၏ီ ဒတုယိဥကဌၠ-၂ ေဒါကတ္ာေဇာ္ျမင့္ေမာင ္ 
က ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေၾကးရုပ္တု စိုက္ထူျခင္းသည္ 
ျပည္ေထာငစ္သုရပုသ္႑ာန ္ျဖစ္ေပၚရနအ္တြက ္
ျဖစသ္ညဟ္ ုသတင္းမဒီယီာ မ်ားကိ ုေျဖၾကားထား 
သည္။

“က်ေနာတ္ို႔ ဗိလုခ္်ဳပ္ေၾကးရပု္ေတြ လပုတ္ာက 
ျပည္ေထာင္စုရဲ႕ သရုပ္သ႑ာန္ကိုေပၚဖို ႔ 
လုပ္တာေနာ္၊ ဘာျဖစ္လို႔လဲဆို ဗိုလ္ခ်ဳပ္ဟာ 

ပင္လံုရဲ႕ အေျခခံပံုရိပ္ပဲ။ ျပည္ေထာင္စုရဲ႕ 
ပံုရိပ္ပဲ။ ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေၾကးရုပ္ကို စိုက္ထူျခင္းဟာ 
(၁)ဘာလဲဆိုရင္ ျပည္ေထာင္စု စိတ္ဓါတ္ကိ ု
ေဖာည္ႊန္းဖို႔ union ကိ ုထူေထာငမ္ယဆ္ိတုဲဟ့ာ 
ပံုရိပ္ကိုထူေထာင္ဖို႔ လုပ္တာ။ ခ်စ္ခင္ရင္းႏီွးမႈ 
ပံုရိပ္အတြက္ထူေထာင္တာ ျဖစ္ပါတယ္။ 
ဘာေခၚမလဆဲိရုင ္က်ေနာတ္ို႔က ဗမာႀကီးစိုးေရး 
ဝါဒကိ ုထူေထာငတ္ာ မဟတုပ္ါဘူး။ ဒအီေပၚမွာ 
NLD ဟာ ဘာမမွစြကဖ္ကပ္ါဘူး။”ဟ ုေဒါကတ္ာ 
ေဇာ္ျမင့္ေမာင၏္ ေျဖၾကားခ်ကက္ိ ုRFA သတင္း 
ဌာနမ ွ၂၀၁၉ ခုႏစွ ္ေဖေဖာဝ္ါရ ီ၂၄ရက္ေန႔တြင ္
ေဖာ္ျပခဲ့ေသာ သတင္းအသဖံိငု၌္ နားေထာငရ္ 
ပါသည္။

အမ်ဳိးသားအမတွသ္ရပု ္ရိဖွို႔လိအုပ္ေသာလ္ည္း 
အမွတ္သရုပ္ကို ဖမ္းတတ္ရန္လိုအပ္ေၾကာင္း 
ဦးေအာင္မင္းက ဧရာဝတီသတင္းဌာနနွင့္ 
ေတြ႔ဆံုေမးျမန္းသည့္အခါ ေျပာဆိုခဲ့သည္။

“ဦးႏလုကထ္ကမ္ွာ ျမနမ္ာနိငုင္ဟံာ ဗဒုၵဘာသာ 
နိုင္ငံျဖစ္ရမယ္။ ျမန္မာနိုင္ငံထဲမွာေနတဲ့ 
လအူားလံုးဟာ ဗဒုၶဘာသာ ျဖစရ္မယဆ္ိုေတာ ့
ဒါသူ႔ရဲ႕ National Identity ပဲဗ်။ ဒါေပမဲ့ အဲဒ ီ
Identity ကို သူဖမ္းတဲ့အခါမွာ မွားသြားတယ္။ 
မွားသြားေတာ့ ဒီထဲမွာေနတဲ့ ခရစ္ယာန္ေတြ 
အားလံုးက ေတာခိုသြားတာေပါ့။ Identity 
ကိ ုဖမ္းတတဖ္ို႔လိတုယ။္ အခလုည္းမနွ္ေနရမယ။္ 
ေနာက္ပိုင္း ႏွစ္တစ္ရာႏွစ္ရာသံုးရာမွာလည္း 
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မနွ္ေနတဲ ့Identity ကိ ုဖမ္းနိငုဖ္ို႔လိပုါတယ။္”ဟ ု
သမၼတရံုးဝန္ႀကီးေဟာင္း ဦးေအာင္မင္းက 
ဆိုထားသည္။

ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေၾကးရုပ္တု စိုက္ထူရန္ ပါတီမွတစ္စံ ု
တစ္ရာ ညႊန္ၾကားထားျခင္း မရိွေၾကာင္း NLD 
ပါတီ၏ ေခါင္းေဆာင္မ်ားက ေျပာဆိုထားၾက 
သည။္ သို႔ေသာ ္ဗိလုခ္်ဳပ္ေၾကးရပု္ႏငွ့ပ္တသ္က၍္ 
ပ႗ပိကၡမ်ားျဖစ္ေပၚခဲသ့ည့တ္ိငု ္အစိုးရအေနျဖင့ ္
ေသာလ္ည္းေကာင္း၊ ပါတအီေနျဖင့ ္ေသာလ္ည္း 
ေကာင္း တားျမစ္ညႊန္ၾကားျခင္း သို ႔မဟုတ္ 
တရားဝငသ္ေဘာထား ထတု္ျပန္ျခင္း မရိသွညက္ိ ု
ေထာကရ္ႈၾကည့လ္ွ်င ္ဗိလုခ္်ဳပ္ေၾကးရပု ္စိကုထ္ ူ
မႈကို NLD က မူအရသေဘာတူေနသေလာ 
ေမးခြန္းထုတ္ရန္ ရိွလာပါသည္။
ဗိလုခ္်ဳပ္ေၾကးရပုတ္ ုစိကုထ္ူျခင္းကိ ုကန္႔ကြက ္
ၾကသည့ ္တိငု္းရင္းသားမ်ား၏ သေဘာထားကိ ု
ၿခံဳငံသုံုးသပၾ္ကည့လ္ွ်င ္ဗိလုခ္်ဳပ္ေအာငဆ္န္းကိ ု
တန္းဖိုးမထား၍ ကန္႔ကြက္ေနျခင္း မဟုတ္ပဲ၊ 
ဗိုလ္ခ်ဳပ္ေအာင္ဆန္းႏွင့္ တိုင္းရင္းသားေခါင္း 
ေဆာင္မ်ား ပင္လံုစာခ်ဳပ္တြင္ သေဘာတူခဲ့ 
ၾကသည့္ ကတိကဝတ္မ်ားကို တိုင္းရင္းသား 
ျပည္သူမ်ား ခံစားနိုင္ေရး အေကာင္အထည ္
ေဖာ္ျခင္းက ပိအုေရးႀကီးသညဟ္ ုေျပာဆိုေနျခင္း 
ျဖစ္ေၾကာင္း သံုးသပ္ေတြ႔ရိွရပါသည္။ 

ျပည္ေထာင္စု အမွတ္သရုပ္ရိွရန္ အေရးႀကီး 
ေသာ္လည္း တိုင္းရင္းသားျပည္သူမ်ားမွ 

လကမ္ခနံိငုသ္ည့ ္အမတွသ္ရပုက္ိ ုပံုေဖာမ္လိွ်င ္
တိုင္းရင္းသားစည္းလံုးညီညြတ္ေရးအတြက ္
အေထာက္အကူမျဖစ္ပဲ၊ ျပည္ေထာင္စု 
စတိဓ္ါတရ္ငွသ္နလ္ာေရးအတြက ္အဖအုထစသ္ာ 
ျဖစ္လာနိုင္ေၾကာင္း သံုးသပ္မိပါသည္။

ထို႔ေၾကာင့ ္ဗိလုခ္်ဳပ္ေၾကးရပုသ္ည ္ျပည္ေထာငစ္ ု
သရုပ္သ႑ာန္အတြက္ ျဖစ္သည္ဟုဆိုလွ်င ္
လြတ္လပ္ေရး အတူတကြရယူေရးအတြက္ 
ဗိလုခ္်ဳပ္ႏငွ့စ္ာခ်ဳပ ္ခ်ဳပဆ္ိခုဲၾ့ကေသာ တိငု္းရင္း 
သား ေခါင္းေဆာငမ္်ား၏ ပံရုပိက္ိလုည္း ေမွးမွနိ ္
ထားျခင္း မျပဳလပုသ္င့္ေၾကာင္း စဥ္းစားမပိါသည။္ 

ထို ႔အျပင္ ျပည္ေထာင္စု အမွတ္သရုပ္ျဖစ္ 
လာေရးအတြက္ စဥ္းစားအေကာင္အထည္ 
ေဖာမ္ႈမ်ဳိးတြင ္အစျပဳကတည္းက တိငု္းရင္းသား 
မ်ား၏ စိတ္ကူးစိတ္သန္းလည္း ပါဝင္နိုင္ရန ္
အေရးႀကီးၿပီး၊ တိုင္းရင္းသား ျပည္သူမ်ား 
လကခ္နံိငုသ္ည့ ္အမတွသ္ရပုမ္်ဳိး ျဖစလ္ာမသွာ 
ခ်စ္ခင္ရင္းႏီွးမႈ ပံုရိပ္အသြင္ေဆာင္မည္ျဖစ္ 
ေၾကာင္း ထင္ျမင္မိပါသည္။ ထို႔သို႔မဟုတ္လွ်င ္
တိုင္းရင္းသား စည္းလံုးညီညြတ္ေရးအတြက ္
မဟုတ္ပဲ၊ တိုင္းရင္းသား ျပည္သူမ်ား၏ 
မေက်နပ္ခ်က္မ်ားကို တူးဆြေပးသည့္ လုပ္ 
ေဆာင္မႈမ်ားသာ ျဖစ္လာနိုင္ေၾကာင္း သံုးသပ ္
တင္ျပအပ္ပါသည္။
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လကန္ကက္ိငု ္အငအ္ားေတာင့တ္င္းေနရန ္အဓကိက်သည ္
ဆိုေသာ အယူအဆႏွင့္ ပါတီမ်ားေပါင္းစည္းမွ ေတာ္ကာ 
က်မည္ဆိုသည့္အယူအဆႏွစ္ခု၊ ဘယ္အယူအဆက 
တိငု္းရင္းသားျပညသ္မူ်ားၾကား အားသာေနမလဲ။ တိငု္းရင္း 
သားျပည္နယ္တိုင္းတြင္ တိုင္းရင္းသားလက္နက္ကိုင္ 
ေတာလ္နွ္ေရး အဖဲြ႔အစည္းမ်ားရိွေနသလိ ုဒမီိကုေရစစီံႏႈန္း 
မ်ားခ်ဳိ႕တဲ့ေနေသာ ၂၀၀၈ အေျခခံဖဲြ႔စည္းပံုေအာက္တြင ္
တိုင္းရင္းသားနိုုင္ငံေရးပါတီမ်ား အလွ်ဳိလွ်ဳိေပၚထြက္လာ 
ေသာလ္ည္း ျပညသ္အူေပၚ နိငုင္ံေရးၾသဇာေညာင္းနိုငုသ္ည့ ္
ပါတီက ရွားပါးေနေသးသည္။ လက္နက္ကိုင္အဖဲြ႔မ်ား၏ 
ၾသဇာရပိက္လည္း ၎ျပညန္ယမ္်ားမ ွတိငု္းရင္းသားျပညသ္ ူ
မ်ားအေပၚ အတိငု္းအတာတစခ္ထု ိလႊမ္းမိုးေနဆဲျဖစပ္ါသည။္ 

နိုင္ငံေရးမတည္ၿငိမ္မႈၾကားက 
တိုင္းရင္းသားႏိုင္ငံေရးပါတီမ်ား၏ 

အကျပ်အတည်း
Hka San Lwi (ခဆန္လြင္)
12 June 2019

“ညီညြတ္ျခင္းသည္ အင္းအား 
ဆိုတာကို လက္ ေတြ႔ ျပနိုင္ဖို႔ 
က အခုုၾကားျဖတ္ေရြးေကာက္ပဲြ 
ျဖစ္တယ္။ 
ၾကားျဖတ္ေရြးေကာက္ပြဲမွာ 
ညီညြတ္တဲ့ ကခ်င္ပါတီ 
ေတြကေန ေရြးခ်ယ္လိုက္တဲ့ 
ဒီကိုယ္စားလွယ္ေလာင္း က 
မဲႏိုင္သြားၿပီဆိုလို႔ ရိွရင္ 
ကခ်င္ေတြရဲ႕ညီညြတ္ျခင္းကို 
လက္ေတြ႔က် က်ျပသႏိုင္တာ 
ျဖစ္တယ္။”
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သက္ဆိုင္ရာတိုင္းရင္းသား ျပည္သူမ်ား၏ 
ခိုင္ခိုုင္မာမာ ေထာက္ခံမႈကိုရရိွထားေသာ 
အခ်ဳ႕ိတိငု္းရင္းသားပါတမီ်ားရိွေနေသာ ္လည္း 
အမာခံေထာက္ခံအားေပးသည့္ ျပည္သူမရရိ ွ
ေသးေသာ ပါတီမ်ားလည္း ရိွေနပါသည္။ 
ကခ်င္ျပည္နယ္တြင္မူ ကခ်င္တိုင္းရင္းသား 
ျပည္သူမ်ား၏ အခိုင္အမာေထာက္ခံအား  
ေပးမႈရရိွထားေသာ ကခ်င္ပါတီကို လက္ဆုပ ္
လက္ကိုင္ မျပနိုင္ေသးေပ။

ထိုသို႔ျဖစ္ေနသည့္ အေျခအေနေၾကာင့္လည္း 
သီးျခားစီပါတီဖဲြ႔စည္းၿပီး ေရြးေကာက္ပဲြတြင္ 
ဝင္ေရာက္ယွဥ္ၿပိဳင္ခဲ့ၾကေသာ ကခ်င္နိုင္ငံေရး 
ပါတအီခ်ဳ႕ိက ပါတီေပါင္းစည္းေရးကိ ုအခကအ္ခ ဲ
ၾကားမွ ဖဲြ ႔စည္းေပါင္းစည္းလာၾကပါသည္။ 
၂၀၁၅ ေရြးေကာက္ပဲြတြင္ ပါတီႀကီးမ်ားႏွင့္ 
သာမက ကခ်င္ပါတီမ်ားအခ်င္းခ်င္း ၿပိဳင္ဆိုင ္
ေနရၿပီး ထိုသို႔ၿပိဳင္ဆိုုင္ေနျခင္းက မဲဆႏၵရွင္ 
ျပညသ္မူ်ားအား ပါတနီိငုင္ံေရးအေပၚ ပိမုိုသုသံယ 
ဝင္ေစသည့္ အခ်က္ျဖစ္ခဲ့သည္။ 

၂၀၁၀ ေရြးေကာကပ္ဲြတြင ္ဝငၿ္ပိဳငခ္ဲၿ့ပီး အထိကု ္
အေလ်ာက္ ေအာင္ျမင္မႈရလာသည့္ Rakh-
ine Nationalities Development Party 
(RNDP)ႏွင့္ အစဥ္အလာရိွသည့္ Arakan 
League for Democracy (ALD) ပါတီတို႔က 
ရခိုင္နိုင္ငံေရးပါတီတစ္ခုအျဖစ္ ပူးေပါင္းသြား 

ကာ ၂၀၁၅ေရြးေကာက္ပဲြတြင္ ဝင္ၿပိဳင္ခဲ့ရာ 
ရခိုင္ျပည္နယ္လႊတ္ေတာ္မွ ေရြးေကာက္ခံ
ကိယုစ္ားလယွအ္ေရအတြက၏္ ထကဝ္က္ေက်ာ ္
နိုင္ခဲ့ျခင္းသည္ ပါတီမ်ားေပါင္းစည္းလွ်င္ 
ေအာင္ျမငန္ိငုသ္ညဆ္ိုေသာအခ်ကက္ိ ုမီးေမာင္း 
ထိုးျပသလို ျဖစ္လာခဲ့သည္။ ထို႔ေၾကာင့္လည္း 
ဖကဒ္ရယ္ျပည္ေထာငစ္ကုိ ုအားသန္ေနၾကေသာ 
တိုင္းရင္းသားပါတီမ်ားက ကိုယ့္ျပည္နယ္တြင ္
ကိယု့ပ္ါတအီင္းအားေတာင့တ္င္း ခိငုမ္ာလာေရး 
ပိုမိုအားစိုက္လာၾကသည္။
၂၀၁၈ ႏိဝုငဘ္ာလတြင ္က်င္းပခဲ့ေသာ ၾကားျဖတ ္
ေရြးေကာကပ္ဲြတြင ္ကခ်ငပ္ါတမီ်ား ေပါင္းစည္းၿပီး 
ပါတီ အသစ္တစ္ခုအျဖစ္ မွတ္ပံုတင္ျခင္း 
မရိွေသးေသာ္လည္း Kachin Democratic 
Party ဥကၠဌ ဦးကြမ္ေဂါင္ေအာင္ခမ္းကို ေပါင္း 
စည္း ပါတီ၏ ကိုယ္စားလွယ္ေလာင္းအျဖစ္ 
ဝင္ေရာက္ယွဥ္ၿပိဳင္ရန္ သေဘာတူခဲ့ၾကသည္။

“ညညီြတ္ျခင္းသည ္အင္းအားဆိတုာကိ ုလက ္
ေတြ႔ ျပနိုင္ဖို႔ က အခုုၾကားျဖတ္ေရြးေကာက္ပဲြ 
ျဖစတ္ယ။္ ၾကားျဖတ္ေရြးေကာကပ္ြမဲွာ ညညီြတတ္ဲ ့
ကခ်ငပ္ါတီေတြကေန ေရြးခ်ယလ္ိကုတ္ဲ ့ဒကီိယု ္
စားလွယ္ေလာင္း က မဲႏိုင္သြားၿပီဆိုလို႔ ရိွရင ္
ကခ်င္ေတြရဲ႕ညီညြတ္ျခင္းကို လက္ေတြ႔က် 
က်ျပသႏိငုတ္ာ ျဖစတ္ယ။္”ဟ ုေဒါကတ္ာတူးဂ်ာ 
က ေရြးေကာက္ပဲြ မတိုင္မီေျပာဆိုခဲ့သည္။ 
၎ေမွ်ာ္လင့္ေျပာဆိုခဲ့သလို ညီညြတ္ျခင္း၏ 
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မွတ္ခ်က္စကား ျဖစ္မည္ထင္သည္။ အမ်ား 
ျပညသ္ၾူကားတြင ္၂၀၀၈ဖဲြ႔စည္းပံကုိ ုမျပငန္ိငုလ္ွ်င ္
မညသ္ည့ပ္ါတနီိငုန္ိငု ္ထူးထူးရွားရွား ေျပာင္းလ ဲ
မည္မဟုတ္ဟု ယူဆမႈလည္းရိွလာသည္။ 
ဖဲြ႔စည္းပံုဥပေဒျပင္ဆင္ေရးကို နည္းလမ္းရွာ
ႀကိဳးပမ္းေနၾကေသာလ္ည္း ယခအုခ်နိထ္ိေတာ ့
ေမွ်ာ္လင့္ခ်က္က မႈန္ဝါးဝါး ျဖစ္ေနေသးသည္။

အထကတ္ြငတ္င္ျပခဲ့ေသာ စနိ္ေခၚမႈႏငွ့ ္အခက ္
အခမဲ်ားသည ္လာမည့ ္၂၀၂၀ေရြးေကာကပ္ဲြတြင ္
တိငု္းရင္းသားနိငုင္ံေရးပါတမီ်ားအေပၚ ႀကီးမား 
သည့္အက်ဳိးသက္ေရာက္မႈ ရိွလာနိုင္သည္။ 
ပါတီ ေပါင္းစည္းေရး ႀကိဳးပမ္းေနၾကသည့္ 
တိငု္းရင္း သားပါတမီ်ားရိသွလိ၊ု ပါတပီိၿုပီးခိငုမ္ာ 
အားေကာင္းလာေရး ႀကိဳးပမ္းလာၾကသည့္ 
ပါတီမ်ားလည္း ရိွပါသည္။ 

သို ႔ေသာ္ ၿငိမ္းခ်မ္းေရး၏ အသီးအပြင့္ႏွင့္ 
ဒီမိုကေရစီ၏ အသီးအပြင့္မ်ားကို မခံစားဖူး 
ေသးေသာ ျပညသ္မူ်ားသည ္အရာရာကိသုသံယ 
ျဖင့ ္ေစာင့ၾ္ကည့္ေနရပါသည။္ ထို႔ေၾကာင္တ့ိငု္းရင္း 
သားပါတမီ်ားသည ္ကိယု့္ျပညန္ယတ္ြငက္ိယု့ပ္ါတ ီ
ေရြးေကာက္ပဲြ ေအာင္နိုင္ေရးအတြက္ ယခုက 
တည္းက က်ားကုတ္က်ားခဲ ႀကိဳးစားသြားမွ 
ေတာ္ကာက်မည္ထင္ပါသည္။

ရလဒ္ကို လက္ေတြ႔မျပနိုင္ခဲ့ေသာ္လည္း 
၎တို႔ပူးေပါင္းပါတီကို ကိုယ္စားျပဳယွဥ္ၿပိဳင ္
ခဲ့သည့္ ကိုယ္စားလွယ္ေလာင္းရရိွခဲ့ေသာ 
မအဲေရအတြကသ္ည ္တိုးတကမ္ႈအလားအလာ 
ေကာင္းတစခ္ ုျဖစသ္ညဟ္ ုေကာကခ္်ကဆ္ဲြကာ 
ႏစွသ္မိ့ယ္မူညဆ္ိုလုည္း ရနိငုပ္ါသည။္ သိုု႔ေသာ ္
ေနာငလ္ာမည့္ေရြးေကာကပ္ဲြမ်ားအတြက ္အပိ ္
ေပ်ာ္နိုင္ေသးသည့္ အေျခအေနေတာ့ လံုးဝ 
မဟုတ္ေသးေပ။

ထိုသို ႔ပါတီမ်ား ေပါင္းစည္းလာေသာ္လည္း 
ရတက္မေအးျဖစ္ေနရသည့္အခ်ိန္တြင္ ဝ 
လက္နက္ကိုင္အဖဲြ႔(UWSA)၏ ၿငိမ္းခ်မ္းေရး 
ႏစွ(္၃၀)ျပည့ပ္ဲြက်င္းပျခင္းႏငွ့ ္ရခိငု္ျပညန္ယတ္ြင ္
ရခိငုလ္ကန္ကက္ိငု္ေတာလ္နွ္ေရးအဖဲြ႔ (AA)ႏငွ့ ္
တပမ္ေတာတ္ို႔ၾကား တိကုပ္ဲြမ်ား ျပင္းထနလ္ာျခင္း 
က လကန္ကက္ိငု္ေတာလ္နွ္ေရး အယအူဆကိ ု
အားေမႊးေပးသလိ ုျဖစလ္ို႔လာေနသညဟ္သုံုုးသပ ္
လာၾကသည္။ ထိုု႔အျပင္ လက္ရိွNLDအစိုးရ 
ကပင္လွ်င္ တပ္မေတာ္ မ်က္စိမ်က္ႏွာမလွ 
မျဖစ္ ေရးအတြက္ အလြန္လိုက္ေလ်ာေနရ 
သည္ဆိုေသာ ေဝဖန္မႈမ်ားလည္း ထြက္ေပၚ 
လာသည္။ စသည့္အခ်က္အလက္မ်ားသည ္
ဒီမိုကေရစီအသြင္ကူးေျပာင္းေနသည္ဆိုသ
ည့ ္ျမနမ္ာနိငုင္တံြင ္ေရြးေကာကပ္ဲြႏငွ့ ္လႊတ္ေတာ ္
(ပါတီနိုင္ငံေရး)လမ္းေၾကာင္းသည္ လက္နက ္
အင္အားေတာင့္တင္းေရး အယူအဆႏွင့္ 

ယွဥ္ၿပိဳင္ေနရဆဲျဖစ္ပါသည္။ 

လႊတ္ေတာ္ႏွင့္ အစိုးရအတြက္ အားရစရာ 
မေကာင္းသည့္အခ်က္ကို ၂၀၁၉ ေမလတြင ္
ထုတ္ေဝလိုက္ေသာ British Council မွ 
ဦးစီးျပဳလပုသ္ည့ ္‘မ်ဳိးဆကသ္စ္ျမနမ္ာ’ သုေတ 
သနစာတန္းတြင္ဖတ္ရႈရသည္။ “မိမိတို ႔ 
နယ္ေျမရိွ ျပည္နယ္/တိုင္းေဒသႀကီး အစိုးရ 
ကျဖစ္ေစ၊ ျပည္ေထာငစ္အုဆင့ ္အစိုးရကျဖစ္ေစ 
ေဆာငရ္ြကခ္်ကမ္်ားကိ ုလကခ္သံေဘာတသူည့ ္
လူငယ္အေရအတြက္မွာ နည္းပါးလွပါသည္။ 
စစ္တမ္းေျဖဆုိသူမ်ား၏ ၅၄% ကသာ 
ျပည္ေထာင္စုလႊတ္ေတာ္၏ ေဆာင္ရြက္ 
ခ်က္မ်ားကို လက္ခံသေဘာတူၾကေပရာ 
ျပည္နယ္အဆင့္ အစိုးရအဖြဲ႔မ်ားမွာ စစ္တမ္း 
ပါလငူယမ္်ားၾကားတြင ္လႀူကိဳကအ္နည္းဆံုးျဖစ ္
ပါသည္။ အဆိုပါအဖြဲ႔အစည္းမ်ားမွာ သူတို႔၏ 
ေန႔စဥ္ဘဝႏွင့္ “အဟပ္ကြာလြန္းသည္”ဟု 
လူငယ္မ်ားကဆိုပါသည္။”

လႊတ္ေတာ္ႏွင့္ အစိုးရတို႔ ႀကံဳေတြ႔ေနရသည့ ္
အခက္အခဲကိုေျပာလွ်င္ တစ္ရာရာခိုင္းႏႈန္း 
တာဝန္ခံေနရၿပီး လုပ္ပိုင္ခြင့္အာဏာက်ေတာ ့
တစရ္ာရာ ႏႈန္းမရရိွေၾကာင္း ေဒၚေအာငဆ္န္းစု ု
ၾကည္ကိုယ္တိုင္ ေျပာဆိုလာျခင္းက ၂၀၀၈ 
ဖဲြ႔စည္းပံုေအာကက္ အစိုးရႏငွ့လ္ႊတ္ေတာတ္ို႔၏ 
အခကအ္ခဲမ်ားကိ ုထငဟ္ပ္ေစသည့ ္အတိဆုံုး 
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မွတ္ခ်က္စကား ျဖစ္မည္ထင္သည္။ အမ်ား 
ျပညသ္ၾူကားတြင ္၂၀၀၈ဖဲြ႔စည္းပံကုိ ုမျပငန္ိငုလ္ွ်င ္
မညသ္ည့ပ္ါတနီိငုန္ိငု ္ထူးထူးရွားရွား ေျပာင္းလ ဲ
မည္မဟုတ္ဟု ယူဆမႈလည္းရိွလာသည္။ 
ဖဲြ႔စည္းပံုဥပေဒျပင္ဆင္ေရးကို နည္းလမ္းရွာ
ႀကိဳးပမ္းေနၾကေသာလ္ည္း ယခအုခ်နိထ္ိေတာ ့
ေမွ်ာ္လင့္ခ်က္က မႈန္ဝါးဝါး ျဖစ္ေနေသးသည္။

အထကတ္ြငတ္င္ျပခဲ့ေသာ စနိ္ေခၚမႈႏငွ့ ္အခက ္
အခမဲ်ားသည ္လာမည့ ္၂၀၂၀ေရြးေကာကပ္ဲြတြင ္
တိငု္းရင္းသားနိငုင္ံေရးပါတမီ်ားအေပၚ ႀကီးမား 
သည့္အက်ဳိးသက္ေရာက္မႈ ရိွလာနိုင္သည္။ 
ပါတီ ေပါင္းစည္းေရး ႀကိဳးပမ္းေနၾကသည့္ 
တိငု္းရင္း သားပါတမီ်ားရိသွလိ၊ု ပါတပီိၿုပီးခိငုမ္ာ 
အားေကာင္းလာေရး ႀကိဳးပမ္းလာၾကသည့္ 
ပါတီမ်ားလည္း ရိွပါသည္။ 

သို ႔ေသာ္ ၿငိမ္းခ်မ္းေရး၏ အသီးအပြင့္ႏွင့္ 
ဒီမိုကေရစီ၏ အသီးအပြင့္မ်ားကို မခံစားဖူး 
ေသးေသာ ျပညသ္မူ်ားသည ္အရာရာကိသုသံယ 
ျဖင့ ္ေစာင့ၾ္ကည့္ေနရပါသည။္ ထို႔ေၾကာင္တ့ိငု္းရင္း 
သားပါတမီ်ားသည ္ကိယု့္ျပညန္ယတ္ြငက္ိယု့ပ္ါတ ီ
ေရြးေကာက္ပဲြ ေအာင္နိုင္ေရးအတြက္ ယခုက 
တည္းက က်ားကုတ္က်ားခဲ ႀကိဳးစားသြားမွ 
ေတာ္ကာက်မည္ထင္ပါသည္။
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လားရာအျမင္မ်ား 
သေဘာတူ နိုင္ၾကမည္ေလာ

ျပည္ေထာင္စုသေႏၶတည္ရာ ဇစ္ျမစ္ကိုသေဘာတူညီမႈ 
မရေသးပ၊ဲ ဒမီိကုေရစဖီကဒ္ရယ ္ျပည္ေထာငစ္တုည္ေဆာက ္
ႏိုင္ရန္ ျပည္ေထာင္စုသ ေဘာတူညီခ်က္မ်ားရရိွႏိုင္ေရး 
ႀကိဳပမ္းေနျခင္းျဖင့၊္ ျပသာနာကိ ုေျဖရငွ္းႏိငုမ္ည့ ္သေဘာတညူ ီ
ခ်ကမ္်ား ရႏိငုမ္ည္ေလာ။ ဖကဒ္ရယဆ္ိသုည့ ္စကားရပမ္်ဳိးကိ ု
တစ္နိုင္ငံလံုး ပစ္ခတ္တိုက္ခတ္မႈ ရပ္စဲေရးသေဘာတူ 
စာခ်ဳပ္ (NCA) ထဲတြင္ ပါလာ ေသာ္လည္း ျပည္ေထာင္စုမ ွ
မခြဲထြက္ရႏွင့္ ခဲြထြက္ခြင့္ဆိုေသာ စကားရပ္မ်ိဳးကို ျပည ္
ေထာင္စုၿငိမ္းခ်မ္းေရး ေဆြးေႏြးပဲြမ်ားတြင္ သ ေဘာတူညီမႈ  
ရရိရွန ္မလြယသ္ည့အ္ခ်က ္ျဖစ္ေနေသးသည။္ သည့အ္ျပင ္
ႏုိင္ငံေရးႏွင့္ ၿငိမ္းခ်မ္းေရးလုပ္ငန္းစဥ္ နယ္ပယ္မ်ားမွ 
ပုဂၢိဳလ္အခ်ဳိ႕ ေျပာဆိုထားသည့္အခ်က္မ်ားကို ေထာက္ရႈ 
ၾကည့လ္ွ်င ္ျပည္ေထာငစ္ ုသေႏၶတညရ္ာ သမိငု္းအခ်ကက္ိပုင ္
အျမင္ မတူၾကေသးသည္မွာ ထင္ရွားေနပါသည္။

Hka San Lwi 
(ခဆန္လြင္)
17 October 2019

“ျပည္ေထာင္စု  စနစ္သည္ 
ျပည္ေထာင္မ်ား (ဝါ) အမ်ဳိးသား 
နိုင္ငံေတာ္မ်ား (ဝါ) တိုင္းျပည္မ်ား 
တန္းတူ ရည္တူ ပူးေပါင္း၍ 
နို္င္ငံေတာ္တစ္ရပ္ကို ဖဲြ႔ 
စည္းထူေထာင္ျခင္း 
ျဖစ္ေသာေၾကာင့္ ျပည္ 
ေထာင္စုစနစ္၏ 
အေျခခံအုတ္ျမစ္ႏွင့္ ေလးနက္ 
ေသာအနစ္သာရမ်ားသည္ 
“တန္းတူေရး” ပင္ျဖစ္သည္။”



kachin waves 2019 ေဆာင္းပါးေပါင္းခ်ဳပ္ /OPINOINS  61

တိငု္းရင္းသားမ်ား လကခ္ယံံၾုကညထ္ားသညမ္ွာ 
ၿဗတီသိွ် ကိလုိနု ီလက္ေအာကက္ လြတလ္ပ္ေရး 
ရယရူန ္ဗိလုခ္်ဳပ ္ေအာငဆ္န္းႏငွ္အ့တ ူတိငု္းရင္း 
သားေခါင္းေဆာင္မ်ား ပူးေပါင္းေဆာင္ရြက္ 
ခဲ့ျခင္းျဖစသ္ညဟ္ ုယံၾုကညလ္ကခ္ ံထားသည။္ 
လြတလ္ပ္ေရးရၿပီးေနာက ္နိငုင္ ံကိုျပည္ေထာင ္
စုအျဖစ္ ဖဲြ ႔စည္းတည္ေဆာက္ သြားမည္ဟု 
ယံၾုကညလ္ကခ္ထံားၾကျခင္းျဖစသ္ည။္ ၿငမိ္းခ်မ္း 
ေရးကိုရရိွရန္ ျပသာနာ၏ ဇစ္ျမစ္ျဖစ္သည့္ 
နိုင္ငံေရးျပသာနာကို နိုင္ငံေရး နည္းအားျဖင့ ္
ေျဖရငွ္းရမညဟ္ဆုိုေနေသာလ္ည္း ျပည္ေထာငစ္ ု
ဘယ္က စသလဲဆိုသည့္ ဇစ္ျမစ္ ေနရာကိုပင ္
တိငု္းရင္းသားမ်ားအခ်င္းခ်င္း ဘံသုေဘာတညူမီႈ 
က်က်နနမရရိွေသးသည့္ သေဘာရိွေနသည္။

သမၼတဦးသနိ္းစနိလ္ကထ္ကတ္ြင ္ျမနမ္ာၿငမိ္းခ်မ္း 
ေရးစငတ္ာ (MPC)အဖဲြ႔တြငပ္ါဝငခ္ဲၿ့ပီး လကရ္ိတွြင ္
ၿငိမ္းခ်မ္းေရးႏွင့္ လံုၿခံဳေရးဆိုင္ရာ ျမန္မာ 
အင္စတီက်ဴ (MIPS)၏ အလုပ္အမႈေဆာင္ 
ညႊန္ၾကားေရးမွဴး ေဒါက္တာမင္းေဇာ္ဦးမွ DVB 
ကေန တင္ဆက္သည့္ “ခံစားၾကည့္”အစီ 
အစဥတ္ြင ္“အခလုကန္ကက္ိငုတ္ိကုပ္ဲြဝင္ေနတဲ ့
တိုင္းရင္းသားေတြဘက္က ျမင္တာၾကေတာ ့
လြတလ္ပ္ေရးရမ ွျပည္ေထာငစ္ဆုိတုာျဖစတ္ာ 
လြတလ္ပ္ေရးရေအာင ္ငါတို႔အားလံုးဝငလ္ာၿပီး 
ေပါင္းစည္းၿပီးေတာ့ ျပည္ေထာင္စုျဖစ္လာ 
တယဆ္ိတုဲ ့အျမငရ္ိတွယ။္ တပမ္ေတာဘ္ကက္ 
သူေတြ ၾကည့္တာၾကေတာ့ ဟိုးလြန္ခဲ့တဲ့ 

ပဂုံေခတ္ေလာကက္တည္းက ဒါကျမနမ္ာျပညက္ 
ရိွထားၿပီးသားဆိုတဲ့ အေျခခံနဲ႔ၾကည့္တယ္။ 
အဲေတာ့ အဲဒီအၾကည့္ႏွစ္ခုက … ဟေနတယ္။ 
အဲဒီအဟႀကီးကို အဓိပၸြါယ္ေဖာ္တဲ့အခါမွာ 
ျပည္ေထာငစ္ကုိ ုျမငတ္ဲအ့ျမင္ျခင္း မတၾူကဘူး 
ဆိုတဲ့ ျပသာနာတစ္ခုကြ်န္ေနာ္တို႔ ေတြ႔လာရ 
တယ္။”ဟု ေျပာဆိုေဆြးေႏြးခဲ့သည္။

ကခ်င္ျပည္နယ္ အေရွ႕ပိုင္း တရုတ္ျမန္မာ 
နယ္နမိတ္ သတ္မွတ္ေရး (ဖီေမာ္၊ ေဂၚလန္၊ 
ဂမဖ္န)္ ျပသာနာေပၚေပါကခ္်နိတ္ြင ္ကခ်င္ျပည ္
နယ္ ဥကၠဌလုပ္ခဲ့သူ ဦးဇန္ထာရွင္က “ကခ်င ္
လမူ်ဳိးမ်ားသည ္ျမနမ္ာဘရုငမ္်ား၏ လက္ေအာက ္ 
ၾသဇာခံမ်ား မဟုတ္ခဲ့ၾကပါ။ ကခ်င္ ဒူဝါအမ်ား 
အျပားသည ္ျမနမ္ာဘရုငမ္်ားႏငွ့ ္မဟာမတိအ္ေန  
ႏွင့္သာ ဆက္ဆံခဲ့ၾကသည္။”ဟု ၎ေရးသား  
ခဲ့သည့္ ဒီမိုကေရစီေျပာင္းျပန္ စာအုပ္တြင္ 
ေရးသားထားသည္။

ခ်င္းလူမ်ဳိး နိုင္ငံေရးေခါင္းေဆာင္တစ္ဦးျဖစ္
ၿပီး လက္ရိွ UPDJC အဖဲြ႔ဝင္ျဖစ္သူ ေဒါက္တာ 
ဆလိုင္း လ်န္မႈန္းဆာေခါင္းက “ျပည္ေထာင္စ ု 
စနစ္သည္ ျပည္ေထာင္မ်ား (ဝါ) အမ်ဳိးသား 
နိုင္ငံေတာ္မ်ား (ဝါ) တိုင္းျပည္မ်ား တန္းတူ 
ရည္တူ ပူးေပါင္း၍ နို္င္ငံေတာ္တစ္ရပ္ကို ဖဲြ ႔ 
စည္းထူေထာင္ျခင္း ျဖစ္ေသာေၾကာင့္ ျပည္ 
ေထာငစ္စုနစ၏္ အေျခခအံတု္ျမစ္ႏငွ့ ္ေလးနက ္
ေသာအနစ္သာရမ်ားသည္ “တန္းတူေရး” 

လားရာအျမင္မ်ား 
သေဘာတူ နိုင္ၾကမည္ေလာ
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ပင္ျဖစ္သည္။”ဟု ၎ျပဳစုေရးသားထားေသာ 
ပင္လံုကတိကဝတ္မ်ားစာအုပ္ (၂၀၁၃)၌ 
ေရးသားထားသည္။ ၎ဆိုလိုသည္မွာ 
ပင္လံုစာခ်ဳပ္သည္ အမ်ဳိးသားနိုင္ငံေတာ္မ်ား 
သီးျခားစီျဖင့္ ၿဗိတိသွ်ကိုလိုနီလက္ေအာက္က 
လြတ္လပ္ေရးရယူ၍ သီးျခားလြတ္လပ္ေသာ 
နိုင္ငံထူေထာင္နိုင္ေသာ္လည္း ထိုသို ႔ထူ 
ေထာင္ျခင္း မျပဳပဲ ျပည္ေထာင္စုနိုင္ငံေတာ္
သစ္တစ္ခုကို အတူတကြ ထူေထာင္ၾကမည ္
ဟူေသာ ပဋိညာဥ္စာခ်ဳပ္စာတမ္း ျဖစ္သည္ဟ ု
ေရးသားဖြင့္ဆိုထားသည္။

တိုင္းရင္းသားမ်ားသည္ ျပည္ေထာင္မ်ား 
စုေပါင္းထားသည့္ ျပည္ေထာင္စုျဖစ္သည္ဟ ု
လက္ခံေျပာဆိုေနေသာ္လည္း အမ်ဳိးသား 
လႊတ္ေတာ္ဥကၠဌ တာဝန္ကိုထမ္းေတာင္ခဲ့သ ူ
ဦးခင္ေအာင္ျမင့က္ “တကယ့တ္ကယ္ေတြးၾကည့ ္
ရင ္ကြ်န္ေတာတ္ို႔ နိငုင္ံေတာႀ္ကီးဟာ ျပည္ေထာင ္
ေတြစထုားတဲ ့ျပည္ေထာငစ္ ုမဟတုပ္ါဘူးဗ်ား။ 
လူမ်ဳိးစုနိုင္ငံႀကီးပါ။ တိုင္းရင္းသားမ်ဳိးႏြယ္စု 
ေတြဟာ နိုင္ငံရဲ႕အစိတ္အပိုင္းတစ္ခုထဲမွာ 
စည္းရိုးခတ္ၿပီး သတ္သတ္ေနတာမဟုတ္ပဲနဲ႔ 
နိငုင္အံနံ႔မွာ ျပန္႔ႏံွ႔ေနထိငုၾ္ကတာပါ။ တိငု္းေဒသ 
ႀကီးန႔ဲ ျပညန္ယအ္ားလံုးမွာ လမူ်ဳိးစရုိွေနတာကိ ု
အခုမွျပန္ခဲြထုတ္ခ်င္လို႔လည္း မရပါဘူး။”ဟ ု
ISP Myanmar မွ ျပဳလုပ္သည့္ ေယာမင္းႀကီး 
ဇရပ္စကားဝိုင္းတြင္ ေျပာဆိုခဲ့ပါသည္။

ထိုသို ႔ သမိုင္းခ်ဥ္းကပ္ပံုမတူျခင္းေၾကာင့္ 
ျပည္ေထာင္စုသေႏၶတည္ရာဇစ္ျမစ္လည္း 
ကဲြျပားသြားသည္ဟု သံုးသပ္မိပါသည္။ 
ထို႔ေၾကာင့္ ဖက္ဒရယ္ဆိုသည္မွာ ခဲြထြက္ေရး 
ျဖစ္သည္ဟု ဗမာတိုင္းရင္းသား နိုင္ငံေရးအင ္
အားစအုခ်ဳ႕ိမ ွထင္ျမင္ေနျခင္းသည ္ဦးေနဝင္း၏ 
ဝါဒျဖန္႔မႈ တစ္ခုတည္းေၾကာင့္ မဟုတ္သလိ ု
စတာလင္၏ ကိုယ္ပိုင္ျပဌာန္းခြင့္ အဓိပၸါယ္ဖြင့ ္
ဆိုမႈပါ ခဲြထြက္ခြင့္မူ သက္သက္ေၾကာင့္လည္း 
မဟုတ္နိုင္ေပ။ ကိုလိုနီလက္ေအာက္ မက် 
ေရာကမ္ကီာလက တိငု္းရင္းသားမ်ား၏ သမိငု္း 
ေၾကာင္းႏွင့္ လြတ္လပ္ေရးမရမီကာလက 
ျပည္တြင္း သမိုင္းေၾကာင္းအေပၚ ခ်ဥ္းကပ္နား 
လညမ္ႈ ကဲြလဲြေနၾကျခင္းသည ္အဓကိက်သညဟ္ ု
ျမင္ပါသည္။

ထိသုို႔ ျပည္ေထာငစ္ ုလာရာဇစ္ျမစက္ိ ုသေဘာ 
တညူမီႈမရပ ဲအနာဂတ္ျပည္ေထာငစ္၏ု လားရာ 
မ်ားကိ ုေဆြးေႏြးေနၾကျခင္းသည ္ေအာင္ျမငရ္န ္
အလြနခ္ယဲဥ္းသည့က္စိၥျဖစမ္ညဟ္ ုေကာကခ္်က ္
ခ်မိပါသည္။
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အခ်နိက္ မြန္းလဲြႏစွန္ာရထီိုးခါနီး၊ ေရႊျမနမ္ာေလေၾကာင္းလိငု္း 
check-in ေကာင္တာသို ႔ ကြ်န္ေနာ္တို ႔သံုးေယာက္ 
ဦးတည္ေလွ်ာက္လွမ္းလာေနခ်ိန္၊ လြန္ခဲ့တဲ့ေျခာက္ႏွစ္က 
ပူတာအိုသို႔ ပထမဆံုးအႀကိမ္ အတူသြားခဲ့ဲ ့ဖူးတဲ့ဆရာနဲ႔ 
တိကုတ္ိကုဆ္ိငုဆ္ိငု ္ဆံမုၾိကပါတယ။္ ျမစႀ္ကီးနားေလဆပိရ္႕ဲ 
ထြက္ခြာေဆာင္ထဲဝင္လိုက္တာနဲ႔ ခရီးသည္ေတြက 
ခင္းက်င္းထားတဲ့ ထိုင္ခံုတန္းေတြမွာ ျပည့္သေလာက္ရိွ 
ေနပါတယ္။ အဲဒီခရီးသည္ေတြထဲမွာ တစ္ဦးခ်င္းသြားသူနဲ႔ 

သတင္းသမားတစ္ဦးရဲ႕ 
ေျမာက္ပိုင္းခရီးသြား မွတ္တမ္း

Nlum
22 November 2019

“ဟဲဘာ ျဖစ္လို႔ 

ဓါတ္ပံုရိုက္တာလဲ”လို႔ 

လွမ္းေအာ္ လိုက္ေတာ့ ဆရာက 

ခင္ဗ်ားကိုလည္း ရိုက္မယ္ 

ဆိုၿပီး ကင္မရာလွည့္ျပခဲ့တာကို 

သတိရမိပါတယ္။

ထိုသို ႔ သမိုင္းခ်ဥ္းကပ္ပံုမတူျခင္းေၾကာင့္ 
ျပည္ေထာင္စုသေႏၶတည္ရာဇစ္ျမစ္လည္း 
ကဲြျပားသြားသည္ဟု သံုးသပ္မိပါသည္။ 
ထို႔ေၾကာင့္ ဖက္ဒရယ္ဆိုသည္မွာ ခဲြထြက္ေရး 
ျဖစ္သည္ဟု ဗမာတိုင္းရင္းသား နိုင္ငံေရးအင ္
အားစအုခ်ဳ႕ိမ ွထင္ျမင္ေနျခင္းသည ္ဦးေနဝင္း၏ 
ဝါဒျဖန္႔မႈ တစ္ခုတည္းေၾကာင့္ မဟုတ္သလိ ု
စတာလင္၏ ကိုယ္ပိုင္ျပဌာန္းခြင့္ အဓိပၸါယ္ဖြင့ ္
ဆိုမႈပါ ခဲြထြက္ခြင့္မူ သက္သက္ေၾကာင့္လည္း 
မဟုတ္နိုင္ေပ။ ကိုလိုနီလက္ေအာက္ မက် 
ေရာကမ္ကီာလက တိငု္းရင္းသားမ်ား၏ သမိငု္း 
ေၾကာင္းႏွင့္ လြတ္လပ္ေရးမရမီကာလက 
ျပည္တြင္း သမိုင္းေၾကာင္းအေပၚ ခ်ဥ္းကပ္နား 
လညမ္ႈ ကဲြလဲြေနၾကျခင္းသည ္အဓကိက်သညဟ္ ု
ျမင္ပါသည္။

ထိသုို႔ ျပည္ေထာငစ္ ုလာရာဇစ္ျမစက္ိ ုသေဘာ 
တညူမီႈမရပ ဲအနာဂတ္ျပည္ေထာငစ္၏ု လားရာ 
မ်ားကိ ုေဆြးေႏြးေနၾကျခင္းသည ္ေအာင္ျမငရ္န ္
အလြနခ္ယဲဥ္းသည့က္စိၥျဖစမ္ညဟ္ ုေကာကခ္်က ္
ခ်မိပါသည္။
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အုပ္စုလိုက္လည္ပတ္တဲ့ နိုင္ငံျခားသား 
ခရီးသြားဧည့သ္ည ္ေတြလည္း ပါဝင္ေနပါတယ။္

လြနခ္ဲတ့ဲ့ေျခာက္ႏစွတ္ြင ္ျမစႀ္ကီးနားေလဆပိဟ္ာ 
အခလုိ ုမဟတု ္ထြကခ္ြာေဆာင၊္ ဆိကု္ေရာက ္
ေဆာင္ဆိုလို႔ မည္ကာမတၱမွ်သာရိွခဲ့ပါတယ္။ 
ေလဆပိထ္ြကခ္ြာေဆာငတ္ြင ္တစန္ာရီေလာက ္
ထိုင္ေစာင့္ေနတဲ့အခ်ိန္တြင္းမွာ ေလယာဥ္ 
သံုးစင္ ဆိုက္ေရာက္ခဲ့ရာ သံုးႀကိမ္ေျမာက္ 
ေလယာဥဟ္ာ ကြ်န္ေနာတ္ို႔ သံုးေယာကစ္ီးရမယ့ ္
ေလယာဥ္  ျဖစ္ပါတယ္။

ႏိုဝင္ဘာလျဖစ္တဲ့အေလ်ာက္ ဧရာဝတီျမစ္ 
ေၾကာင္း တစ္ေလွ်ာကရ္ိ ွေတာငက္နု္းေတာငတ္န္း 
ျပာေတြမွာ ေငြေရာင္ဝင္းေနတဲ့ ေတာင္ယာ 
စပါးခင္းေတြနဲ႔ လယ္ယာ စပါးစိုက္ခင္းေတြကိ ု
အေပၚျမငက္ြင္းကေန ဟိတုစက္ြက ္ဒတီစက္ြက ္
လွမ္းျမင္ရတဲ့ ျမင္ကြင္းကိုၾကည့္ရႈခံစားေနခ်ိ
န္မွာပဲ မိနစ္သံုးဆယ္ေက်ာ္အခ်ိန္က ကုန္လို႔ 
မတတ္ကုန္ သြားၿပီး ပူတာအိုေလဆိပ္သို ႔ 
ေရာက္ရိွသြားပါၿပီ။ 

ပတူာအိုေလဆပိတ္ြင ္ဆိကု္ေရာက္ေဆာငရ္ိွေပမဲ ့
ထိုင္ဖို႔ ခံုတန္းေတြေတာ့မရိွေသး။ ခရီးသည ္
ေတြက ကိယု့ပ္စၥည္း ကိယု္ေရြးယဖူို႔ ဆိကု္ေရာက ္
ေဆာငရ္႕ဲ အျပငဘ္ကမ္ွာ ထိငုသ္ထူိငု ္ရပသ္ရူပ ္
ကာ ကိယုအ္ဆင္ေျပသလိ ုေစာင့္ေနရတဲအ့ျဖစက္ 
တခါတေလ နာရဝီက္ေလာကၾ္ကာ တတပ္ါတယ။္ 

အခ်နိက္ မြန္းလဲြႏစွန္ာရထီိုးခါနီး၊ ေရႊျမနမ္ာေလေၾကာင္းလိငု္း 
check-in ေကာင္တာသို ႔ ကြ်န္ေနာ္တို ႔သံုးေယာက္ 
ဦးတည္ေလွ်ာက္လွမ္းလာေနခ်ိန္၊ လြန္ခဲ့တဲ့ေျခာက္ႏွစ္က 
ပူတာအိုသို႔ ပထမဆံုးအႀကိမ္ အတူသြားခဲ့ဲ ့ဖူးတဲ့ဆရာနဲ႔ 
တိကုတ္ိကုဆ္ိငုဆ္ိငု ္ဆံမုၾိကပါတယ။္ ျမစႀ္ကီးနားေလဆပိရ္႕ဲ 
ထြက္ခြာေဆာင္ထဲဝင္လိုက္တာနဲ႔ ခရီးသည္ေတြက 
ခင္းက်င္းထားတဲ့ ထိုင္ခံုတန္းေတြမွာ ျပည့္သေလာက္ရိ ွ
ေနပါတယ္။ အဲဒီခရီးသည္ေတြထဲမွာ တစ္ဦးခ်င္းသြားသူနဲ႔ 
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အုပ္စုလိုက္လည္ပတ္တဲ့ နိုင္ငံျခားသား 
ခရီးသြားဧည့သ္ည ္ေတြလည္း ပါဝင္ေနပါတယ။္

လြနခ္ဲတ့ဲ့ေျခာက္ႏစွတ္ြင ္ျမစႀ္ကီးနားေလဆပိဟ္ာ 
အခလုိ ုမဟတု ္ထြကခ္ြာေဆာင၊္ ဆိကု္ေရာက ္
ေဆာင္ဆိုလို႔ မည္ကာမတၱမွ်သာရိွခဲ့ပါတယ္။ 
ေလဆပိထ္ြကခ္ြာေဆာငတ္ြင ္တစန္ာရီေလာက ္
ထိုင္ေစာင့္ေနတဲ့အခ်ိန္တြင္းမွာ ေလယာဥ္ 
သံုးစင္ ဆိုက္ေရာက္ခဲ့ရာ သံုးႀကိမ္ေျမာက္ 
ေလယာဥဟ္ာ ကြ်န္ေနာတ္ို႔ သံုးေယာကစ္ီးရမယ့ ္
ေလယာဥ္  ျဖစ္ပါတယ္။

ႏိုဝင္ဘာလျဖစ္တဲ့အေလ်ာက္ ဧရာဝတီျမစ္ 
ေၾကာင္း တစ္ေလွ်ာကရ္ိ ွေတာငက္နု္းေတာငတ္န္း 
ျပာေတြမွာ ေငြေရာင္ဝင္းေနတဲ့ ေတာင္ယာ 
စပါးခင္းေတြနဲ႔ လယ္ယာ စပါးစိုက္ခင္းေတြကိ ု
အေပၚျမငက္ြင္းကေန ဟိတုစက္ြက ္ဒတီစက္ြက ္
လွမ္းျမင္ရတဲ့ ျမင္ကြင္းကိုၾကည့္ရႈခံစားေနခ်ိ
န္မွာပဲ မိနစ္သံုးဆယ္ေက်ာ္အခ်ိန္က ကုန္လို႔ 
မတတ္ကုန္ သြားၿပီး ပူတာအိုေလဆိပ္သို ႔ 
ေရာက္ရိွသြားပါၿပီ။ 

ပတူာအိုေလဆပိတ္ြင ္ဆိကု္ေရာက္ေဆာငရ္ိွေပမဲ ့
ထိုင္ဖို႔ ခံုတန္းေတြေတာ့မရိွေသး။ ခရီးသည ္
ေတြက ကိယု့ပ္စၥည္း ကိယု္ေရြးယဖူို႔ ဆိကု္ေရာက ္
ေဆာငရ္႕ဲ အျပငဘ္ကမ္ွာ ထိငုသ္ထူိငု ္ရပသ္ရူပ ္
ကာ ကိယုအ္ဆင္ေျပသလိ ုေစာင့္ေနရတဲအ့ျဖစက္ 
တခါတေလ နာရဝီက္ေလာကၾ္ကာ တတပ္ါတယ။္ 

ခရီးသညတ္ခ်ဳ႕ိက ပတူာအိုေရာကၿ္ပ ီျဖစ္ေၾကာင္း 
မိသားစုအသိမိတ္ေဆြေတြကို ဖုန္းဆက္ 
အေၾကာင္းၾကား ေနၾကသလို၊ တခ်ဳိ႕က face 
book ပြတ္ေနၾကပါတယ္။ ေလဆိပ္ဝင္းထဲ 
မွာလည္း Taxi ကဒ္ျပားမတပ္ဆင္ထားတဲ့ 
အငွားကားေတြနဲ႔ အိမ္စီးကားေတြ တန္းစီထိုး 
ရပ္ထားတာကို ေတြ႔ရပါတယ္။ ကြ်န္ေနာ္ 
ပထမဆံုးပူတာအို ေရာက္ခဲ့ခ်ိန္ (၂၀၁၃)တြင ္
ေလဆိပ္တြင္ သံုးဘီးကားနဲ႔ ဆိုင္ကယ္ကိုသာ 
ေတြ႔ခဲ့ရပါတယ္။ face book မေျပာနဲ႔ ဖုန္း 
ေျပာနိငုဖ္ို႔ေတာငအ္နိငုန္ိငု။္ ဆကသ္ြယ္ေျပာဆိ ု
နိုင္တဲ့ CDMA ဖုန္းလိုင္း  တစ္မ်ဳိးကလည္း 
လတူိငု္းအလြယတ္က ူသံုးစဲြနိငုတ္ဲအ့ရာမဟတုခ္ဲ။့

မွတ္မိပါေသးတယ္။ ၂၀၁၄ ခုႏွစ္တုန္းက 
လုပ္ေဖာ္ကိုင္ဖက္ သတင္းေထာက္တစ္ဦးနဲ႔ 
ကြ်န္ေနာ္ မခ်မ္းေဘာ့ၿမိဳ႕ကေန ပူတာအို  
အျပနလ္မ္း ဂ်ဴဗလရီြာအေရာကမ္ွာ ဆိငုက္ယဘ္ီး 
ေပါက္သြားလို႔ ရြာထဲမွာဆိုင္ကယ္ဘီးဖာတဲ့ 
ဆိုင္ ရိွမရိွေမးျမန္းၾကည့္ဖို႔ လမ္းေဘးနားက 
အမိတ္စအ္မိထ္ ဲဝငလ္ိကုတ္ယ။္ ဆိငုက္ယဖ္ာဖို႔ 
လည္းအဆင္မေျပ၊ ဆည္းဆာခ်ိန္ေက်ာ္လို႔ 
ေမွာင္စျပဳလာတဲ့အတြက္ သံုးဘီးအငွားလိုက ္
တဲ့သူရိွရင္ ငွားေပးဖို႔ အကူအညီေတာင္းေတာ ့
အမိရ္ငွက္ ဧည့ခ္န္းကေန ခ်ကခ္်င္းထြကသ္ြားၿပီး 
အျပင္ဘက္မွာ ရဝမ္စကားအျပန္အလွန္ 
ေျပာဆိုေနသံၾကားေနရတယ္။ ခဏေလး 
အတြင္းမွာပ ဲကြ်န္ေနာတ္ို႔ႏစွ္ေယာက ္ထိငု္ေနတဲ ့
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အိမ္ေရွ႕မွာ သံုးဘီးတစ္စီး ထိုးရပ္လိုက္သံ 
ၾကားရတာနဲ႔ ထြကၾ္ကည့လ္ိကု္ေတာ၊့ ကြ်န္ေနာတ္ို႔ 
ႏစွ္ေယာကက္ိ ုပတူာအိလုိကုပ္ို႔ေပးမယ့ ္သံုးဘီး 
ျဖစ္ေနတယ္။ ရြာကျပန္႔ၿပီးက်ယ္ေတာ့ သံုး
ဘီးလိုက္ေခၚတာျမန္လိုက္တာလို ႔ စဥ္းစား 
ေနခ်နိမ္ွာပ ဲသတူို႔ရ႕ဲလကထ္မဲွာ စကားေျပာစက ္
ကိုင္ထားတာေတြ႔ရမွ၊ ရြာမွာသူတို႔အခ်င္းခ်င္း 
စကားေျပာစက္နဲ႔ ဆက္သြယ္ေနၾကတာကို 
သိလိုက္ရပါတယ္။ အခုေတာ့ ဒီရြာလည္း 
စကားေျပာစက္သံုးစရာမလိုေတာ့ပဲ မိုဘိုင္
ဖုန္းေတြကိုယ္စီကိုင္ေနၾကပါၿပီ။ 

ပူတာအိုဟာ သီးျခားကမၻာတစ္ခုလိုပဲလို ႔ 
သူငယ္ခ်င္းတစ္ေယာက္ ေျပာျပဖူးပါတယ္။ 
အဒဲအီခ်နိက္ ပတူာအိဟုာ ေဒသတြင္းတစရ္ြာနဲ႔ 
တစ္ရြာ ဆက္သြယ္ထားတဲ့ လမ္းေတြလည္း 
သြားရလာရခကခ္ဲတဲအ့တြက ္တစရ္ြာန႔ဲတစရ္ြာ 

ကူးလူးဆက္ဆံေရးေတာင္ ခက္ခဲခဲ့တဲ့ 
ေဒသျဖစ္ပါတယ္။ ျမစ္ႀကီးနားနဲ႔ ဆက္သြယ ္
ထားတဲ့ ကားလမ္းကလည္း ကမၻာေက်ာ္ 
ဗြက္တန္းလို ႔ ကုန္တင္ကားသမားေတြရဲ႕ 
တငစ္ားျခင္းခရံတဲအ့ထ ိဆိုးရြားခဲတ့ဲ့ေနရာေတြ 
ေပါမ်ားခဲ့ပါတယ္။ ၂၀၁၆ခုႏွစ္ ႏွစ္ကုန္အထ ိ
အဲဒီဗြက္တန္းေတြဟာ ရိွေနဆဲျဖစ္ခဲ့ပါတယ္။ 
အခုေတာ့ ျမစ္ႀကီးနားနဲ ႔ ပူတာအိုၾကား 
ပံုမွန္ေျပးဆဲြေနတဲ့ လူစီးကားေတြလည္း 
ရိွေနပါၿပ။ီ ဒါေပမဲ ့အခလုိကုားလိငု္းေျပးဆဲြေနတာ 
၂ႏွစ္မျပည့္ေသးဘူးထင္ပါတယ္။

အရငက္ ကားလမ္းေပၚမွာ ကားဆိလုို႔တပမ္ေတာ ္
တပ္ရင္းက ကားေတြကိုပဲ ေတြ႔ျမင္ရေလ့ရိွတဲ ့
ပူတာအိုၿမိဳ႕မွာ အခုဆိုရင္ အိမ္စီးကားေတြ 
ရပက္ြကလ္မ္းတိငု္းလိလုိမုွာ ျမင္ေတြ႔ေနရပါၿပ။ီ 
ကားေတြမ်ားလာတာနဲ႔အမွ် ေဆာကလ္ပု္ေနဆ ဲ
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စက္သံုးဆီဆိုင္ေတြနဲ ႔ ေဆာက္လုပ္ၿပီးလို ႔ 
ေရာင္းေနတဲ့ဆိုင္ေတြကို ႀကိဳၾကားႀကိဳၾကား 
ေတြ႔ခဲရ့ပါတယ။္ ေလေၾကာင္းလိငု္း၊ ဆကသ္ြယ ္
ေရး ဖုန္းလိုင္းနဲ ႔ ကားလမ္းေတြ တိုးတက္ 
ေကာင္းမြန္လာတာနဲ႔အမွ် ျပည္တြင္းျပည္ပက 
လာေရာက္လည္ပတ္တဲ့ ခရီးသြားဧည့္သည ္
ေတြလည္း အရငထ္ကစ္ာရင ္တိုးမ်ားလာသလိ၊ု 
တည္းေနၾကျဖစ္တဲ့ တည္းခိုခန္းကလည္း 
တိုးခ်ဲ႕ေဆာက္လုပ္ေနတာကို သထိထားမိ  
ပါတယ္။ ပူတာအိုေရာက္တဲ့ ဧည့္သည္ေတြ 
အတြက္ စားေသာက္ဆိုင္ဆိုလို႔ ထဝမ္ရာဇီနဲ႔ 
ခမ္းဆြတက္ိသုာရိခွဲရ့ာ၊ အခုေတာ ့ေရြးခ်ယစ္ရာ 
အျခားစားေသာကဆ္ိငု္ေတြလည္း တစစ္တစစ္ 
တိုးပြားလာတာကို သတိထားမိပါတယ္။ 

အခုတစ္ေလာ ျမစ္ႀကီးနား ဧရာရုပ္ရွင္ရံုမွာ 
ရံုတင္ျပသေနတဲ့ ထာဝရေႏွာင္ႀကိဳး (Now 

& Ever)ရုပ္ရွင္ဇာတ္ကားေၾကာင့္ လူေတြ 
ပိုသိလာတဲ့ Malihka Lodge နဲ႔ နီးနီးေလးမွာ  
ရိွၿပီး ေဟာင္းႏြမ္းစျပဳလာတဲ့ မုန္လာခ်ီဒီးႀကိဳး 
တံတားကို ျပဳျပင္ေနသလို ႀကိဳးတံတားေပၚ 
မွာလည္း လပွစမိ္းစိုးေနတဲ ့သဘာဝေတာေတာင ္
ေတြနဲ႔ ၾကညလ္ငသ္န္႔ရငွ္းေနတဲ ့မနုလ္ာေခ်ာင္းကိ ု
ၾကည့ရ္ႈခစံားကာ အမတွတ္ရဓါတပ္ံရုိကု္ေနၾက 
တဲ ့ခရီးသြားဧည့သ္ည္ေတြကိ ုေတြ႔ခဲရ့ပါတယ။္ 
လြနခ္ဲတ့ဲအ့ခ်နိက္ ဒႀီကိဳးတတံားဟာ ပတူာအိနုဲ႔ 
ျမစ္ႀကီးနား ကားလမ္းအတြက္ အေရးႀကီးတဲ ့
ႀကိဳးတံတားျဖစ္ခဲ့သလို ပူတာအိုေရာက္ရင္ 
မသြားမျဖစ္ သြားလည္ရတဲ့ လည္ပတ္စရာ 
ေနရာတစ္ေနရာလည္း ျဖစ္ပါတယ္။ ၂၀၁၃ 
ခုႏွစ္မွာ ေရာက္ခဲ့တုန္းက အတူသြားခဲ့တဲ့ 
ဆရာနဲ႔ကြ်န္ေနာတ္ို႔ ဒႀီကိဳးတတံားမွာ လာေရာက ္ 
လည္ပတ္ခ်ိန္ တံတားရဲ႕ဟိုဘက္ဒီဘက္ 
တတံားထပိမ္ွာ တပမ္ေတာသ္ားေတြ လံၿုခံဳေရး 
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စစ္ေဆးေရးဂတိ ္ထိငုထ္ားပါတယ။္ ကြ်န္ေနာတ္ို႔ 
တတံားကိ ုအမွတတ္ရဓါတပ္ံုရိုကၾ္ကတဲအ့ခ်နိ ္
ဂိတ္ထိုင္ေနတဲ့ တပ္မေတာ္သားက “ဟဲဘာ 
ျဖစ္လို ႔ ဓါတ္ပံုရိုက္တာလဲ”လို ႔ လွမ္းေအာ္ 
လိကု္ေတာ ့ဆရာက ခငဗ္်ားကိလုည္း ရိကုမ္ယ ္
ဆိၿုပီး ကငမ္ရာလညွ့္ျပခဲတ့ာကိ ုသတရိမပိါတယ။္ 
အခုေတာ့ ဂိတ္တဲလည္းမရိွ၊ ဘယ္သူမွလည္း 
မစစ္ေဆးေတာ ့ႀကိဳးတတံား လည္း သြားလာေရး 
အတြက္ မဟုတ္ေတာ့ပဲ၊ ခရီးသြားမ်ားကို 
ဆဲြေဆာင္ေနတဲ့ေနရာအျဖစသ္ာ ျဖစသ္ြားပါၿပ။ီ 
မနုလ္ာရီွးဒီးႀကိဳးတတံားရ႕ဲ ေအာကန္ားမွာေတာ ့
ကြန္ကရစ္တံတားအသစ္ ေဆာက္လုပ္ၿပီး 
စီးထားတာကို ေတြ႔ခဲ့ရပါတယ္။

ၾကကတ္ြနသ္ၾံကားရတဲၿ့မိဳ႕။

ေျမာကဘ္ကစ္ြန္းဆံုးၿမိဳ႕ျဖစတ္ဲ ့ေနာငမ္ြနၿ္မိဳ႕သို႔ 
ဆကသ္ြားရမွာျဖစလ္ို႔ အျဖဴေရာင ္NOAHကားရ႕ဲ 
ေနာက္ခန္းမွာ အထုပ္အပိုးေတြတင္လိုက္ၿပီး 
သံုးေယာက္သား ကားေပၚတက္ထိုင္လိုက္ 
ၾကတယ္။ ကြ်န္ေနာ့္အတြက္ ေနာင္မြန္းခရီးစဥ ္
လည္း ဒီတစ္ေခါက္ဟာ ပထမဆံုးအႀကိမ္ 
မဟုတ္ေတာ့ ေျပာင္းလဲမႈအခ်ဳိ႕ကို ေတြ႔ခဲ့ရ 
ပါတယ္။

ေနာင္မြန္းသြားရင္ မခ်မ္းေဘာ့ၿမိဳ႕အထြက္က 
နာမည္ေက်ာ္ေက်ာကန္ဂါးဟာ လမ္းန႔ဲအနီးနား 
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မွာပဲျဖစ္ေနလို ႔ မေရာက္ဖူးတဲ့ သူငယ္ခ်င္း 
ႏွစ္ေယာက္နဲ႔ အတူ လမ္းႀကံဳဝင္ၾကည့္ 
ျဖစ္ပါတယ္။ လာေရာက္လည္ပတ္တဲ့ အျခား 
ခရီးသြားဧသည့္တခ်ဳိ႕လည္း ေက်ာက္နဂါး  
ကိုေနာက္ခံထားၿပီး ဓါတ္ပံုရိုက္ေနၾကတာကိ ု
ေတြ႔ခဲ့ရတယ္။ ကြ်န္ေနာ္သူငယ္ခ်င္း ႏွစ္ 
ေယာက္ကို ဓါတ္ပံုရိုက္ေပးေနခ်ိန္မွာ 
“နဂိသုဘာဝအတိငု္းထားရင ္ပိုေကာင္းမွာပ”ဲလို႔ 
ခရီးသြားဧည့သ္ညတ္စ္ေယာက ္ေက်ာကန္ဂါးရ႕ဲ 
ဦးေခါင္းနဲ႔ေက်ာကနု္း ပံုေျပာင္းျပဳလပုထ္ားတာကိ ု
ဘဝငမ္က်တီးတိုး ေျပာလိကုတ္ဲအ့သကံိ ုၾကား 
လိုက္ရပါတယ္။ 

ေနာင္မြန္းလမ္းတစ္ေလွ်ာက္က ေခ်ာင္းကူး 
ႀကိဳးတံတားေတြဟာ ကြန္ကရစ္တံတားေတြနဲ႔ 
အစားထိုးေဆာကလ္ပုထ္ားတာကိ ုေတြ႔ခဲရ့တယ။္ 
တခ်ဳ႕ိႀကိဳးတတံားေတြက အသံုးမျပဳေတာ့ေပမဲ ့
ရိွေနဆဲျဖစ္ပါတယ္။ ၂၀၁၆ ခုႏွစ္ ေနာင္မြန္းကိ ု
ပထမသြားခဲ့ခ်ိန္မွာ ကားသြားလို႔မရေသးလို႔ 
ကြ်န္ေနာ္တို ႔ ဆိုင္ကယ္နဲ႔ ခက္ခက္ခဲခဲ 
သြားခဲ့ရပါတယ္။

ကဆန္ေခ်ာင္းနဲ႔ Kyet(က်က္)ေခ်ာင္းဆံုတဲ့ 
ေခ်ာင္းဆံုေနရာဟာ ေနာင္မြန္းသြားရင္ 
ခရီးတစ္ေထာက္မွာ မဝင္မျဖစ္ဝင္ၾကည့္ရတဲ ့
ရင္သတ္ရႈေမာလွပတဲ့ ေနရာတစ္ေနရာ 
ျဖစ္ပါတယ္။ ကဆန္ေခ်ာင္းဟာ စိမ္းစိုလွပတဲ ့
ေတာင္ျပာတန္းေတြၾကားမွာ တည္ၿငိမ္ေအး 

ခ်မ္းစြာ ညင္ညင္သာသာ စီးဆင္းေနပါတယ္။ 
ေခ်ာင္းရဲ႕တည္ၿငိမ္ညင္သာမႈနဲ ႔ ၾကည္လင္ 
သန္႔ရွင္းမႈေၾကာင့္ ေခ်ာင္းေရမ်က္ႏွာျပင္ 
ဟာလည္း ဖန္သားတစ္ခ်ပ္လို ၾကည္လင္ 
ေနပါတယ။္ ေျပာမယဆ္ိရုင ္ကဆန္ေခ်ာင္းဟာ 
ေနာင္မြန္းသြားတဲ့ ခရီးသည္ေတြရဲ႕စိတ္ကို 
လန္းဆန္းေပ်ာ္ျမဴးေစလို ႔ မေရာက္ခင္ 
ကတည္းက ဧည့သ္ည္ေတြကိ ုဧည့ဝ္တ္ျပဳေနၿပီး 
ေနာင္မြန္းၿမိဳ႕ကို မေရာက္ေရာက္ေအာင္ 
ဆဲြေခၚေနတဲ့ ႀကိဳးေလးတစ္မွ်င္လို ျဖစ္ေန 
ပါတယ္။ 

ေနာင္မြန္းေရာက္ေတာ့ ေဒသခံတိုင္းရင္းသား 
ေတြရဲ႕ စကားေျပာသံက ကဆန္ေခ်ာင္းလိုပ ဲ
ညငသ္ာလၿွပီး သတူို႔ရဲ႕မ်က္ႏွာသြင္ျပင ္အသား 
အရည္ ေတြကလည္း ကဆန္ေခ်ာင္းလိုပဲ 
ေျပျပစ္ၾကညလ္င္လပွါတယ္။ အခုခ်ိနထ္ိေတာ ့
ေနာင္မြန္းၿမိဳ႕ရဲ႕ သဘာဝအလွေတြဟာ ဘာ
မွလိမ္းခ်ယ္ျပဳျပင္ထားျခင္းမရိွတဲ့ မိန္းမေခ်ာ 
တစ္ေယာကရ္႕ဲ ေမြးရာပါအလလွိပု ဲလပွေနဆလဲို႔ 
ခံစားရပါတယ္။ လမ္းမွာ ကားသမားက သူ 
ေသာက္ၿပီးတဲ့ ေသာက္ေရသန္႔ဗူးတိုင္းကို 
ကားျပတင္းေပါကက္ေန ပစခ္်ေနတာကိ ုျမငရ္ 
ေတာ့ သဘာဝအလွေတြကို ဖ်က္ဆီးေစမယ့ ္
အမိႈက္လို ႔ ေတြးမိၿပီး၊ အမိႈက္စနစ္ တက် 
မစြန္႔ပစတ္တ္တဲ့ ကြ်န္ေနာ္တို႔နိုင္ငံသားေတြရဲ႕ 
အျပဳအမူအက်င့္ဆိုးအတြက္ ဘယ္သူ႔ကို 
အျပစ္တင္ရမွန္းမသိ ခံစားမိပါတယ္။
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ေနာငမ္ြန္းၿမိဳ႕မေဈးလို႔ ဆိငုဘ္တုတ္ငထ္ားေပမဲ ့
ေဈးထဲဝင္ၾကည့္ေတာ့ ႏြမ္းလ်လ်ကုန္ေျခာ
က္ဆိုင္းခန္းတခ်ဳိ႕နဲ႔ မည္ကမတၱေတာင္မရိွတဲ ့
ကနုစ္မိ္းတန္းမွာ လူေလးငါးေယာက ္ကနု္းစမိ္း 
ဝယ္ေနၾကပါတယ။္ ကနုစ္မိ္းတန္းရ႕ဲ ေဘးနားမွာ 
ေတာ့ မုန္ ႔လံုးေၾကာ္တစ္မ်ဳိးသာရနိုင္တဲ့ 
အေၾကာဆ္ိငုတ္စဆ္ိငုရ္ိပွါတယ။္ ဆံဆုည္းရာဟာ 
ေနာင္မြန္းရဲ႕ တစ္ခုတည္းေသာ လက္ဖက္ 
ရညဆ္ိငု္ျဖစပ္ါတယ။္ ဒဆီိငုက္ အၾီကာေကြးလည္း 
သူ႔အရပ္နဲ႔သူ႔ေဒသအလိုက္ေတာ့ စားေကာင္း 
တယ္လို႔ ေျပာရမယ္ထင္ပါတယ္။ ေဒသခံေတြ 
ေျပာျပတာက သူတို ႔က ဟင္းသီးဟင္းရြက္ 
ဝယစ္ားစရာမလိ၊ု သတူို႔ရ႕ဲလကတ္စက္မ္းမွာရိတွဲ ့
ေတာေတာင္ႀကီးေတြက သူတို ႔အတြက္ 
ဆူပါမားကက္ျဖစ္တယ္တဲ့။ ကဆန္ေခ်ာင္း 
ကလည္း ေဒသခံေတြစားဖို႔အတြက ္ငါးကိအုလံ ု
အေလာက္ ေပးစြမ္းနိုင္ဆဲ။ တခါတေလ 
သားငါးေရာင္းခ်င္ရင္ေတာင္ ေဈးမွာသြား 
ေရာင္းစရာမလို ရပ္ကြက္ထဲမွာ၊ လယ္ယာ 
လပုင္န္းဝငခ္်နိဆ္ိရုင ္လယယ္ာထမဲွာ လညွ့ပ္တ ္
ေရာင္းလိုက္ရံုနဲ႔ ကုန္သြားတယ္တဲ့။ အစိုးရဝန ္
ထမ္းေတြကလဲြရင္ ရဝမ္လူမ်ဳိးခရစ္ယာန္ေတြ 
အမ်ားဆံုးေနထိငုတ္ဲၿ့မိဳ႕ျဖစလ္ို႔ တနဂၤေႏြေန႔ဆိရုင ္
ဆိငုခ္န္းေတြအကနုပ္တိ္ေနတယ။္ ဒအီခ်ကက္ 
ပတူာအိုေဈးနဲ႔ ေနာငမ္ြနၿ္မိဳ႕ရ႕ဲ တညူီေနတဲအ့ခ်က ္
ျဖစ္ေနပါတယ္။ 

လွ်ပ္စစ္မီးတစ္ည သံုးနာရီသာလင္းတဲ့ၿမိဳ႕မွာ 
တခါတရလံမ္းမေပၚကထြကလ္ာတဲ ့ျဗဴးျဗဴးၿဗၿဲဗ ဲ
ဆိငုက္ယအ္ပိ္ေဇာသကံလဲြရင ္ေတာင္ျပာတန္း 
ေတြကာရထံားတဲ ့ေနာငမ္ြန္းၿမိဳ႕ဟာ တတိဆ္တိ ္
ေနတာမ်ားပါတယ္။ မနက္အာရုဏ္ဦး 
အခ်နိမ္ွာေတာ ့ရပက္ြကတ္ိငု္းက ၾကကတ္ြနသ္ ံ
ေတြနဲ႔ ေဆာင္းရာသရီ႕ဲ ေလေျပစမိ့စ္မိ့္ေလးေတြက 
အလည္အပတ္ေရာက္ေနသူတစ္ေယာက္ကိ ု
လြမ္းသလိုလို ေဆြးသလိုလို ခံစားေစပါတယ္။

ေရႊလက္ေကာက္ပဲျဖစ္ပါေစ။

ပူတာအိုနဲ႔ ေနာင္မြန္းၿမိဳ႕မွာ လမ္းပန္းဆက္ 
သြယ္ေရးတခ်ဳိ႕ တိုးတက္လာေပမဲ့ ေဒသခံ 
တိငု္းရင္းသားေတြရ႕ဲ လမူႈဘဝေတြ သသိသိာသာ 
တိုးတက္လာတယ္လို ႔ ေျပာသံဆိုသံေတြ 
မၾကားခဲ့ရ၊ စိုးရိမ္းပူပန္သံတခ်ဳိ႕ကိုေတာ့ 
ၾကားခဲ့ရပါတယ္။ ပူတာအိုနဲ႔ေနာင္မြန္းေဒသ 
ဟာ ျပည္တြင္းျပည္ပက ခရီးသြားျပည္သူေတြ 
အတြက ္လညပ္တစ္ရာေကာင္းတဲ ့ေဒသဆိတုာ 
ျငင္းစရာမရိွ။ ဒါေပမဲ့ လည္ပတ္သူတိုင္းကို 
ဆဲြေဆာငမ္ႈအျပည့ ္ေပးစြမ္းနိငုတ္ဲ ့သဘာဝအလ ွ
တရားေတြကိုေတာ ့အတတန္ိငုဆ္ံုး စနစတ္က် 
ထနိ္းသမိ္းထားနိငုမ္ ွတခ်နိက္ ေဝးလံေခါငဖ္်ား 
ျဖစ္လို ႔ လူသူအေရာက္အေပါက္ နည္းတဲ့ 
ေဒသဟာ တစခ္်နိခ္်နိမ္ွာ ခရီးသြားဧည့သ္ည္ေတြ 
ပလပူ်ံေနတဲ့ေနရာ ျဖစသ္ြားနိငုပ္ါတယ။္ အဒဲလီိ ု
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ျဖစသ္ြားရင ္ေဝးလံေခါငဖ္်ားတဲ ့ျပည္ေထာငစ္ ုျမနမ္ာနိငုင္ ံေျမာကဘ္ကစ္ြန္းက 
ေနာငမ္ြန္းၿမိဳ႕ မဟတု္ေတာပ့ဲ တနိငုင္လံံုးကိအုက်ဳိးျပဳနိငုတ္ဲ ့ေျမာကဘ္ကစ္ြန္းက 
မီးခိုးမထြက္တဲ့ စက္ရံု အျဖစ္ေျပာင္းလဲ သြားနိုင္တယ္လို႔ ယံုၾကည္ ပါတယ္။ 

ဒီလိုျဖစ္ဖို႔အတြက္ အစဥ္တဆက္ အတည္ တက် ေနထိုင္လာခဲ့တဲ့ ေဒသခ ံ
တိုင္းရင္းသား ေတြကို ဥပကၡာျပဳလို႔မရ။ သူတို႔ရရိွေနတဲ့ သဘာဝအလွေတြနဲ႔ 
ခရီးသြားလုပ္ငန္းမွာ သူတို ႔ရဲ႕လူမႈစီးပြားေရးအတြက္ စိုးရိမ္ပူပန္မႈ မရိွပဲ၊ 
လကရ္ိရွရိွေနတဲ ့သဘာဝအလွေတြကိ ုတန္းဖိုးျမင့အ္သံုးခ်တတတ္ဲ ့အသပိညာ 
ေတြနဲ႔ သူတို႔ကိုယ္တိုင္ ပါဝင္လုပ္ကိုင္စားေသာက္တတ္လာေအာင္၊ ေရရွည ္
အက်ဳိးကိုေမွ်ာက္ိုးတဲ ့တိုးတကဖ္ံြ႔ၿဖိဳးေရးကိ ုလပု္ေဆာငန္ိငုမ္ ွေအးခ်မ္းၾကညလ္ငတ္ဲ ့
ကဆန္ေခ်ာင္းနဲ႔ လြမ္းဆြတ္ဖြယ္ ေကာင္းတဲ့ ေတာင္ျပာတန္းက တိုင္းရင္းသား 
လူမ်ဳိးေတြဟာ စိတ္ေအး လက္ ေအးနဲ႔ အိပ္စက္နိုင္ မယ္ထင္ပါတယ္။ သဘာဝ 
တရားေတြကို ထိန္းသိမ္းၿပီး နိုင္ငံ့ဝင္ေငြ ရွာေဖြျခင္းကလည္း သယံဇာတကိ ု
ေရာင္းစား ျခင္းတမ်ဳိးလို႔ ထငပ္ါတယ။္ ဒါေပမဲ ့ဒါဟာသဘာဝ ေတာေတာင္ေတြကိ ု
ဖ်က္ဆီးၿပီး ထုတ္ေရာင္းရတဲ့ သဘာဝသယံဇာတ ေရာင္းစားနည္းနဲ႔ေတာ့ 
ဆန္႔က်ငဘ္က္ျဖစ ္ပါတယ။္ ဒီေရေျမသဘာဝ ေတာေတာင္ေတြကိ ုထနိ္းသမိ္းေရး 
နဲ႔ပတ္သက္လို႔ ေဒသခံတစ္ဦး ေျပာတဲ့ စကားက ကြ်န္ေနာ့္နားမွာ ၾကားေယာင ္
ေနပါတယ္။ 

“ေရႊလက္ေကာက္ေပးတယ္လို႔ထင္ေနတာ၊ လက္ထိပ္ႀကီး ျဖစ္ေနတယ္ဆိုတဲ ့
ဟာမ်ဳိးျဖစ္မွာစိုးလို႔”
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အခ်ိန္က ညဆယ္တစ္နာရီအတိ ဧည့္ခန္း 
TV ေရ႕ွသားအဖ ႏစွ္ေယာကထ္ိငု္ေနၾကသည။္ 
ႏစွ္ေယာကစ္လုံး မ်က္ႏွာမေကာင္း တစ္ေယာက ္
နဲ႔တစ္ေယာက္စကားမေျပာ။ သားျဖစ္သူက 
ဘယ္ကျပန္လာမွန္းမသိ အရက္နံ႔ေဆးလိပ္နံ႔ 
ေတြနဲ ႔။ ခဏၾကာေတာ့ အေဖျဖစ္သူက 
သက္ျပင္းတစခ္်က ္မႈတၿ္ပီး ေလသံေအးေအးန႔ဲ 
“ဒီမွာ ငါ့သား လူသားတစ္ေယာက္အေနနဲ႔ 
စားဖို႔ေသာကဖ္ို႔ပ ဲအသကရ္ငွ္ေနတယဆ္ိရုင္ေတာ ့
ႏြားတစ္ေကာင ္ေခြးတစ္ေကာငန္ဲ႔ ဘာမကွြာျခား 
တာ မဟတုဘ္ူး။ ဘဝကိ ုဘာရည႐္ြယခ္်ကမ္မွရွ ိ
ျဖစသ္လိုေန၊ ေနသလိုျဖစ၊္ ပုစံနံဲ႔ျဖတသ္န္းေနရင ္
မင္းဟာ သက္ရွိသတၱဝါတစ္မ်ိဳးသာျဖစ္တယ္။ 
လဟူတု ္ခ်ငမ္လွည္းဟတုမ္ယ”္ဆိၿုပီး ေျပာလိကု ္
တယ္။

ဦးေနာ္လာက ဘြဲ႕တစ္လုံးရၿပီး ဘာအလုပ္ 
အကိုင္မရွိ အိပ္လိုက္စားလိုက္ ေလွ်ာက္လည ္
လိုက္နဲ႔ အႏုပညာရွင္ေယာင္ေယာင္ ႏိုင္ငံေရး 
သမားေယာင္ေယာင္ လုပ္ေနေသာ သူ႔သား 
ထြယ္ေအာငက္ိ ုဆုံးမေနျခင္းျဖစသ္ည။္ သားက 
ဘာမွျပန္မေျပာ အေဖစကားေျပာေနတာကိ ု
ဂ႐ုစိုက္ဟန္လည္းမျပ TV channel တစ္ခုၿပီး 
တစ္ခုေျပာင္းလိုက္ အသံျမင့္လိုက္ နိမ့္လိုက္နဲ႔ 
ဟာ..ဘိုးေတာ ္ေစာင္းေညႇာ ္တယဆ္ိတုဲအ့ထာမ်ိဳး 
လပု္ေနတယ။္ ဦးေနာလ္ာ က “သားဘာျဖစခ္်င ္
တာလဲ” ဆိုၿပီး ေဒါသသံ နည္းနည္းပါေအာင ္
ေအာ္ေမးလိကုတ္ယ။္ သားက အေဖကိမုၾကည့ပ္ ဲ

အသက္အ႐ြယ္ရလာၿပီဆိုရင္ ဆင္းရဲခ်မ္းသာမေ႐ြး 
လူ႔အဖြဲ႕အစည္းမွာဝင္ဆန႔္ဖို ႔ ပညာတတ္ဖို ႔ ဂုဏ္ရွိဖို ႔ 
အလုပ္ေကာင္းေကာင္းရဖို႔ စသည့္ရည္႐ြယ္ခ်က္မ်ိဳးစုံျဖင့ ္
ငယင္ယက္တည္းက ေငြကနုခ္၊ံ အခ်နိက္နုခ္၊ံ လပူငပ္န္းခၿံပီး 
ေက်ာင္းသြားၾကတယ္။ တစ္ႏွစ္မက ဆယ္ႏွစ္ေက်ာ္ 
ေက်ာင္းမွာအခ်ိန္ျဖဳန္းလိုက္တယ္။ တစ္ကယ္တမ္း 
ေက်ာင္းၿပီးသြားလို႔ ဘြဲ႕ရခ်ိန္မွာ ပညာတတ္ၿပီလို႔ေျပာဖို႔ 
ခကတ္ယ၊္ ရကွတ္ယ၊္ မေျပာရဘဲူး။ ဘာဂဏုမ္လွည္းမရွဘိူး။ 
ရထားတဲ့ဘြဲ႕နဲ႔ အလုပ္ေလွ်ာက္ဖို႔လည္း အဆင္မေျပေတာ ့
သင္တန္းေတြလိုက္တက္ရျပန္တယ္။ ဒီလိုနဲ႔ ဘယ္မွာမွ 
သုံးစားလိုမရတဲ့ “ပညာတတ္ဘြဲ႕ရ” ျဖစ္လို ႔လာတယ္။ 
မမိကိိယုက္ိ ုအားမရဘူး။ ဘာေတြတတ္ေျမာကထ္ားမနွ္းမသတိဲ ့
ပညာတတ္ႀကီးေတြေပါ့။

အရည္က်ဲက်ဲ 
ပညာေရး

ထိက႐ုန္း

2 January 2020

မိဘတိုင္းက 
မိမိသားသမီးေတြကို ေက်ာင္း 
ေကာင္းေကာင္းမွာ 
ထားခ်င္တယ္။ ဒါေပမဲ့ 
ဘယ္ေက်ာင္းကေကာင္းၿပီး 
ဘယ္ေက်ာင္းက 
မေကာင္းမွန္းလည္း 
မသိရျပန္ဘူး။ ၾကည့္လိုက္ ေတာ့ 
ထူးထူးျခားျခားပိုေကာင္းတဲ့ 
ေက်ာင္းဆိုတာ မရွိသလိုပဲ။ 
အားလုံးက အတူတူေတြ။ 
မတူတာ ဆိုလို႔ 
ေက်ာင္းစရိတ္ဘဲရွိတယ္။
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အခ်ိန္က ညဆယ္တစ္နာရီအတိ ဧည့္ခန္း 
TV ေရ႕ွသားအဖ ႏစွ္ေယာကထ္ိငု္ေနၾကသည။္ 
ႏစွ္ေယာကစ္လုံး မ်က္ႏွာမေကာင္း တစ္ေယာက ္
နဲ႔တစ္ေယာက္စကားမေျပာ။ သားျဖစ္သူက 
ဘယ္ကျပန္လာမွန္းမသိ အရက္နံ႔ေဆးလိပ္နံ႔ 
ေတြနဲ ႔။ ခဏၾကာေတာ့ အေဖျဖစ္သူက 
သက္ျပင္းတစခ္်က ္မႈတၿ္ပီး ေလသံေအးေအးန႔ဲ 
“ဒီမွာ ငါ့သား လူသားတစ္ေယာက္အေနနဲ႔ 
စားဖို႔ေသာကဖ္ို႔ပ ဲအသကရ္ငွ္ေနတယဆ္ိရုင္ေတာ ့
ႏြားတစ္ေကာင ္ေခြးတစ္ေကာငန္ဲ႔ ဘာမကွြာျခား 
တာ မဟတုဘ္ူး။ ဘဝကိ ုဘာရည႐္ြယခ္်ကမ္မွရွ ိ
ျဖစသ္လိုေန၊ ေနသလိုျဖစ၊္ ပုစံနံဲ႔ျဖတသ္န္းေနရင ္
မင္းဟာ သက္ရွိသတၱဝါတစ္မ်ိဳးသာျဖစ္တယ္။ 
လဟူတု ္ခ်ငမ္လွည္းဟတုမ္ယ”္ဆိၿုပီး ေျပာလိကု ္
တယ္။

ဦးေနာ္လာက ဘြဲ႕တစ္လုံးရၿပီး ဘာအလုပ္ 
အကိုင္မရွိ အိပ္လိုက္စားလိုက္ ေလွ်ာက္လည ္
လိုက္နဲ႔ အႏုပညာရွင္ေယာင္ေယာင္ ႏိုင္ငံေရး 
သမားေယာင္ေယာင္ လုပ္ေနေသာ သူ႔သား 
ထြယ္ေအာငက္ိ ုဆုံးမေနျခင္းျဖစသ္ည။္ သားက 
ဘာမွျပန္မေျပာ အေဖစကားေျပာေနတာကိ ု
ဂ႐ုစိုက္ဟန္လည္းမျပ TV channel တစ္ခုၿပီး 
တစ္ခုေျပာင္းလိုက္ အသံျမင့္လိုက္ နိမ့္လိုက္နဲ႔ 
ဟာ..ဘိုးေတာ ္ေစာင္းေညႇာ ္တယဆ္ိတုဲအ့ထာမ်ိဳး 
လပု္ေနတယ။္ ဦးေနာလ္ာ က “သားဘာျဖစခ္်င ္
တာလဲ” ဆိုၿပီး ေဒါသသံ နည္းနည္းပါေအာင ္
ေအာ္ေမးလိကုတ္ယ။္ သားက အေဖကိမုၾကည့ပ္ ဲ

မသိဘူးလို႔ ျပန္ေျဖ တယ္။
အစကတည္းက ဘာျဖစခ္်ငမ္နွ္းမသပိ ဲေက်ာင္း 
တက္လာတာဆိုေတာ့ ေက်ာင္းၿပီး သြားခ်ိန ္
မွာလည္း ဘာလပုရ္မနွ္းမသဘိူး။ ဆယ္ႏစွ္ေက်ာ ္
ေက်ာင္းသားဘဲ လုပ္ေနခဲ့ တာေၾကာင့္ ဘာ 
အလုပ္မွ လက္ေၾကာတင္းေအာင္ မလုပ္တတ ္
ျပန္ဘူး။ ေယာင္လည္လည္နဲ႔ ဘဝရည္းမွန္း 
ခ်က္ဆိုတာလည္းမရွိ၊ ဘာျဖစ္ခ်င္ မွန္းလည္း 
မသိ၊ ဘယ္ကိုသြားေနမွန္း လည္းမသိ၊ 
ဘာမမွသတိဲ ့လူျဖစလ္ို႔လာတယ။္ ဘာျဖစခ္်ငမ္နွ္း 
မသိေတာ့ ဘာလုပ္ရမယ္မွန္းလည္းမသိ၊ 
ဘာလပုရ္မနွ္းမသလိို႔ ဘာမမွလပုဘ္ဲေနတယ။္ 
ဘာမွမလုပ္တဲ့ လူတစ္ေယာက္ရဲ႕ဘဝမွာ 
ဘာမွျဖစလ္ာစရာမရွဘိူး။ ဒလီိနုဲ႔ ၿမိဳ႕၊ ႐ြာေတြမွာ 
ေယာင္လည္လည္ျဖစ္ေနတဲ့ လူငယ္ေတြက 
ဘဝပင္လယ္ကမ္းစပ္မွာ အမိုက္ေတြအျဖစ္နဲ႔ 
ပုံလို႔လာတယ္။

အတန္းနဲ႔အသကသ္ာႀကီးလာတယ၊္ အသပိညာ 
အသိတရားေတြက မူႀကိဳအဆင့္မွာ က်န္ေနခဲ ့
တယ္။ ေလာက ဇာတ္ခုံေပၚ ခုန္တက္လိုက္မ ွ
ကိုယ့္ကိုယ္ကို ဘာမွမသိမွန္း မတတ္မွန္း 
ပို၍ေပၚလြင္လို ႔လာတယ္။ လူေတာတိုးဖို ႔ 
အရညအ္ခ်င္းမရွိေတာ ့သစ္ေတာထ ဲေရာကသ္ြား 
တဲ့လူေတြလည္း မနည္းဘူး။ ေက်ာင္းမွာအလိ ု
လိုေနရင္း တတ္ေျမာကလ္ာတဲ ့ပညာတစခ္ကု 
အခ်င္းခ်င္းႏႈိင္းယွဥ္ျခင္း ျဖစ္တယ္။ သူမ်ားနဲ႔ 
ႏႈိင္းၿပီး ကိုယ့္ကိုယ္ကို အထင္ေသးတဲ့လူ၊ 



74 kachin waves 2019 ေဆာင္းပါးေပါင္းခ်ဳပ္ /OPINOINS  

ယုံၾကည္မႈအားနည္းတဲ့လူေတြ မ်ားလာတယ္။ 
မိမိထက္သာသူကို ဇြတ္အထင္ႀကီး အတင္း 
ဝင္ေရာ ကပဖ္ားယကဖ္ား လပုတ္တသ္ြားတယ။္ 
မိမိထက္ညံ့သူမ်ားကို အထင္ေသး တတ္လာ 
တယ္။

တစ္ဖက္မွာ ႐ုပ္ပိုင္းဆိုင္ရာ ဖြံ႕ၿဖိဳးမႈကို အဓိက 
ထားလာၾကတဲ့ေခတ္ျဖစ္တယ္။ လူေတြရဲ႕ 
ပညာတတ္ႏႈန္းကိလုည္း ေက်ာင္းအေရအတြက ္
ေက်ာင္းအေဆာက္အဦး စာသင္ခန္းအျပင္ 
အဆင္ေတြနဲ႔ ဘြဲ႕ရအေရအတြက္ ေတြေပၚ 
မူတည္ၿပီး တိုင္းတာေနၾကတယ္။ ဥပမာ 
ေဆး ႐ုံ ဘ ယ္ေ လာ က္ေ ဆာ က္ ထား ထား  
လူေတြက ေနမေကာင္းျဖစ္ေနရင္ အဲတာက 
က်န္းမာေရး ဆိုး႐ြားတာ ျဖစ္တယ္။ ဒီလိုဘဲ 
ေက်ာင္းအေရအတြက္ အေဆာက္အဦး 
ဘယ္ေလာက ္မ်ားမ်ား၊ ဘြ႕ဲရဦးေရ ဘယ္ေလာက ္
မ်ားမ်ား၊ ဘြဲ႕သာရၿပီး ဘြဲ႕ရတစ္ေယာက္မွာ 
ရွိသင့္တဲ့ အေတြးအေခၚ၊ အယူအဆ 
အသိအျမင္ရွိတဲ့လူေတြနည္းေနသ၍ေတာ့ 
ဘယ္လိုမွ ပညာေရးဖြံ႕ၿဖိဳး တိုးတက္မႈရွိၿပီလို႔ 
မဆိုႏိုင္ဘူး။

အခုေခတ္ေက်ာင္းေတြက ေတာ္ၿပီး႐ိုင္းတဲ့ 
ေက်ာင္းသူေက်ာင္းသားေတြကို ေမြးထုတ္ 
ေပးေနတယ။္ ကေလးတစ္ေယာက ္သငခ္န္းစာ 
ကိ ုၾကည့လ္ိကု္ေတာ ့ဘာသာေရးအဆုံးအမေတြ 
မပါသေလာက္ျဖစ္ေနတာေတြ႕ရတယ။္ ေက်ာင္း 

ၿပီးသြားခ်နိမ္ွာ ကေလးေတြက လူေတာ္ျဖစလ္ာ 
ေပမဲ့ လူေကာင္းေတာ့ ျဖစ္မလာၾကဘူး။ 
လူတစ္ေယာက္က မိုးပ်ံေအာင္ ေတာ္ေနပါေစ 
လူေကာင္းမဟတုရ္င ္ေၾကာကဖ္ို႔ေကာင္းတယ။္ 
ဘယ္သူေတြပဲ နာၾကင္ပါေစ ခံစားရပါေစ 
သူတို ႔လိုခ်င္တာရဖို ႔ ဘာမဆိုလုပ္ရဲတယ္။ 
မေကာင္းတဲလ့တူစ္ေယာကက္ိ ုလူ႔အဖြ႕ဲအစည္း 
မွာ ဘယ္သူမွေနရာေပးဖို႔ မေပးရဲဘူး။ လူက 
မေတာရ္င္ေတာင ္ေကာင္းေနရင ္သူ႔ကိသုုံးစား 
လို႔ရတဲ ့ေနရာရွတိယ။္ လူေတာလ္ူေကာင္းေတြ 
ရွားပါးလို႔လာတယ္။

ေက်ာင္းသူေက်ာင္းသားေတြဆိုတာ ဆရာ၊ 
ဆရာမေတြရဲ႕ ပုံရိပ္အရိပ္ေတြျဖစ္တယ္။ 
ဒါေၾကာင့္ ကေလးေတြရဲ႕ ေတာ္ျခင္း၊ ညံ့ျခင္း၊ 
ဆိုးျခင္း၊ ေကာင္းျခင္း၊ ဖ်င္းျခင္း၊ ပ်င္းျခင္း 
အားလုံးက သူတို႔ကို သင္ၾကားေပးတဲ့ ဆရာ၊ 
ဆရာမေတြန႔ဲ ဆက္ႏြယ္ေနမယဆ္ိတုာ ျငင္းလို႔ 
မရတဲ့အခ်က္ျဖစ္တယ္။ ေက်ာင္းသားေတြ 
သုံးစားမရျဖစ္လာျခင္းဟာ သင္ၾကားပို႔ခ်သ ူ
ေတြမွာလည္း အားနည္းခ်က္ေပါင္းမ်ားစြာ
ရွိေနေၾကာင္းကို ထင္ဟပ္ျပသျခင္းျဖစ္တယ္။ 
ဥပမာ အဂၤလပိစ္ာသငတ္ဲ ့ဆရာမတစ္ေယာကက္ 
မိမိကိုယ္တိုင္ အဂၤလိပ္စကားမေျပာႏိုင္တာ၊ 
အေျခခံအဂၤလိပ္သဒၵါမရတာေတြရွိတယ္။

ပညာရွာရတာ ေပ်ာစ္ရာမေကာင္းဘူး။ ကေလး 
ေတြ ေက်ာင္းမွာမေပ်ာ္ဘူး။ အိမ္၊ ေက်ာင္း၊ 
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က်ဴရွင္၊ ညဂိုက္ စသည့္ သံတရာထဲမွာ လည ္
ပတ္ေနရတယ။္ စာေတာသ္မူ်ားကိသုာ ေျမာက ္
စား ဦးစားေပးတဲ့ ဆရာဆရာမေတြေၾကာင့္ 
လူမႈဆက္ဆံေရး၊ အားကစား၊ အႏုပညာ၊ 
လက္မႈပညာ စသည့္တစ္ျခားျခားေသာ 
နယ္ပယ္မွာ ထူးခြၽန္ေသာကေလးေတြကို 
အဖက္သိပ္မလုပ္ခံရဘူး။ ရလဒ္အေနနဲ 
ဒလီိုေက်ာင္းသ ူေက်ာင္းသားေတြက ေက်ာင္း 
ေျပးတတ္လာတယ္။ ေက်ာင္းေျပးျခင္းနဲ ႔ 
ဆက္ႏြယ္ေနေသာ ဂမိ္းကစားျခင္း အရက္ေသ 
စာေသာက္စားျခင္း၊ မူးယစ္ေဆးဝါးသုံးစြဲျခ
င္းမ်ားႏငွ့ ္တစ္ျခားမေကာင္းေသာအရာမ်ားစြာနဲ႔ 
အကြၽမ္းတစ္ဝင္ျဖစ္လာၾကတယ္။ တစ္ခ်ိဳ႕က 
ငယ္ငယ္႐ြယ္႐ြယ္နဲ႔ ေက်ာင္းထြက္လိုက္ရတဲ့
အထိျဖစ္လာတယ္။

မဆိုင္းအိန္က စတၳဳတန္းေက်ာင္းသူ တစ္ 
ေယာက္ျဖစ္တယ္။ တစ္ျခားအတန္းေဖာ္ေတြ
နဲ႔ႏႈိင္းယွဥ္ရင္ လူကေသးေသးညႇပ္ညႇပ္ေလး။ 
အတန္းစာနဲ႔ပတ္သက္ၿပီး ညံ့တဲ့အဖြဲ႕မွာ 
လည္းမဟုတ္ ေတာ္တဲ့အဖြဲ႕မွာလည္းမပါ 
အသင့အ္သင့္ျဖစတ္ယ။္ ဒါေပမဲ ့ေက်ာင္းေပါင္းစု ံ
အားကစားၿပိဳငပ္ြကဲ်င္းပေတာ ့မတိာတစ္ေထာင ္
အေျပးၿပိဳင္ပြဲမွာ ၿပိဳင္ဖက္အားလုံးကို ပက္ပက ္
စက္စက္ ေနာက္ေကာက္ခ်ၿပီး အႏိုင္ယူျပ 
လိုက္တယ္။ ၿမိဳ႕နယ္ကိုယ္စားျပဳၿပီး ျပည္နယ ္
အဆင့္ထိ တက္ၿပိဳင္ခဲ့တယ္။ ဒီလိုစြမ္းေဆာင ္
မႈေတြ ထူးခြၽန္မႈေတြအတြက္ သူမရခဲ့တာ 

ဆုတံဆိပ္အနည္းငယ္နဲ႔ လက္ခုပ္သံတစ္ခ်ိဳ႕ 
အျပင္...။

ၿပိဳငပ္ြမဲွာ စတိ္ေရာက္ေနတာေၾကာင့ ္စတိန္စထ္ား 
တာေၾကာင့္ ကေလးကစာဖက္မွာ အာ႐ုံမစိုက ္
ႏုိင္ဘူး ျဖစ္သြားတယ္။ စာေမးပြဲေျဖေတာ့ 
ႏွစ္ဘာသာပဲေအာင္တယ္။ ဒီလိုျဖစ္ေတာ့ 
သူကရွက္ၿပီး ေက်ာင္းမသြားဘဲ အိမ္မွာ 
ေနေနတယ္။ မနည္းဝိုင္းေျပာ ဝိုင္းေခ်ာ့မွ 
ေက်ာင္းျပန္သြားရဲတယ္။ တစ္ျခားကိစၥေတြမွာ 
ဘယ္ေလာကထ္ူးခြၽန္ေနပါေစ စာညံရ့င ္ရကွဖ္ို႔ 
ေကာင္းတယဆ္ိတုဲအ့ေတြးေတြက ကေလးေတြ 
ၾကားမွာ ပ်ံ႕နံ႔ေနတဲ့ ေၾကာက္စရာ ကပ္ေရာဂါ 
တစခ္ုျဖစလ္ို႔ေနတယ။္ စာေတာရ္မယ ္စာေတာ ္
ရမယ ္စာေတာမ္ ွမ်က္ႏွာရမယ ္ဦးစားေပးခရံမယ ္
ဂဏုရ္ွမိယ ္ဆိတုဲ ့အဆပိပ္ါေသာ အေတြးေတြက 
ကေလးေပါင္းမ်ားစြာရ႕ဲ တစ္ျခားေသာပငက္ိယု ္
အစြမ္း အရညအ္ခ်င္းမ်ားကိ ုေအးခသဲြားေစတယ။္

လုပ္ေဖာ္ကိုင္ဖက္တစ္ေယာက္ကို သူ႔ကေလး 
တစ္ေယာက ္မႀူကိဳၿပီးၿပဆီိုေတာ ့ဘယ္ေက်ာင္း 
ထားမလလဲို႔ ေမးျဖစတ္ယ။္ ဒကီစိၥနဲ႔ပတတ္ကၿ္ပီး 
စတိဒ္ကုၡ ေတာ္ေတာ္ေရာကရ္ေၾကာင္းေျပာတယ။္ 
အစိုးရေက်ာင္းထားမယဆ္ိုေတာ ့အလြတက္်က ္
ပညာေရးကိုေၾကာကရ္တယ။္ ပဂုၢလကိေက်ာင္း 
ပို ႔ေတာ့ မတရား ေဈးႀကီး ေနျပန္တယ္။ 
ေငြေၾကးကမတတ္ႏိုင္။ Myu Sha Jawng 
ေခၚ အသင္းေတာအ္ေျချပဳ ေက်ာင္းေတြလည္း 
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မယမ္ယရ္ရ အာမခခံ်က ္ကမရွိျပန။္ ကေလးကိ ု
ဘယ္ေက်ာင္းပို႔ရ မနွ္းေတာင ္မသိေတာဘ့ူးလို႔ 
စိတ္ပ်က္လက္ပ်က္ ၿငီးျပတယ္။

မိဘတိုင္းက မိမိသားသမီးေတြကို ေက်ာင္း 
ေကာင္းေကာင္းမွာ ထားခ်င္တယ္။ ဒါေပမဲ့ 
ဘယ္ေက်ာင္းကေကာင္းၿပီး ဘယ္ေက်ာင္းက 
မေကာင္းမနွ္းလည္း မသရိျပနဘ္ူး။ ၾကည့လ္ိကု ္
ေတာ ့ထူးထူးျခားျခားပိုေကာင္းတဲ ့ေက်ာင္းဆိတုာ 
မရွသိလိပု။ဲ အားလုံးက အတတူူေတြ။ မတတူာ 
ဆိုလို ႔ ေက်ာင္းစရိတ္ဘဲရွိတယ္။ တစ္ခ်ိဳ႕ 
မိဘေတြက ေဈးႀကီးရင္ ေက်ာင္းေကာင္းလို႔ 
ထငၾ္ကတယ။္ ေဈးႀကီးၿပီး ညံ့ေနတဲ့ေက်ာင္းေတြ 
ကလည္း အမ်ားႀကီးပါ။ ေနာက္ဆုံး ရွင္းရွင္းနဲ႔ 
ဘြင္ဘြင္ ေျပာရမယ္ဆိုရင္ ေက်ာင္းဆိုတာ 
ကေလးေတြ အိမ္ေထာင္ျပဳခ်ိန္မတန္ေသးလို႔ 
အခ်နိသ္ြားျဖဳန္းတဲ ့ေနရာတစခ္လုိုျဖစ္ေနတယ။္ 
ဒီလိုျဖစ္ခ်င္တိုင္းျဖစ္ေနတဲ့ ပညာေရးအေျခ 
အေနေတြေၾကာင့ ္မဘိေတြအေနနဲ႔ ကေလးေတြ 
ေက်ာင္းတက္ဖို ႔ အ႐ြယ္ေရာက္လာရင္ 
ဘယ္ေက်ာင္း ထားရမလဲဆိုတာ စိတ္အိုက ္
ရတယ္။

ဒီေက်ာင္းေတြသြားၿပီး မမိသိားသမီးေတြ ဘာမ ွ
တတ္လာမွာ မဟုတ္ဘူး ဆိုတာသိတယ္။ 
သိလည္းပဲ တစ္ျခားေ႐ြးစရာမွမရွိတဲ့အဆုံး 
ေက်ာင္းတက္ရမည့္အ႐ြယ္ဆို တစ္ေက်ာင္း 
ေက်ာင္းကိ ုပို႔ရျပနတ္ယ။္ အငမ္တန ္ႏွေျမာစရာ  

ေကာင္းတာက ႏွေျမာသင့တ္ာက ေက်င္းသား 
ဆိုတဲ့ ေခါင္းစဥ္ေအာက္မွာ အခ်ိန္ေတာ္ေတာ ္
ေပးလိကုရ္တယ။္ ဘဝအတြက ္အေရးႀကီးေသာ 
အျခားျခားေသာ အရာေပါင္းေျမာက္မ်ားစြာကိ ု
ေလလ့ာဖို႔ ပ်ကက္ြကသ္ြားတတတ္ယ။္ မဘိေတြ 
အေနနဲ႔ မိမိသားသမီးေတြကို ေက်ာင္းစာ၊ 
အတန္းပညာသာမက ဘဝအတြက ္အေရးႀကီး 
ေသာ လမူႈဆကဆ္ံေရး၊ စီးပြားေရး၊ ဘာသာေရး၊ 
က်န္းမာေရး စတဲ့တစ္ျခားတစ္ျခားေသာအ
ရာေတြမွာလည္း အားေပးဖို႔ သင္ေပးဖို႔ ႀကိဳးစား 
သင့္တယ္လို႔ မွတ္ခ်က္ျပဳရင္း နိဂုံးခ်ဳပ္ပါရေစ။
စစ္တမ္းရလဒ္အေပၚ ၿခဳံငုံသုံးသပ္ခ်က္။
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NLD ပါတီ ဦးေဆာင္ေသာ 
အစိုးရ၏ စွမ်းေဆာင်ိုင်မ 
အေပၚ ျပည္နယ္ျပည္သူမ်ား ၏ 
သေဘာထား 
စစ်တမ်း
ရလဒ်

Public Survey Report

NLD ပါတီ ဦးေဆာင္ေသာ အစိုးရ၏စြမ္းေဆာင္ႏိုင္မႈအေပၚ 

ကခ်င္ျပည္နယ္ျပည္သူမ်ား၏သေဘာထား စစ္တမ္းရလဒ္
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စစ္တမ္းေတြ႔ရွိခ်က္ရလဒ္အရ ျပည္သူလူထုသည္ 
NLDပါတီဦးေဆာင္ေသာ လက္ရွိ (ကခ်င္ ျပည္နယ္)
အစိုးရကိ ုယရငအ္စိုးရထက ္ထငထ္င ္ရွားရွား သေဘာက် 
ႏစွသ္ကမ္ႈရွိေနၿပီး လကရ္ွ ိအစိုးရသည ္ကခ်င္ျပညန္ယက္ိ ု
ပို ၿပီးတိုးတက္လာေအာင္လုပ္ေဆာင္ႏိုင္ခဲ့သည္ဟု 
ျပည္သူမ်ားက သိသိသာသာ အမွတ္ေပးထား သည္။ 
လက္ရွိအစိုးရလက္ထက္၌လည္း အစိုးရ႐ုံးဝန္ထမ္းမ်ားမ ွ
တရားမဝင္ေငြ ေတာင္း ျခင္းမ်ား ရွိေနေသးေသာ္လည္း 
ျပည္သူမ်ားက လက္ရွိအစိုးရသည္ ယရင္အစိုးရထက္ 
ပိုၿပီးပြင့္လင္းျမင္သာမႈရွိသည္ဟု အမွတ္ေပးၾကသည္။ 
အစိုးရ၏လပု္ေဆာငခ္်ကမ္်ားမ ွလမ္းတတံား ဆကသ္ြယ္ေရး 
စသည့ ္ျပညန္ယ၏္ အေျခခဖံြ႕ံ ၿဖိဳးေရးက႑၊ က်န္းမားေရးႏငွ့ ္
ပညာေရး က႑မ်ားကိ ုအေကာငအ္ထည္ေဖာမ္ႈ မ်ားသည ္
ျပည္သူမ်ားမွ အားရေက်နပ္မႈ အရွိဆုံးက႑မ်ား အျဖစ ္
ေတြ႔ရွိရပါသည္။ သို႔ေသာ္ တရားဥပေဒ စိုးမိုးေရး၊ မူးယ
စ္ေဆးဝါးတားဆီးႏွိမ္ႏွင္းေရးႏွင့္ စစ္ေဘးေရွာင္ 
ဒုကၡသည္အေရးမ်ားအား ေဆာင္႐ြက္ခ်က္မ်ားသည္ 
ျပည္သူမ်ား၏ အားရေက်နပ္မႈမရွိဆုံးက႑မ်ားအျဖစ္ 
ေတြ႔ရွိရပါသည္။

NLD ပါတီ ဦးေဆာင္ေသာ 
အစိုးရ၏ စွမ်းေဆာင်ိုင်မ 
အေပၚ ျပည္နယ္ျပည္သူမ်ား ၏ 
သေဘာထား 
စစ်တမ်း
ရလဒ်

စစ္တမ္း၏ရည္႐ြယ္ခ်က္။

ကခ်င္ျပည္နယ္အစိုးရ၏ 
စြမ္းေဆာင္ရည္အေပၚ 
ျပည္သူလူထု၏ 
သေဘာထားအျမင္မ်ား
သိရွိႏိုင္ရန္။
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မ်ားႏငွ့ ္မညသ္ည့ရ္ာခိငု္ႏႈန္းအထ ိေဖာ္ေဆာငၿ္ပီး 
ေၾကာင္းမသပိါဟ ုေျဖဆိသုမူ်ား၏ အေရအတြက ္
မွာ တူညီေနသည္။

၃. လက္ရွိကခ်င္ျပည္နယ္အစိုးရအဖြဲ႔၏ 
လုပ္ေဆာင္ခ်က္မ်ားထဲမွ ျပည္နယ္၏အေျခခ ံ
အေဆာက္အဦး ဖြံ႔ၿဖိဳးတိုးတက္မႈလုပ္ငန္းမ်ား 
(လမ္း၊ တတံား၊ ေရ၊ မီး၊ ဆကသ္ြယ္ေရးကြနရ္က)္၊ 
က်န္းမာေရးႏွင့္ ပညာေရးက႑မ်ားတြင္ 
အေကာင္အထည္ေဖာ္ေဆာင္မႈမ်ားသည္ 
ေျဖဆိသုမူ်ား၏ အားရေက်နပမ္ႈ အရွဆိုံးက႑ 
မ်ား ျဖစ္ပါသည္။

၄. တရားဥပေဒစိုးမိုးေရး၊ မူးယစ္ေဆး 
ဝါး တားဆီးႏွိမ္ႏွင္းေရးႏွင့္ စစ္ေဘးဒုကၡသည ္
အေရးမ်ားသည္ ေျဖဆိုသူမ်ားမွ အစိုးရအေပၚ 
အားရေက်နပမ္ႈ မရွဆိုံးက႑မ်ားျဖစၿ္ပီး တ႐တု ္
သစ္သ်ဴးငွက္ေပ်ာစိုက္ခင္းကိစၥကို အားရ 
ေက်နပ္မႈမရွိသည့္ အေရအတြက္လည္း 
စတုတၳအမ်ားဆုံးအျဖစ္ ထင္သာျမင္သာ 
ရွိပါသည္။ 

၅. လကရ္ွအိစိုးရသကတ္မ္းအတြင္းအစိုးရ 
ဌာနဆိုင္ရာ႐ုံးဝန္ထမ္းမ်ားမွ တရားမဝင္ေငြ 
ေတာင္းခံျခင္းကိ ုႀကဳခံဲဖ့ူးသညဟ္ ုေျဖဆိသုမူ်ား 
မွာ အမ်ားဆုံးျဖစၿ္ပီး မႀကဳဖံူးဟုေျဖဆိသုဦူးေရ 
ထက္ (၂၂)ဦးပိုေနပါသည္။

စစ္တမ္းေတြ႔ရွိခ်က္ရလဒ္မ်ား။

ပုံ (၁)  လက္ရွိအစိုးရကို ႏွစ္သက္မႈ
ပုံ (၂)  လက္ရွိအစိုးရမွ  ေ႐ြးေကာက္ပြဲကတိ 

ကဝတ္မ်ာ
ပုံ (၃)  လက္ရွိကခ်င္ျပည္နယ္အစိုးရအဖြဲ ႔၏ 

လုပ္ေဆာင္ခ်က္
ပုံ (၄)  တရားဥပေဒစိုးမိုးေရး၊ မူးယစ္ေဆး ဝါး 

တားဆီးႏွိမ္ႏွင္းေရးႏွင့္ စစ္ေဘးဒုကၡသည ္
အေရး

ပုံ (၅)  လက္ရွိအစိုးရသက္တမ္းအတြင္းအစိုးရ 
ဌာနဆိငုရ္ာ႐ုံးဝနထ္မ္းမ်ားမ ွတရားမဝင္ေငြ 
ေတာင္းခံျခင္း

ပုံ (၆)  အရင္သမၼတဦးသိန္းစိန္အစိုးရထက္ 
လက္ရွိအစိုးရ

ပုံ (၇)  လက္ရွိအစိုးရကို  အရင္အစိုးရထက္ 
ပိုၿပီးသေဘာက်

ပုံ (၈)  လက္ရွိအစိုးရက အရင္အစိုးရထက္ 
ကခ်င္ျပညန္ယက္ိ ုပိၿုပီးတိုးတကလ္ာေအာင ္
လုပ္ေဆာင္ျခင္း 

လကရ္ွအိစိုးရသည ္ေ႐ြးေကာကပ္ြ ဲကတကိဝတ ္မ်ားကိ ု၅၀%နီးပါး အေကာငအ္ထည္ေဖာ ္
ေဆာင္ႏိုင္ခဲ့ ၿပီဟု ျပည္သူမ်ားက အမွတ္ေပးၾက သည္ဟု သုံးသပ္ႏိုင္ၿပီး 
အစိုးရအေပၚႏွစ္သက္မႈ ေလ်ာ့က်လာေနသည့္အခ်က္မ်ား လည္း ေတြ႔ရွိရပါသည္။

ၿခဳံငုံသုံးသပ္ၾကည့္လွ်င္ ျပည္သူလူထုသည္ လက္ရွိအစိုးရ၏စြမ္းေဆာင္ႏိုင္မႈ 
အေပၚ အားရေက်နပ္ႏစွသ္ကမ္ႈ ေလ်ာလ့ာသည့ ္အရပိအ္ႁမြကမ္်ားကိ ုသုံးသပ္ေတြ႔ရွရိ 
ေသာ္လည္း ယခင္အစိုးရႏွင့္ ႏႈိင္းယွဥ္လွ်င္ လက္ရွိအစိုးရကို ျပည္သူမ်ားက 
ပိုမိုသေဘာက် ႏွစ္သက္မႈသည္ ျမင့္မားေနဆဲ ျဖစ္ပါသည္။

၁. လက္ရွိအစိုးရကို ႏွစ္သက္မႈေလ်ာ ့ 
လာဟု ေျဖဆိုသူမ်ားက ပိုမိုႏွစ္သက္ လာဟ ု
ေျဖဆိုသူမ်ားထက္ အနည္းငယ္မ်ားေနၿပီး၊ 
အစိုးရအေပၚဘာခံစားခ်က္မွမရွိဟု ေျဖဆိုသ ူ
မ်ားက အမ်ားဆုံးျဖစ္ပါသည္။

၂. လက္ရွိအစိုးရမွ ေ႐ြးေကာက္ပြဲကတ ိ
ကဝတ္မ်ားကို ၂၅-၅၀% တာဝန္ယူေဖာ္ 
ေဆာငၿ္ပီးေၾကာင္း ေျဖဆိသုမူ်ားက အမ်ားဆုံး 
ျဖစၿ္ပီး၊ ၀-၂၅% သာေဖာ္ေဆာငၿ္ပီးေသးေၾကာင္း 
ေျဖဆိသုမူ်ားက ဒတုယိအမ်ားဆုံးျဖစပ္ါသည။္ 
၅၀-၇၅% ေဖာ္ေဆာငၿ္ပီးျဖစ္ေၾကာင္း ေျဖဆိသု ူ
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မ်ားႏငွ့ ္မညသ္ည့ရ္ာခိငု္ႏႈန္းအထ ိေဖာ္ေဆာငၿ္ပီး 
ေၾကာင္းမသပိါဟ ုေျဖဆိသုမူ်ား၏ အေရအတြက ္
မွာ တူညီေနသည္။

၃. လက္ရွိကခ်င္ျပည္နယ္အစိုးရအဖြဲ႔၏ 
လုပ္ေဆာင္ခ်က္မ်ားထဲမွ ျပည္နယ္၏အေျခခ ံ
အေဆာက္အဦး ဖြံ႔ၿဖိဳးတိုးတက္မႈလုပ္ငန္းမ်ား 
(လမ္း၊ တတံား၊ ေရ၊ မီး၊ ဆကသ္ြယ္ေရးကြနရ္က)္၊ 
က်န္းမာေရးႏွင့္ ပညာေရးက႑မ်ားတြင္ 
အေကာင္အထည္ေဖာ္ေဆာင္မႈမ်ားသည္ 
ေျဖဆိသုမူ်ား၏ အားရေက်နပမ္ႈ အရွဆိုံးက႑ 
မ်ား ျဖစ္ပါသည္။

၄. တရားဥပေဒစိုးမိုးေရး၊ မူးယစ္ေဆး 
ဝါး တားဆီးႏွိမ္ႏွင္းေရးႏွင့္ စစ္ေဘးဒုကၡသည ္
အေရးမ်ားသည္ ေျဖဆိုသူမ်ားမွ အစိုးရအေပၚ 
အားရေက်နပမ္ႈ မရွဆိုံးက႑မ်ားျဖစၿ္ပီး တ႐တု ္
သစ္သ်ဴးငွက္ေပ်ာစိုက္ခင္းကိစၥကို အားရ 
ေက်နပ္မႈမရွိသည့္ အေရအတြက္လည္း 
စတုတၳအမ်ားဆုံးအျဖစ္ ထင္သာျမင္သာ 
ရွိပါသည္။ 

၅. လကရ္ွအိစိုးရသကတ္မ္းအတြင္းအစိုးရ 
ဌာနဆိုင္ရာ႐ုံးဝန္ထမ္းမ်ားမွ တရားမဝင္ေငြ 
ေတာင္းခံျခင္းကိ ုႀကဳခံဲဖ့ူးသညဟ္ ုေျဖဆိသုမူ်ား 
မွာ အမ်ားဆုံးျဖစၿ္ပီး မႀကဳဖံူးဟုေျဖဆိသုဦူးေရ 
ထက္ (၂၂)ဦးပိုေနပါသည္။

၆. အရင္သမၼတဦးသိန္းစိန္အစိုးရထက ္
လက္ရွိအစိုးရသည္ ပိုၿပီးပြင့္လင္းျမင္သာမႈ
ရွိသည္ဟု ေျဖဆိုသူအေရအတြက္ႏွင့္ အရင ္
အစိုးရနဲ႔လက္ရွိအစိုးရအတူတူျဖစ္သည္ဟု 
ေျဖဆိုသူအေရအတြက္သည္ သိသိသာသာ 
မ်ားေနသည။္ သို႔ေသာလ္ည္း လကရ္ွအိစိုးရက 
ပိၿုပီးပြင့လ္င္းျမငသ္ာမႈရွသိညဟ္ ုေျဖဆိသုဦူးေရ 
သည္ အရင္အစိုးရနဲ႔လက္ရွိအစိုးရအတူတူ 
ျဖစ္ေၾကာင္း ေျဖဆိုသူဦးေရထက္ (၆၀)ဦး 
ပိုမ်ားပါသည္။

၇. လက္ရွိအစိုးရကို အရင္အစိုးရထက ္
ပိုၿပီးသေဘာက်သည္ဟု ေျဖဆိုသူမ်ားက 
သသိသိာသာအမ်ားဆုံးျဖစ္ေနၿပီး အရငအ္စိုးရ 
ကိ ုသေဘာက်သညဟ္ ုေျဖဆိသုအူေရအတြက ္
မွာ အနည္းဆုံးျဖစ္သည္။ အရင္အစိုးရႏွင့္ 
လက္ရွိ အစိုးရ ႏွစ္ရပ္စလုံးကို သေဘာမက် 
ေၾကာင္း ေျဖဆိုသူအေရအတြက္မွာ ဒုတိယ 
အမ်ားဆုံးျဖစ္ ပါသည္။

၈. လက္ရွိအစိုးရက အရင္အစိုးရထက ္
ကခ်င္ျပည္နယ္ကို ပိုၿပီးတိုးတက္လာေအာင ္
လပု္ေဆာင္ႏိငုခ္ဲသ့ညဟ္ ုေျဖဆိသုအူေရအတြက ္
သသိာထငရ္ွားအမ်ားဆုံးျဖစၿ္ပီး၊ အရငအ္စိုးရႏငွ့ ္
လက္ရွိအစိုးရ ကြာျခားမႈမရွိဟု ေျဖသူအေရ 
အတြက္လည္း ဒုတိယေနရာ၌ ထင္သာျမင္ 
သာျဖစ္ေနသည္။

၂. လက္ရွိအစိုးရမွ ေ႐ြးေကာက္ပြဲကတ ိ
ကဝတ္မ်ားကို ၂၅-၅၀% တာဝန္ယူေဖာ္ 
ေဆာငၿ္ပီးေၾကာင္း ေျဖဆိသုမူ်ားက အမ်ားဆုံး 
ျဖစၿ္ပီး၊ ၀-၂၅% သာေဖာ္ေဆာငၿ္ပီးေသးေၾကာင္း 
ေျဖဆိသုမူ်ားက ဒတုယိအမ်ားဆုံးျဖစပ္ါသည။္ 
၅၀-၇၅% ေဖာ္ေဆာငၿ္ပီးျဖစ္ေၾကာင္း ေျဖဆိသု ူ
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ပုံ ၂

ပုံ ၁
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ပုံ ၃

ပုံ ၄ပုံ ၂
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ပုံ ၅

ပုံ ၆
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ပုံ ၇

ပုံ ၈
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ေမးခြန္း နံပါတ္(၁)ကိုေျဖဆိုသူ ၄၇၈ေယာက္၊ 
နံပါတ္(၂)ကို ေျဖဆိုသူ ၄၈၀ေယာက္၊ 
နံပါတ္ (၃)ကို ေျဖဆိုသူ ၄၉၆ေယာက္၊ 
နံပါတ္(၄)ကိုေျဖဆိုသူ ၄၇၉ေယာက္၊ 
နံပါတ္(၅)ကိုေျဖဆိုသူ ၄၉၇ေယာက္၊ 
နံပါတ္(၆)ကိုေျဖဆိုသူ ၄၇၂ေယာက္ႏွင့္ 
နံပါတ္(၇)ေမးခြန္းကိုေျဖဆိုသူ၄၉၂ေယာက ္
ရွိပါသည္။

ေျဖဆိသုမူ်ား၏ လြတလ္ပသ္ည့ဆ္ႏၵအေလ်ာက ္
စစ္တမ္း၌ပါဝင္ေျဖဆိုျခင္းျဖစ္၍ ေျဖဆိုသူမ်ား 
သည ္အခ်ိဳ႕ေမးခြန္းမ်ားကိ ုေျဖဆိရုနခ္်နလ္ပထ္ား 
ေသာေၾကာင့္ ေမးခြန္းတစ္ခုခ်င္းစီအလိုက္ 
စစုုေပါင္းေျဖဆိသုဦူးေရ မတညူီျခင္းျဖစပ္ါသည။္

The Results of Public Opinion 
Survey on the Effectiveness 
of NLD Led Government’s 
Performance

Purpose
To learn the public opinions toward 
Kachin State Government’s performance
 
Discussion
According to the findings, the public 
greatly admired NLD led Kachin State 
government compared to the former 
government. The public graded highly 
that the current government had advanced 
Kachin state. Under the current 

စစ္တမ္းေကာက္ယူသည့္နည္းစနစ္။

Kachin Waves မွ စနစ္တက်ႀကိဳတင္ျပင္ဆင ္
ထားေသာ စစ္တမ္းေမးခြန္းလႊာ (Question-
naire)ျဖင့ ္ၿမိဳ႕နယ(္၁၀)ၿမိဳ႕နယမ္ ွျပညသ္(ူ၅၀၀)
ခန႔္၏ သေဘာထားစစ္တမ္းကို ေကာက္ယူခဲ ့
ပါသည္။ ဗန္းေမာ္၊ ခ်ီေဖြ၊ တႏိုင္း၊ ဖားကန႔္၊ 
မခ်မ္းေဘာ့၊ မိုးေကာင္း၊ မိုးညႇင္း၊ ျမစ္ႀကီးနား၊ 
ပူတာအိုႏွင့္ ဆြမ္ပရာဘြမ္ၿမိဳ႕နယ္မ်ားမွ ျပ
ည္သူအခ်ိဳ ႕၏အျမင္သေဘာထားမ်ားကို  
စစ္တမ္းေကာက္ယူခဲ့ပါသည္။ ဤစစ္တမ္းကိ ု
Kachin Waves ဝနထ္မ္းမ်ားမ ွ၂၀၁၉ ဇြနလ္ိငုလ္ 
ဒုတိယပတ္မွ ႏိုဝင္ဘာလဒုတိယပတ္အတြင္း 
ေကာကယ္ရူရွခိဲပ့ါသည။္ စစတ္မ္းေမးခြန္းလႊာကိ ု
ေျဖဆိမုည့သ္မူ်ားသည ္ႏိငုင္ံေရးပါတတီစခ္ခု၏ု 
ပါတဝီငမ္ဟတုသ္မူ်ားႏငွ့ ္၂၀၁၅ ေ႐ြးေကာကပ္ြ ဲ
တြင ္မထဲည့ခ္ြင့ရ္ရွသိမူ်ားမ ွ၎တို႔၏ လြတလ္ပ ္
သည့္ဆႏၵအေလ်ာက္ ပါဝင္ေျဖဆို ႏိုင္ရန္ 
အေလးထားေဆာင္႐ြက္ခဲ့ပါသည္။

စစ္တမ္းေမးခြန္းလႊာ၌ ေမးခြန္း(၇)ခုပါရွိၿပီး 
ေမးခြန္းတစခ္စုတီိငု္းတြင ္ေ႐ြးခ်ယစ္ရာ အေျဖ 
မ်ားေပးထား၍ ေျဖဆိုသူမွ ေ႐ြးခ်ယ္လို ေသာ 
အေျဖကိုသာေ႐ြးခ်ယ္ရသည့္ ေမးခြန္းပုံစံ မ်ိဳး 
ျဖစပ္ါသည။္ ၎စစတ္မ္းေမးခြန္းလႊာ၌ ပါရွိေသာ 
ေမးခြန္းမ်ားမွာ ေအာကပ္ါအတိငု္း ျဖစပ္ါသည။္
1. (၃)ႏွစ္ေက်ာ္အတြင္း လက္ရွိကခ်င္ 

ျပည္နယ္အစိုးရအေပၚ ဘယ္လိုသေဘာ 
ထားေျပာင္းလဲမႈေတြ ရွိလာသလဲ။

2. ေ႐ြးေကာကပ္ြကဲတကိဝတ္ေတြကိ ုလကရ္ွ ိ
အစိုးရက ဘယ္ေလာက္အထိ တာဝန္ယ ူ
ေဖာ္ေဆာင္ၿပီးၿပီလို႔ ထင္သလဲ။

3. လက္ရွိကခ်င္ျပည္နယ္အစိုးရအဖြဲ ႔ရဲ႕ 
လပု္ေဆာငခ္်ကမ္်ားထမဲ ွသငအ္ားရေက်နပ ္
မႈရွိတဲ့က႑နဲ႔ အားရေက်နပ္မႈ မရွိတဲ့ 
က႑မ်ားကို ေ႐ြးေပးပါ။ 

(3.1) ေဖာ္ျပထားေသာ ဘယ္က႑ေတြကိ ု
အားရေက်နပ္ပါသလဲ။ ေက်နပ္မႈအရွိဆုံး 
(၃)ခုကိုေ႐ြးပါ။ (3.2) ေဖာ္ျပထားေသာ 
ဘယ္က႑ေတြကို အားရေက်နပ္မႈ 
မရွတိာလ။ဲ ေက်နပမ္ႈမရွဆိုံး (၃)ခကုိုေ႐ြးပါ။

4. လက္႐ိွအစိုးရသက္တမ္းအတြင္း အစိုး
ရဌာနဆိငုရ္ာရံုးဝနထ္မ္းမ်ားမ ွတရားမဝင္ေငြ 
ေတာင္းခံတာ ႀကံဳခဲ့ဖူးသလား။

5. အရင္သမၼတဦးသိန္းစိန္အစိုးရနဲ႔ လက္ရွ ိ
အစိုးရ ဘယအ္စိုးရက ပိၿုပီးပြင့လ္င္းျမငသ္ာမႈ 
ရွိသလဲ။

6. အရင္သမၼတဦးသိန္းစိန္အစိုးရနဲ႔ လက္ရွ ိ 
အစိုးရ ဘယ္အစိုးရကို ပိုၿပီးသေဘာက် 
သလဲ။

7. အရင္သမၼတဦးသိန္းစိန္အစိုးရနဲ႔ လက္ရွ ိ
အစိုးရ ဘယအ္စိုးရက ကခ်င္ျပညန္ယက္ိ ု
ပို ၿပီးတိုးတက္လာေအာင္လုပ္ေဆာင္ 
ႏိုင္ခဲ့တယ္လို႔ ထင္သလဲ။
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ေမးခြန္း နံပါတ္(၁)ကိုေျဖဆိုသူ ၄၇၈ေယာက္၊ 
နံပါတ္(၂)ကို ေျဖဆိုသူ ၄၈၀ေယာက္၊ 
နံပါတ္ (၃)ကို ေျဖဆိုသူ ၄၉၆ေယာက္၊ 
နံပါတ္(၄)ကိုေျဖဆိုသူ ၄၇၉ေယာက္၊ 
နံပါတ္(၅)ကိုေျဖဆိုသူ ၄၉၇ေယာက္၊ 
နံပါတ္(၆)ကိုေျဖဆိုသူ ၄၇၂ေယာက္ႏွင့္ 
နံပါတ္(၇)ေမးခြန္းကိုေျဖဆိုသူ၄၉၂ေယာက ္
ရွိပါသည္။

ေျဖဆိသုမူ်ား၏ လြတလ္ပသ္ည့ဆ္ႏၵအေလ်ာက ္
စစ္တမ္း၌ပါဝင္ေျဖဆိုျခင္းျဖစ္၍ ေျဖဆိုသူမ်ား 
သည ္အခ်ိဳ႕ေမးခြန္းမ်ားကိ ုေျဖဆိရုနခ္်နလ္ပထ္ား 
ေသာေၾကာင့္ ေမးခြန္းတစ္ခုခ်င္းစီအလိုက္ 
စစုုေပါင္းေျဖဆိသုဦူးေရ မတညူီျခင္းျဖစပ္ါသည။္

The Results of Public Opinion 
Survey on the Effectiveness 
of NLD Led Government’s 
Performance

Purpose
To learn the public opinions toward 
Kachin State Government’s performance
 
Discussion
According to the findings, the public 
greatly admired NLD led Kachin State 
government compared to the former 
government. The public graded highly 
that the current government had advanced 
Kachin state. Under the current 

government ruling, the government staff 
still demanded money under the table. 
However, the public graded that the 
current government was more transparent 
than the previous government. 

The public were highly satisfied with 
the improvement of the state’s basic 
development sectors such as roads, 
bridges, and transportation as well as 
health and education among all the 
state governments’ performance. On 
the other hand, the public showed the 
least satisfaction with the government’s 
performance in three sectors; Rule of 
Law, antidrug, and IDPs.

According to the public rating, some 
regarded that the current government 
accomplished about 50% of campaign 
promises while some showed less 
admiration toward the government. 
To sum up, the public hinted that they 
gradually admired less toward the current 
government’s performance, nonetheless; 
they still regarded it highly compared 
to the former government. 

Findings 

1. There were slightly more respondents 
who answered “they gradually admired 
less toward the government” than 
who answered “they gradually admired 
more”. The respondents who answered 
they had “No definite impression” 
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were the biggest number, though.

2. For the government’s accomplishment 
on the campaign promises, the 
respondents who believed the 
government already fulfilled 25-50% 
of the lists were the biggest number, 
and the respondents who answered 
the government fulfilled 0-25% were 
the second biggest number while 
the respondents who answered 50-
75% and the respondents who 
answered “No Idea” were the same 
number.

3. Among all the Kachin State 
government’s performance, the 
respondents were most satisfied 
with the development of hard 
infrastructure around Kachin State 
(roads, bridges, water, electricity, 
and communication network), the 
improvement on health and education 
sector. 

4. The respondents were least satisfied 
with the performance on Rule of 
Law, Antidrug, and IDPs. The 
significant number of respondents 
who felt dissatisfaction with Chinese 
Tissue Banana Plantation was at 
the fourth place.

5. During the current ruling government 
term, most respondents answered 
they had experience having been 
asked to give money illegally by 

government staff. There were 22 
people more in the responses with 
experience about corruption than 
the respondents with no experience 
about “giving bribe”. 

6.  The number of respondents for both 
responses “the current government 
was more transparent than the 
previous U Thein Sein government” 
and “the current government and 
the previous government were the 
same” was significantly high. However, 
there were 60 more respondents 
who gave the former response than 
the latter. 

7. Remarkably, the number of respondents 
said they admired the current 
government than the previous 
government. On the contrary, the 
least number of respondents said 
they admired the previous government 
more than the current one. The 
second largest number of respondents 
expressed they admired neither one.

8. The significant number of respondents 
answered that the current government 
succeeded in improving Kachin State 
more than the previous one. The 
second place was followed by the 
respondents who answered “the 
current and the previous are not 
different”.
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Methodology

A set of well-prepared Questionnaire 
by Kachin Waves was used to conduct 
the public survey from around 500 
participants in 10 townships. The public 
opinions from Bahmo, Chipwi, Tanai, 
Phakant, Machanbaw, Mohnyin, Mogaung, 
Putao, and Sumprabum were collected. 
This survey was conducted by Kachin 
Waves staff from the second week of 
July to the second week of November, 
2019. The respondents were not members 
of any political party, but they had the 
right to vote in 2015 election. It was 
assure that the participation in the survey 
was voluntary. 
There were 7 questions in the 
questionnaire. Each question had 
answers in multiple choice format. The 
respondents had to choose the answers. 
The questions in the questionnaire are 
as follow. 

1) During these 3 years, how have 
your opinions on the current 
Kachin State government changed? 

2) How much has the current 
government accomplished the 
campaign promises?

3) Among all the Kachin State 
government’s performance, in 
which sectors are you most 
satisfied with and least satisfied 
with? 

3.1 From the given sectors, which 

are you satisfied with? Choose 
3 most you are satisfied with.

3.2 From the given sectors, which 
are you least satisfied with? 
Choose 3 least you are satisfied 
with. 

4)  Under this current government 
ruling, have you been asked 
money illegally by the government 
staff? 

5)  Which government is more 
transparent, the former U Thein 
Sein government or the current 
government? 

6)  Which government do you admire 
more, the former U Thein Sein 
government or the current 
government? 

7)  In your opinion, which government 
has done more to develop Kachin 
State, the former U Thein Sein 
government or the current 
government? 

No 1 question had 478 respondents. No 2 
question had 480 respondents. No 3 question 
had 496 respondents. No 4 question had 
479 respondents. No 5 question had 497 
respondents. No 6 question had 472 
respondents. No 7 question had 492 
respondents.
 The number of respondents on 
each question varied as the participation 
was voluntary, the participants skipped the 
questions they did not want to answer. 

government staff. There were 22 
people more in the responses with 
experience about corruption than 
the respondents with no experience 
about “giving bribe”. 

6.  The number of respondents for both 
responses “the current government 
was more transparent than the 
previous U Thein Sein government” 
and “the current government and 
the previous government were the 
same” was significantly high. However, 
there were 60 more respondents 
who gave the former response than 
the latter. 

7. Remarkably, the number of respondents 
said they admired the current 
government than the previous 
government. On the contrary, the 
least number of respondents said 
they admired the previous government 
more than the current one. The 
second largest number of respondents 
expressed they admired neither one.

8. The significant number of respondents 
answered that the current government 
succeeded in improving Kachin State 
more than the previous one. The 
second place was followed by the 
respondents who answered “the 
current and the previous are not 
different”.
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January .10.16.22. 
29.30

February .5.6.7.11. 
12.26

March .4.6.7.14.20.. 
25.28. 29

April. 2. 5.17.22.26

May 14.17.22.23

June 5.8.10.11 
.17.18.19.22. 25. 
27.28

July .2.4.5.10. 14. 22 
.23.26

Agust.6.9.16. 
19.21.27 .31

September.2.6.9. 
13.16.18. 27

October. 8.11.22.25.

November.14.15.27

December 2,9.10. 
16.19

January 10 
ႏိငုင္ံေတာ၏္ အတိငုပ္ငခ္ပံဂုိၢဳလ ္ေဒၚေအာငဆ္န္းစၾုကညသ္ည ္
ဇန္န၀ါရီလ (၁၀) ရက္ေန႔တြင္ က်ေရာက္တဲ့ (၇၁) 
ၾကမိ္ေျမာက ္ကခ်င္ျပညန္ယ္ေန႔အခမ္းအနား သို႔တက္ေရာက ္
ခဲသ့ည။္ ျပညသ္အူားလုံး လိလုားသည့ ္စစမ္နွ္ေသာဒမီိကုေရစ ီ
ဖက္ဒရယ္ျပည္ေထာင္စု ျဖစ္လာေစရန္ ႏိုင္ငံေတာ္အစိုးရ 
သာမက ျပည္သူအားလုံးက ၀ိုင္း၀န္းၾကိဳးစားသြားရန္ 
လိုမည္ျဖစ္ျပီး အစိုးရတစ္ခုတည္းကိုပဲ အားကိုးျခင္းသည ္
ဒီမိုကေရစီ မဆန္ေၾကာင္းကိုလည္း ေျပာၾကားခဲ့သည္။ 

“ဦးေဆာင္မႈေပးတဲ့သူေတြဟာ ကိုယ့္ကိုယ္ဦးေဆာင္မႈ 
ေပးတဲလ့ူေတြရ႕ဲ ကိယု့ရ္႕ဲသစၥာတရားေပၚမွာ ယုၾံကည္ေအာငလ္ို႔ 
လုပ္ႏိုင္ရမယ္။ စကားတည္ရမယ္။ ကိုယ္လုပ္ေပးမယ္လို႔ 
ေျပာတဲ့ကိစၥေတြကို ျဖစ္ေျမာက္ေအာင္လုပ္ေပးရမယ္။ 
သူ႔အခ်နိန္ဲ႔သူ႔အခ်နိ ္ေမွ်ာမ္နွ္းခ်က္ေတြကိ ုျဖည့ဆ္ည္းေပးရမယ။္ 
ဒါေၾကာင့္ ကြ်န္မတို ႔ ျပည္ေထာင္စုသားအားလုံးဟာ 
တစ္နည္းအားျဖင့္ လူတိုင္းဟာ ေခါင္းေဆာင္ပဲျဖစ္တယ္။ 
လတူိငု္းဟာေနာကလ္ိကုလ္ည္းျဖစတ္ယ။္ ေနာကလ္ိကုလ္ပုရ္ 

Kachin Waves သတင္း
ေကာက္ႏုတ္ခ်က္မ်ား
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တဲ့အခ်ိန္မွာ ေနာက္လိုက္ လုပ္ရတယ္။”ဟု 
ေဒၚေအာင္ဆန္း စုၾကည္ ေျပာၾကားခဲ့သည္။

January 16
ကခ်င ္ျပည ္နယ ္ ဖားကန ္႔ ေဒသထြက ္သနိ္းေထာင ္ 
ခ်ီ တန္ ဖိုးရိွ  ေက်ာက္စိမ္း တုံး ကို (၇၁) ႏွစ္ 
ေျမာက္ကခ်င္ျပည္နယ္ေန႔ ဂုဏ္ျပဳအထိမ္း 
အမွတ္အျဖစ္ ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕ ေလဆိပ္ေရွ႕၌ 
ဇန္န၀ါရီလ (၁၆)ရက္ နံနက္ပိုင္းတြင္ စိုက္ထ ူ
လိုက္ပါသည္။

ေက်ာက္စိမ္းလုပ္ငန္းရွင္ႀကီး ဘန္လြန္ဒူဝါ 
ေဒါက္တာဘြမ္ယြန္္မွ ေက်ာက္စိမ္းထြက္ရွိရာ 
ကခ်င္ျပည္နယ္ႏွင့္ ကခ်င္ျပည္နယ္သားမ်ား 
ဂဏုယ္ူႏိငု္ေအာင ္ေက်ာကစ္မိ္းအလွ်ဴေပးရျခင္း 
ျဖစ္သည္။

January 22
ကခ်င္ဝန္ႀကီးသံုးဦး၏ တာဝန္ႏွင့္ပတ္သက္ၿပီး 
သမၼတရံုးထုတ္ျပန္ခ်က္

ကခ်င္ျပညန္ယ ္သယဇံာတႏငွ့ ္သဘာဝပတဝ္န္း 
က်င္ထိန္းသိမ္းေရးဝန္ႀကီး ဦး H လေအာင္ကိ ု
တာဝန္မွရပ္စဲလိုက္ၿပီး စိုက္ပ်ိဳးေမြးျမဴေရးႏွင့ ္
ဆည္ေျမာင္း၀နႀ္ကီး ဦးျမသနိ္းႏငွ့ ္လမူႈေရး၀နႀ္ကီး 
ေဒါကတ္ာသင္းလြငတ္ို႔ႏစွဦ္းအား သေဘာဆႏၵ 
အေလ်ာက္တာဝန္မွ ႏုတ္ထြက္ခြင့္ျပဳလိုက္ 
ေၾကာင္း ႏိုင္ငံေတာ္သမၼတရံုးက ဇန္နဝါရီလ 

၂၁ရက္ေန႔ရကစ္ဲြျဖင့ ္ထတု္ျပန္ေၾကညာ လိကုပ္ါ 
တယ္။

ကခ်င္ျပည္နယ္ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္က ႏိုင္ငံေတာ္ 
အတိုင္ပင္ခံပုဂၢိဳလ္၏ ညြန္ၾကားခ်က္ေၾကာင့ ္
ဟုဆိုကာ အဆိုပါဝန္ႀကီးသံုးဦးကို ႏုတ္ထြက ္
စာတင္ၾကရန္အတြက္ ေခၚယူေျပာဆိုခဲ့ 
တာျဖစ္ပါတယ္။

အဆိုပါဝန္ႀကီးသံုးဦးကေတာ့ ဘာေၾကာင့္ 
ယခလုိ ုႏတုထ္ြကစ္ာတငခ္ိငု္းရတယဆ္ိတုာကိ ု
မသရိွရိေၾကာင္း သတင္းမဒီယီာမ်ားကိ ုေျဖၾကား 
ထားပါတယ္။

January 29
ဝန္ႀကီးဌာန ျပင္ဆင္တိုးခ်ဲ႕ဖဲြ ႔စည္းေရးအဆို 
ရံႈးနမိ့၊္ ဝနႀ္ကီးအသစမ္်ား အတည္ျပဳခန္႔အပ္ေရး 
ဆက္လက္ေဆြးေႏြးရန္ရိွ။

ဝန္ႀကီးဌာနအသစ္တစ္ခု ဖြဲ ႔စည္းသြားရန္ 
ႏိုင္ငံေတာ္သမၼတမွ အေၾကာင္းၾကားလာမႈကိ ု
ဇန္နဝါရီလ ၂၉ရက္ေန႔တြင္ က်င္းပသည့္ 
ကခ်င္ျပည္နယ္လႊတ္ေတာ္၌ မဲခြဲဆုံးျဖတ္ခဲ့ရာ 
ကန္႔ကြက္မဲမ်ားခဲ့သည္။

လမ္းပန္းဆကသ္ြယ္ေရးႏငွ့၊္ လွ်ပစ္စ္ႏငွ့စ္ကမ္ႈ 
လက္မႈဝန္ႀကီးဌာနကို လမ္းပန္းဆက္သြယ္ 
ေရးဝန္ႀကီးဌာနႏွင့္၊ လွ်ပ္စစ္ႏွင့္ စက္မႈလက္မႈ 
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ဝန္ႀကီးဌာနဆုိၿပီး တိုးခ်ဲ႕ဖြဲ႕စည္းသြားရန္ 
လႊတ္ေတာက္ိယုစ္ားလယွမ္်ား၏ ဆႏၵမဲေပးျခင္း 
ျဖင့ ္ဆံုးျဖတခ္ဲရ့ာ၊ ေထာကခ္မံ ဲ၁၈ မ၊ဲ ကန္႔ကြက ္
မဲ ၂၈ မဲျဖင့္ အဆိုရႈံးနိမ့္ခဲ့ျခင္းျဖစ္သည္။
January 30
Miss Ethnic Myanmar 2019 ဆုကို ကခ်င ္
တိုင္းရင္းသူ M Ja Seng ရ႐ွိ

ရန္ကုန္ ၿ မိဳ ႕က်ဳိကၠဆံကြင္းမွာက်င္းပတဲ့  
“ေသြးခ်င္းတို႔ရဲ႕ပြဲေတာ္” Miss Ethnic My-
anmar 2019 ၿပိဳင္ပြဲမွာ Winner ဆုကို 
ကခ်င္တိုင္းရင္းသူ M Ja Seng ရရွိသြား 
တာျဖစ္ပါတယ္။

First runner up ဆုကို ကယန္းတိုင္းရင္းသ ူ
Ann Grace ကရရွိခဲ့ၿပီး Second runner up 
ဆုကို ခ်င္းတိုင္းရင္းသူ Sabina Lal Rem 
Ruat ရရွိခဲ့ပါတယ္။

January 30
ျမစ္ႀကီးနားႏွင့္ ၀ိုင္းေမာ္ၿမိဳ႕နယ္ မိုင္းနား 
ကကသ္လစအ္သင္းေတာ ္IDPစခန္းမ ွနမဆ္န ္
ယာန ္စစ္ေဘးဒကုၡသညအ္ခ်ိဳ႕ ယေန႔ ေနရပ္ျပန။္ 
ယေန႔ေနရပ္ျပန္သည့္ ရြာသားမ်ားသည္ 
ျမစ္ႀကီးနားႏွင့္ ဗန္းေမာ္ကားလမ္းမေပၚ ရိွ 
နမဆ္နယ္ာန္ေက်းရြာမ ွ(၇)ႏစွ္ေက်ာ ္စစ္ေဘး 
ေရွာင္ခဲ့ ၾကရေသာ ဒုကၡသည္ရြာသားမ်ား 
ျဖစ္သည္။

January 30
ကခ်င္ျပညန္ယဝ္နႀ္ကီးခ်ဳပ ္တငသ္ြင္းလာေသာ 
လစလ္ပ ္ဝနႀ္ကီးေနရာမ်ားတြင ္ခန္႔အပ ္တာဝန ္
ေပးအပရ္န ္အဆိုျပဳလာသည့ ္ျပညန္ယဝ္နႀ္ကီး 
သံုးဦး၏ အမည္စာရင္းမ်ားကို ျပည္နယ္ 
လႊတ္ေတာ္မွ ကန္႔ကြက္သူမရွိ သေဘာတူ 
ေၾကာင္း ေၾကညာခဲ့သည္။

အဆိုျပဳလာသည့္ ျပည္နယ္ဝန္ႀကီးသံုးဦးမွာ 
စိကုပ္်ိဳးေမြးျမဴေရးႏငွ့ ္ဆည္ေျမာင္း၀နႀ္ကီးအျဖစ ္
မိုးညငွ္းၿမိဳ႕နယ ္မဆဲႏၵနယ ္အမတွ(္၂) ဦးေက်ာ ္
ေက်ာဝ္င္း၊ သယဇံာတႏငွ့ ္သဘာ၀ပတ၀္န္းက်င ္
ထိန္းသိမ္းေရး၀န္ႀကီးအျဖစ္ ဖားကန္႔ၿမိဳ႕နယ ္
မဲဆႏၵနယ္ အမွတ္(၂) ဦးဒါရွီလဆိုင္းႏွင့္ 
စည္ပင္သာယာေရး၀န္ႀကီးအျဖစ္ ဝိုင္းေမာ္ၿမိဳ႕ 
နယ္ မဲဆႏၵနယ္ အမွတ္(၂) ဦးေနာ္လီ 
တို႔ျဖစ္ၾကသည္။

ယခင္ဝန္ႀကီးမ်ားျဖစ္သည့္ ကခ်င္ျပည္နယ္ 
သယံဇာတႏွင့္ သဘာဝပတ္ဝန္းက်င္ထိန္း
သိမ္းေရးဝန္ႀကီး ဦး H လေအာင္ကို တာဝန္မ ွ
ရပစ္လဲိကုၿ္ပီး စိကုပ္်ိဳးေမြးျမဴေရးႏငွ့ ္ဆည္ေျမာင္း  
၀န္ႀကီး ဦးျမသိန္းႏွင့္ လူမႈေရး၀န္ႀကီး 
ေဒါကတ္ာသင္းလြငတ္ို႔ႏစွဦ္းအား သေဘာဆႏၵ 
အေလ်ာက္တာဝန္မွ ႏုတ္ထြက္ခြင့္ျပဳလိုက္ 
ေၾကာင္း ႏိုင္ငံေတာ္သမၼတရံုးက ဇန္နဝါရီလ 
၂၁ရက္ေန႔ရကစ္ဲြျဖင့ ္ထတု္ျပန္ေၾကညာခဲပ့ါသည။္
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February 5 
ဗိလုခ္်ဳပမ္ွဴးႀကီး မင္းေအာငလ္ိႈင္ႏငွ့ ္ကခ်င္ႏစွ္ျခင္း 
ခရစ္ယာန္အဖြဲ ႔ခ်ဳပ္(KBC)မွ သိကၡာေတာ္ရ 
ဆရာေတာ္ႏငွ့သ္င္းအပုဆ္ရာမ်ား၊ ကကသ္လစ ္
ဆရာေတာ္ႏွင့္ Fathers မ်ား(၈)ပါးတို႔သည ္
ယေန႔နံနက္တြင္ တပ္မေတာ္ကာကြယ္ေရး 
ဦးစီးခ်ဳပ္ ဗိုလ္ခ်ဳပ္မွဴးႀကီး မင္းေအာင္လိႈင္ႏွင့ ္
ေျမာကပ္ိငု္းတိငု္းစစဌ္ာနခ်ဳပ၌္ ေတြ႔ဆံခုဲသ့ည။္

ၿငိမ္းခ်မ္းေရးနဲ႔ပတ္သက္ၿပီး NCA အျမန္ထိုးၿပီး 
လကန္ကက္ိငု္ျခင္းကိ ုရတုသ္မိ္းရမည္ျဖစ္ေၾကာင္း 
တပ္မေတာ္ကာကြယ္ေရးဦးစီးခ်ဳပ္ ဗိုလ္ခ်ဳပ္ 
မွဴးႀကီး မင္းေအာင္လိႈင္က ေျပာခဲ့သည္ဟု 
Rev. ေဖာင္ေယာင္တူးမိုင္က ဆိုသည္။ 

“ၿငိမ္းခ်မ္းေရးနဲ႔ပတ္သက္ၿပီးေတာ့ NCA နဲ႔ 
ပတ္သက္ၿပီးလည္း သူထည့္ေျပာသြားတယ္။ 
NCA လကမ္တွ ္အျမနထ္ိုးၿပီး အဆုံးသတမ္ွာေတာ ့
လကန္ကက္ိငုတ္ာကိ ုရတုသ္မိ္းလိကုရ္မယလ္ို႔” 
ေျပာခဲ့သည္ဟု ၎ကဆိုသည္။

February 6
မိုးညငွ္းၿမိဳ႕တြင ္ျပညသ္ူ႔ရင္ျပငတ္ည္ေဆာကရ္န ္
လႊတ္ေတာ္ကအတည္ျပဳ

ျပညန္ယလ္ႊတ္ေတာက္ိယု္းစားလယွ ္ဦးတင္ေအး 
က မိုးညငွ္းၿမိဳ႕ ေအာငသ္ေျပရပက္ြကအ္တြင္းရွ ိ
(၂၃) ဧကရွ၊ိ အစိုးရနည္းပညာေကာလပိ္ေက်ာင္း 

အနီးမွ ေျမကြက္လပ္တြင္ ျပည္သူ႔ရင္ျပင္ 
တည္ေဆာက္ေပးရန ္အစိုးရကိ ုတိကုတ္ြန္းသည့ ္
အဆိုကို ေဖေဖာ္၀ါရီ ၆ ရက္ေန႔က်င္းပသည့္
လႊတ္ေတာ္အစည္းအေဝး၌ မဲခြဲဆံုးျဖတ္ 
အတည္ျပဳလိုက္သည္။ 
February 7
ျမစ္ႀကီးနားလူထု တစ္ေသာင္းခန္႔ ပါဝင္ကာ 
ဧရာဝတီျမစ္ဆံုျမစ္ညွာျမစ္ဝွမ္း၊ ေရကာတာ
စီမံကိန္းမ်ားအၿပီးအပိုင္ဖ်က္သိမ္းေရးလူထု
ဆႏၵေဖာ္ထုတ္ပြဲကို ေဖေဖာ္၀ါရီ ၇ ရက္ေန႕က 
ျမစ္ၾကီးနားျမိဳ႕တြင္က်င္းပခဲ့သည္။ 

ဆႏၵထုတ္ေဖၚရသည့္ ရည္ရြယ္ခ်က္ႏွင့္ 
ပတ္သက္ၿပီး ဦးေဆာင္သူတစ္ဦးျဖစ္သူ 
ဦးေနာ္ေအာင္က “လြန္ခဲ့တဲ့ဒီဇင္ဘာ (၂၉) 
မွာ တရတုသ္အံမတ ္ကခ်င္ျပညန္ယက္ိုေရာက ္
ရွိတဲ့အခ်ိန္ ကခ်င္လူႀကီးေခါင္းေဆာင္မ်ားနဲ႔ 
ေတြ႔ဆံုေဆြးေႏြးခဲ့တယ္၊ ေနာက္ၿပီး ၂၀၁၉ 
ဇန္နဝါရီ (၁၃)မွာ တရုတ္သံအမတ္ကေန 
ထုတ္ျပန္ေၾကညာခ်က္ ျမစ္ဆံုေရကာတာနဲ႔
ပတ္သက္ၿပီးျပဳလုပ္တဲ့အခ်ိန္မွာ ကခ်င္ျပည ္
နယ္သူျပည္နယ္သားမ်ားဟာ ကန္႔ကြက္ျခင္း 
မရွိဆိုတဲ့ဟာ ပါလာတဲ့အတြက္ေၾကာင့္မို ႔ 
ကၽြန္ေတာတ္ို႔ ကခ်င္ျပညန္ယသ္ူျပညန္ယသ္ား 
ျပည္ေထာင္စုျမန္မာႏိုင္ငံသားမ်ားကို သက္
သကမ္ဲစ့နိ္ေခၚသလိုျဖစသ္ြားခဲတ့ယ၊္ ဒါေၾကာင့မ္ို႔ 
ကၽြန္ေတာ္တို႔ စည္းလံုးညီညြတ္စြာ တိုင္းသူ 
ျပည္သား ကခ်င္ျပည္နယ္သူ ျပည္နယ္သား 
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အားလံုး လမူ်ိဳးမေရြး ဘာသာမေရြး ဂိဏု္းေပါင္းစံ ု
ယံုၾကည္မႈမတူညီကြဲျပားေပမယ့္လည္း ျမစ္ဆံ ု
စမီကံနိ္း ျပဳလပုဖ္ို႔ ကၽြန္ေတာတ္ို႔ရဲ႕ ဘံရုနသ္ကူိ ု
စည္းစည္းလံုးလံုးနဲ ႔ သိုက္သိုက္ ဝန္းဝန္းနဲ ႔ 
ခုခံတားဆီးႏိုင္ဖို႔ရန္ ကၽြန္ေတာ္တို႔ လူထုဆႏၵ 
ထုတ္ေဖၚခ်ီတက္ပြဲျပဳလုပ္ျခင္းျဖစ္တယ္” ဟ ု
စတီာပမူေနာငဝ္င္းမ ွလမ္းေလွ်ာကခ္် ီတက္ျခင္း 
မစတင္မီ ေျပာၾကားခဲ့သည္။

February 11 
ျမစ္ဆံုေရကာတာစီမံကိန္းဖ်က္သိမ္းေရးဆႏၵ 
ထုတ္ေဖၚပြဲ ဦေဆာင္သူေဒၚဂ်ာေခါန္အား 
ၿငမိ္းစစုဦပေဒပဒုမ္ (၂၀)ျဖင့ ္တရားစြထဲားသည္ ့
အမႈကိ ုယေန႔ ျမစႀ္ကီးနားၿမိဳ႕ ၿမိဳ႕နယတ္ရားရံုးမ ွ
ေငြဒဏ္ တစ္ေသာင္းအမိန္႔ခ်ခဲ့သည္။ 

“ျပည္သူလူထုအားလံုးရဲ႕အက်ိဳး ႏိုင္ငံရဲ႕ 
အက်ိဳးကိလုပုၾ္ကတယ၊္ ၿငမိ္းစစုဆီိတုာ ေန႔တိငု္း 
လပုတ္ဲအ့လပုလ္ည္း မဟတုဘ္ူး၊ ကၽြနမ္အေနနဲ႔ 
လုပ္တဲ့အခါမွာ မသိနားမလည္မႈေတြလည္း 
ရွိသြားတယ္၊ ေခါင္းပတ္ဆိုရင္လည္း အဓိပၸါယ ္
ခ်င္းကတူေနေတာ ့တရားစြဲမယလ္ို႔ မထငထ္ား 
ဘူး၊ ဆုေတာင္းပြဆဲိရုငလ္ည္း ခရစယ္ာန္ေတြက 
အၿမတဲမ္းလပုတ္ယ၊္ အစိုးရ ဝနထ္မ္းေတြလည္း 
ဒါကိုငဲ့ညွာေပးႏိုင္ရင္ေတာ့ပိုေကာင္းပါတယ္
”ဟု ေဒၚဂ်ာေခါန္က ဆိုသည္။

February 12
(၇၂) ႏွစ္ေျမာက္ျပည္ေထာင္စုေန႔ အထိမ္း 
အမွတ္အျဖစ္ အမ်ားျပည္သူ ၾကည့္ရႈႏိုင္သည့ ္
ေနရာတြင္ ဒုတိယေျမာက္ တန္ခ်ိန္ ၉.၃၇ ရွ ိ
သနိ္းေထာင္ေက်ာတ္န ္ေက်ာကစ္မိ္းတံုးတစလ္ံုး 
ကိ ုျမစႀ္ကီးနားၿမိဳ႕ ဆမားလမ္းႏငွ့ ္ဆြမပ္ရာဘြမ ္
လမ္းဆံု၌ ေဖေဖာ္၀ါရီလ ၁၂ ေန႕က စိုက္ထ ူ
ခဲ့သည္။

February 26
ျမစ္ႀကီးနားသတင္း ဂ်ာနယ္ သတင္းေထာက ္
ႏွစ္ဦးကို ေခၚေဆာင္ကာ ၿခိမ္းေျခာက္ရိုက္ 
ႏွက္ခဲ့သည့္ သခင္စစ္ သတၱဳတူးေဖာ္ေရးကု
မၸဏီအားအမႈဖြင့္တရားစြဲခဲ့သည္။ 

ဂ်ာနယ္တြင္ပါရွိတဲ့သတင္းတစ္ပုဒ္ႏွင့္ပတ္
သက္ ၿပီးေျပာဆိုေဆြးေႏြးရန္အတြက္ဟုဆို
ကာ ျမစ္ႀကီးနားသတင္း  ဂ်ာနယ္ရံုးမွ ဝိုင္း 
ေမာ္ၿမိဳ႕ရွိကုမၸဏီရံုးခန္းသို႔ေခၚယူခဲ့ၿပီး ေနာက ္
အမ်ိဳးသမီးသတင္းေထာက္မြန္းမြန္းပန္ကို 
ၿခိမ္းေျခာက္ေျပာဆိုကာ ဂ်ာနယ္ျဖင့္ပါးရိုက္ၿပီး 
အမ်ိဳးသားသတင္းေထာက္ အေဂ် ကိုေတာ ့
ထိုင္ထ အၾကိမ္  တစ္သိန္းလုပ္ရန္ ၿခိမ္းေျခာက ္
ေစခိုင္းခဲ့ေၾကာင္း မြန္းမြန္းပန္ကေျပာသည္။
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March 4 
ျမစ္ဆုံစီမံကိန္းေၾကာင့္ ေျပာင္းေရႊ႕ခံ၊ ေဒသခ ံ
မ်ားေနထိငုသ္ည့ ္မလယိန္ေက်းရြာရြာထပိတ္ြင ္
ဓါတပုစၥည္းမ်ားသုံးကာ တရားမဝင ္ေက်ာက္ေရႊ 
တူးေဖာ္ေနေၾကာင္း သတင္းရရိွသည္။

အဆိပုါေရႊတူးေဖာသ္မူ်ားသည ္ေက်းရြာအေပၚ 
ပိငု္းရိ ွေဒသခမံ်ားအသုံးျပဳေနသည့ ္ေခ်ာင္းေရကိ ု
အသုံးျပဳကာ တူးေဖာ္ေနျခင္းျဖစ္ေၾကာင္း 
မလိယန္ေဒသခံတစ္ဦးက ဆိုသည္။

“ဓါတုပစၥည္းေတြ သုံးၿပီးတူးေနတယ္။ ဒီဓါတ ု
ပစၥည္းေတြက ကြ်န္ေတာ္တို႔ ရြာလယ္ကေန 
ျဖတ္လာတဲ့ ေဒသခံေတြအသုံးျပဳေနတဲ့ 
ေခ်ာင္းေရထဲက်လာမယ္။ ကြ်န္ေတာ္တို ႔ 
ဒတီစရ္ြာလုံးက ဒီေရကိအုသုံးျပဳတာမ်ားတယ။္ 
ေရခ်ိဳးတယ္။ သုံးတယ္။ ကြ်ဲ၊ ႏြားေတြလည္း 
ဒီေရပဲေသာက္တာ။”ဟု မလိယန္ေဒသခံ 
တစ္ဦးကဆိုသည္။

March 6
ကခ်င္ျပည္နယ္တြင္ ၂၀၁၈ - ၂၀၁၉ 
ပညာသင္ႏွစ္ တကၠသိုလ္ဝင္စာေမးပြဲေျဖဆို
မည့္ေက်ာင္းသူေက်ာင္းသား စစုုေပါင္း ၃၈၁၅၅ 
ဦးရွိခဲ့သည္။ 

March 6
ဝိုင္းေမာ္ၿမိဳ႕နယ္ႏွင့္ မိုးေမာက္ၿမိဳ႕နယ္တြင္ 

တစ္သွဴးငွက္ေပ်ာမ်ား စိုက္ပ်ဳိးေနျခင္းေၾကာင့ ္
တိရိစာၦန္မ်ားေသဆံုးျခင္း ေက်းရြာဘံုေျမမ်ား 
ေပ်ာက္ဆံုးျခင္းနွင့္ သဘာဝပတ္ဝန္းက်င္ 
ပ်က္စီးမႈမ်ားရိွေနေၾကာင္း ေဒသခံမ်ားက 
ဆိုသည္။ 

ငကွ္ေပ်ာၿခမံ်ားေၾကာင့ ္ျပညသ္မူ်ား ႀကဳံေတြ႔ေနရ 
ေသာ ျပႆနာမ်ားႏွင့္ ျပည္သူမ်ား၏ နစ္နာမႈ 
မ်ားကိ ုဝိငု္းေမာၿ္မိဳ႕နယ္ႏငွ့ ္မိုးေမာကၿ္မိဳ႕နယမ္ ွ
ေတာင္သူမ်ားက ယေန႔နံနက္ပိုင္းတြင္ 
ျမစႀ္ကီးနားၿမိဳ႕ မႏၱေလးေက်ာင္းတိကု ္ဘနု္းႀကီး 
ေက်ာင္းတြင္ သတင္းစာရွင္းလင္းပြဲ ျပဳလုပ္ခဲ ့
ပါသည္။ 

March 7
ယာဥစ္ည္းကမ္းလမ္းစည္းကမ္းမ်ား မလိကုန္ာမႈ 
မ်ားႏွင့္ မူးယစ္ေဆးဝါးႏွင့္ အျခားတရား 
မဝင္လုပ္ငန္းမ်ားတြင္ အသံုးျပဳေနျခင္းမ်ားကိ ု
ထိန္းခ်ဳပ္ရန္အတြက္ဟုဆိုကာ ျမစ္ႀကီးနား 
ၿမိဳ႕နယအ္တြင္းရွ ိလိငုစ္ငမ္ဲ့ေမာ္ေတာယ္ာဥမ္်ား 
စာရင္းကိုေကာကယ္ရူန ္ညြနၾ္ကားထားေၾကာင္း 
ရပ္ကြြက္ႏွင့္ေက်းရြာအုပ္ခ်ဳပ္ေရးရံုးမ်ားမွ 
သတင္းရရိွသည္။

March 14
KIO ဌာနခ်ဳပရ္ွရိာလိငုဇ္ာၿမိဳ႕အနီးရွ ိတရတု္ျပည ္
ဘက္ျခမ္း အငခ္ြမယ္ာန္ေက်းရြာတြင ္ယငက္်န္း 
ခရိုင္ ကခ်င္စာေပႏွင့္ရိုးရာယဥ္ေက်းမႈအဖြဲ ႔
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မွ ဦးစီး၍ ပထမဆံုးအႀကိမ္အျဖစ္ ကခ်င္ရိုးရာ 
မေနာငပ္ြဲေတာက္ိ ုမတလ္၁၂ရက္ေန႔မ ွ၁၄ရက္ေန႔ 
အထိ က်င္းပေနသည္။

March 20
ျပည္ေထာင္စုအဆင့္အရပ္ဖက္အဖြဲ ႔အစည္
မ်ား ၿငိမ္းခ်မ္းေရးဖိုရမ္မွာ စာတမ္းသံုးေစာင ္
ျပဳစုႏိုင္ခဲ့ဟုဆို 

ကခ်င္ျပည္နယ္ ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕ မေနာကြင္းမွာ 
မတလ္(၂၀) ရက္ေန႔အထ ိသံုးရကက္်င္းပေသာ 
တတယိအႀကမိ ္ျပည္ေထာငစ္အုဆင့ ္အရပဖ္က ္
အဖြဲ႔အစည္မ်ား ၿငိမ္းခ်မ္းေရးဖိုရမ္ (UCCPF) 
တြင ္သဘာဝပတဝ္န္းက်င၊္ ဖကဒ္ရယမ္ဝူါဒႏငွ့ ္
ေျမယာမဝူါဒ ဆိငုရ္ာစာတမ္းမ်ားကိ ုေအာင္ျမငစ္ြာ 
ျပဳစုႏိငုခ္ဲ့ေၾကာင္း အဆိပုါဖိရုမ ္ျဖစ ္ေျမာက္ေရး 
ေကာ္မတီက သတင္းစာရွင္း လင္းခဲ့သည္။

March 25
သခင္စစ္ကုမၸဏီမွ ျမစ္ႀကီးနားဂ်ာနယ္အား 
တရားစဲြဆိုထားသည့္အမႈကို ဧၿပီလတြင္ 
စတင္စစ္ေဆးမည္

သခင္စစ္ကုမၸဏီမွ ျမစ္ႀကီးနားသတင္းဂ်ာနယ ္
အား အသေရဖ်က္မႈျဖင့္တရားစြဲဆိုထားသ
ည့အ္မႈကိ ုယေန႔ ဝိငု္းေမာၿ္မိဳ႕နယ ္တရားရံုးတြင ္
မႈခင္းစီမံခန္ ႔ခြဲမႈအစည္းအေဝးျပဳလုပ္ခဲ့ ၿပီး 
လာမည့္ ဧၿပီလ ၈ ရက္ေန႔တြင္ တရားလိုကို

စတငစ္စ္ေဆးေတာမ့ည့္ျဖစ္ေၾကာင္း တရားစြခဲရံ 
သည့ဂ္်ာနယဘ္ကမ္ ွေရ႕ွေနဦးတငထ္ြန္းသနိ္းက 
ေျပာသည္။ 

“ဒီေန႔က စစ္ေဆးတာမဟတုဘ္ူး မႈခင္းစမီခံန္႔ခြမဲႈ 
အရလုပ္တာျဖစ္တယ္၊ ႏွစ္ဖက္ေက်ေအးဖို ႔ 
ရွလိား မရွဘိူးလား၊ ဦးဒနိ္းေဆာငဘ္ကက္လည္း 
ေက်ေအးဖို႔မရွိဘူး၊ ရုပ္သိမ္းဖို႔လည္းမရွိဘူး၊ 
တရားစဲြခံထားရတဲ့ ဂ်ာနယ္ဘက္ကလည္း 
မရွိပါဘူးေပါ့၊ ဘယ္သက္ေသကို ဘယ္ေန႔မွာ 
စစ္မယ္ေပါ့ေနာ္ ေနာက္တစ္ပတ္မွာ အစည္း
အေဝးေနာကတ္စႀ္ကမိ္ျပနလ္ပုမ္ယ၊္ ၈ ရက္ေန႔ 
က်ရင္ေတာ့ ဦးဒိန္းေဆာင္ကို စစစ္ပါမယ္” 
ဟု၎ကဆိုသည္။ 

ယခအုမႈမွာ တရားလိုျဖစသ္ည့ ္ဦးဒနိ္ေဆာင္ႏငွ့ ္
၎၏ေရွ႕ေနတို ႔က အမႈႏွင့္ပတ္သက္ၿပီး 
မဒီယီာမ်ား၏ ေမးျမန္းမႈကိ ုျပနလ္ည္ေျဖၾကားခဲ ့
ျခင္းမရွိေပ။

March 28
အႏၲရာယ္ျဖစ္ေစသည့္ ပစၥည္းမ်ားပါဝင္မႈ 
ရိမွရိ၊ွ ျမစႀ္ကီးနားေစ်းရိ ွစားေသာကက္နုမ္်ားအား 
FDA မွ Mobile Lap Van ျဖင့္ ပထမဆုံး 
အၾကိမ္စစ္ေဆး

ျမစၾ္ကီးနားေစ်းရိ ွငါးပ၊ိ ငါးေျခာက၊္ ၀ကအ္ူေခ်ာင္း 
စသည့္ စားေသာက္ကုန္မ်ား အမ်ိဳးအစား 
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(၂၄)မ်ိဳး အား ကခ်င္ျပညန္ယ ္အစားအသာက္ႏငွ့ ္
ေဆး၀ါးကြပ္ကဲေရးဦးစီးဌာန(FDA) မွ သြား 
ေရာက္စစ္ေဆးရာ အႏၱရာယ္ျဖစ္ေစသည့္ 
ပစၥည္းမ်ား သုံးစြထဲားျခင္းမ်ိဳး မေတြ႔ရိရွေၾကာင္း 
သတင္းရရိွသည္။

FDA မွ ေစ်းအတြင္းရိွ ေဆာ့ခ်ဥ္၊ မ်ွစ္ခ်ဥ္၊ 
မုန္ညွင္းခ်ဥ္၊ ပဲျပား၊ ေခါက္ဆြဲဖတ္၊ ကြမ္းသီး၊ 
ငါးပ၊ိ ငါးေျခာက၊္ လကဖ္က္ႏငွ့ ္၀ကအ္ူေခ်ာင္းမ်ား 
အား နမူနာ၀ယ္ယူျပီး Moblie Lap Van ျဖင့ ္
စစ္ေဆးခဲ့ျခင္းျဖစ္သည္။ အက္ဆစ္၊ ဆိုးေဆး 
မ်ားႏွင့္ ၾကာရွည္ခံေဆးမ်ား သုံးစြဲျခင္းရိွ  
မရိွသာ အဓိက စစ္ေဆးျခင္းျဖစ္သည္။

March 28
ျမစဆ္ံုေရကာတာစမီကံနိ္းကိ ုကန္႔ကြက္ေၾကာင္း 
ျမန္မာႏိုင္ငံကခ်င္လူမ်ိဳးရိုးရာယဥ္ေက်းမႈအ
သင္းက သေဘာထားထုတ္ျပန္

ဧရာဝတီျမစ္ေခၚ ေမခႏွင့္မလိခ ျမစ္ဆံုျမစ္ 
ညာေဒသတြင္ ေရကာတာတည္ေဆာက္ 
မည့္စီမံကိန္းကို ျမန္မာႏိုင္ငံကခ်င္လူမ်ိဳးရိုး
ရာယဥ္ေက်းမႈအသင္းမွ ကန္႔ကြက္ေၾကာင္းကိ ု
မတလ္(၂၈)ရက ္ယေန႔ရကစ္ဲြျဖင့ ္သေဘာထား 
ထုတ္ျပန္ထားသည္။ 

အဆို ပါသေဘာထားထုတ္ျပန္ခ်က္တြင္  
ကၽြမ္းက်င္ပညာရွင္မ်ား၏ ေဆာက္လုပ္ရန္ 

မသင့္ေၾကာင္း ေထာက္ျပေဝဖန္ခ်က္မ်ား၊ 
လူမႈေရးအဖြဲ ႔မ်ားမွ သုေတသနျပဳခ်က္အရ 
အႏၱာရယ္ရွိေ ၾကာင္းေထာက္ျပခ်က္မ်ား ၊ 
ယဥ္ေက်းမႈ အေမြအႏွစ္၊ ဇီဝမ်ိဳးရိုးဗီဇမ်ား 
ပ်က္စီးေပ်ာက္ကြယ္လာႏိုင္ျခင္း စသျဖင့္ 
အခ်က္ကိုးခ်က္ပါဝင္ကာ သေဘာထား ထုတ ္
ျပန္ထားသည္။

တရတုသ္အံမတ ္ကခ်င္ျပညန္ယသ္ို႔လာေရာက ္
ခဲၿ့ပီး ၂၀၁၉ ဇနန္ဝါရ ီ၁၃ ရက္ေန႔တြငထ္တု္ျပန ္
ေသာ စာတြင္ ျမစ္ဆံုေရကာတာစီမံကိန္းကိ ု
ကခ်င္ျပည္နယ္သူျပည္နယ္သားမ်ားက 
ကန္႔ကြက္ျခင္းမရွိဆိုသည့္အခ်က္ ပါဝင္ခဲ့ၿပီး 
ေနာက ္ျပညသ္မူ်ားႏငွ့ ္အဖြဲ႔အစည္းအသီးသီးမ ွ
ျမစ္ဆံုစီမံကိန္းကို ကန္႔ကြက္ဆႏၵထုတ္ေဖၚ 
မႈမ်ား သေဘာထားထတု္ျပနမ္ႈမ်ား ျပနလ္ည္ျဖစ ္
ေပၚလာျခင္း ျဖစ္သည္။

March 29
ပိတ္မိျပည္သူလြတ္ေျမာက္ေရး ဦးေဆာင္သ ူ
ေဒၚနန္ပူအား ျပစ္ဒဏ္ ၂ လ ေလွ်ာ့ေပး 
 
ပတိမ္ိျပညသ္လူြတ္ေျမာက္ေရး ဆႏၵထတု္ေဖာ ္
ခဲသ့ည့ ္ကခ်ငလ္ငူယသ္ပတိစ္ခန္းေခါင္းေဆာင ္
ေဒၚနန္ပူကို ျပစ္ဒဏ္ ၂လ ေပါ့ေလ်ာ့ေပးရန ္
ျပညန္ယတ္ရားလႊတ္ေတာရ္ုမံ ွယေန႔ ျပနလ္ည ္
ေျပာင္းလဲ အမိန္႔ခ်လိုက္သည္။
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ဦးလြမ္းေဇာင္းႏွင့္ဦးေဇာ္ဂ်တ္တို႔က နဂိုအမိန္႔ 
အတိုင္း ျပန္လည္ အမိန္ ႔ခ်မွတ္လိုက္ျခင္း 
ျဖစသ္ည။္ ၂၀၁၉ ဇနန္၀ါရလီတြင ္၎တို႔သုံးဦး 
၏ ျပစ္ဒဏ္အားျပည္နယ္ကို ျပင္ဆင္မႈ 
ေလွ်ာကထ္ားမႈကိ ုျပညန္ယတ္ရားလႊတ္ေတာရ္ုံး 
က အခုလိုဆုံးျဖတ္လိုက္ျခင္းျဖစ္သည္။

April 2 
ကခ်ငပ္န္းခ်ဆီရာမ်ား၏ ပန္းခ်ီျပပြ ဲမေနာငက္ြင္း 
တြင္ ျပသခဲ့

ကခ်င္ျပညန္ယမ္ ွပန္းခ်ဆီရာ(၁၀) ေယာက၏္ 
ပန္းခ်ီကား ၁၅၀ ခန္႔ကို ယေန႔ဧျပီလ ၂ ရက္မ ွ
၅ ရက္ေန႔အထိ မေနာင္ကြင္းမဂြ်ယ္ခန္းမတြင ္
ျပသခဲ့သည္။ 

ကခ်င္အႏုပညာရွင္မ်ား အသင္းခ်ဴပ္၏ ပန္းခ် ီ
ဆပ္ေကာမ္တမီ ွပထမဆုံးအၾကမိ ္က်င္းပသည့ ္
ပန္းခ်ီျပပြဲလည္းျဖစ္သည္။

“အႏပုညာလပုတ္ဲသ့ူေတြအားလုံးက အႏပုညာ 
လုပ္ငန္းမွာ လက္ေတြ႔ပိုျပီး လုပ္ေဆာင္ႏိုင္ရန ္
အခြင့အ္ေရးေတြရလာေအာင ္ရညရ္ြယတ္ာေပါ။့ 
အခုက ရိုးရာနဲ႔ကခ်င္လူမ်ိဳးေတြရဲ႕ ေနထိုင္မႈ 
ဘ၀ကေတြကို ပုံေဖာ္ထားတာမ်ားတယ္။ 
ပုၾံကိဳကတ္ဲသ့ူေတြက ပန္းခ်ီးဆရာေတြနဲ႔ညိွႏိႈင္းၿပီး 
၀ယယ္လူို႔ရတယ။္”ဟ ုယခပုန္းခ်ီျပပြဲ တာ၀နခ္ ံ
ကခ်ငအ္ႏပုညာရငွမ္်ား အသင္းခ်ဴပ၏္ ဒတုယိ 
ဥကၠဌ ဦးမိတုန္တန္ေနာင္ကဆိုသည္။ 

ယခလုိပုန္းခ်ီျပပြဲအား ေနာက္ေနာငတ္ြငလ္ညး ္
ဆက္လက္ျပဳလုပ္သြားမည္ျဖစ္ေ ၾကာင္း  
ဆိုသည္။
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April 5
ပိတ္မိျပည္သူလြတ္ေျမာက္ေရး ဦးေဆာင္သ ူ
ေဒၚနန္ပူ လြတ္ၿပီ

ေထာင္ဒဏ္ (၄)လ ျပည့္ျပီျဖစ္သည့္အတြက ္
ပတိမ္ိျပညသ္လူြတ္ေျမာက္ေရး ဆႏၵထတု္ေဖာခ္ဲ ့
သည့္ ကခ်င္လူငယ္သပိတ္စခန္းေခါင္းေဆာင ္
ေဒၚနန္ပူသည္ ဧျပီလ ၅ ေန႔နံနက္ပိုင္းတြင္ 
ျမစ္ၾကီးနား အက်ဥ္းေထာင္မွ လြတ္ေျမာက္ 
လာျပီျဖစ္သည္။

သူႏငွ့အ္တ ူေထာငဒ္ဏ ္က်ခခံဲသ့ ူဦးေဇာဂ္်တ္ႏငွ့ ္
ဦးလြမ္းေဇာင္းတို႔ဟာ ေထာငဒ္ဏ္ႏစွလ္ က်နရ္ိ ွ
ေနေသးသည့္အတြက္ ယေန႔ လြတ္ေျမာက္ 
လာျခင္းမရိွေသးပါ။

“ကြ်န္မတို႔ေမွ်ာ္လင့္တာက အျပစ္မရိွဘူးဆိုျပီး 
လြတ္ေပးဖို႔ပါ။ ဒါေပမဲ ့ကခ်င္ျပညန္ယ ္တရားရံုး 
ကိ ုကြ်နမ္တို႔အမႈတြကဲိ ုအယခူတံင ္လိကုတ္ဲဟ့ာ 
ကိ ုကခ်င္ျပညန္ယတ္ရားရုံးကေန ကြ်နမ္တို႔ကိ ု
အျပစမ္ရိဘွူးဆိုျပီး လြတ္ေပးဖို႔ကိ ုေမွ်ာလ္င့္ေပမဲ ့
ကြ်နမ္တို႔ကိ ုအျပစရ္ိတွယဆ္ိုျပီး ပလပလ္ိကုတ္ဲ ့
သေဘာရိွတဲ့အတြက္ ကြ်န္မရဲ႕ ခံစားခ်က္က 
လြတလ္ာတဲအ့တြက္ေၾကာင့ ္ေပ်ာရ္ႊင္ေနပယမ္ယ့ ္
ကြ်န္မတို႔က အခက္အခဲေတြ ဖိႏွိပ္ခ်ဳပ္ခ်ယ္မႈ 
ေတြထမဲွာ ဆက္ျပီးေတာ ့ ရိွေနတယ။္ မတရားမႈ 
ေတြက ကြ်နမ္တို႔မွာ ဆက္ျပီးမ ွညစပ္တ္ေနေသး 
တယ ္ခစံားေနရ ပါတယ။္”ဟ ုယေန႔လြတ္ေျမာက ္

လာသူ ေဒၚနန္ပူကဆိုသည္။ 
April 17
လြတ္ၿငိမ္း သက္သာခြင့့္ျဖင့္ ျမစ္ၾကီးနား 
အက်ဥ္းေထာငမ္ ွအက်ဥ္းသအူက်ဥ္းသားေပါင္း 
၇၀၀ ေက်ာ္လြတ္

ႏုိင္ငံေတာ္သမၼတ၏ ျပစ္ဒဏ္လြတ္ၿငိမ္း 
သကသ္ာခြင့အ္မနိ္႔ျဖင့ ္ျမစႀ္ကီးနားအက်ဥ္းေထာင ္
မ ွအက်ဥ္းသားႏငွ့အ္က်ဥ္းသ ူစစုုေပါင္း ၇၈၅ဦး 
သည ္ယေန႔ ဧၿပလီ ၁၇ရက္ေန႔တြင ္လြတ္ေျမာက ္
ခဲ့သည္။ ပိတ္မိျပည္သူလြတ္ေျမာက္ေရး 
ဦးေဆာင္သူ ဦးလြမ္းေဇာင္ းႏွင္ ့ ဦး ေဇာ္ ဂ်တ ္
တို ႔ႏွစ္  ေယာက္  လြတ္ၿငိမ္းသက္ သာခြင္ ့ျဖင္ ့ 
လြတ ္ေျမာက ္လာရန ္   ေမွ်ာလ္င ့္ခ်က ္နဲ႔ မသိားစဝုင ္
မ်ားႏငွ ္ ့ျပည ္သမူ်ား ေစာင့ဆ္ိငု ္း ခဲၾ့ကေသာလ္ည္း 
လြတ္ေျမာက္လာျခင္းမရိွေပ။ 

အက်ဥ ္းသား ၉၅၃၅  ေယာက္ သည္  ႏိငု္ င ံ ေတာ ္ 
သမၼတ၏ လြတ္ ၿငိမ္ းသက္ သာခြင္ ့ျဖင္ ့ ယ ေန႔ 
လြတ္ ေျမာက္ လာျခင္းျဖစ္ သည္ ။ ယေန႔ 
လြတ္ေျမာက္လာသူ အမ်ားပိုင္းမွာ မူးယစ္မႈ 
ျဖင့္ျ ပစ္ ဒဏ္က်ခံေနသူမ်ားျဖစ္ေ ၾကာင္း  
သိရသည္။

April 22
ျမစဆ္ုစံမီကံနိ္း ထာ၀ရ ရပဆ္ိငု္းေရး ၀ိငု္းေမာတ္ြင ္
ဆႏၵထုတ္ေဖာ္ 
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ပံ့ပိုးေပးထားတဲ့ စစ္ေဘးဒုကၡသည္ေတြရဲ႕ 
လကမ္ႈထတုက္နု ္ေစ်းကြက္ျပပြမဲွာ အဆိပုါအဖြဲ႔ 
အစည္းရဲ႕ ကခ်င္ျပည္နယ္ဧရိယာ မန္ေနဂ်ာ 
ျဖစ္သူ မစၥတာဂ်ဳလီယိုက ေျပာဆိုခဲ့တာ 
ျဖစ္ပါတယ္။

အဆိုပါလက္မႈထုတ္ကုန္ေစ်းကြက္ျပပြဲကို 
ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕ စီတာပူ မေနာင္ဝင္း မဂၽြယ္ 
ခန္းမမွာ ယေန႔ ေမ ၁၇ ရက္ေန႔မွာ က်င္းပ 
တာျဖစ္ၿပီး ကုန္ပစၥည္း အမ်ိဳးေပါင္း ၂၀ 
ေက်ာ္ခင္းက်င္းျပခဲ့ပါသည္။ 

May 22
ဖားကန္႔တြင ္ေက်ာကမ္်ကက္မုၸဏကီေျမသမိ္းခဲ ့
သည္ဟုဆိုကာ ဆႏၵထုတ္ေဖၚ

ရတနာၾကာျဖဴ ေက်ာက္မ်က္ကုမၸဏီက လံုး
ခင္းေက်းရြာေအာက္ခ်ိဳင့္ရပ္ကြက္(၅)ေနရာ
ကိ ု၂၀၁၀ ခုႏစွက္ လပုက္ြကဆ္ြဲေျမသမိ္းခဲ့ျခင္း 
ႏွင့္ ပတ္သက္၍ဟုဆိုကာ အဆိုပါေျမသိမ္း 
ခရံသည့ ္ေဒသခသံံုးဆယ္ေက်ာက္ ဖားကန္႔ၿမိဳ႕ 
ၿမိဳ႕မရဲစခန္းအနီးတြင္ ယေန႔ဆႏၵထုတ္ေဖၚခဲ ့
ၾကသည္။

ကုမၸဏီဘက္က အဆိုပါလူေနရပ္ကြက္ 
ေျမေနရာပတပ္တလ္ညက္ိ ုစြန္႔ပစ္ေျမစာမ်ားျဖင့ ္
တာေဘာင္ရိုးႀကီး တစ္ခုျပဳလုပ္ခဲ့ျခင္းေၾကာင့ ္
မိုးရာသီအဝင္တြင္ ရပ္ကြက္တစ္ခုလံုးေရနစ ္

ျမစ္ဆုံစီမံကိန္း အျပီးအပုိင္ရပ္တန္႔ေစရန္ 
ကခ်င္ျပညန္ယ ္၀ိငု္းေမာ္ျမိဳ႕နယမ္ ွေဒသခမံ်ား 
အေယာက္ ၈၀၀၀ ေက်ာ္က ဧျပီ ၂၂ ရက္ေန႕ 
နံနက္ပိုင္းတြင္ ၀ိုင္းေမာ္ျမိဳ႕တြင္လမ္းေလွ်ာက ္
ဆႏၵထုတ္ေဖာ္ခဲ့ၾကသည္။

“ျမစ္ဆုံစီမံကိန္းေဆာက္မွ ဖြံ ႔ ၿဖိဳးမယ္ဆိုရင္ 
မဖြံ႔ၿဖိဳးခ်င္ေနပါေစ ဒီထက္ပိုျပီး ဆင္းရဲစရာ 
အေၾကာင္းမရိွေတာ့ပါဘူး။ ကြ်န္ေတာ္တို႔ဟာ 
ဆင္းရဲျပီးသားပါ။ ဟိုအရင္ကတည္းက 
အခုခ်ိန္ထိလည္း ဆင္းရဲျပီးသားပါ။ ကမၻာမွာ 
လည္း ဆင္းရဲဆုံးစာရင္းမွာေအာက္ဆုံးမွာရိွ
တဲ့ႏိငုင္ ံျဖစပ္ါတယ။္ ဒါေၾကာင့မ္ို႔ ျမစဆ္ုစံမီကံနိ္း 
ေၾကာင့ ္မခ်မ္းသာရင္ေနပါေစ အသကမ္ေသရင ္
ရပါျပီ။”ဟု ၀ါးေရွာင္ ႏွစ္ျခင္းအသင္းေတာ္မ ွ
Rev. တန္ဂြန္းကဆိုပါသည္။

April 26
တိုက္ပဲြ ၾကားပိတ္မိျပည္သူမ်ားကယ္ထုတ္ 
ႏိုင္ေရး လူငယ္လႈပ္ရွားမႈကို ဦးေဆာင္ခဲ့တဲ့ 
ကိလုြမ္းေဇာင္းနဲ႔ ဦးေဇာဂ္်တ ္လြတၿ္ငမိ္းသကသ္ာ 
ခြင့္ျဖင့္ ျမစ္ႀကီးနားအက်ဥ္းေထာင္မွ ယေန႔ 
(၂၆ . ၄ . ၂၀၁၉)လြတ္ေျမာက္လာၿပီ။

May 14 
ျမစႀ္ကီးနားၿမိဳ႕ေက်ာကမ္်က္ျပပြမဲွာ A,B အဆင့ ္
ေက်ာက္မ်ားပထမဆံုးျပသခြင့္ရ

ကခ်င္ျပည္နယ္ေက်ာက္မ်က္ရတနာလုပ္ 
ငန္းရငွမ္်ားအသင္း (ျမစႀ္ကီးနား) ကျပဳလပုသ္ည့ ္
ဒတုယိအႀကမိ္ေက်ာကမ္်ကရ္တနာ အေရာင္းျပပြ ဲ
အရညအ္ေသြးျမင့ ္A,B အဆင့္ေက်ာကမ္်ားကိ ု
ပထမဆံုးအႀကိမ္ ျပသခြင့္ရၿပီျဖစ္ေၾကာင္း 
အဆိပုါအသင္း၏ဥကဌၠ ဦးေဇလြမ္းကေျပာသည။္

“ႏိုင္ငံေတာ္အတိုင္ပင္ခံ လာတုန္းကလည္း 
စာေပးတယ္၊ သမၼတလာတုန္းကလည္း 
စာေပးတယ၊္ သကဆ္ိငုရ္ာ အစိုးရလည္းပါတယ၊္ 
အခုဒီဥပေဒမူၾကမ္းထဲမွာလည္း ပါေနၿပီ၊ 
အဲဒါေၾကာင့ ္ဒတီစ္ေခါကက္ ပိၿုပီးမ ွေအာင္ျမင ္
တာ” ဟု၎က ဆိုသည္။

May 17
စစ္ေဘးဒုကၡသည္မ်ား၏ လက္မႈထုတ္ကုန္ 
ေစ်းကြက္ရွာေဖြျခင္း

“ေရႊ႕ေျပာင္းေနထိငု္ေနရတဲသ့ူေတြကိ ုသတူို႔ရဲ႕ 
ကိယုပ္ိငုရ္ပတ္ည္ႏိငုတ္ဲဘ့ဝမ်ိဳးရရွဖိို႔ ကၽြန္ေတာ ္
တို႔က ပံ့ပိုးေပးလိုက္တာ ျဖစ္ပါတယ္”

ဒိန္းမတ္လူမႈေရးအဖြဲ႔အစည္း (DRC/DDG) 
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ပံ့ပိုးေပးထားတဲ့ စစ္ေဘးဒုကၡသည္ေတြရဲ႕ 
လကမ္ႈထတုက္နု ္ေစ်းကြက္ျပပြမဲွာ အဆိပုါအဖြဲ႔ 
အစည္းရဲ႕ ကခ်င္ျပည္နယ္ဧရိယာ မန္ေနဂ်ာ 
ျဖစ္သူ မစၥတာဂ်ဳလီယိုက ေျပာဆိုခဲ့တာ 
ျဖစ္ပါတယ္။

အဆိုပါလက္မႈထုတ္ကုန္ေစ်းကြက္ျပပြဲကို 
ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕ စီတာပူ မေနာင္ဝင္း မဂၽြယ္ 
ခန္းမမွာ ယေန႔ ေမ ၁၇ ရက္ေန႔မွာ က်င္းပ 
တာျဖစ္ၿပီး ကုန္ပစၥည္း အမ်ိဳးေပါင္း ၂၀ 
ေက်ာ္ခင္းက်င္းျပခဲ့ပါသည္။ 

May 22
ဖားကန္႔တြင ္ေက်ာကမ္်ကက္မုၸဏကီေျမသမိ္းခဲ ့
သည္ဟုဆိုကာ ဆႏၵထုတ္ေဖၚ

ရတနာၾကာျဖဴ ေက်ာက္မ်က္ကုမၸဏီက လံုး
ခင္းေက်းရြာေအာက္ခ်ိဳင့္ရပ္ကြက္(၅)ေနရာ
ကိ ု၂၀၁၀ ခုႏစွက္ လပုက္ြကဆ္ြဲေျမသမိ္းခဲ့ျခင္း 
ႏွင့္ ပတ္သက္၍ဟုဆိုကာ အဆိုပါေျမသိမ္း 
ခရံသည့ ္ေဒသခသံံုးဆယ္ေက်ာက္ ဖားကန္႔ၿမိဳ႕ 
ၿမိဳ႕မရဲစခန္းအနီးတြင္ ယေန႔ဆႏၵထုတ္ေဖၚခဲ ့
ၾကသည္။

ကုမၸဏီဘက္က အဆိုပါလူေနရပ္ကြက္ 
ေျမေနရာပတပ္တလ္ညက္ိ ုစြန္႔ပစ္ေျမစာမ်ားျဖင့ ္
တာေဘာင္ရိုးႀကီး တစ္ခုျပဳလုပ္ခဲ့ျခင္းေၾကာင့ ္
မိုးရာသီအဝင္တြင္ ရပ္ကြက္တစ္ခုလံုးေရနစ ္

ျမဳပခ္ဲၿ့ပီး ေျပာင္းေရႊ႕ခဲရ့သည့အ္ေပၚ ေလ်ာ္ေၾကး 
ေပးျခင္း၊ ေျဖရငွ္းေပးျခင္းမရွသိျဖင့ ္နစန္ာဆံုးရွံဳးမႈ 
မ်ားကို ျပန္လိုခ်င္သည့္အတြက္ ယခုလို ဆႏၵ 
ထုတ္ေဖၚရျခင္းျဖစ္ေၾကာင္း ဦးေဆာင္သူ 
ဦးထြန္းထြန္းက ဆိုသည္။

May 23
ရြာေျမၿပိဳက်မႈကို ေျဖရွင္းေပးရန္ ေက်ာက္စိမ္း 
လုပ္ကြက္လမ္းမကို ပိတ္ဆို႔ထား

ေက်ာက္စိမ္းတူးေဖၚေရးကုမၸဏီ ေလးခု၏ 
ေျမစာအဆမတနစ္ြန္႔ပစ္ျခင္းေၾကာင့ ္ဖားကန္႔ၿမိဳ႕ 
နယ ္ေဝခွါ(လခူးေခ်ာင္း) ရပက္ြက ္၆ ေျမသားမ်ား 
ၿပိဳက်လာသည္ကိုေျဖရွင္းေပးရန္အတြက္ဟု
ဆိကုာ ရပက္ြက္ေနျပညသ္မူ်ားက ေက်ာကစ္မိ္း 
လုပ္ကြက္ အဝင္လမ္းကို ပိတ္ဆို႔ၿပီး ယေန႔ 
ေမလ ၂၃ ရကမ္နကမ္ ွစတငက္ာဆႏၵထတု္ေဖၚ 
ေနၾကသည္။ 

May 14 
ျမစႀ္ကီးနားၿမိဳ႕ေက်ာကမ္်က္ျပပြမဲွာ A,B အဆင့ ္
ေက်ာက္မ်ားပထမဆံုးျပသခြင့္ရ

ကခ်င္ျပည္နယ္ေက်ာက္မ်က္ရတနာလုပ္ 
ငန္းရငွမ္်ားအသင္း (ျမစႀ္ကီးနား) ကျပဳလပုသ္ည့ ္
ဒတုယိအႀကမိ္ေက်ာကမ္်ကရ္တနာ အေရာင္းျပပြ ဲ
အရညအ္ေသြးျမင့ ္A,B အဆင့္ေက်ာကမ္်ားကိ ု
ပထမဆံုးအႀကိမ္ ျပသခြင့္ရၿပီျဖစ္ေၾကာင္း 
အဆိပုါအသင္း၏ဥကဌၠ ဦးေဇလြမ္းကေျပာသည။္

“ႏိုင္ငံေတာ္အတိုင္ပင္ခံ လာတုန္းကလည္း 
စာေပးတယ္၊ သမၼတလာတုန္းကလည္း 
စာေပးတယ၊္ သကဆ္ိငုရ္ာ အစိုးရလည္းပါတယ၊္ 
အခုဒီဥပေဒမူၾကမ္းထဲမွာလည္း ပါေနၿပီ၊ 
အဲဒါေၾကာင့ ္ဒတီစ္ေခါကက္ ပိၿုပီးမ ွေအာင္ျမင ္
တာ” ဟု၎က ဆိုသည္။

May 17
စစ္ေဘးဒုကၡသည္မ်ား၏ လက္မႈထုတ္ကုန္ 
ေစ်းကြက္ရွာေဖြျခင္း

“ေရႊ႕ေျပာင္းေနထိငု္ေနရတဲသ့ူေတြကိ ုသတူို႔ရဲ႕ 
ကိယုပ္ိငုရ္ပတ္ည္ႏိငုတ္ဲဘ့ဝမ်ိဳးရရွဖိို႔ ကၽြန္ေတာ ္
တို႔က ပံ့ပိုးေပးလိုက္တာ ျဖစ္ပါတယ္”

ဒိန္းမတ္လူမႈေရးအဖြဲ႔အစည္း (DRC/DDG) 
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June 5 
ကမာ ၻ ႔ပတ္ဝန္းက်င္ထိန္းသိမ္းေရးေန ႔မွာ 
စီတာပူႏွစ္ျခင္းခရစ္ယာန္ လူငယ္မ်ား သစ္ပင ္
စိုက္၊ အမိုက္ပံုရွင္း

ယေန႔က်ေရာက္တဲ့ ကမာၻ႔ပတ္ဝန္းက်င္ထိန္း
သမိ္းေရးေန႔ အထမိ္းအမတွအ္ျဖစ ္စတီာပူႏစွ္ျခင္း 
ခရစ္ယာန္ အသင္းေတာ္လူငယ္မ်ားက 
ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕ မေနာအားကစားဥယာဥ္တြင ္
အရိပ္ရပင္မ်ား စိုက္ပ်ိဳးျခင္းႏွင့္ တပ္ကုန္း 
ရပက္ြက္ႏငွ့ ္စတီာပရူပက္ြကဆ္ကလ္မ္းျဖစတ္ဲ ့
ဒဝူါ ဝါေဘာ္ေဇာရ္စလ္မ္း၏ လမ္းေဘးဝဲယာက 
အမိကုပ္ံမု်ားကိ ုရငွ္းလင္းျခင္းမ်ား လပု္ေဆာငခ္ဲ ့ 
ၾကသည္။

June 8
တကၠသိုလ္ဝင္တန္း ေအာင္စာရင္းအား ဇြန္လ 
၈ ရက္ေန႕တြင ္ထတု္ျပနခ္ဲရ့ာ ကခ်င္ျပညန္ယမ္ ွ 
ေျဖဆိုသူစုစုေပါင္း (၃၅၉၄၆) ဦးတြင္ 
ေအာင္ျမင္သူစုစုေပါင္း (၁၀၅၂၅) ရွိၿပီး 
ေအာင္ခ်က္ရာခိုင္ႏႈန္းမွာ (၂၉.၂၈) ျဖစ္သည္။

June 10
စစ္ေဘးဒကုၡသညမ္်ား၏ ဘဝ သရပု္ေဖၚျပသတဲ ့
ေခါင္းေဆာင္ႏစွဦ္းကိ ုၿငမိ္းစစုဦပေဒျဖင့အ္မႈဖြင့္
တေက်ာ့ျပနစ္စပ္ြဲျဖစပ္ြားျခင္း ၈ ႏစွ္ျပည့္ေန႔တြင ္
ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕ စိမ္းျမဧရာပန္းၿခံအနီးႏွင့္ 
ျပည္သူ႔ရင္ျပင္မွာ စစ္ေဘးဒုကၡသည္မ်ား၏ 

ဘဝ ေတးသရုပ္ေဖၚမႈအစီအစဥ္ျပဳလုပ္ခဲ့ 
ၾကေသာ ဦးေဆာငသ္ူႏစွဦ္းကိ ုယာယၿီမိဳ႕နယမ္ွဴး 
ရဲမွဴးမင္းသန္႔ေဇာ္က ၿငိမ္းစုစီပုဒ္မျဖင့္ အမႈဖြင့ ္
လိုက္ေၾကာင္း တရားစြဲခံရသူျဖစ္တဲ့ ေဒၚဆိုင္း 
ႏူးပန္က ေျပာသည္။

June 11
တရားစဲြခရံတဲ၊့ စစ္ေရွာငမ္်ား၏ဘဝ လမ္းေဘး 
သရုပ္ေဖၚတင္ဆက္မႈ ဦးေဆာင္သူႏွစ္ဦးကိ ု
အာမခံေပး

ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕နယ္ယာယီရဲမွဴးက တရားလို 
လုပ္ၿပီး ၿငိမ္းစုစီဥပေဒျဖင့္ အမႈဖြင့္ခံရေသာ 
စစ္ေရွာင္မ်ား၏ဘဝ လမ္းေဘးသရုပ္ေဖၚ 
တငဆ္ကမ္ႈ ဦးေဆာငသ္ူႏစွဦ္းကိ ုယေန႔ရံုးခ်နိ္း၌ 
အာမခံေပးခဲၿ့ပီး ဇြနလ္ ၁၉ ရက္ေန႔တြင ္ရံုးခ်နိ္း 
ျပန္ေခၚထားေၾကာင္း တရားစဲြခရံသ ူကိုေပၚလကု 
ေျပာသည္။

June 17
လိုင္စင္မဲ့ ခရီးသည္တင္ယာဥ္မ်ားကို ဖမ္းဆီး 
အေရးယူမႈစတင္ေဆာင္ရြက္ 

ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕နယ္ ၂၁ မုိင္စုေပါင္းဂိတ္တြင္ 
လိငုစ္ငမ္ဲခ့ရီးသညတ္ငယ္ာဥမ္်ား ဖမ္းဆီးအေရး 
ယမူႈ စတင္ေဆာငရ္ြကသ္ည့ ္ဇြန ္၁၇ ရက္ေန႔တြင ္
ေမာ္ေတာ္ယာဥ္ ငါးစီးဖမ္းဆီးႏိုင္ခဲ့ေၾကာင္း 
အမွတ္ (၉၈) ယာဥ္ထိန္းရဲတပ္ဖြဲ႔ (တပ္ဖြဲ႔စုမွဴး) 
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ဒုရဲမွဴး ေက်ာ္စိုးဦးကေျပာသည္။

“ပို႔ကုန္သြင္းကုန္ ဥပေဒပုဒ္မ ၈ နဲ႔ အမႈဖြင့္မွာ 
ယာဥ္ကိုအပိုင္သိမ္းလိမ့္မယ္၊ လူကိုေတာ့ 
ရမနယ္ၿူပီးခ်ဳပမ္ယ ္တရားစဲြမယ၊္ ပဒုမ္အရဆိရုင ္
ေထာင္ဒဏ္က ၃ ႏွစ္အထိရွိတယ္၊ ေငြဒဏ္ 
လည္းခ်ႏိုင္တယ္”ဟု၎က ဆိုသည္။

ထို႔အျပင္ လိုင္စင္မဲ့ယာဥ္မ်ားျဖင့္ ယာဥ္လိုင္း  
ေျပးဆြဲပါက ခရီးသည္မ်ားအတြက္လည္း 
လံုၿခံဳမႈမရွိသည့္အျပင္ ႏိုင္ငံေတာ္သို႔အခြန္ေပး 
သြင္းၿပီး လိုင္စင္ယာဥ္မ်ားျဖင့္ စနစ္တက် 
ေျပးဆြဲေနေသာ ယာဥလ္ိငု္းမ်ားအတြကလ္ည္း 
နစန္ာမႈရွသိည့အ္တြက ္အေရးယမူႈေဆာငရ္ြကရ္န ္
အစိုးရအဖြဲ႔မွ ညႊန္ၾကားထားျခင္းျဖစ္ေၾကာင္း 
ဒုရဲမွဴးက ေျပာသည္။

June 18
တရုတ္သစ္သွ်ဴးငွက္ေပ်ာမွရသည့္အခြန္အခ 
ကို ေက်ာက္စိမ္းခြန္ရသလိုပဲ ရရွိလာဖို႔ေမွ်ာ္ 
လင့္ထား
 
ကခ်င္ျပည္နယ္တြင္ သစ္သွ်ဴးငွက္ေပ်ာကို 
စနစ္တက်ကိုင္တြယ္ပါက ရရွိႏိုင္သည့္ 
အခြန္အခသည္ ေက်ာက္စိမ္းမွ ရေသာအခြန ္
အခလိုရႏိုင္မည္ဟု ေမွ်ာ္လင့္ထားေၾကာင္း 
စိကုပ္်ိဳးေမြးျမဴေရးႏငွ့ ္ဆည္ေျမာင္းဝနႀ္ကီးဌာန 
ဝန္ႀကီး ဦးေက်ာ္ေက်ာ္ဝင္းက ေျပာသည္။

“အခုေလာေလာဆယ္ ရေနတဲ့အခြန္အခ 
သည္ အားလံုးျပည့္ျပည့္ဝဝ မရဘူး၊ အားလံုး 
ျပည့္ျပည့္ဝဝရဖို႔ဆိုရင္ စနစ္တက်ကိုင္သြယ္မ ွ
ရသင့္ရထိုက္တဲ့အခြန္အခအျပည့္အဝ ရလာ 
ႏုိင္မွာ ျဖစ္ပါတယ္၊ ဒါေၾကာင့္မို ႔ အစီအမံနဲ႔ 
ေဆာင္ရြက္ဖို ႔ ႀကိဳးစားၿပီး လုပ္ေနပါတယ္” 
ဟု၎က ဆိုသည္။ 

အစိမ္းေရာင္ စီးပြားေရးဝိေရာဓိသုေတသန 
အစီရင္ခံစာတြင္ သစ္သွ်ဴးငွက္ေပ်ာစိုက္ပ်ိဳး 
ျခင္းလုပ္ေဆာင္ေနသည့္ ေျမဧရိယာသည္ 
ဝိုင္းေမာ္ၿမိဳ႕နယ္ တစ္ၿမိဳ႕နယ္လံုး၏ ၁၂ 
ရာခိုင္ႏႈန္း(၁၄၂၉၆၁ ဧက)ရွိၿပီး အျခားသီးႏွ ံ
စိုက္ပ်ိဳး ေျမဧရိယာထက္ ၁ရာခိုင္ႏႈန္း( ၇၉၈၇ 
ဧက) ပိုမ်ားေနၿပီး တိုးခ်ဲ႕စိုက္ပ်ိဳးေနဆဲျဖစ္
သည္ကို ေတြ႔ရေၾကာင္း၊ ဗန္းေမာ္ၿမိဳ႕နယ္ႏွင့ ္
မိုးေမာက္ၿမိဳ႕နယ္မ်ားတြင္လည္း စိုက္ပ်ိဳးေန
ၾကေၾကာင္းေဖၚျပထားသည္။

June 19
ဆိငုက္ယအ္ေရာင္းဆိငုမ္်ားကိ ုလိငုစ္ငရ္ွယိာဥ ္
မ်ားသာေရာင္းခ်ခြင့္ျပဳရန ္ေဆာငရ္ြကသ္ြားမည္

ျမစ္ႀကီးနားခရိုင္အတြင္းရွိ ဆိုင္ကယ္အေရာင္း 
ဆိငုမ္်ား လပုင္န္းလိငုစ္င္ျပဳလပုရ္န္ႏငွ့ ္လိငုစ္ငရ္ွ ိ
သည့္ဆိုင္ကယ္ မ်ားကိုသာ ေရာင္းခ်ခြင့္ျပဳရန ္
အတြက္ ေဆာင္ရြက္သြားမည္ျဖစ္ေၾကာင္း 
အမွတ္ (၉၈) ယာဥ္ထိန္းရဲတပ္ဖြဲ႔ (တပ္ဖြဲ႔စုမွဴး) 
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ဒုရဲမွဴး ေက်ာ္စိုးဦးကေျပာသည္။

“အေရာင္းဆိုင္လိုင္စင္ရွိရမယ္၊ မရွိဘူးဆိုရင ္
သူ႔ကိုေမာ္ေတာ္ယာဥ္ ဥပေဒနဲ႔အေရးယူ 
လို ႔ရတယ္ဆိုတာကို ႀကိဳၿပီးေျပာထားမယ္ 
သတိေပးမယ၊္ သူ႔ဆကီ(အေရာင္းဆိငုပ္ိငုရ္ငွ)္ 
သိရွိေၾကာင္းဝန္ခံခ်က္ေတြယူမယ္၊ အေရာ
င္းလိုင္စင္ရဲ႕စည္းကမ္းခ်က္မွာ လိုင္စင္မဲ့ 
ဆိငုက္ယ္ေရာင္းလို႔မရဘူး၊ ေရာင္းတာနဲ႔အေရး 
ယူမယ္ အဲလိုသြားမယ္” ဟု၎ ကဆိုသည္။

June 22 
ကခ်င္ျပည္နယ္ျပည္သူ႔ပါတီ ပါတီဆိုင္းဘုတ ္
တင္ႏွင့္ရံုးခ်ဳပ္ဖြင့္ပြဲ ျပဳလုပ္

ကခ်င္သံုး ပါတီပူးေပါင္း ဖြဲ ႔ စည္းလိုက္တဲ့  
ကခ်င္ျပည္နယ္ျပည္သူ႔ပါတီ( KSPP ) ပါတီ 
ဆိုင္းဘုတ္တင္ႏွင့္ ရံုးခ်ဳပ္ဖြင့္ဆုေတာင္းပြဲကိ ု
ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕ ယုဇနရပ္ကြက္ အမွတ္ (၃၈၆) 
မွာ ယေန႔ဇြန္ ၂၂ ရက္ မနက္ပိုင္းမွာ ျပဳလုပ္ခဲ ့
ပါတယ္။

ျပည္သူလူထုႏွင့္ ကခ်င္ျပည္နယ္ျပည္သူ႔ပါတ ီ
( KSPP ) တို႔ရဲ႕ေတြ႔ဆံမုတိဆ္ကပ္ြဲကိ ုလာမယ့ ္
ဇြနလ္ိငု ္၂၀ ရက္ေန႔မွာ ျပဳလပုသ္ြားဖို႔ရွတိယလ္ို႔ 
သိရပါတယ္။ 

June 25
ကနုစ္ည္ႏငွ့ ္ဝန္ေဆာငမ္ႈအတြက ္နစန္ာမႈရွပိါက 
ျပည္နယ္စားသံုးသူေရးရာ ဦးစီးဌာနသို႔ လာ 
ေရာက္တိုင္ၾကားႏိုင္

စားသံုးသူမ်ားက ဝယ္ယူအသံုးျပဳလိုက္ေသာ 
ကနုစ္ည္ႏငွ့ ္ဝန္ေဆာငမ္ႈမ်ားအတြက ္ေရာင္းခ်သ ူ
ဘကက္ေပးသည့ ္အာမခခံ်ကမ္်ားလြမဲွားေနၿပီး 
နစ္နာမႈရွိပါက ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕ အမွတ္ (၁၉၉) 
ၿမိဳ႕သစ္ရပ္ကြက္ရွိ ကခ်င္ျပည္နယ္ စားသံုးသ ူ
ေရးရာဦးစီးဌာနရံုးသို ႔ လူကိုယ္တိုင္ျဖစ္ေစ၊ 
ဖနု္းႏွင့္ျဖစ္ေစ တိငုၾ္ကားႏိငု္ေၾကာင္း ျပညန္ယ ္
ဦးစီးမွဴး ဦးေဖသန္းဝင္း ကေျပာသည္။

“ေရခဲေသတၱာ အကဲြန္းတစခ္ခုုေပါ ့ဝယလ္ာတယ၊္ 
အမိ္ေရာက္ေတာ ့မေအးေတာဘ့ူး ဆိငုက္ိသုြား 
ေျပာေတာ့ တာဝန္မယူဘူးဆိုရင္ လာတိုင္၊ 
ေျပစာ(ေဘာက္ခ်) အေထာက္အထားကို 
ၾကည့္ၿပီးေသခ်ာတယ္ဆိုရင္ ေရာင္းခ်သူကိ ု
ဆင့္ေခၚၿပီးေျဖရွင္းခိုင္းမယ္ ေလ်ာ္ေၾကးေပး 
ခိုင္းမယ္၊ ထိခိုက္နစ္နာမႈပိုမ်ားရင္ ဒဏ္ေၾကး 
တပ္မယ္” ဟု၎ကဆိုသည္။

June 27
ေကအိငုအ္ိ၏ုသုေတသနအစရီငခ္စံာက ေဖာ္ျပ 
ေနသည့ ္ကခ်င္ႏငွ့ရ္မွ္းေျမာက ္မူးယစ္ေဆး၀ါး 
အေျခအေန 
၂၀၁၈ - ၂၀၁၉ ခုႏစွအ္တြင္း ကခ်င္ျပညန္ယ္ႏငွ့ ္



kachin waves 2019 ေဆာင္းပါးေပါင္းခ်ဳပ္ /OPINOINS  105

ရွမ္းေျမာက္တြင္ ဘိန္းစိုက္ခင္း ဟက္တာ 
တစ္ေသာင္းေက်ာရ္ိွေၾကာင္း ဇြနလ္ ၂၆ ရက္ေန႔ 
တြင္ ထုတ္ျပန္လိုက္သည့္ ေကအိုင္အို၏ 
သုေတသနအစီရင္ခံစာ၌ ေဖာ္ျပထားပါတယ္။

ကခ်င္ျပည္နယ္တြင္ ဟက္တာ ၇ ေထာင္နီးပါး 
ရိွေၾကာင္းေဖာ္ျပထားၿပီး အဆိုပါစာရင္းသည ္
၂၀၁၈ ခုႏွစ္က ကုလသမဂၢ မူးယစ္ေဆးဝါးႏွင့ ္
ရာဇဝတ္မႈဆုိင္ရာရံုး UNODC ၏ ထုတ္ျပန္ 
ခ်ကထ္က ္ႏစွဆ္ပိမု်ားေနေၾကာင္း ေကအိငုအ္ိ၏ု 
အစီရင္စာတြင္ပါရိွသည္။ ရွမ္းေျမာက္တြင္ 
၃၁၉၂.၄ ဟက္တာရိွေၾကာင္းလည္း ေဖာ္ျပ 
ထားပါသည္။ 

ေကအိငုအ္ိသုည ္အဆိပုါသုေတသနေတြ႔ရိခွ်က ္
အား ကခ်င္ျပည္နယ္ႏွင့္ ရွမ္းေျမာက္နယ္ေျမ 
၁၉ခကုိ ုသတမ္တွၿ္ပီး ထိနုယ္ေျမမ်ားမ ွဘနိ္းစိကု ္
ေတာင္သူ၊ ဘာသာေရးေခါင္းေဆာင္၊ ေဒသခ ံ
မ်ား၊ ရဲမ်ား၊ ဘိန္းျဖဴထုတ္လုပ္သူမ်ား၊ မူးယစ ္ 
ေဆး၀ါသုံးစြဲသူမ်ား၊ ျပည္သူ႔စစ္အဖြဲ႔၀င္မ်ား 
စသည့္ မတူသည့္နယ္ပယ္မွ လူေပါင္းတစ္ 
ေသာင္းနီးပါးကိ ုေတြ႔ဆုံေမးျမန္းကာ ထတု္ျပန ္
ထားျခင္းျဖစ္ေၾကာင္း အစီရင္ခံစာတြင္ေဖာ္ျပ 
ထားသည္။

အဆိုပါစစ္တမ္းအရ ကခ်င္ျပည္နယ္တြင္ 
ဘိန္းစိုက္ခင္းအမ်ားဆုံးရိွသည့္ ေဒသသည ္
ျပညသ္ူ႔စစမ္်ားရိွေသာ (ယခငN္DAK ထနိ္းခ်ဳပ ္

နယ္ေျမ) ကန္ပိုင္တီႏွင့္ ဆဒုံတြင္ျဖစ္ ေၾကာင္း 
ေဖာ္ျပထားသည္။ တႏိုင္း၊ ရွိန္ေဗြယန္၊ 
ပတူာအိုႏငွ့ ္ဆြမပ္ရာဘြမမ္်ားတြငလ္ည္း ဘနိ္း 
စိုက္ခင္းမ်ားရိွေၾကာင္းေဖာ္ျပထားသည္။

ဘိန္းစိုက္ခင္းႏွင့္ ဘိန္းခ်က္စက္ရုံမ်ားလည္း 
ျပည္သူ႔စစ္ႏွင့္ နယ္ျခားေစာင့္တပ္မ်ားရိွေသာ 
ေနရာမ်ားတြင္ အမ်ားဆုံးေတြ႔ရေၾကာင္း၊ 
အဆိုပါစစ္တမ္းတြင္ပါရိွပါသည္။

ဘိန္းျဖဴႏွင့္ရာမ ခ်က္စက္ရုံသည္ ရွမ္းေျမာက ္
တြင္သာရိွၿပီး အဆိုပါဘိန္းခ်က္စက္ရုံမ်ားအား 
တရတုလ္ပုင္န္းရငွမ္်ားကပိငုၿ္ပီး ျပညသ္ူ႔စစ္ႏငွ့ ္
နယ္ျခားေစာင့္တပ္မ်ားက လုံၿခဳံေရးေပးထား 
သည္ဟု ေဖာ္ျပထားပါသည္။ 

ကုလသမဂၢ မႈးယစ္ေဆးဝါးႏွင့္ ရာဇဝတ္မႈ 
ဆိငုရ္ာရံုး UNODC ၏ ၂၀၁၈ ခုႏစွဘ္နိ္းစိကုပ္်ဳိး 
ထတုလ္ပုမ္ႈႏငွ့ ္ပတသ္ကသ္ည့အ္စရီငခ္စံာတြင ္
ေကအိုင္ေအအား စြပ္စဲြထားသည့္အခ်က္
မ်ားပါရိသွည့အ္တြက ္ေကအိငုအ္ိကု ကန္႔ကြက ္
ေၾကာင္း၊ UNODCထ ံအတိဖ္ြင့္ေပးစာ ေပးပို႔မႈရိခွဲ ့
သည္။

ႏွစ္ေပါင္းမ်ားစြာ မူးယစ္းေဆး၀ါးေၾကာင့္ 
ပ်ကစ္ီးသြားသည့ ္ဘ၀မ်ား၊ မူးယစ္ေဆး၀ါးေၾကာင့ ္
ပ်က္စီးသြားေသာ မိသားစုမ်ား၊ ပညာမတတ ္
အလုပ္အကိုင္မရိွေတာ့သည့္ မ်ိဳးဆက္သစ္ 
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လငူယမ္်ား ငယင္ယရ္ြယရ္ြယ္ျဖင့ ္ေသဆုံးသြား 
သူမ်ား မ်ားလာသလို၊ ေထာင္က်သြားသည့ ္
သူမ်ားလည္း အေျမာက္အမ်ားရိွေနၾကာင္း 
ေထာက္ျပေဖာ္ျပထားမႈမ်ားလည္း ပါ၀ငပ္ါသည။္

မူးယစ္ေဆးဝါး ပေပ်ာက္ေအာင္ လာတ္ေပး 
လာတ္ယူမႈမ်ား မရိွေအာင္ႏွင့္ ျပည္သူမ်ား 
အားစိုက္လုပ္ေဆာင္ေနသည့္ မူးယစ္ေဆး၀ါး 
တိုက္ဖ်က္ေရးကို အားေပးရန္ႏွင့္ ႏိုင္ငံတကာ 
အဖြဲ႔အစည္းမ်ားမွလည္း ေျမျပင္ထဲထိဆင္းၿပီး 
သတင္းအခ်က္အလက္အမွန္ကိုရယူကာ 
သကဆ္ိငုသ္မူ်ားကိ ုတိကုတ္ြန္းေပးရန ္မူးယစ ္
ေဆး၀ါး တိုက္ဖ်က္ေရးတြင္ ပိုၿပီးကူညီလာေစ 
ႏိငုရ္န ္အစုိးရႏငွ့ ္ႏုငိင္တံကာ အဖြဲ႔အစည္းမ်ားထ ံ
ေတာင္းဆုိအႀကဳံျပဳထားသည္။

ဤစစ္တမ္းတြင္ ေကအိုင္အိုက ၁၉၉၃ ခုနွစ္မ ွ
စတင္၍ ေကအိုင္အိုမွ မူးယစ္ေဆး၀ါး 
တိုက္ဖ်က္ေရးေကာ္မတီဖြဲ ႔စည္းၿပီး ၂၀၀၈ 
ခုႏွစ္ခန္႔မွ စတင္ကာ ျပည္သူမ်ားလည္း 
ပူးေပါင္းၿပီး မူးယစ္ေဆး၀ါး တိကုဖ္်က္ေရးလပုင္န္း 
မ်ား လုပ္ေဆာင္ခဲ့ေၾကာင္းေဖာ္ျပထားသည္။

၂၀၁၈-၂၀၁၉ ခုႏွစ္တြင္ ေကအိုင္အို အေနျဖင့ ္
လူထုမ်ားႏွင့္ ပူးေပါင္းကာ လူထုမ်ားအား 
မူးယစ္ေဆး၀ါးႏွင့္ပတ္သက္ၿပီး ပညာေပး 
လပုင္န္းမ်ား လပု္ေဆာငလ္ွ်ကရ္ိၿွပီး ထိုႏစွအ္တြင္း 
ျပည္သူအေယာက္ ၄ေသာင္းေက်ာ္အား 

ပညာေပးႏိငုခ္ဲ့ေၾကာင္းလည္း ေဖာ္ျပထားသည။္

June 28
တႏိုင္းေဒသ ပယင္း လက္လုပ္လက္စား 
လုပ္ကြက္မ်ား ခ်ေပးေတာ့မည္ 

တိကုပ္ြဲျဖစၿ္ပီးေနာက ္ပတိပ္ငထ္ားသည့ ္တႏိငု္း 
ေဒသပယင္းေမွာ္မ်ားအား လက္လုပ္လက္စား 
လုပ္ကြက္မ်ား လုပ္ကိုင္ခြင့္ခ်ေပးေတာ့မည္ 
ျဖစ္ေၾကာင္း ကခ်င္ျပည္နယ္ သယံဇာတႏွင့ ္
သဘာဝပတ္ဝန္းက်င္ ထိန္းသိမ္းေရးဝန္ႀကီး 
ဦးဒရီွလဆိုင္းက ဆိုသည္။ 

တႏိုင္းေဒသ(ႏြယ္ဂ်ီဘြမ္ေမွာ္ႏွင့္ နန္မျဖဴထန ္ 
ပရားေမွာ္အပါအဝင္) လက္လုပ္လက္စား 
ဧရိယာ(၁)ခု (၆၉၁၈.၉၅)ဧကအတြင္း လုပ္
ကိုင္ခြင့္ ခ်ထားေပးသြားမည္ျဖစ္ေ ၾကာင္း  
ဆိုသည္။
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July 2 
ယာဥ္ေမာင္းလိုင္စင္ အတုကိုင္ေဆာင္သူကို
ဖမ္းဆီးအမႈဖြင့္

ဇြနလ္ိငု ္၁ ရက္ေန႔ ကခ်င္ျပညန္ယ ္ျမစႀ္ကီးနားၿမိဳ႕ 
အမွတ္ (၉၈) ယာဥ္ထိန္းရဲတပ္ဖြဲ႔ရံုးေရွ႕တြင ္
ေမာ္ေတာ္ယဥ္မ်ားကို ရပ္တန္႔ စစ္ေဆးျခင္း 
ျပဳလုပ္ခ်ိန္တြင္ ဦးဂြမ္ဂ်ာဆိုသူကိုင္ေဆာင္ 
ထားေသာ ယာဥ္ေမာင္း(ခ)လိုင္စင္သည္ 
အတုျဖစ္ေၾကာင္း စစ္ေဆးေတြ႔ရွိခဲ့ၿပီး ဖမ္းဆီး 
အေရးယထူားေၾကာင္း အမတွ(္၁) ၿမိဳ႕မရစဲခန္းမ ွ
သိရသည္။

“ပုဒ္မကေတာ့ ၄၂၀နဲ႔ ၄၆၈ အမႈဖြင့္တယ္၊ 
ကညန(ကုန္းလမ္းပို ႔ေဆာင္မႈညြန္ၾကားေရး
ဦးစီးဌာန) ကတရားလို လုပ္ၿပီးအမႈဖြင့္တာ၊ 
ဒီေန႔ခ်ဳပရ္မနယ္ထူားၿပ”ီဟ ုအမတွ ္(၁) ရစဲခန္း 
တာဝန္က်ရဲအရာရွိတစ္ဦးက ဆိုသည္။

ကညန ျပညန္ယည္ြနၾ္ကားေရးမွဴး ဦးစိုးမိုးပိငုက္ 
ယာဥ္ေမာင္းလိငုစ္ငအ္တကုိငု္ေဆာငမ္ႈ ဖမ္းဆီးရ 
မိျခင္း ရွိလာသည့္အတြက္ လိုင္စင္ကဒ္ 
ပံစုကံိုေျပာင္းလဲျခင္း၊ ေရာင္ျပနထ္ည့ ္သြင္းျခင္း၊ 
QR ကဒု္ႏငွ့ ္ပိမုိလုံၿုခံဳမႈရွိေသာ စမတက္ဒပ္ံစုံျဖင့ ္
ဇြန္လိုင္ ၁ ရက္ေန႔မွစ၍ ျပဳလုပ္ေပးေၾကာင္း 
ေျပာသည္။ 

လိမ္လည္မႈပုဒ္မ ၄၂၀ ႏွင့္ စာခ်ဳပ္စာတမ္း 

အတုျပဳလုပ္မႈပုဒ္မ ၄၆၈ အရ ျပစ္မႈက်ဴးလြန ္
ေၾကာင္း ထငရ္ွားပါက ေထာငဒ္ဏခ္နုစ္ႏစွအ္ျပင ္
ေငြဒဏ္လည္း ခ်မွတ္ႏိုင္သည္။

July 4
စစ္ေရွာင္မ်ား၏ သရုပ္ေဖၚတင္ဆက္မႈသည ္
တရားဥပေဒစိုးမိုးေရးကိထုခိိကု္ျခင္း မရွိေၾကာင္း 
တရားလိုျပသက္ေသမ်ားဝန္ခံမႈရွိ

တေက်ာ့ျပနစ္စပ္ြ ဲ၈ ႏစွ္ျပည့ ္စစ္ေရွာငမ္်ား၏ဘဝ 
လမ္းေဘးေတးသရုပ္ေဖၚတင္ဆက္မႈသည္ 
တရားဥပေဒ စိုးမိုးေရးကို ထိခိုက္ေစျခင္း 
မရွိေၾကာင္း တရားလိုျပသက္ေသမ်ားက 
ယေန႔ ဇူလိုင္ ၄ ရက္ေန႔ ရံုးခ်ိန္းတြင္ ဝန္ခံ 
ထြက္ဆိုခဲ့ေၾကာင္း တရားစြဲခံရသူ ႏွစ္ဦး၏ 
ေရွ႕ေနဦးမာခါးက ေျပာသည္။

“လိုျပသက္ေသကိုစစ္တယ္ သူ႔တို႔ကေတာ့ 
ပုဒ္မ ၁၉ နဲ႔ ၿငိတယ္ဆိုၿပီးထြက္ဆိုသြားတယ္၊ 
တရားဥပေဒစိုးမိုးေရးကို ထိခိုက္ေစတဲ့အရာ၊ 
တည္ၿငိမ္ေအးခ်မ္းမႈကို ပ်က္ျပားေစတဲ့အရာ 
ဟုတ္မဟုတ္ဆိုတာကို ေမးေတာ့ တခ်ိဳ႕က 
အားလံုးကိလုကခ္တံယ္ေပါ့ေနာ ္ဘာမပွ်က္ျပား 
ေစတဲအ့ရာမဟတုပ္ါဘူး ေပါ့ေနာ၊္ တခ်ိဳ႕က်ေတာ ့
မေျဖဘူး” ဟု၎က ဆိုသည္။ 

ကိုေပါလုႏငွ့ ္မဆိငု္းႏူးပနတ္ို႔ကိ ုခြင့္ျပဳခ်ကမ္တငပ္ ဲ
စစ္ေရွာင္မ်ား၏ဘဝ ေတးသရုပ္ေဖၚမႈျပဳလုပ ္ 



108 kachin waves 2019 ေဆာင္းပါးေပါင္းခ်ဳပ္ /OPINOINS  

ခဲ့ျခင္းေၾကာင့ ္ဒရုမဲွဴး မင္းသန္႔ေဇာက္ တရားလိ ု
လပုၿ္ပီး ၿငမိ္းစစုဦပေဒျဖင့ ္အမႈဖြင့ ္ထားျခင္းျဖစၿ္ပီး 
ယေန႔(၄)ႀကိမ္ေျမာက္ရံုးခ်ိန္အထိ တရားလိုျပ 
သက္ေသ ၄ ဦးကို စစ္ေဆးခဲ့ၿပီး လာမည့္ 
ဇူလိုင္ ၁၁ ရက္ေန႔ရံုးခ်ိန္းတြင္ တရားစြဲခံရသ ူ
ဘက္ကို စတင္စစ္  ေဆးသြား မည္ျဖစ္သည္။

July 5
ျပည္နယ္ကိုျပန္လည္ထူေထာင္ရန္ သတင္း 
မီဒီယာက အလြန္ပင္အေရးႀကီးေၾကာင္း 
ကခ်င္ျပည္နယ္ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္ေျပာ

ေနာက္က်ေနသည့္ ျပည္နယ္ကို ျပန္လည္ 
ထူေထာင္သည့္ေနရာမွာ၊ ဖြံ ႔ ၿဖိဳးမႈၾကိဳးပမ္း 
ေဆာငရ္ြကသ္ည့အ္ခါမွာ၊ သတင္းမဒီယီာေတြကိ ု
အငမ္တနမ္ ွအေရးၾကီးေၾကာင္း ကခ်င္ျပညန္ယ ္
၀န္ၾကီးခ်ဳပ္က ယေန႔ဇူလိုင္လ ၅ ရက္ေန႔မွာ 
က်င္းပေသာ သတင္းစာရွင္းလင္းပြဲတြင္ေျပာ
ၾကားခဲ့သည္။

“ကြ်န္ေတာတ္ို႔ ကခ်င္ျပညန္ယအ္စိုးရအေနနဲ႔ေရာ 
ႏိုင္ငံေတာ္ အစိုးရအေနနဲ႔ပါ အားကိုုးပါတယ ္
ခငဗ္်ားတို႔ကိ။ု ဘယလ္ိပုဲျဖစ္ျဖစ ္အၾကံေပးတာပ ဲ
ျဖစ္ျဖစ ္ဘယက္႑မွာျဖစ္ျဖစ ္ခငဗ္်ားတို႔အေရး 
ၾကီးတယ္လို႔ ကြ်န္ေျပာခ်င္ပါတယ္။ သတင္း 
အခ်က္အလက္အျမန္ရတဲ့အခါက်မွ ဒီဟာကိ ု
လက္ေတြ ႔အေကာင္အထည္ေဖာ္လို ႔ရမွာ 
ကြ်န္ေတာ္တို ႔အစိုးရဆိုတာ ေနရာတိုင္းမွာ

ဘယလ္ိမုမွသိႏိငုဘ္ူး။ ခငဗ္်ားတို႔ သတင္းမဒီယီာ 
အေနန႔ဲေတာ ့သတင္းေတြရရိွျပီး ကြ်န္ေတာတ္ို႔ 
ေျပာျပ ကြ်န္ေတာတ္ို႔လည္း ကြ်န္ေတာတ္ို႔နဲ႔ပတ ္
သက္တဲ့ဟာေတြကို ကြ်န္ေတာ္တို႔အေကာင ္
အထည္ေဖာမ္ယ။္” ဟ ုကခ်င္ျပညန္ယ၀္နၾ္ကီး 
ခ်ဳပ္ေဒါက္တာခက္ေအာင္ကဆိုသည္။ 

သတင္းမီဒီယာ သတင္းေထာက္ၾကီးမ်ား အား 
လုံးကိလုည္း အင္းမတနမ္ ွအေတြ႔အၾကဳရံိွေၾကာင္း 
ပညာရိွေၾကာင္းကိ ု၎အေနနဲ႔ေျပာၾကားခဲသ့ည။္ 
အကုန္လုံးမွာ သတင္းေထာက္တို႔လည္း ပူး 
ေပါင္းပါ၀င္မွ ျမန္ျမန္ဆန္ဆန္ေအာင္ျမင္မွာ 
ျဖစ္ေၾကာင္း ေျပာဆိုခဲ့သည္။

July 10
ျမစႀ္ကီးနားၿမိဳ႕တြင ္ဧရာဝတီျမစ္ေရ မနကပ္ိငု္းမ ွ
ေန႔လည္အထိ ၈၀ စင္တီမီတာတက္လာ

ကခ်င္ျပညန္ယ္ျမစႀ္ကီးနားၿမိဳ႕တြင ္ဧရာဝတီျမစ ္
ေရ၏ ဇူလိုင္ ၁၀ ရက္ေန႔ ေန႔လည္တိုင္းတာ 
ခ်က္တြင္ ၁၀၈၁ စင္တီမီတာအထိ ျမင့္တက ္
လာေနေၾကာင္း မိုးေလဝသႏွင့္ဇလေဗဒ ညႊန ္
ၾကားမႈဦးစီးဌာန ျပည္နယ္ဦးစီးမွဴး ဦးႏိုင္လင္း 
ေထြး ကေျပာသည္။ 

“မနက ္ေျခာကန္ာရခီြမဲွာက ၁၀၀၁ စငတ္မီတီာ၊ 
မေန႔ညေန ၆ နာရီနဲ႔ ကြာျခားခ်က္က အေပါင္း 
၁၁၄ ရွိတယ္၊ ေန႔လည္အထိ ၈၀ စင္တီမီတာ 
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(၂ ေပခြဲ) ထပ္တက္တယ္၊ ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕ရဲ႕ 
စိုးရမိ္ေရမတွက္ ၁၂၀၀ စငတ္မီတီာ”ဟ ု၎က 
ဆိုသည္။ 

ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕၏ အထက္ပိုင္းၿမိဳ႕မ်ားတြင္ 
ေရလြမ္းတာမရွိေသးေသာလ္ည္း မိုးေရကေတာ ့
ဆက္မ်ားလာနိုင္ေၾကာင္း ျမစ္ေရတက္ႏႈန္းကိ ု
တစန္ာရတီစႀ္ကမိ ္မတွတ္မ္းရယ၍ူ ေနျပည္ေတာ ္
သို႔ ျပန္ပို႔ထားၿပီး စိုးရိမ္ေရအမွတ္ ဘယ္အခ်ိန ္
အတြင္းေရာက္လာႏိုင္မည္ကို သံုးသပ္ၿပီး 
ထုတ္ျပန္ခ်က္ ထုတ္ေပးသြားမည္ျဖစ္ေၾကာင္း 
ဦးႏိုင္လင္းေထြးက ေျပာသည္။

July 14
ဧရာဝတီျမစ္ေရသည္ စိုးရိမ္ေရမွတ္ ေအာက ္
၉၅ စင္တီမီတာအထိ ေရျပန္က်လာ

ဇလူိငု ္၁၄ ရက ္မနက ္၈ နာရအီခ်နိတ္ိငု္းတာခ်က ္
အရ ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕၏ စိုးရိမ္ေရမွတ္ေအာက ္
၁၁၀၅ စငတ္မီတီာ (တစ္ေပခြ)ဲ အထိေရျပနက္် 
ေနၿပီျဖစ္ေၾကာင္း မိုး/ဇလ ျပည္နယ္ဦးစီးမွဴး 
ႏိုင္လင္းေထြးကေျပာသည္။ 

July 22
ကခ်င္ျပည္နယ္တြင္ ရာသီတုပ္ေကြး H1N1 
ျဖစ္ပြားသူ ၂၁ ဦးရွိၿပီး တစ္ဦးေသဆံုး

ကခ်င္ျပညန္ယတ္ြင ္ယခုႏစွဇ္လူိငု ္၂၁ ရက္ေန႔ 

အထရိရွသိည့ ္စာရင္းအရ ရာသတီပု္ေကြးH1N1 
ပိုးေတြ႔ရွိသူ ၂၁ ဦးရွိၿပီး ေသဆံုးသူတစ္ဦးရွိ
သြားၿပီျဖစ္ေၾကာင္း ကခ်င္ျပည္နယ္ျပည္သူ႔
က်န္းမာေရးဦးစီးဌာန (တိုးခ်ဲ႕ကာကြယ ္ေဆး/
ကူးဆက္) အဖြဲ ႔ေခါင္းေဆာင္ ဆရာဝန္ Dr. 
ဇက္လြမ္းေခါင္က ေျပာသည္။ 

“ရာသီတုပ္ေကြးမွာအမ်ိဳးအစား A,B,C ဆိုၿပီး 
ေတာ့ရွိတယ္၊ A အမ်ိဳးအစား (Seasonal 
Influenza A(H1N1) pdm 09) ျဖစ္ပြားသူက 
၁၅ ဦး၊ B အမ်ိဳးစားျဖစပ္ြားတာကာ ၆ ဦးရွပိါတယ၊္ 
A အမ်ိဳးအစားျဖစ္ပြားၿပီး ေသဆံုးတာ 
တစ္ဦးရွိပါတယ္၊ ” ဟု၎က ဆိုသည္။

July 22
ေရႀကီးမႈဒဏ္ခံခဲ့ရတဲ့ေနာင္မြန္းၿမိဳ႕နယ္မွာ 
အကူအညီမ်ားလိုအပ္ေနဆဲ

ဇလူိငု ္၉ ရက္ေန႔တြင ္ေခ်ာင္းေရႀကီးလာမႈေၾကာင့ ္
ေနာင္မြန္းၿမိဳ႕နယ္ရွိ ရပ္ေဘာ့ေက်းရြာႏွင့္ 
ဘေဘာ့ေက်းရြာတြင ္အမိ္ေထာငစ္ ု၂၀ ေက်ာ၏္ 
ေနအမိ္ႏငွ့ ္စပါးက်မီ်ားေရျမဳပပ္်ကဆ္ီးခဲ ့သျဖင့ ္
အကူအညီမ်ားလိုအပ္ေနေၾကာင္း ေက်းရြာ 
ေဒသခံဦးထိနကေျပာသည္။ 

“စပါးက်ီတိုက္ေတြပါသြားတယ္ အဲဒါေတြ  
ကပိဆုိုးတာ၊ တခ်ိဳ႕က်ေတာ ့ေကာကစ္ိကုထ္ားတဲ ့
လယ္ေတြ ပ်ကသ္ြားတယ၊္ တစခ္်ိဳ႕မသိားစုေတြ 
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ဆိုရင္ အရမ္းကို အေျခအေနဆိုးေနပါတယ္” 
ဟု၎ကဆိုသည္။

ေရျပနက္်ၿပီးေနာက ္(၁၀) ရက္ေက်ာလ္ာသည့ ္
တိုင္ အစိုးရမွ အကူအညီေထာက္ပံ့မႈေပးတာ 
မ်ိဳး မရွိေသးပဲ စာရင္းေကာကယ္ူေနၾကဆဲသာ 
ရွိေၾကာင္း အလွ်ဴရငွအ္ခ်ိဳ႕ႏငွ့ ္ျပညသ္ူ႔စစမ္်ား၏ 
အကအူညအီနည္းငယက္ိသုာ ရရွိေသးေၾကာင္း 
ဦးထိနက ေျပာသည္။ 

July 22
ေသြးလြနတ္ပု္ေကြးျဖစပ္ြားသ ူ၆၀၀ ေက်ာရ္ွလိာ၊ 
ေသဆံုးသူ ၄ ဦးရွိ

ကခ်င္ျပညန္ယတ္ြင ္ေသြးလြနတ္ပု္ေကြးျဖစပ္ြား 
သူဦးေရ ၆၀၀ ေက်ာ္ရွိလာၿပီး ေသဆံုးသူ ၄ 
ဦးရွိသြားၿပီျဖစ္ရာ ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕နယ္သည္ 
၄၉၈ ဦးျဖင့္ အမ်ားဆံုးျဖစ္ပြားေနေၾကာင္း ျပ
ည္ န ယ္ျ ပ ည္ သူ ႔ က် န္း မာေ ရး ဦး စီး ဌာ န 
လက္ေထာက္ညြန္ၾကားေရးမွဴး ေဒါက္တာ 
ေဇာ္ရိန္က ေျပာသည္။

“ဒီႏစွက္ ရာသဦတလုည္းၾကမ္းေတာ ့ပိအုျဖစမ္်ား 
တယ၊္ ရာသဦတကု ဒအီတိငု္းဆက္ျဖစ္ေနမယ ္
ဆိရုင ္ေနာကထ္ပ္ႏစွလ္အထ ိသတထိားရအံုး 
မယ္၊ လက္ရွိအခ်ိန္အထိေတာ့ ၂၀၁၇ ခုႏွစ္က 
၂၆၀၀ ဦးအထိျဖစပ္ြားခဲတ့ဲ ့အေျခအေနေလာက ္
ေတာ ့မဆိုးေသးဘူးဆိုေပမဲ ့သတထိားရအံုးမွာပါ” 

ဟု၎က ဆိုသည္။ 

July 23
မိုးညွင္းၿမိဳ႕နယ္ နမၼားေဒသတြင္ မိုးေခါင္၍ 
ေတာင္သူမ်ား စပါးကိုအေျခာက္ပက္ႀကဲရ
ယခုႏစွတ္ြင ္မိုးေခါငၿ္ပီးစိကုပ္်ဳိးေရ မလံုေလာက ္
သျဖင့္ ကခ်င္ျပည္နယ္မိုးညွင္းၿမိဳ႕နယ္ နမၼား 
ေဒသရိွ ေတာင္သူမ်ား စပါးစိုက္ပ်ဳိးရန္ 
ခက္ခဲေနသည္ဟု ေဒသခံဦးထြန္းသိန္းက 
ဆိုပါသည္။

ဆည္ေရမရရိွပဲ မိုးေရကိုသာအားထားၿပီး 
စိုက္ပ်ဳိးေနရသည့္ လယ္ေျမမ်ားျဖစ္၍ မိုးေရ 
မလံုေလာက္ေသာေၾကာင့္ နမၼားေဒသမွ 
ေတာငသ္မူ်ား စပါးမ်ဳိးေစက့ိပုကၿ္ပီး ေရမရိသွည့ ္
လယက္ြကမ္်ားတြင ္အေျခာကပ္ကႀ္ကရဲသညဟ္ ု
ဦးထြန္းသိန္းက ဆိုသည္။

July 26
ေရႀကီးဒဏ္ခံခဲ့ရတဲ့ ေနာင္မြန္းေဒသခံမ်ား 
စားနပ္ရိပ္ကၡာမ်ားအေရးတႀကီးလိုအပ္ေနဆဲ

ေခ်ာင္းေရႀကီးမႈေၾကာင့္ စပါးက်ီႏွင့္ေနအိမ္
မ်ားေရနစ္ျမဳပခ္ဲ့ေသာ ပတူာအိခုရိငု ္ေနာငမ္ြန္း 
ၿမိဳ႕နယ ္ရပ္ေဘာ့ႏငွ့ ္ဘေဘာ့ေက်းရြာ ေဒသခ ံ
မ်ားသည ္စားနပရ္ပိက္ၡာႏငွ့ ္ျပနလ္ညထ္ူေထာင ္
ေရးအကအူညမီ်ား အေရးတႀကီး လိအုပ္ေနဆ ဲ
ျဖစ္ေၾကာင္း အလွ်ဴရွင္အခ်ိဳ႕လွ်ဴဒါန္းသည့္ 
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ေထာက္ပံ့ပစၥည္းမ်ားကို အဆိုပါေဒသသို ႔ 
သြားေရာက္ပို႔ေဆာင္ေပးခဲ့ေသာအဖြဲ႔မွ ဆရာ 
ေဖရမ္က ေျပာသည္။

“ကၽြန္ေတာတ္ို႔ေကာကထ္ားတဲ ့ေဒတာထကက္ိ ု
ဆိုးရြားတယ္၊ စပါးေတြကေရျမဳပ္သြားေတာ ့
ေနလနွ္းမယ့ ္အခ်နိမ္ရွဘိူး၊ ေနလည္းမသာေတာ ့
စပါးေတြက အေညွာင့္ထြက္လာၾကၿပီ၊ အဲဒါက 
စားလို ႔ကိုမရေတာ့ စားဖို ႔ေသာက္ဖို ႔အကူ 
အညီလိုအပ္ေနဆဲပါ” ဟု၎က ဆိုသည္။

August 6 
ဘဏ္မွ က်ပ္သိန္း ၂၀၀ ေက်ာ္ထုတ္လာသည့ ္
အမ်ိဳးသမီး အိမ္ေရွ႕အေရာက္မွာ ဓါးေထာက ္
လုယက္ခံရ

ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕ ဧဒင္ရပ္ကြက္တြင္ေနထိုင္သ ူ
ေဒၚဇံုးဝမ္သည္ ယေန႔ညေနပိုင္း ႏွစ္နာရီခြဲ 
အခ်ိန္တြင္ ကေမၻာဇဘဏ္မွ က်ပ္သိန္း ၂၃၀ 
ထုတ္လာၿပီး ၎၏ အိမ္ေရွ႕အေရာက္တြင္ 
ဓါးေထာက ္လယုကခ္လံိကုရ္ေၾကာင္း တပက္နု္း 
ရပ္ကြက္ အုပ္ခ်ဳပ္ေရးမွဴး ဦးေဘာက္ေနာ္က 
ေျပာသည္။

“သူေငြထုတ္ၿပီး ျပန္လာေတာ့ သူ႔ေနာက္မွာ 
ဟြန္ဒါဖစ္ကားတစ္စီးလိုက္လာတာကို သတ ိ
မထားမိလိုက္ဘူးတဲ့၊ သူအိမ္ေရွ႕အေရာက္ 
မွာပ ဲလိကုလ္ာတဲက့ားထကဲ လသူံုးေယာကထ္ြက ္
လာၿပီး ဓါးေထာက္ေငြလုသြားတာလို႔ ေျပာပါ 
တယ္” ဟု၎ကဆိုသည္။

လက္ရွိအခ်ိန္တြင္ ပလနနယ္ေျမစခန္းမွဴးကိ ု
အေၾကာင္းၾကား၍ အမႈဖြင့္ထားၿပီျဖစ္ေၾကာင္း 
ဦးေဘာက္ေနာ္က ေျပာသည္။

August 9
အျပည္ျပည္ဆိုင္ရာဌာေနတိုင္းရင္းသားမ်ား 
ေန႔ကို ဖားကန္႔ၿမိဳ႕တြင္ ပထမဆံုးက်င္းပ
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ဖားကန္႔ၿမိဳ႕ေမွာ္ဝွမ္းေက်ာက္တိုင္ကြင္းတြင္ 
အျပည္ျပညဆ္ိငုရ္ာ ဌာေနတိငု္းရင္းသားမ်ားေန႔ကိ ု
ပထမဆံုးအႀကမိ္ျပဳလပုခ္ဲ့ေၾကာင္း အဆိပုါအခမ္း 
အနားကို စီစဥ္က်င္းပသည့္ မုန္ေနာက္ေခါင ္
ဥရုဌာေနတိုင္းရင္းသားမ်ားအဖြဲ ႔အစည္းမွ 
ဥကၠဌျဖစ္သူ ဦးခြန္းဆိုင္းေနာ္ ကေျပာသည္။ 

“ရည္ရြယ္ခ်က္ကေတာ့ မုန္ေနာက္ေခါင္ဥရု
ဌာေနျပည္သူမ်ားအခြင့္အေရးပိုမိုရရွိဖို ႔ရန္၊ 
ဌာေနျပည္သူမ်ားဟာ ေရွ႕ေရွ႕တုန္းကရွိခဲ့တဲ ့
အတိုင္း ဒီေန႔အခ်ိန္အထိရွိေနဆဲျဖစ္တယ္
ဆိုတဲ့ သေကၤတအေနျဖင့္လုပ္ေဆာင္ျခင္း 
ျဖစ္တယ္၊ ေနာက္ၿပီးေတာ့ ျမန္မာႏိုင္ငံဌာ 
ေနတိုင္းရင္းသားမ်ားကြန္ရက္အသင္းကေန 
ေတာင္းဆိုမႈေၾကာင့္လည္း လုပ္ေဆာင္ရျခင္း 
ျဖစ္ပါတယ္”ဟု ၎ကဆိုသည္။

August 16
အေျခခဥံပေဒျပငဆ္င္ျခင္းအား ကန္႔ကြကဆ္ႏၵ 
ထုတ္ေဖၚပြဲကို ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕တြင္ ျပဳလုပ္

၂၀၀၈ အေျခခဥံပေဒျပငဆ္င္ျခင္းအား ကန္႔ကြက ္
ဆႏၵထုတ္ေဖၚပြဲကို လူဦးေရတစ္ေထာင္ခန္႔ 
ပါဝင္ၿပီး ကခ်င္ျပည္နယ္ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕တြင္ 
ယေန႔ ၾသဂတု ္၁၆ ရက္ေန႔တြင ္ျပဳလပုခ္ဲသ့ည။္
ပုဒ္မ ၂၆၁ အားဥပေဒႏွင့္အညီ အျမန္ဆံုး 
ျပင္ဆင္ေရး၊ အမ်ိဳးသားလံုၿခံဳေရးအတြက္ 
ပုဒ္မ ၅၉(စ) မျပင္ဆင္ေရး၊ အခ်ဳပ္အျခာအာ

ဏာတည္တံ့ခိုင္ၿမဲေရး၊ ျပည္ပ ပေထြးေမွ်ာ္ 
အေဖေတာခ္်ငသ္မူ်ားအားေခ်မနု္းၾက၊ ႏိငုင္သံား 
မဟုတ္သူမ်ား လႊမ္းမိုးမည့္အႀကံ လက္မခံ၊ 
အမ်ိဳး၊ ဘာသာသာသနာ ကာကြယ္ေစာင့္ 
ေရွာက္ေရး၊ ၂၀၀၈ ဖြဲ႔စည္းပံုအေျခခံဥပေဒပါ 
အေရးႀကီးပဒုမ္မ်ား မျပငဆ္င္ေရး စသည့္ေၾကြး 
ေၾကာ္သံမ်ားျဖင့္လမ္းေလွ်ာက္ခ်ီတက္ခဲ့ၾက
သည္။

August 19
ဆြမပ္ရာဘြမၿ္မိဳ႕တြင ္ေတာထဟဲင္းရွာထြကသ္ည့ ္
ေက်ာင္းဆရာမကို ဆက္သြယ္ေရးလုိင္းႀကိဳး 
ျမဳပ္တဲ့ဝန္ထမ္းက ရိုက္ႏွက္ခဲ့

ဆြမ္ပရာဘြမ္ၿမိဳ႕ႏွင့္ တမိုင္ခန္႔အကြာရွိ ျပည ္
ေထာင္စုလမ္းမေဘး ေတာစပ္တြင္ ဟင္းရွာ 
ထြကလ္ာေသာ ေက်ာင္းဆရာမႏစွဦ္း ေနာကသ္ို႔ 
ဖုန္းလုိင္းႀကိဳးျမဳပ္သည့္ ဝန္ထမ္းႏွစ္  ေယာက ္
လိုက္လာၿပီး ဆရာမတစ္ဦးကို ဦးေခါင္း တြင ္
ရိုက္ႏွက္ခဲ့ေသာေၾကာင့္ ေဆးရံုတင္ ထားရ 
ေၾကာင္း ၎ဆရာမ၏ ဦးေလးေတာသ္ ူဦးဆမ ္
ေနာ္ကေျပာသည္။

“၁၇ ရက္ေန႔ ညေနပိုင္း လမ္းမေဘးက 
ေတာစပမ္ွာ ရနု္းအခူ်ိဳးေနတဲအ့ခ်နိ ္ဖနု္းႀကိဳးလိငု္း 
သြယ္တဲ့ ကုမၸဏီက ဝန္ထမ္းႏွစ္ေယာက္ 
တတိတ္တိ္ေလး လိကုလ္ာၿပီး ဘာအႀကအံစည ္
ရွိလည္းမသိဘူး အေနာက္ကေန ဆရာမရဲ႕ 
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ေခါင္းကိရုိကု္ေပးလိကုတ္ာ ဆရာမႏစွ္ေယာက ္
ေအာ္လိုက္မွ ျပန္ထြက္သြားတယ္တဲ့၊ ရိုက္တဲ ့
သကူ အသက ္၂၈ ႏစွ ္စိုးလြငဦ္း လို႔သရိတယ”္ 
ဟု၎က ဆိုသည္။ 

August 21
ေတာင္းဆိခု်ကသ္ံုးခ်ကပ္ါတဲ ့ဖႀဲကိဳးစမိ္းလႈပရ္ွားမႈ 
ျမစ္ႀကီးနားပညာေရးေကာလိပ္တြင္ျပဳလုပ္

ဝဇိၨာသပိၸပံညာေရးႏငွ့ပ္တသ္ကၿ္ပီး ပြင့လ္င္းစြာ 
ထုတ္ျပန္ေပးရန္၊ အေဝးသင္ပညာဆက္လက ္
သင္ယူခ်ိန္တြင္ လစာမျဖတ္ရန္၊ ခြင့္ရက္တိတ ိ
က်က် သတမ္တွ္ေပးရန ္ႏငွ့ ္ပညာေရးေကာလပိ ္
ေက်ာင္းသားသမဂၢမ်ားအေပၚ ဖိႏိပွမ္ႈမျပဳလပုရ္န ္
ဆိုသည့္ ေတာင္းဆိုခ်က္မ်ားျဖင့္ ဖဲႀကိဳးစိမ္း  
လႈပရ္ွားမႈကိ ုယေန႔ၾသဂတုလ္ ၂၁ ရက္ေန႔တြင ္
ျမစ္ႀကီးနားပညာေရး ေကာလိပ္တြင္ ျပဳလုပ္ခဲ ့
သည္။ 

“BA, Bsc education ကိုေက်ာင္းသားေတြ
ကိုေခၚယူေနတာရွိတယ္၊ ဒါေပမဲ့ လူဦးေရ 
ဘယ္ေလာက္ သတ္မွတ္ထားတယ္ဆိုတာ 
မရွဘိူး၊ ဘယလ္ိသုတမ္တွၿ္ပီးေတာ ့ေက်ာင္းသား 
ေတြကို ဘယ္လိုစံခ်ိန္စံညြန္းေတြနဲ႔ ေခၚယူ 
သြားမလ၊ဲ ကၽြန္ေတာတ္ို႔က အတဲာကိ ုတတိကိ်က် 
သခိ်ငပ္ါတယ”္ဟ ုယေန႔ဖႀဲကိဳးစမိ္းလႈပရ္ွားမႈကိ ု
ဦးေဆာင္တဲ့ ျမစ္ႀကီးနားပညာေရးေကာလိပ ္
ေက်ာင္းသားသမဂၢ၏ ဥကဌၠ ျဖစသ္ ူကိုေအာင ္

ေအာင္က ေျပာသည္။

August 27
ေတာင္သူေပါင္းတစ္ေသာင္းေက်ာ္ ပံုစံ(၇) 
ရရွိေရး စီမံခ်က္ျဖင့္ေဆာင္ရြက္ေပးေန

ကခ်င္ျပည္နယ္တြင္ စိုက္ပ်ိဳးစရိတ္ေခ်းေငြ
ထတု္ႏိငုရ္နလ္ိအုပ္ေသာ ပံစု(ံ၇) ရရွိေရးအတြက ္
ေတာင္သူဦးေရေပါင္း ၁၁၀၅၈ ဦးအတြက္ 
စီမံခ်က္ေရးဆြဲၿပီး ေဆာင္ရြက္ေပးေနေၾကာင္း 
စိကုပ္်ိဳးေမြးျမဴေရးႏငွ့ ္ဆည္ေျမာင္းဝနႀ္ကီးဌာန 
ဝန္ႀကီး ဦးေက်ာ္ေက်ာ္ဝင္းကေျပာသည္။

“စီမံ/ဘ႑ာရဲ႕မူအရ ပံုစံ(၇)ကို စိုက္ဘဏ္မွာ 
အေပါငထ္ားၿပီးမသွာလွ်င ္စိကုစ္ရတိ္ေခ်းေငြကိ ု
ထုတ္ေပးမယ္ဆိုတဲ့မူရွိတဲ့အတြက္ အဲဒါမရွိတဲ ့
ေတာငသ္ူေတြဟာ ေခ်းေငြထတုခ္ြင့ ္မရွိေတာတ့ဲ ့ 
အေနအထားျဖစ္သြားတယ္၊ ဒါေၾကာင့္ ပံုစံ(၇) 
ရႏိငုတ္ဲအ့ခြင့အ္ေရးရွတိဲ ့ေတာငသ္ူေတြအားလံုး 
ရရွလိာႏိငု္ေရးအတြက ္ဆိတုဲစ့မီခံ်ကန္ဲ႔ ေဆာင ္
ရြကခ္ဲ့ျခင္းျဖစပ္ါတယ”္ဟ ုဝနႀ္ကီးက ဆိသုည။္

August 27
စီမံခ်က္ကာလအတြင္း ဆိုင္ကယ္လိုင္စင္
လာေရာက္ျပဳလုပ္မႈနည္းပါးေန 

ျပညန္ယအ္ားကာဝင္း ေမခအားကစားခန္းမတြင ္
ၾသဂုတ္လ ၁၃ ရက္ေန႔မွစတင္၍ ဆိုင္ကယ ္ 
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လိုင္စင္မ်ား ျပဳလုပ္ေပးေနေသာ္လည္း ၂၆ 
ရက္ေန႔အထိစာရင္းအရ ၁၂၇ စီးသာရွိေသး 
ေၾကာင္း ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕နယ္အုပ္ခ်ဳပ္ေရးမွဴး
ရံုး ဒုတိယဦးစီးမွဴး ေဒၚေအးေအးေဆြ ကေျပာ 
သည္။ 
“တစရ္ကက္ိ ုအမ်ားဆံုးကေတာ ့အစီးႏစွဆ္ယ ္
ေက်ာ ္အဲေလာကပ္ဲရွမိယ၊္ လကရ္ွ ိအခ်နိအ္ထ ိ 
ဆိုရင္ နည္းေနေသးတယ္လို႔ေျပာလို႔ရတယ္၊ 
မိုးရြာတဲ့ေန႔ေတြဆိုရင္ တစ္ေနကုန္မွ ခုႏွစ္စီး 
ေလာက္ပဲ လာတယ္ေလ”ဟု ၎ကဆိုသည္။ 

August 31
ကြတ္ခိုင္ၿမိဳ႕တြင္ လက္နက္ႀကီးက်ေရာက္ 
ေပါက္ကြဲမႈေၾကာင့္ လသားကေလးအပါအဝင ္
အရပ္သားငါးဦးေသဆံုး

ရမွ္းျပည္ေျမာကပ္ိငု္း ကြတခ္ိငုၿ္မိဳ႕အနီး ေျမာက ္
ပိုင္းမဟာမိတ္သံုးဖြဲ ႔ ႏွင့္ တပ္မေတာ္တို ႔ 
ယေန႔နနံကပ္ိငု္းတြင ္တိကုပ္ြဲျဖစပ္ြားစဥ ္ေမာဟ္စ ္
ေက်းရြာ အတြင္း လက္နက္ႀကီးက် ေရာက္ 
ေပါက္ကြဲခဲ့ၿပီး ၄ လသားကေလးတစ္ဦး အပါ 
အဝင္ အရပ္သားျပည္သူငါးဦးထိခိုက္ ေသဆံုး 
ခဲ့သည္။

“အိမ္ေထာင္စုႏွစ္စုကိုထိခိုက္ခဲ့ ပါတယ္ ၊ 
အမ်ိဳးသမီးႏစွဦ္း၊ အသက ္၉ ႏစွအ္ရြယတ္စဦ္း၊ 
၅ လသားအရြယ ္ကေလးနဲ႔ မခိင္ျဖစသ္အူပါအဝင ္

အသကဆ္ံုးရွံဳးခဲပ့ါတယ၊္ ဘယဖ္ကက္ပစလ္ိကုတ္ဲ ့
လက္နက္ႀကီးလဲ ဆိုတာေတာ့ မသိရေသး 
ပါဘူး”ဟု ကြတ္ခိုင္ၿမိဳ႕ေဒသခံ သိကၡာေတာ္ရ 
ဆရာတန္ေဘာင္ေနာ္မိုင္က ေျပာသည္။
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September 2 
ကိုေပါလုႏငွ့ ္မဆိငု္းႏူးပနတ္ို႔ႏစွဦ္းကိ ုျမစႀ္ကီးနား 
ၿမိဳ႕နယ္ တရားရံုးမွျပစ္ဒဏ္အမိန္႔ခ်

ကခ်င္ေဒသစစပ္ြ ဲ၈ ႏစွ္ျပည့အ္ျဖစ ္ျမစႀ္ကီးနားၿမိဳ႕ 
တြင ္စစ္ေဘးဒကုၡသညမ္်ား၏ ဘဝေတးသရပု္ေဖၚ 
တင္ဆက္မႈအစီအစဥ္ကို ဦးေဆာင္ျပဳလုပ္ခဲ ့
သူႏစွဦ္းအား ယာယၿီမိဳ႕နယမ္ွဴး ရမဲွဴးမင္းသန္႔ေဇာ ္
က ၿငိမ္းစုစီျဖင့္ တရားစြဲထားသည့္အမႈကို 
ယေန႔ စကတ္ငဘ္ာ ၂ ရက္ေန႔တြင ္ျမစႀ္ကီးနား 
ၿမိဳ႕နယ္ တရားရံုးမွ ေငြဒဏ္သံုးေသာင္း 
သို႔မဟုတ္ ေထာင္ဒဏ္ ၁၅ ရက္က်ခံေစရန္ 
အမိန္႔ခ်လိုက္သည္။ 

တရားစဲြခံရေသာ ကိုေပါလုႏွင့္ မဆိုင္းႏူးပန ္
တို႔ႏစွဦ္းမွာ ၎တို႔တြင ္အျပစမ္ရွသိည့အ္တြက ္
ေငြဒဏမ္ေဆာင္ႏိငုဟ္ ုျငင္းဆိကုာ ေထာကဒ္ဏ ္
၁၅ ရက္ က်ခံရေတာ့မည္ျဖစ္သည္။ 

September 6
ကိုေပါလုကို ၎၏ေရွ႕ေနႏွင့္တိုင္ပင္ခြင့္မ 
ေပးပဲ အမႈစီရင္ခဲ့

တရားသႀူကီးအား ခ်နိခ္ြငပ္်က္ေပးခဲသ့ည့အ္တြက ္
ပုဒ္မ ၂၂၈ ျဖင့္ တရားစြဲဆိုခံထားရေသာ 
ကိုေပါလကုိ ုယေန႔ စကတ္ငဘ္ာလ ၆ရက္ေန႔တြင ္
ျမစႀ္ကီးနားၿမိဳ႕နယတ္ရားရံုးသို႔ ရံုးထတုလ္ာစဥ ္
ေရွ႕ေနႏွင့္ တိုင္ပင္ေဆြးေႏြးခြင့္ မေပးပဲ အမႈ

စီရင္အမိန္႔ခ်ခဲ့ျခင္းျဖစ္ေၾကာင္း ၎၏ေရွ႕ေန 
ျဖစ္သူ ဦးမာခါးကေျပာသည္။

“ကၽြန္ေတာ့္အမႈသည္ျဖစ္တယ္ ေတြ႔မယ္လို႔ 
ေျပာတာကိ ုရကဲလံုးဝလကမ္ခပံနဲဲ႔ အတင္းတရား 
ခြင္ကို ေခၚသြားတယ္၊ ကိုေပၚလုက ဒီအမႈ 
အေၾကာင္းလည္း ေသခ်ာသူနားမလည္ဘူး၊ 
တရားသႀူကီးကလည္း စဥ္းစားခြင့အ္ခ်နိမ္ေပးဘူး၊ 
ေရ႕ွေနန႔ဲ ခဏေလးျဖစ္ျဖစ္ေတြ႔မယဆ္ိၿုပီးသကူ 
တရားခြငမ္ွာေတာင္းဆိတုယ ္ၿပီးမအွေျဖေပးမယ ္
ဆိုတာကို ေတြ႔ခြင့္မေပးဘူး၊ ေနာက္ပိုင္းက် 
ေတာ့ေထာငဒ္ဏသ္ံုးလ ခ်တယလ္ို႔သရိတယ”္ 
ဟု၎ကဆိုသည္။

ၿငမိ္းစစုီျဖင့တ္ရားစဲြထားေသာအမႈအား စကတ္င ္
ဘာ ၂ ရက္ေန႔တြင္ အမိန္႔ခ်ခဲ့ၿပီး တရားခြင္ 
ၿပီးဆံုးခ်ိန္မွသာ တရားသူႀကီး၏အမိန္႔ခ်မွတ္မႈ 
မနွက္န္ျခင္းမရွိေၾကာင္း အမတွလ္ကၡဏာအျဖစ ္
ခ်ိန္ခြင္ပ်က္ ေပးခဲ့ျခင္းျဖစ္သည္ဟု ေရွ႕ေန 
ဦးမာခါး ကေျပာသည္။

September 6
IDP မ်ား၏ခံစားခ်က္ကိုထုတ္ေဖၚရန္ဟုဆို
ကာ ျမစႀ္ကီးနားၿမိဳ႕ ေဇာဂ္ြ်န္းလမ္းတြင ္ဒတုယိေန႔ 
အျဖစ္ဆႏၵျပ

စစ္ေဘးဒကုၡသညမ္်ား၏ခစံားခ်က ္ထတု္ေဖၚရန ္
ႏငွ့ ္ေတးသရပု္ေဖၚတငဆ္ကခ္ဲသ့ ူေခါင္းေဆာင ္
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ႏွစ္ဦးအား ေထာင္ဒဏ္ျပစ္ဒဏ္ခ်မွတ္ခဲ့သည့ ္
အေပၚ ဆႏၵထုတ္ေဖၚျခင္းကို စစ္ေရွာင္စခန္း 
၃၀ ေက်ာမ္ ွလငူယမ္်ားပါဝငၿ္ပီး ယေန႔ စကတ္င ္
ဘာလ ၆ ရက္ေန႔တြင္ ဒုတိယေန႔အျဖစ္ 
ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕ တရားရံုးအနီးေဇာ္ဂြ်န္းလမ္း၌ 
လပု္ေဆာငရ္ျခင္းျဖစ္ေၾကာင္း ဆႏၵထတု္ေဖၚမႈ 
၏ ဦးေဆာငသ္ ူကိအုငခ္ြမလ္ႏူးက ေျပာသည။္

“ကိုေပါလုနဲ႔ မဆိုင္းႏူးပန္တို ႔ က IDP ေတြ 
ကိယုစ္ားဦးေဆာငၿ္ပီးမ ွလက္ေတြ႔ ခစံားေနရတာ 
ေတြကို ေတးသရုပ္ေဖၚအေနနဲ႔လုပ္တာကို 
သတူို႔ကအေရးယတူယ၊္ ဒါေတြဟာ ကၽြန္ေတာတ္ို႔ 
IDP မ်ားရ႕ဲ ခစံားခ်ကက္ိ ုဖိႏွပိတ္ယ၊္ တရားေရး 
မဏၰိဳင္တိမ္းေစာင္းေနတဲ့အေနအထားမွာ 
ရွိေနတယ္လို႔ ခံစားလာတာေပါ့၊ အဲဒါေၾကာင့ ္
ျပညသ္လူထူုေတြ အစိုးရေတြ သကဆ္ိငုရ္ာအဖြဲ႔ 
အစည္းေတြ အကုန္လံုး သိရွိဖို႔ရန္လုပ္ရျခင္း 
ျဖစ္တယ္” ဟု၎ကဆိုသည္။

September 9
ေဒါက္တာခလမ္ဆမ္ဆြန္အား တရားစြဲဆိုရန ္
ေလွ်ာက္ထားမႈ တပ္ဘက္မွ ျပန္ရုတ္သိမ္း

ေဒါကတ္ာခလမဆ္မဆ္ြနက္ အေမရကိနသ္မၼတ 
ေဒၚနယထ္ရမ့္ႏငွ့္ေတြ႔ဆံခုဲစ့ဥ ္ေျပာၾကားခ်က္ႏငွ့ ္
စပ္လ်ဥ္း၍ အေရးယူေပးပါရန္ ဒုဗိုလ္မွဴးႀကီး 
သန္းထိကုမ္ ွတရားလိုျပဳ ဦးတိကု္ေလွ်ကထ္ား 
သည့္အမႈကို ယေန႔ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕နယ္တရား

ရံုးတြင ္တရားလိကုိယုတ္ိငု ္အမႈရတုသ္မိ္းသြားၿပ ီ
ျဖစ္ေၾကာင္း တရားရံုးမ ွသတင္းထတု္ျပနလ္ိကု ္
သည္။

September 13
ေက်ာကခ္ြစဲကရ္ံုေရႊ႕ေပးရန ္တိငုၾ္ကားစာတငခ္ဲ ့
သမူ်ားကိ ုၿမိဳ႕နယ္ေထြအပုရ္ံုးမ ွေခၚယစူစ္ေဆး 
လာသည့အ္ေပၚ ေဒသခမံ်ားကနားလညရ္ခက္ေန

ခ်ီေဖြၿမိဳ႕ ရစ္ေလာရ္ပက္ြကတ္ြငရ္ွိေသာ ေက်ာက ္
ခြဲစက္ကိုေရႊ႕ေျပာင္းေပးရန္ ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္ထံ 
သို႔ တိငုၾ္ကားစာ တငခ္ဲသ့မူ်ားကိ ုၿမိဳ႕နယအ္ပုခ္်ဳပ ္
ေရးရံုးမ ွလိအုပသ္ည့အ္ခ်နိထ္ကပ္ိယု၍ူ ေခၚယ ူ
စစ္ေဆးေနသည့္အတြက္ အလုပ္အကိုင္ပ်က ္
ျဖစ္ေနရၿပီး နားလညရ္ခက္ေနသညဟ္ ုတိငုၾ္ကား 
သူမ်ားမွတစ္ဦး ျဖစ္သည့္ ဦးေဇာင္းေဒါင္ 
ကေျပာသည္။

“လူတစ္ဦးကို ႏွစ္နာရီေလာက္စစ္ေနတယ္၊ 
ကၽြန္ေတာတ္ို႔ ျပညသ္ူေတြက လကလ္ပုလ္ကစ္ား 
ေတာင္ယာ သြားရမယ္၊ အခ်ိန္မေပးႏိုင္လို ႔ 
ဝန္ႀကီးခ်ဳပ္ကို တိုင္လိုက္တာကိုး၊ ဒီေက်ာက္ခြ ဲ
စက္ေၾကာင့္ ကၽြန္ေတာ္တို႔ နားညီးခံေနရတာ၊ 
ေက်ာကခ္ြစဲကက္ထြကတ္ဲ ့ဖနုမ္ႈန္႔ေတြ ရွဴေနရတာ 
ႏွစ္ႏွစ္ေလာက္ရွိၿပီ၊ အဲဒါခရိုင္က ညြန္ၾကား 
စာလာလို ႔ဆိုၿပီး ကၽြန္ေတာ္တို ႔ကို ျပန္စစ္ 
ေဆးေနေတာ ့ဘာေၾကာင့ဆ္ိတုာသခိ်ငတ္ာေပါ”့ 
ဟု၎က ဆိုသည္။ 
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September 16
ၿငမိ္းစစုီျဖင့တ္ရားစဲြခရံၿပီး ေထာငဒ္ဏက္်ခခံဲရ့သ ူ
မဆိုင္းႏူးပန္ ယေန႔နံနက္တြင္ေထာင္မွလြတ္

စစ္ေဘးဒုကၡသည္မ်ား၏ ဘဝေတးသရုပ္ေဖၚ 
တင္ဆက္မႈအစီအစဥ္ကို ဦးေဆာင္ျပဳလုပ္ 
ခဲ့ျခင္းေၾကာင့္ ၿငိမ္းစုစီဥပေဒျဖင့္တရားစြဲခံရ
ၿပီး ေထာင္ဒဏ္ က်ခံေနရသူႏွစ္ဦးထဲမွ 
မဆိုင္းႏူးပန္ ယေန႔ စက္တင္ဘာ ၁၆ ရက္ 
နံနက္ ၆ နာရီအခ်ိန္တြင္ ျမစ္ႀကီးနားအက်ဥ္း 
ေထာင္မွ လြတ္ေျမာက္ၿပီ ျဖစ္သည္။ 

“အခုကြ်န္မကေတာ့ ေထာင္ဒဏ္ ၁၅ ရက္ 
ျပည့္လို ႔ထြက္လာပါၿပီ၊ ကိုေပါလုကေတာ့ 
တရားသူႀကီးကို ခ်ိန္ခြင္ ေပးမိတဲ့အတြက္ 
ေနာက္ထပ္ေထာင္ဒဏ္ သံုးလက်ခံရပါတယ္၊ 
ကြ်န္မအေနနဲ႔ကေတာ့ ကိုေပါလုရဲ႕လုပ္ေဆာ
င္မႈအားလံုးကို အျပည့္အဝေထာက္ခံပါတယ္” 
ဟု မဆိုင္းႏူးပန္က ေျပာသည္။ 

September 18
တိုင္းရင္းမီဒီယာညီလာခံက်င္းပျခင္းေၾကာင့ ္
ျပည္နယ္မ်ားအတြက္ရလဒ္ေကာင္းမ်ားရွိ

ညီလာခံကို တစ္ႏွစ္တစ္ႀကိမ္က်င္းပျခင္း 
ေၾကာင့္ တိုင္းရင္းသားေဒသမ်ားအတြက္ 
ေကာင္းမြန္သည့္ရလဒ္မ်ား ရရွိေနသည္ဟု 
သံုးသပ္ႏိုင္ေၾကာင္း ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕ စီတာပူ 

မေနာငဝ္င္းတြင္ျပဳလပု္ေသာ (၇) ႀကမိ္ေျမာက ္
တိုင္းရင္းမီဒီယာညီလာခံအၿပီး စက္တင္ဘာ 
၁၈ ရက္ေန႔ သတင္းစာရွင္းလင္းပြဲတြင္ BNI 
(Burma News International) ၏ ဥကဌၠျဖစသ္ ူ
နန္းေဖါ့ေဂ က ေျပာသည္။
“BNI အဖြဲ ႔ဝင္ေတြသတင္းေရးသားလာတဲ့  
အခါမွာ သတင္းဌာနႀကီးေတြက တိငု္းရင္းသား 
သတင္းေတြလည္း ေရးရမယ္ဆိုၿပီးေတာ့ 
ျပည္နယ္အသီးသီးမွာ ေဒသအေျခစိုက္ 
သတင္းေထာက္ေတြ ထားရွိလာျခင္းအားျဖင့ ္

September 27
တရားမဝင္ စကားေျပာစက္အသံုးျပဳမႈျဖင့္ 
ေမာ္ေဖာင္းေက်းရြာမွ အသင္းေတာ္အေျချပဳ 
မူးယစ္ေဆးျဖတ္သည့္ေက်ာင္း တာဝန္ရွိသ ူ 
တစ္ဦးကို အမႈဖြင့္ထား

ရဲတပ္ဖြဲ႔၊ မူးယစ္ေဆးဝါးတားဆီးႏိွမ္နင္းေရး
ရဲတပ္ဖြဲ႔ႏွင့္ အရပ္ဝတ္ႏွင့္ေသနတ္ကိုင္ေဆာင ္
ထားေသာ အဖြဲ ႔မ်ားက စက္တင္ဘာ ၂၆ 
ရက္ေန႔ မနကမ္ိုးမလင္းမအီခ်နိတ္ြင ္ေမာ္ေဖာင္း 
ေက်းရြာမွ အသင္းေတာ္အေျချပဳ မူးယစ္ေဆး 
ျဖတသ္ည့ ္သငတ္န္းေက်ာင္းကိ ုဝင္ေရာကရ္ွာ 
ေဖြစစ္ေဆးခဲစ့ဥ ္စကားေျပာစကမ္်ား ရွာေဖြေတြ႔ရွ ိ
ခဲ့ျခင္းႏငွ့ ္ပတသ္က၍္ အမႈဖြင့ခ္ထံားရေၾကာင္း 
ေက်ာင္း၏စည္းကမ္းထနိ္းျဖစသ္ ူဆရာ လေခး 
ဆိုင္းေအာင္ကေျပာသည္။ 
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“ကၽြန္ေတာ့္ကိုအမည္တပ္ၿပီး တရားစြဲတာပါ၊ 
ဒီေန႔ေခၚစစ္ေဆးမယ္လို ႔ေျပာထားပါတယ္၊ 
ဒါၿပီးမ ွဘာပဒုမ္နဲ႔ စဲြတယ ္ဘယသ္ကူစဲြတယဆ္ိ ု
တာသိရမွာပါ”ဟု ၎ကဆိုသည္။ 

September 27
အက္ဆစ္ပံုးတစ္ရာေက်ာ္တင္ေဆာင္လာ  
သည့တ္ြဲကား တမိ္းေမွာက၍္ ေခ်ာင္းႏငွ့ ္လယ ္
ကြင္းမ်ားသို႔ ျပန္႔ႏံွ႔လာသျဖင့္ေဘး အႏရၱာယ္ျဖစ ္ 
လာမည္ကို ေဒသခံမ်ားစိုးရိမ္ေန

ရွမ္းျပည္ေျမာက္ပိုင္း ကြတ္ခိုင္ၿမိဳ႕နယ္ နားဝိုင ္ 
ေက်းရြာအုပ္စု ယံုေငါ့နမ့္တြန္းေက်းရြာအဝင ္
လမ္းမေပၚတြင္ စက္တင္ဘာ ၂၅ ရက္ေန႔က 
အက္ဆစ္ပံုးတစ္ရာေက်ာ္တင္ေဆာင္လာ  
ေသာ တြကဲားႀကီးတမိ္းေမွာကခ္ဲၿ့ပီး လမ္းမေဘးရွ ိ
လယ္ကြင္းႏွင့္ ေခ်ာင္းအတြင္းသို႔ အက္ဆစ ္
ရညမ္်ား စီးဝငခ္ဲသ့ည့အ္တြက ္ေဘးအႏရၱာယ ္
ျဖစ္လာမည္ကို ေက်းရြာေနျပည္သူမ်ား စိုးရိမ ္
ေနၾကေၾကာင္း ေဒသခံတစ္ဦးျဖစ္သူ ဆရာ 
ဦးေနာ္ဂ်ာ ကေျပာသည္။

“ဒီေန႔ကြတခ္ိငုက္ မီးသတက္ားေခၚၿပီး ဖတိသ္ြား 
တဲ ့အကဆ္စရ္ည္ေတြကိ ုအကနု္ေဆးခိငု္းတယ၊္ 
လမ္းေဘး နမ့္ကြတ္ေခ်ာင္းက ငါး ေတြဆို 
အကနု္ေသကနုၿ္ပ၊ီ ေနာကၿ္ပီးေတာ ့ကၽြဲႏြားေတြ 
ဒီအက္ဆစ္ရည္ေသာက္မိၿပီး တစ္ခုခုျဖစ္သြား 
မွာနဲ႔ လယက္ြင္းထဖဲတိဝ္ငသ္ြားတဲ ့အကဆ္စရ္ည ္

ေတြေၾကာင့္ စိုက္ထားတဲ့ စပါးေတြအေပၚ 
ဘယ္လိုေနာက္ဆက္တြဲ ဆိုးက်ိဳးျဖစ္လာမလ ဲ
ဆိုတာကို စိုးရိမ္ေနၾကပါတယ္”ဟု ၎က 
ဆိုသည္။
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October 8 
လူဦးေရ ႏွစ္သိန္းေက်ာ္ရွိေသာ ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕ 
တြင ္ယစမ္်ိဳးလိငုစ္ငရ္ရွသိည့ ္အရကဆ္ိငု္ေပါင္း 
သံုးရာေက်ာ္ႏွင့္ တရားမဝင္ေရာင္းခ်သည့္ 
အရကဆ္ိငုမ္်ား မ်ားျပားစြာ ရွလိာေနေသာေၾကာင့ ္
ျပညန္ယအ္စိုးရမ ွကန္႔သတမ္ႈႏငွ့ ္ထနိ္းခ်ဳပ္ျခင္း 
မ်ား ျပဳလုပ္ေပးရန္ အစီအစဥ္ရွိမရွိ ကို 
အင္ဂ်န္းယန္ၿမိဳ႕နယ္ ျပည္နယ္လႊတ္ေတာ္ 
ကိုယ္စားလွယ္ ေဒၚမရန္ဂ်ာဆိုင္းေခါန္က 
ေအာက္တုိဘာ ၈ရက္ေန႕ က က်င္းပေသာ 
ဒုတိယအႀကိမ္ ကခ်င္ျပည္နယ္လႊတ္ေတာ္ 
(၁၆) ႀကိမ္ေျမာက္ ပံုမွန္အစည္းအေဝးတြင္ 
ၾကယ္ပြင့္ျပေမးခြန္း ေမးျမန္းခဲ့သည္။

October 11
ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ့ စီတာပူမေနာင္ဝင္း မဂၽြယ္ခန္းမ 
တြင ္ယေန႔က်င္းပခဲ့ေသာ လငူယ္ႏငွ့ ္နိငုင္ံေရး 
အသပိညာဆိငုရ္ာ ေဟာေျပာပြသဲည ္နိငုင္ံေရးမွာ 
စတိပ္ါဝငစ္ားလာေသာ လငူယမ္်ား ဆုမံတွတ္စခ္ ု
အေနနဲ႔ ေတြ႔ဆုၾံကၿပီး ျပညန္ယ၏္ အနာဂတက္ိ ု
တည္ေဆာက္ရန္ ရည္ရြယ္ျခင္းျဖစ္ေၾကာင္း 
ကခ်င္ျပည္နယ္ျပည္သူ႔ပါတီ၏ လူငယ္ေရးရာ 
တာဝန္ခံ ဆရာဂ်န္ခုန႔္မွ ေျပာခဲ့သည္။ 

October 22
ယခင္ဘ႑ာေရးႏွစ္တြင္ တစ္သွ်ဴးငွက္ေပ်ာမ ွ
အခြန္ေငြ က်ပ္သိန္းႏွစ္ေသာင္းေက်ာ္အထိ 
ေကာက္ခံရရွိ

တစ္သွ်ဴးငွက္ေပ်ာမွ ကားအစီးေရအလိုက္ 
ေကာက္ခံခဲ့ေသာ အခြန္ေငြသည္ ၂၀၁၇ - ၁၈ 
ဘ႑ာေရးႏွစ္တြင္ က်ပ္ ၂.၂ ဘီလီယံေက်ာ ္
(က်ပသ္နိ္းေပါင္း ႏစွ္ေသာင္းေက်ာ)္ အထရိရွခိဲ ့
ေၾကာင္း ဝိငု္းေမာၿ္မိဳ႕နယ ္စညပ္ငသ္ာယာေရးအဖြဲ႔ 
အမႈေဆာင္အရာရွိ ဒုတိယညြန္ၾကားေရးမွဴး 
ဦးတင္ေမာင္ေထြးက ေအာက္တိုဘာ ၂၂ 
ရက္ေန႔ ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕တြင္ ျပဳလုပ္ေသာ ကခ်
င္ျပည္နယ္စည္ပင္သာယာေရးဝန္ႀကီးဌာန
၏ သတင္းစာရွင္းလင္းပြဲတြင္ ေျပာသည္။

“ၿပီးခဲတ့ဲ ့ဘ႑ာေရးႏစွက္ဆိရုင ္ေကာကခ္ရံရွခိဲ ့
တဲ့ ငွက္ေပ်ာကား အစီးေရေပါင္း ႏွစ္ေသာင္း 
ရွစ္ေထာင္တစ္ရာ ေက်ာ္ရွိပါတယ္၊ ၈၀၀၀၀ 
ႏႈန္းနဲ႔ ၂.၂ ဘီလီေက်ာ္ ေကာက္ခံရရွိပါတယ္၊ 
ဒီေကာက္ခံရရွိတဲ့ရံပံုေငြကို ဝိုင္းေမာ္ ၿမိဳ႕နယ ္
စည္ပင္သာယာေရး ရေငြထဲသြင္းၿပီးေတာ့ 
ၿမိဳ႕နယ္ရဲ႕လမ္း၊ တံတား၊ ေရေပးေဝေရးစတဲ ့
ဖြံ ႔ ၿဖိဳးေရး လုပ္ငန္းကို ေဆာင္ရြက္လွ်က္ရွိ 
ပါတယ္”ဟု ၎က ဆိုသည္။ 

October 25
ျမစဆ္ံစုမီကံနိ္း တည္ေဆာက္ေသာ ကမုၸဏီႏစွခ္ ု
အား တားျမစမ္နိ္႔တစရ္ပ ္ထတု္ေပးေရးအတြက ္
ေဒသခံမ်ားမွ ျမစ္ႀကီးနားခရိုင္တရားရံုးသို ႔  
တရားစြဆဲိထုားသည့အ္မႈကိ ုလကခ္ံျခင္းျပဳမျပဳ 
ဆံုးျဖတ္သြားမည္။

ေတြေၾကာင့္ စိုက္ထားတဲ့ စပါးေတြအေပၚ 
ဘယ္လိုေနာက္ဆက္တြဲ ဆိုးက်ိဳးျဖစ္လာမလ ဲ
ဆိုတာကို စိုးရိမ္ေနၾကပါတယ္”ဟု ၎က 
ဆိုသည္။
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November 14  
ႏိငုင္ံေတာ ္ဒတုယိ သမၼတ(၂) ဟငန္ရဗီနထ္ီးယ ူ
ျမစ္ႀကီးနားသို႔ ေရာက္ရွိ

ဒုတိယ သမၼတ(၂) ဟင္နရီဗန္ထီးယူသည္ 
ယေန႔ညေန ၅ နာရီခြဲတြင္ ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕သို႔ 
ေရာက္ရွိလာၿပီး ႏိုဝင္ဘာ ၁၅ ရက္ေန႔ 
စီတာပူမေနာင္ဝင္းတြင္ က်င္းပမည့္ ကခ်င္ 
ျပည္နယ္ စီးပြားေရးဖိုရမ္သို႔ တက္ေရာက္မည ္
ျဖစ္ေၾကာင္း သရိသည။္ ၿပီးေနာက ္ဗလမင္းထင ္
တံတား အမွတ္(၂) ေဆာက္လုပ္မည့္ေနရာ၊ 
မိုင္းနား KBC စစ္ေရွာင္စခန္း ႏွင့္ ဝိုင္းေမာ္ၿမိဳ႕ 
အဝင ္နန္႔ျမစခ္ တတံား စသည့္ေနရာမ်ားကိလုည္း 
သြားေရာက္ခဲ့သည္။ 

November 15
ကခ်င္ျပညန္ယ၏္ ခရီးသြားလပုင္န္းကိ ုဦးစားေပး 
လုပ္ေဆာင္ဖို႔ ဒုသမၼတ တိုက္တြန္း 

ကခ်င္ျပည္နယ္သည္ ခရီးသြားလုပ္ငန္းႏွင့္ 
ပတ္သက္ၿပီး အေျခအေနေကာင္းမ်ားရွိေန 
သည့အ္တြက ္ျပညန္ယ ္အစိုးရႏငွ့ ္လပုင္န္းရငွ ္
မ်ားအေနျဖင့္ ခရီးသြားလုပ္ငန္းကို ဦးစားေပး 
ႀကိဳးစားေစခ်င္ေၾကာင္း ဒုသမၼတ (၂) ဟင္နရ ီ
ဗန္ထီးယူ က ယေန႔ ႏိုဝင္ဘာလ ၁၅ ရက္ေန႔ 
ျမစႀ္ကီးနားၿမိဳ႕ စတီာပမူေနာငဝ္င္း မေနာငအ္မိ ္
ေတာ္တြင္ ကခ်င္ရိုးရာယဥ္ေက်းမႈအသင္းႏွင့ ္
အတူ ေတြ႔ဆံုစဥ္ တိုက္တြန္းခဲ့သည္။ 

စက္ရံုတစ္ရံုတည္ဖို ႔ အေမရိကန္ေဒၚလာ 
သန္းရာဂဏန္းကနု္ေသာလ္ည္း အလပု္ေပးႏိငု ္
သည့ ္ပမာဏသည ္လရူာဂဏန္းသာျဖစ္ေၾကာင္း 
ခရီးသြားလပုင္န္းသည ္ႏိငုင္ံေတာမ္ ွအရင္းစိကု ္
စရာသိပ္မလိုေၾကာင္း ဥပမာ Eco-tour-
ism(ေဂဟ ခရီးသြားလပုင္န္း) မ်ားကိ ုကိယု့္ေဒသ 
မွာရွိေသာ လပုင္န္းရငွမ္်ား ႀကိဳးစားၿပီးလပုလ္ွ်င ္
ျဖစ္ႏိုင္ေၾကာင္း ဒုသမၼတက ေျပာသည္။ 

“ကၽြန္ေတာ့အ္ေနနဲ႔စတိဝ္ငစ္ားတာေတာ ့အရင္း 
အႏွီးအနည္းဆံုးနဲ႔ ဝင္ေငြအမ်ားဆံုး ရရွိႏိုင္တဲ ့
နည္း လမ္းက ခရီးသြားလပုင္န္းျဖစတ္ယဒ္ါေလးကိ ု
တစိုက္မတ္မတ္ႀကိဳးစားေစခ်င္ပါတယ္” ဟုဆိ ု
သည္။

ထို႔အျပင္ ကခ်င္ျပည္နယ္သည္ အထူးေနခ်င ္
စဖြယ္ေကာင္းၿပီး natural resource (သဘာဝ 
အရင္းအျမစ္) အလြန္မွၾကြယ္ဝေသာျပည္န
ယတ္စခ္ုျဖစ္ေသာလ္ည္း ၿငမိ္းခ်မ္းေရး မရရွိေသး 
သည့္အတြက္ ျဖစ္သင့္သေလာက္ တိုးတက ္
သင့သ္ေလာက ္မတိုးတက္သညက္ို ေတြ႕ရၿပီး 
တိငု္းျပည္ေအးခ်မ္းသာယာေရးျဖစ ္လာေအာင ္
လပူဂုၢိဳလအ္ားလံုး ကိယုတ္တ္ႏိငု ္သည့ဘ္ကမ္ ွ
ဝို င္း ဝန္း ပါ ဝင္ေဆာင္ရြက္ေပးရန္လည္း  
တိုက္တြန္းခဲ့သည္။ 
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November 27
ဧရာဝတီျမစ္ ထာဝရစီးဆင္းေနေရးအတြက ္
ရန္ကုန္-ျမစ္ဆုံ စက္ဘီးစီးသည့္အဖြဲ႔ ခရီးစဥ ္
စတင္ 

ဧရာဝတီျမစ္ ထာဝရစီးဆင္းေနေရးအတြက ္
သဘာဝပတဝ္န္းက်ငက္ာကြယ္ေရးကိ ုအဓကိ 
ရည္ရြယ္ၿပီး အစိမ္းေရာင္ စက္ဘီးလႈပ္ရွားမႈမ ွ
ဦးေဆာငၿ္ပီး ရနက္နုမ္ ွျမစဆ္ုထံ ိစကဘ္ီးစီးသည့ ္
ခရီးစဥ္အား ႏိုဝင္ဘလ ၂၅ရက္မွ စတင္လွ်က ္
ရိွေၾကာင္း ဦးဇိုင္းဒူကဆိုသည္။

November 27 
ျမစႀ္ကီးနားၿမိဳ႕ ဧရာဝတဘီဏအ္နီး၌ နိဝုငဘ္ာလ 
၂၇ရက္ေန႔တြင္ က်ပ္သိန္း ၂၀၀ လုယူထြ
က္ေျပးသြားမႈျဖစ္ပြားခဲ့သည္။

December 2 
ဆိငုက္ယလ္ိငုစ္င္ျပဳလပု္ေပးေနသည့ ္ေလးလ  
သာ စီမံခ်က္ကာလ ကုန္ဆုံးမည့္ ဒီဇင္ဘာ 
၁၂ရက္ေန႔ ေနာကပ္ိငု္းမစွတင၍္ စစ္ေဆးအေရး 
ယူမွုမ်ားကို တစ္ဆင့္ၿပီးတစ္ဆင့္ျပဳလုပ္သြား
မည္ျဖစ္ၿပီး ေနာက္ပိုင္းတြင္ သိမ္းဆီးသည္
အထိျဖစလ္ာမည္ျဖစ္ေၾကာင္း ျမစႀ္ကီးနားၿမိဳ႕နယ ္
အုပ္ခ်ဳပ္ေရးမွဴး ဦးသန္းဝင္းက ေျပာသည္။

December 9
(၇၀)ႀကိမ္ေျမာက္ ရဝမ္အမ်ိဳးသားေန႔အခမ္း 
အနားကို ပူတာအိုၿမိဳ႕၊ ဒုတၱန္ရပ္ကြက္ရိွ 
ရဝမယ္ဥ္ေက်းမႈမေနာကြင္းတြင ္ျပဳလပုခ္ဲသ့ည။္ 

December 9
ခ်ီေဖြေခ်ာင္းေရသည္ ဒီဇင္ဘာ ၆ရက္ေန႔မွ 
စတင္ၿပီး အနီေရာင္ေျပာင္းလၽွက္ စီးဆင္းေန 
သည ္ကိ ုေဒသခမံ်ားေတြ႔ရိခွဲသ့ည။္ ထိအုေရာင ္
သည္ ပန္ဝါအနီးမွ စတင္စီးဆင္းလာသည့္ 
ဇုလံုံေခ်ာင္းမ ွစတငလ္ာျခင္းၿပီး ခ်ီေဖြေခ်ာင္းႏငွ့ ္
လြတ္ပီေက်းရြာ အနီးတြင္ျပန္လည္ ဆုံစီးျခင္း 
ျဖစ္သည္။ ခ်ီေဖြ ေခ်ာင္းသည္ ေမချမစ္သို ႔ 
စီးဝင္သည့္ေခ်ာင္း ျဖစ္သည္။ ယခုကဲ့သို႔ျဖစ ္
ရျခင္းသည္ အတိအက် မသိရေသာ္လည္း 
ပနဝ္ါဘကတ္ြင ္တူးေဖာသ္ည့ ္သတၱဳကန္ေပါက ္
က်မွုေၾကာင့ ္ျဖစန္ိငု္ေၾကာင္း ခ်ီေဖြေဒသခမံ်ားက 
ခန္႔မွန္းၾကသည္။
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December 10
ပတူာအိခုရိငု ္ေနာငမ္ြန္းၿမိဳ႕တြင ္ပထမဆုံးအႀကမိ ္
က်င္းပသည့္ (၇၁)ႀကိမ္ေျမာက္ အျပည္ျပည ္
ဆိုင္ရာ လူ႔အခြင့္အေရးေန႔အခမ္းအနားကို 
“အလတရ္ာ” လငူယအ္ဖြဲ႔ႏငွ့္ေဒသခလံငူယမ္်ား 
ပါဝင္ဦးေဆာင္ကာ ခ်န္တန္မနမ္းခန္းမ၌ 
ဒဇီငဘ္ာလ ၁၀ရက္ေန႔တြင ္က်င္းပခဲၾ့ကသည။္ 
ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕တြင္ ၿမိဳ႕ေတာ္ခန္းမႏွင့္ ျပည္သူ႔ 
ရင္ျပင္တြင္ က်င္းပခဲ့ၾကသည္။

“လူ႔အခြင့္အေရးဆိုတာ လူသားအားလုံး 
တန္းတခူစံားရမွာျဖစၿ္ပီး အပုခ္်ဳပခ္ံျပညသ္ူေတြက 
လိကုန္ာၿပီး အပုခ္်ဳပတ္ဲလ့တူန္းစားက မလိကုန္ာ 
တဲဟ့ာေတြကိ ုအလိမုရွိေၾကာင္း”ကခ်င္ျပညန္ယ ္
လူမႈေရးဝန္ႀကီး ဦးေနဝင္းက ေျပာပါတယ္။ 
(ျမစ္ႀကီးနာၿမိဳ႕ ျပည္သူ႔ရင္ျပင္၌ က်င္းပေသာ 
အခမ္းအနားတြင ္ေျပာၾကားခဲ့ျခင္းျဖစပ္ါသည။္)

December 16
ကခ်င္ေဒသတေက်ာ့ျပနစ္စပ္ြ ဲ၈ႏစွ္ျပည့လ္ႈပရ္ွားမႈ 
အျဖစ္ ျမစ္ႀကီးနားၿမိဳ႕တြင္ စစ္ေဘးဒုကၡသည ္
မ်ား၏ ဘဝေတးသရုပ္ေဖၚတင္ဆက္မႈကို 
ဦးေဆာင္ျပဳလပုခ္ဲသ့ ူကိုေပါလုႏငွ့ ္မဆိငု္ႏူးပန ္
တို႔အား ယာယၿီမိဳ႕နယမ္ွဴး ရမဲွဴးမင္းသန္႔ေဇာက္ 
ၿငမိ္းခ်မ္းစြာစုေဝးခြင့္ႏငွ့ ္စတီန္းလညွ့လ္ည္ျခင္း 
ဥပေဒျဖင့ ္တရားစြဲထားသည့အ္မႈကိ ုစကတ္င ္ 
ဘာ ၂ ရက္ေန႔တြင ္ျမစႀ္ကီးနားၿမိဳ႕နယ ္တရားရံုး 
မွ ေငြဒဏ္သံုးေသာင္း သို႔မဟုတ္ ေထာင္ဒဏ ္

၁၅ ရကက္်ခံေစရနအ္မနိ္႔ခ်လိကုသ္ည။္ တရား 
ခြင္၌ ျပစ္ဒဏ္အမိန္႔ခ်ၿပီးခ်ိန္တြင္ တရားသူႀက ီ
းအား ခ်ိန္ခြင့္ပ်က္ေပးခဲ့ေသာေၾကာင့္ ပုဒ္မ 
၂၂၈ ျဖင့ ္တရားစဲြခရံသည့အ္မႈအတြက ္ေထာင ္
ဒဏ္ ၃လ ထပ္မံခ်ခံရသူ ကိုေပါလုသည္ ဒီဇင ္
ဘာလ ၆ရက္ေန႔တြင္ ျမစ္ႀကီးနား အက်ဥ္း 
ေထာင္မွ လြတ္ေျမာက္လာခဲ့သည္။

December 19
ေဒၚေဘာကဂ္်ာႏငွ့ ္ဦးစစီီေနာဂ္်ာတို႔ ဦးေဆာင ္ 
ေသာ UNFDP ပါတီႏွင့္ ကခ်င္ျပည္နယ္ 
ျပည္သူ႔ပါတီတို ႔ ပူးေပါင္းရန္ ဒီဇင္ဘာ ၁၉ 
ရက္ေန႔တြင္ ႏွစ္ဦးသေဘာတူ လက္မွတ္ 
ေရးထိုးခဲ့ၾကသည္။


